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Αθήνα, σήµερα στις 16 Ιουλίου 2020, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας ΑΚΡΟΠΟΛ και
λοιπές διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 9 Ιουλίου 2020, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών. 

Το Σώµα συµφωνεί; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Γιάννη Λοβέρδο, θα προβώ σε τέσσερις ανακοινώσεις προς το
Σώµα. Και οι τέσσερις ανακοινώσεις είναι από τις 16-7-2020.

Η Διαρκής Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας ΑΚΡΟΠΟΛ και
λοιπές διατάξεις». 

Οι Υπουργοί Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Οικονοµι-
κών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Προστασίας του Πολίτη, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
Υγείας, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Μετανάστευσης και Ασύλου,
Υποδοµών και Μεταφορών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Τουρισµού, Επικρατείας, καθώς και ο Υφυπουργός Πολιτισµού
και Αθλητισµού κατέθεσαν στις 15-7-2020 σχέδιο νόµου: «Απλού-
στευση πλαισίου άσκησης οικονοµικών δραστηριοτήτων αρµο-
διότητας Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων και
άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Η Ειδική Μόνιµη Επιτροπή Κοινοβουλευτικής Δεοντολογίας

καταθέτει τις εκθέσεις της στις αιτήσεις της εισαγγελικής αρχής
για τη χορήγηση άδειας άσκησης ποινικής δίωξης κατά Βουλευ-
τών. 

Η Ειδική Κοινοβουλευτική Επιτροπή προς διενέργεια προκα-
ταρκτικής εξέτασης, σχετικά µε τη διερεύνηση αδικηµάτων που

τυχόν έχουν τελεσθεί από τον πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Δι-
καιοσύνης κ. Δηµήτριο Παπαγγελόπουλο κατά την άσκηση των
καθηκόντων του», υπέβαλε στις 15 Ιουλίου 2020 το πόρισµά της
στον Πρόεδρο της Βουλής, το οποίο καταχωρίζεται στα Πρα-
κτικά της σηµερινής συνεδρίασης και έχει ως εξής:

(Λόγω του µεγάλου όγκου του κειµένου το προαναφερθέν πό-
ρισµα βρίσκεται σε αρχείο µορφής PDF στην παρακάτω ηλεκτρο-
νική διεύθυνση: 

https://www.hellenicparliament.gr/UserFiles/510129c4-d278-
40e7-8009-e77fc230adef/ΠΟΡΙΣΜΑ_pagenumber.pdf)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα ανοίξει το
σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής οµιλητών και παρακαλώ µέχρι
και τον δεύτερο εισηγητή, δηλαδή µέχρι το τέλος της οµιλίας της
κ. Χρηστίδου, της εισηγήτριας του ΣΥΡΙΖΑ, να εγγραφείτε. 

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης - Μιχαήλ Λο-
βέρδος έχει τον λόγο.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία Υπουργέ, σήµερα συζη-
τάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αφορά τον πολιτισµό στη χώρα
µας. Εδώ γίνεται µία µεγάλη αντίφαση, θα έλεγα, ανάµεσα στις
απόψεις της Αντιπολίτευσης και τις δικές µας. Από ιδεολογικής
πλευράς δεν είναι κακό. Έχετε διαφορετική αντίληψη για τα
πράγµατα. Εµείς έχουµε άλλο όραµα για τον πολιτισµό και άλλο
όραµα έχετε εσείς. Δεκτό είναι, σε δηµοκρατία ζούµε, είναι ελεύ-
θερες οι απόψεις και ο καθένας πρέπει να τις παρουσιάζει. 

Εµείς έχουµε την άποψη ότι ο πολιτισµός δεν υπαγορεύεται
ούτε από την Κυβέρνηση, ούτε από το κράτος, ούτε φυσικά από
το Υπουργείο Πολιτισµού.

Εγώ προσωπικά, χωρίς να θέλω να θίξω την κ. Μενδώνη -να
µην της στερήσω τη δουλειά- δεν θα ήθελα να υπάρχει καν
Υπουργείο Πολιτισµού, εάν φθάναµε σε τέτοιο επίπεδο λειτουρ-
γίας του καλλιτεχνικού και του πολιτιστικού χώρου, γιατί αυτός
πρέπει να είναι ανεξάρτητος από κάθε κυβερνητική δραστηριό-
τητα. Ο καλλιτέχνης και ο δηµιουργός είναι από τη φύση του αν-
τεξουσιαστής. Δεν µπορεί να συµβιβάζεται µε νόρµες και γι’
αυτό, κατά τη γνώµη µου, δεν υπάρχει και δεν πρέπει να υπάρχει
στρατευµένη τέχνη, όπως είπα και χθες στην επιτροπή.

Οι µεγάλοι δηµιουργοί, οι µεγάλοι καλλιτέχνες ζουν, γιατί αυτό
βγαίνει από µέσα τους. Ό,τι και να τους πει το κράτος, ό,τι και
να τους πει η Κυβέρνηση, τον Πικάσο δεν τον έκανε κανένα
Υπουργείο Πολιτισµού, τον Καζαντζάκη δεν τον έκανε κανένα
Υπουργείο Πολιτισµού, το ίδιο και τον Χατζιδάκι, τον Θεοδω-
ράκη, τον Τσαρούχη και όλους τους µεγάλους Έλληνες και ξέ-
νους καλλιτέχνες, που τους τιµάµε και πολύ σωστά τους τιµάµε
µέχρι τώρα.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

Θ’ ΑΝΑΘΕΩΡΗΤΙΚΗ ΒΟΥΛΗ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’
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Έχουµε και µία διαφορετική αντιµετώπιση σε ό,τι αφορά αυτό
που η Αριστερά λέει -το θυµάµαι από τα νεανικά µου χρόνια- εµ-
πορευµατοποίηση της τέχνης ή του αθλητισµού. Μα, µοιραία θα
υπάρχει και αυτό. Ο µεγάλος καλλιτέχνης αναγνωρίζεται από την
κοινωνία. Η κοινωνία τον ανταµείβει και τον ανταµείβει οικονο-
µικά γι’ αυτό. Δεν καταλαβαίνω για ποιον λόγο υπάρχει αυτή η
άποψη για τη δήθεν εµπορευµατοποίηση. Είναι πολύ λογικό. Ο
Θεοδωράκης έγραψε καταπληκτική µουσική. Η µουσική αυτή
αγοράστηκε από τους πολίτες όλου του κόσµου και ο Θεοδωρά-
κης έβγαλε και καλώς έβγαλε πάρα πολλά χρήµατα. Το ίδιο και
πάρα πολλοί καλλιτέχνες που προέρχονται και από την Αριστερά.
Γιατί, κακό είναι να πλουτίσει κάποιος µε το δηµιουργικό και καλ-
λιτεχνικό του έργο; Αντίθετα, µάλιστα, θα έλεγα, αυτό συµβαίνει,
διότι είναι δηµοφιλής. Ο δηµοφιλής καλλιτέχνης πρέπει να αντα-
µείβεται, όχι όµως από το κράτος και αυτή είναι η µεγάλη µας
διαφορά. Εµείς θέλουµε να ανταµείβεται από το κοινό, από τους
ανθρώπους που αναγνωρίζουν την ποιότητα του έργου του, όχι
από το κράτος. Δεν θέλουµε επιδοµατούχους καλλιτέχνες, δεν
θέλουµε σιτιζόµενους από τον δηµόσιο κορβανά καλλιτέχνες. Και
αυτό σε κάποιο βαθµό, σε µεγάλο βαθµό, θα έλεγα, προκύπτει
και από το παρόν νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα σε αυτήν
εδώ την Ολοµέλεια. Και θα πρέπει να συµφωνήσω µε την άποψη
που εξέφρασε χθες ο κ. Φίλης, ότι πρέπει να είµαστε περισσότε-
ροι στην Ολοµέλεια και όχι τόσο λίγοι που είµαστε σήµερα, γιατί
η Βουλή πρέπει να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων. Εγώ το
αναγνωρίζω. Όταν ακούω κάτι σωστό από την πλευρά της Αντι-
πολίτευσης, θα το πω.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Άκουσα την εισηγήτρια της Μειοψη-
φίας στην εναρκτήρια συνεδρίαση των επιτροπών να προσπαθεί
να αυτοπροσδιοριστεί εκείνη και το κόµµα της ως πλουραλιστές.
Δικαίωµά της, φυσικά, να λέει την άποψή της, τη σέβοµαι από-
λυτα και ούτε διαστρεβλώνω τα λόγια της, όπως µε κατηγόρησε
χθες. Δεν έχω κανέναν τέτοιο σκοπό. Αντίθετα, σέβοµαι κάθε
εκλεγµένο Βουλευτή εδώ µέσα, σε αυτό το Κοινοβούλιο. Σηµα-
σία δεν έχει τι λες ότι είσαι, αλλά τι είσαι και κυρίως τι κάνεις.
Αυτό βλέπει ο κόσµος και ο κόσµος σε µία δηµοκρατία ψηφίζει
αναλόγως. 

Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω λίγο ανάποδα. Με αφορµή τις
διατάξεις του άρθρου 21 του δεύτερου µέρους του νοµοσχεδίου
για τη σύσταση αυτοτελούς τµήµατος δηµοσίων σχέσεων και εθι-
µοτυπίας στο Υπουργείο µας κατηγόρησε η συνάδελφος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ ότι στήνουµε παραµάγαζο.

Καλό θα είναι αυτή τη λέξη, ειδικά από τον ΣΥΡΙΖΑ, να µην τη
λέτε, ούτε για µαγαζιά ούτε για παραµάγαζα. Καλό είναι να απο-
φεύγετε τέτοιες λέξεις, γιατί στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µι-
λάνε ποτέ για σκοινί. 

Ξέρετε, είναι πραγµατικά αστείο να µας κατηγορεί η Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση, ειδικά µετά τις τελευταίες αποκαλύψεις, ότι
εµείς στήνουµε παραµάγαζο. Κατανοώ ασφαλώς ότι σε µερικές
περιπτώσεις η καλύτερη άµυνα είναι η επίθεση, αλλά για να το
κάνεις, πρέπει να έχεις και τα όπλα. Και στην περίπτωση αυτή,
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, δεν τα έχετε. 

Αν θέλετε να µιλήσουµε για παραµάγαζο, να σας θυµίσω -αν
το έχετε ξεχάσει- την περίπτωση του Ελληνικού Διαστηµικού Ορ-
γανισµού, επί υπουργίας του αγαπητού κ. Νίκου Παππά, όταν
εξωθήσατε σε παραίτηση τον κ. Κριµιζή, διεθνώς αναγνωρισµένο
επιστήµονα, λόγω των αυταρχικών παρεµβάσεων του τότε γενι-
κού γραµµατέα του Υπουργείου, που ουδεµία σχέση είχε µε το
αντικείµενό του oργανισµού. Φυσικά ο κ. Κριµιζής δεν ήταν ούτε
κοµµατικός της Νέας Δηµοκρατίας ούτε εγκάθετος.

Δεν µπορώ, επίσης, να µην σχολιάσω τον ζήλο µε τον οποίο η
εισηγήτρια της Μειοψηφίας επιδόθηκε στην αντιπολιτευτική της
ρητορεία, παρασυρµένη, όµως, σε τέτοιο βαθµό απ’ αυτόν ώστε
να διολισθήσει σε λάθη. Έτσι, για παράδειγµα, η κ. Χρηστίδου
διαµαρτυρόµενη για το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου στην εναρ-
κτήρια οµιλία της στην επιτροπή, υποστήριξε ότι το δικό τους
περσινό νοµοσχέδιο, που δεν πρόλαβε να κατατεθεί -όπως
πολλά δεν προλάβατε να τα κάνετε, όπως ισχυρίζεστε- θα προ-
σέφερε υποστήριξη, υποδοµές, τεχνολογική βοήθεια και χρηµα-
τοδότηση στους καλλιτέχνες, ενώ στις αίθουσές του θα γίνονταν
ανοιχτές πρόβες, σεµινάρια, συµµετοχικές συναντήσεις, εκθέ-

σεις, παραστάσεις, συνέδρια, φεστιβάλ. Ακριβώς, δηλαδή, τα
ίδια πράγµατα που περιλαµβάνονται στο δικό µας νοµοσχέδιο.
Αρκούσε µια απλή ανάγνωση της έκθεσης του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους, εκείνης που επικαλέστηκαν οι σύντροφοί σας
για να υποστηρίξουν ότι δήθεν βλάπτεται το δηµόσιο συµφέρον. 

Σας καταλαβαίνω, όµως. Επειδή το φέρνει η Νέα Δηµοκρατία
προς ψήφιση, φυσικό είναι να προσπαθείτε να αντιδράσετε για
ό,τι φέρνει η Κυβέρνηση να ψηφιστεί. 

Ξέρετε, υπάρχουν πολλές ευκαιρίες να κοντραριστούµε, σε
πάρα πολλά µεγάλα ζητήµατα. Σε αυτό το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο βλέπω ελάχιστες τέτοιες ευκαιρίες και, πραγµατικά, µε
θλίβει το ότι µιλάτε τόσο έντονα κατά αυτού του νοµοσχεδίου.
Αντιπολίτευση για την αντιπολίτευση δεν πρέπει να γίνεται, ούτε
εγώ έχω σκοπό να κάνω αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση. 

Ποια είναι η ουσία; Η ουσία είναι ότι το παρόν νοµοσχέδιο έρ-
χεται κυριολεκτικά την κατάλληλη στιγµή, αµέσως, δηλαδή, µετά
το µεγάλο οικονοµικό πλήγµα που δέχθηκε ο κλάδος των καλλι-
τεχνών, του πολιτισµού, της δηµιουργίας εξαιτίας της υγειονοµι-
κής κρίσης, για να παράσχει στο µέτρο του δυνατού τις απαραί-
τητες εκείνες προϋποθέσεις για την ανάκαµψή του. 

Είναι στην ουσία κατά το µέρος που αφορά το «ΑΚΡΟΠΟΛ»
ένα ΚΕΠ για τον χώρο του πολιτισµού και της καλλιτεχνικής δη-
µιουργίας. Δεν υπάρχει τίποτα το σκοτεινό που να υποκρύπτεται,
ούτε εξυπηρετούνται αλλότρια συµφέροντα. Είναι απλά και ξε-
κάθαρα ένα νοµοσχέδιο που φιλοδοξεί να κάνει πιο εύκολη τη
ζωή όλων εκείνων που εµπλέκονται στην παραγωγική, καλλιτε-
χνική, πολιτισµική δηµιουργία, ειδικά τώρα, µετά το πλήγµα. 

Σκοπός είναι η ανάπτυξη της καλλιτεχνικής και πολιτιστικής
δηµιουργίας στο πλαίσιο της οποίας, όπως προείπα, περιλαµβά-
νονται όλα αυτά που είπα: διοργάνωση δράσεων, εκδηλώσεων,
εκθέσεων, υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων, χορήγηση
υποτροφιών, φιλοξενία καλλιτεχνών, συµµετοχή σε διεθνή φε-
στιβάλ, χρηµατοδότηση παραγωγής καλλιτεχνικών έργων, σύ-
σταση και λειτουργία κόµβου πληροφόρησης για τα µέλη του
πολιτιστικού κλάδου κ.λπ..

Δεν θέλουµε, ενώ υπάρχουν τα κονδύλια τα οποία µπορούν να
αξιοποιηθούν, οι πολιτιστικοί δηµιουργοί να πένονται επειδή δεν
έχουν τον χρόνο, τη γνώση και τις ικανότητες, γιατί έχουν άλλου
είδους ικανότητες και δεξιότητες, για να προσεγγίζουν προγράµ-
µατα, να καταθέτουν φακέλους και να συντάσσουν τεχνικά δελ-
τία για να τα διεκδικήσουν. Αυτά θα τα κάνει το «ΑΚΡΟΠΟΛ». Θα
βοηθήσει τον καλλιτεχνικό και δηµιουργικό κόσµο να πάρει τους
πόρους οι οποίοι υπάρχουν. 

Πέρα από την ίδρυσή του, δίνει λύση στο πρόβληµα της αξιο-
ποίησης του πρώην ξενοδοχείου «ACROPOLE PALACE», το
οποίο ανήκει στο Υπουργείο Πολιτισµού και το οποίο έχει χαρα-
κτηριστεί ως έργο τέχνης και είναι. Και αυτό πρέπει να το εκµε-
ταλλευθούµε ως έργο τέχνης. 

Μπορεί οι συνάδελφοι της Αριστεράς να οραµατίζονταν το
«ΑΚΡΟΠΟΛ» ως ένα αυτοδιαχειριζόµενο στέκι. Θα µου πει πάλι
η κ. Χρηστίδου ότι διαστρεβλώνω τα λόγια της. Δεν τα διαστρε-
βλώνω. Αυτή είναι η αντίληψη από αυτά που άκουσα να λέει. Είπε
για «κυψέλη ώσµωσης των καλλιτεχνών» και άλλα πολύ ωραία,
σαν λόγια αλλά χωρίς κανένα περιεχόµενο.

Εµείς δεν θέλουµε να κάνουµε το «ΑΚΡΟΠΟΛ» ένα αυτοδια-
χειριζόµενο νέο «ΒΟΞ» ή νέο «ΕΜΠΡΟΣ» µε χρήµατα του κρά-
τους επιπλέον. Δεν είµαστε αυτής της λογικής. 

Στη δύσκολη συγκυρία που βρισκόµαστε, θέλουµε ως Κυβέρ-
νηση να δώσουµε πραγµατική βοήθεια στον πολιτιστικό τοµέα.
Και αυτό δεν µπορεί να γίνει αφήνοντάς τον στην τύχη του ή
ασκώντας πολιτιστική πολιτική µέσω καταλήψεων δηµοσίων κτι-
ρίων από διάφορες αυτοεπονοµαζόµενες «καλλιτεχνικές οµά-
δες». Χρειάζεται οργάνωση και συντεταγµένος τρόπος
ενίσχυσης όλων των εµπλεκοµένων στον χώρο αυτό. Αυτό επι-
διώκει να κάνει το παρόν νοµοσχέδιο που θα ψηφιστεί απόψε
από τη Βουλή των Ελλήνων. 

Το πλέγµα δραστηριοτήτων που καλύπτεται από το «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ» αφορά τις τέχνες του θεάµατος, µουσική, εικαστικές τέχνες,
φωτογραφία, παραδοσιακές τέχνες, βιβλία, οπτικοακουστικά και
διαδραστικά µέσα, ντιζάιν κ.ο.κ. και επωφελούνται, όπως είναι φυ-
σικό, νοµικά ή φυσικά πρόσωπα, ανεξαρτήτως µορφής, τα οποία
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δραστηριοποιούνται κατ’ επάγγελµα στην παραγωγή, δηµιουρ-
γία και διανοµή των παραπάνω αγαθών και υπηρεσιών. 

Θα µου επιτρέψετε, λοιπόν, να συνεχίσω για το άρθρο 20, που
ξεσήκωσε και τις περισσότερες αντιδράσεις από την πλευρά της
αντιπολίτευσης. 

Έχω να σηµειώσω κατ’ αρχάς, ότι δεν ξεκινά από την τροπο-
ποίηση των διατάξεων για την αναπαραγωγή και διάδοση στο
κοινό απεικονίσεων και αντιγράφων µνηµείων, αλλά των όρων
επίσκεψης και παραχώρησης αρχαιολογικών και άλλων συναφών
χώρων. 

Να θυµίσω, λοιπόν, στους αγαπητούς συναδέλφους της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, ότι στο σχετικά πρόσφατο παρελθόν εί-
χαµε γίνει κοινωνοί των γνωστών γραφειοκρατικών εµποδίων,
που υψώνονταν από τη δηµόσια διοίκηση στις περιπτώσεις κινη-
µατογράφησης αρχαίων µνηµείων και αρχαιολογικών χώρων. Το
Υπουργείο, αναγνωρίζοντας το πρόβληµα, εισήγαγε τις σχετικές
ρυθµίσεις του άρθρου 20, για τις οποίες η αρµόδια Υπουργός -
το είπε και στην επιτροπή, θα το πει υποθέτω και στην Ολοµέ-
λεια- µπορεί να σας κατατοπίσει πληρέστερα από εµένα. 

Από την πλευρά µου, πάντως, θα ήθελα να σηµειώσω ότι το
περιστατικό του 2018, που εµένα προσωπικά -και νοµίζω τους
περισσότερους εχέφρονες πολίτες- µε προσέβαλε, σχετικά µε
το αν θα έπρεπε ή όχι να γίνει το πολύωρο γύρισµα της «Μικρής
τυµπανίστριας», της τηλεοπτικής σειράς του «BBC» στον Ναό
του Ποσειδώνα στο Σούνιο και οι ακρότητες που ακολούθησαν
απλώς ανέδειξαν το σοβαρό αυτό πρόβληµα. Δεν αποκλείεται,
πάντως, να χάθηκαν δύο χρόνια από το περιστατικό αυτό. Το
2016, πάλι, είχαµε κι άλλο ένα παρόµοιο συµβάν, πάλι µε κυβερ-
νήσεις του ΣΥΡΙΖΑ, µε το σίριαλ του «BBC» «The Night Manager»,
µε πρωταγωνιστή τον γνωστό Hugh Laurie -αν βλέπατε το
«House MD». 

Τι έκανε νοµοθετικά η τότε κυβέρνηση για να επιλύσει αυτό το
πρόβληµα; Απάντηση: τίποτα. Τίποτα. Γιατί χτες ο κ. Σκουρολιά-
κος µου είπε ότι αυτό προβλεπόταν από τους νόµους της Νέας
Δηµοκρατίας. Να το δεχτώ. Κακώς υπήρχαν αυτοί οι νόµοι. Αλλά
τώρα δεν πρέπει να το αλλάξουµε; Δεν πρέπει να δώσουµε αυτήν
τη δυνατότητα, όπως σε όλες τις πολιτισµένες χώρες του κό-
σµου; 

Πολύς λόγος γίνεται επίσης για τη µη πρόσκληση από την Επι-
τροπή του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων. Και τι δεν ακούσαµε
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι δεν κλήθηκαν επειδή τους
φοβάται η κυρία Υπουργός, ότι φιµώθηκαν επειδή είχαν αντίθετη
άποψη για τις επίµαχες διατάξεις περί αδειοδότησης απεικονί-
σεων και αντιγράφων µνηµείων. Η αλήθεια είναι ότι µπορούσαν
όπως τόσοι άλλοι φορείς να στείλουν τις απόψεις τους µε υπό-
µνηµα, το οποίο δεν έστειλαν από ό,τι ξέρω και από ό,τι είπε ο
Πρόεδρος της επιτροπής. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ ισχυρίστηκε ψευδώς, διαστρεβλώνοντας -δεν θα πω
«σκόπιµα», αλλά µάλλον επειδή δεν το κατάλαβε αρκετά- το
πνεύµα των ρυθµίσεων ότι θεσµοθετείται η απώλεια εσόδων για
το δηµόσιο και µη εξουσιοδοτηµένη και µη αδειοδοτηµένη εµπο-
ρική χρήση των αντιγράφων και των απεικονίσεων µνηµείων
ακόµη και για κακόβουλη χρήση. Ακούστηκε µάλιστα ο ισχυρι-
σµός ότι µε τις προτεινόµενες διατάξεις δίνεται η δυνατότητα
στις εταιρείες να τυπώσουν ακόµη και σε σακούλες σκουπιδιών
στάµπες µε τον Παρθενώνα ή ακόµη και µε το Μέγαρο της Βου-
λής. Η κ. Μενδώνη στη χθεσινή της οµιλία σάς απέδειξε ότι δεν
ισχύει κάτι τέτοιο. 

Για να επανέλθω όµως στη σοβαρότητα που επιτάσσει ο
ρόλος µας εδώ µέσα, στη Βουλή, όλων µας, θέλω στο σηµείο
αυτό να επισηµάνω και µια σκόπιµη διαστρέβλωση που γίνεται
και έχει σκοπό να αποπροσανατολίσει από την ουσία των προ-
τεινόµενων ρυθµίσεων. Συγκεκριµένα, µε τα έως τώρα ισχύοντα
ένας οποιοσδήποτε πολίτης που ζωγραφίζει ένα µνηµείο θα πρέ-
πει να πάρει άδεια από την Υπουργό, από τον κάθε Υπουργό, και
αποδεικτικό καταβολής τέλους. Και γιατί; Γιατί η ζωγραφιά του
είναι παραγωγή απεικόνισης µνηµείου και υπάγεται στη διάταξη.
Αν δεν τα έχει, τυπικά τουλάχιστον, νόµιµα τουλάχιστον δεν µπο-
ρεί να ζωγραφίσει το µνηµείο. Εάν το κάνει είναι παράνοµος. 

Το ίδιο παράνοµος είναι και ο απλός επισκέπτης του αρχαι-
ολογικού χώρου που τον φωτογραφίζει ή τον βιντεοσκοπεί µε το

κινητό του. Μπορεί να µη συµβαίνει στην πράξη, αλλά τυπικά
αυτό λέει ο νόµος. 

Όπως καταλαβαίνετε, αυτά δεν µπορεί να συνεχιστούν. Γι’
αυτό και αναλάβαµε σχετικές πρωτοβουλίες µε την εισαγωγή
των διατάξεων του άρθρου 20. Η Αντιπολίτευση, από την άλλη,
παρασυρµένη από τον αντιπολιτευτικό της οίστρο ανακάλυψε για
άλλη µία φορά σκοτεινά κεκαλυµµένα συµφέροντα ιδιωτών που
κρύβονται πίσω από το επίµαχο για αυτήν άρθρο. Δεν δίστασε,
µάλιστα, να επιτεθεί ο αγαπητός σε εµένα παλιός µου φίλος ο
Νίκος ο Φίλης ανοίκεια στην Υπουργό σε προσωπικό επίπεδο,
αφήνοντας υπονοούµενα για την εντιµότητά της και την ακεραι-
ότητά της. Μέχρι και ότι θα δώσουµε τον Παρθενώνα στην
«COCA-COLA» ακούσαµε.

Μέσα στις λοιπές διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου περιέ-
χονται πολύ σηµαντικές ρυθµίσεις που πέρασαν σχεδόν απαρα-
τήρητες. Θα ήθελα στον λίγο χρόνο -δεν θα εκµεταλλευτώ τον
χρόνο, κύριε Πρόεδρε- να κάνω µία πολύ σύντοµη παρουσίαση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η δωρεάν παραχώρηση για διάρκεια είκοσι ετών του κτηρίου
Φιξ στο Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης επιλύει το ζήτηµα
στέγασής του σε βάθος χρόνου. Ειδικά αυτή η πολύ σηµαντική
ρύθµιση πέρασε σχεδόν ασχολίαστη, ενώ δίνει λύση σε χρονίζον
πρόβληµα του µουσείου. Πιστεύω άξιζε καλύτερης αντιµετώπι-
σης.

Για τους επιχειρηµατίες στους τοµείς του θεάτρου και του κι-
νηµατογράφου µετά τη µεγάλη οικονοµική ζηµιά εξαιτίας του
COVID-19, προβλέπεται µε το άρθρο 19 αυτοδίκαιη παράταση
των µισθώσεων των χώρων αυτών, χωρίς αύξηση του µισθώµα-
τος µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου του 2021.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, φυσικά, κάνοντας εύκολη αντιπολίτευση υπερθεµα-
τίζει, ζητώντας τη µείωση των µισθωµάτων, ωσάν αυτό να µπορεί
να λύνεται µε υπουργική απόφαση.

Λύνεται, επίσης, το πρόβληµα που έχει δηµιουργηθεί λόγω των
ακυρώσεων ή αναβολών εκδηλώσεων, λόγω της πανδηµίας, µε
τις ρυθµίσεις του άρθρου 16. Με το άρθρο αυτό δίνεται η δυνα-
τότητα στον διοργανωτή να προσφέρει στον πελάτη ισόποσο πι-
στωτικό σηµείωµα πάλι µέχρι τις 30 Σεπτεµβρίου του 2021.

Η πρόβλεψη του άρθρου 24, τώρα, για τη σύσταση της θέσης
διοικητικού οικονοµικού διευθυντή σε νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού
δικαίου που διαθέτει καλλιτεχνικό διευθυντή ήταν αίτηµα των
ίδιων των καλλιτεχνικών διευθυντών. Δεν κατάλαβα γιατί ηγέρθη
τόσο µεγάλη αντίδραση από την Αντιπολίτευση. Ορθώς οι καλ-
λιτεχνικοί διευθυντές θέλουν να παραµείνουν απερίσπαστοι στην
καθ’ ύλην αρµοδιότητά τους, απαλλαγµένοι από πάσης φύσεως
διοικητικά φορτία. Δεν ευσταθούν, λοιπόν, οι αιτιάσεις της Αντι-
πολίτευσης...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Λοβέρδο,
παρακαλώ να συντοµεύσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Μέσα στο παρόν νοµοσχέδιο περιέχονται και άλλες διατάξεις
βελτιωτικές της υφιστάµενης κατάστασης για το Ελληνικό Κέν-
τρο Κινηµατογράφου, το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλο-
νίκης κ.ο.κ..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µην ψάχνουµε να βρούµε
φαντάσµατα, συνωµοσίες και σκοτεινά σηµεία εκεί που δεν
υπάρχουν. Το «ΑΚΡΟΠΟΛ» έναν και µόνο σκοπό έχει. Να κάνει
τη ζωή των πολιτιστικών δηµιουργών λίγο καλύτερη, λίγο ευκο-
λότερη. Αυτό, µαζί µε τις υπόλοιπες διατάξεις του δεύτερου µέ-
ρους του νοµοσχεδίου είναι µία συντονισµένη προσπάθεια
αναβάθµισης του πολιτιστικού τοµέα και της καλλιτεχνικής δη-
µιουργίας µε τρόπο που µόνο θετικά αποτελέσµατα µπορεί να
έχει για τον τόπο µας. Γι’ αυτό σας καλώ να το υπερψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα
η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χρηστίδου Ραλλία.

Παρακαλώ, να τηρείται ο χρόνος -αυτό είναι προς όλους τους
οµιλητές- εν όψει του ότι η ηµέρα είναι πολύ βεβαρηµένη. Υπάρ-
χουν αλλεπάλληλες επιτροπές και στην αρµόδια Διάσκεψη των
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Προέδρων η επιλογή Αντιπροέδρου του Ανωτάτου Δικαστηρίου
και πολλοί θα λείψουν. Απλώς να τηρούµε τον χρόνο όσο είναι
δυνατόν, χωρίς βέβαια αυτό να σηµαίνει ότι δεν θα εξαντληθούν
οι τοποθετήσεις των εισηγητών.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και σήµερα η Νέα Δηµοκρατία

επιλέγει και ο εισηγητής της, δυστυχώς, να είναι εκτός θέµατος.
Και σήµερα εκτός θέµατος. Και σήµερα καταναλώθηκε ο περισ-
σότερος χρόνος για να κάνουµε αντιπολίτευση στη µείζονα Αν-
τιπολίτευση.

Αν εγώ προσωπικά υποθέσουµε ότι δεν ξέρω να διαβάζω,
εσείς, κύριε εισηγητά της Νέας Δηµοκρατίας, σίγουρα δεν µπο-
ρείτε να ακούσετε. Σίγουρα τα αυτιά σας δεν ακούνε καλά. Συ-
νεχίζετε και σήµερα να εµµένετε σε φαντασιώσεις, να εµµένετε
πιστός στις ιδεοληψίες σας.

Και τελικά, µας προκαλεί κατάπληξη και εντύπωση και αναρω-
τιόµαστε αν τόσο πολύ σας ελκύει ο αναρχοαυτόνοµος χώρος,
που µε το ζόρι τον βάζετε στην κουβέντα. Είναι εντυπωσιακό,
πραγµατικά! Μήπως έχετε κάποιο θέµα µε αυτό, κάποιο απωθη-
µένο; Και χθες και προχθές και αντιπροχθές µε το ζόρι!

Όσο και αν προσπαθείτε να αποπροσανατολίσετε τον κόσµο,
δεν πρόκειται να το καταφέρετε. Με τη διαστρέβλωση, µε τις ει-
ρωνείες, µε το σύστηµα «κάνω αντιπολίτευση στην Αντιπολί-
τευση», µε τις προσβολές επί προσωπικού δεν πρόκειται να
κρύψετε την ουσία του νοµοσχεδίου.

Και θα κλείσω την παρένθεση και µε συγχωρείτε κιόλας που
την κάνω, απευθύνοµαι στους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των
υπόλοιπων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης.

Το γεγονός ότι ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας θεωρεί ότι
θα ήταν προτιµότερο µέσα στο πλαίσιο του φιλελευθερισµού τον
οποίο υποστηρίζει -και θέλει να µας πείσει µε το ζόρι ότι είναι φι-
λελεύθερος- να µην υπάρχει καν Υπουργείο Πολιτισµού αυτό νο-
µίζουµε ότι είναι ενδεικτικό.

Κλείνω την παρένθεση, λοιπόν. Σας ευχαριστούµε πολύ που
µας δώσατε αυτή τη δυνατότητα να πούµε κάποια πράγµατα και
θα µπούµε τώρα στην ουσία. Και έχω σπαταλήσει µόλις δύο
λεπτά και έντεκα δευτερόλεπτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σήµερα στην Ολο-
µέλεια να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο που φέρει τον τίτλο
«Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας ΑΚΡΟΠΟΛ και άλλες δια-
τάξεις», ενώ θα έπρεπε να ονοµάζεται «Κέντρο Εµπορικής Προ-
ώθησης Πολιτισµού «ΑΚΡΟΠΟΛ» και λοιπές διατάξεις», όπου
στις άλλες διατάξεις, φυσικά, περιλαµβάνονται κάποια πολύ σο-
βαρά άρθρα, τα οποία πράγµατι δεν µπήκαν ποτέ σε δηµόσια
διαβούλευση και για τα οποία πράγµατι έχουµε πάρα πολύ σο-
βαρές αντιρρήσεις.

Θα ξεκινήσω µε το πρώτο µισό του νοµοσχεδίου που αφορά
το «ΑΚΡΟΠΟΛ». Είναι γεγονός ότι φέρατε στο Κοινοβούλιο σχέ-
διο νόµου που το διαπερνά µια εντελώς διαφορετική φιλοσοφία
απ’ ό,τι το σχέδιο που είχε ετοιµάσει η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.
Πράγµατι! Σε ποια σηµεία, όµως;

Και δεν θα µιλήσω τώρα µε φαντασιώσεις, θα µιλήσω µε γε-
γονότα.

Το πόσο συγκίνησε και το πόσο ενδιαφέρει αυτή η πρόταση
του Υπουργείου το κυβερνών κόµµα φάνηκε στις τέσσερις συνε-
δριάσεις της επιτροπής. Από τους είκοσι οκτώ Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας που µετέχουν στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων ούτε ένας, ούτε µία δεν πήρε τον λόγο να µιλήσει,
πλην του εισηγητή φυσικά. Και γιατί το κάνουν αυτό; Για ποιον
λόγο; Είναι τόσο µίζερο και τόσο µικρό το σχέδιό σας για το
«ΑΚΡΟΠΟΛ», που δεν προσφέρεται ούτε για υπερασπιστικές οµι-
λίες και δεν αντέχει, φυσικά και στον πολιτικό διάλογο.

Όταν εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ την άνοιξη του 2019 καταθέταµε το δικό
µας σχέδιο για την αξιοποίηση αυτού του υπέροχου κτηρίου επί
της Πατησίων 51, κυριότητας του Υπουργείου Πολιτισµού, το
οποίο έχει χαρακτηριστεί ήδη ως έργο τέχνης από το 1991, όταν
λοιπόν εµείς σχεδιάσαµε και καταθέσαµε στη Βουλή το δικό µας
σχέδιο, προτείναµε ένα κέντρο, έναν φιλόξενο χώρο µε υποδο-
µές χρήσης για τους καλλιτέχνες, έναν δηµόσιο κόµβο υποστή-
ριξης της σύγχρονης ανεξάρτητης καλλιτεχνικής παραγωγής
χωρίς διακρίσεις, µε διάθεση να ενισχυθούν οι νέες φωνές, ένα

σηµείο συνάντησης νεανικών κοινών, καινοτοµίας και πειραµατι-
σµού. Το «ΑΚΡΟΠΟΛ» επρόκειτο επί ΣΥΡΙΖΑ να χαράξει πολιτι-
στική πολιτική ως δηµόσιος φορέας, ως αντίλογος σε ένα πεδίο
που σήµερα οι όροι του -και έχει σηµασία αυτό να το ακούσετε-
διαµορφώνονται αφ’ ενός από τους επιχειρηµατίες της τέχνης
και αφ’ ετέρου από τα ιδιωτικά µεγάλα πολιτιστικά ιδρύµατα.

Αναρωτιέµαι -και καλό είναι να αναρωτηθείτε και εσείς και ο
κόσµος που µας βλέπει και µας ακούει: Δεν έχουµε ανάγκη, δη-
λαδή, ως τόπος από µια τέτοια δηµόσια παρέµβαση; Δεν έχουµε
ανάγκη µια δηµόσια παρέµβαση που δεν θα είναι προστατευτική,
καθοδηγητική, αλλά θα είναι πραγµατικά απελευθερωτική, µια
παρέµβαση που θα επιτρέπει σε χίλια λουλούδια να ανθίσουν,
στον αντίποδα της λογικής που επιζητά να καλλιεργούνται µόνο
συγκεκριµένα καλλιτεχνικά προϊόντα και υποπροϊόντα ακίνδυνα
και υπάκουα; Αυτό οραµατιστήκαµε εµείς.

Εσείς τι µας φέρνετε; Αφού αναγγείλατε την ενοποίηση του
«ΑΚΡΟΠΟΛ» µε το Αρχαιολογικό Μουσείο και τους χώρους του
Πολυτεχνείου, µια εξαγγελία που σπεύσατε να µαζέψετε, όταν
είδατε κατόπιν εορτής ότι αντίκειται σε άρθρα του Συντάγµατος,
αφού στη συνέχεια ανακοινώσατε σχέδια υπογειοποιηµένης ενο-
ποίησης «ΑΚΡΟΠΟΛ» και Αρχαιολογικού, σχέδια που καµµία πο-
λιτιστική στρατηγική δεν φανερώνουν -πλην του ανούσιου
εντυπωσιασµού- και άλλα σχέδια που λόγω κόστους θα µείνουν
ξανά στα χαρτιά, αφού λοιπόν είπατε και ξείπατε ξανά και ξανά
για το «ΑΚΡΟΠΟΛ», µας φέρνετε ένα σχέδιο νόµου που οραµα-
τίζεται να µετατρέψει τους καλλιτέχνες σε µπακάληδες.

Θέλω να πω, όµως, πως οι µπακάληδες, που είναι ιδιαίτερα
συµπαθείς και ως επαγγελµατική οµάδα, επιτελούν µια εντελώς
διαφορετικού είδους εργασία. Ποια είναι αυτή; Υπολογίζουν τα
προϊόντα που θα θέσουν στα ράφια τους, µε πρώτο και αποκλει-
στικό γνώµονα το κέρδος. Δεν συµβαίνει το ίδιο και µε τους καλ-
λιτέχνες. Οι δηµιουργοί ασχολούνται µε την τέχνη τους
πρώτα-πρώτα για να εκφράσουν και τις δικές τους ανησυχίες,
αλλά και τον κοινωνικό σφυγµό, ακόµα και όταν δεν τον ξεχνούν.
Κοµµάτι της ψυχής τους, αυτό είναι που µοιράζονται οι καλλιτέ-
χνες. Δεν τους ενδιαφέρει σε πρώτο χρόνο αν θα πουλήσουν ή
όχι. Τους ενδιαφέρει πρώτα να παράξουν και µετά αυτό κάπου
να φτάσει, σε κάποια αυτιά, σε κάποια µάτια, σε κάποιες ψυχές.

Ειπώθηκε πολλές φορές από τη Νέα Δηµοκρατία η φράση
«όλοι οι µεγάλοι δηµιουργοί». Και οι µεγάλοι δηµιουργοί και οι
µικρότεροι δηµιουργοί, ξεκινώντας από το προσωπικό βίωµα αγ-
γίζουν το συλλογικό πρόταγµα. Τι λέτε σε αυτούς τους καλλιτέ-
χνες; Τι λέτε σε αυτούς τους ανθρώπους µε το νοµοσχέδιό σας;
Λέτε: «Εντάξει, πολύ ωραία όλα αυτά περί τέχνης. Έλα τώρα να
σε επιµορφώσουµε. Έλα τώρα να σου πούµε πώς θα πλασάρεις
το προϊόν σου στο κοινό. Έλα να σου δείξουµε πώς θα βρίσκεις
χορηγούς και πώς θα τρυπώνεις στα προγράµµατα του ΕΣΠΑ».
Αυτή η αντιµετώπισή σας δείχνει κατ’ αρχάς άγνοια του καλλιτε-
χνικού πεδίου. Απέχει έτη φωτός από τις πραγµατικές ανάγκες
των καλλιτεχνών. Δεν λαµβάνει υπ’ όψιν το γεγονός ότι ήδη
υπάρχουν πανεπιστηµιακά τµήµατα, από τα οποία αποφοιτούν
νέες και νέοι εξειδικευµένοι σ’ αυτά που εσείς σχεδιάζετε να
τους διδάξετε µέσω σεµιναρίων, ζηλεύοντας τα κατορθώµατα
του κ. Βρούτση µε τα «σκοιλ ελικικού» κ.λπ. εν µέσω πανδηµίας.

Ταυτόχρονα, βέβαια, η αντιµετώπισή σας αποδεικνύει ότι
υπάρχει ένα όριο της σχέσης µε τον πολιτισµό. Μας τα είπε και
η Υπουργός στην τελευταία οµιλία της. Μίλησε για θέσεις εργα-
σίας, για διεθνείς εκθέσεις οικονοµικών συνεπειών από την ανα-
πτυγµένη πολιτιστική αγορά και λέγοντας όλα αυτά, πολύ απλά
απέδειξε ότι δεν αντιλαµβάνεται ότι όλα αυτά που είπε είναι πολύ
σωστά, αλλά δεν είναι το πρώτο θέµα. Δεν είναι η ουσία. Αυτά
που είπε είναι δευτερεύουσες συνέπειες που προϋποθέτουν την
πρώτη ύλη. Και η πρώτη ύλη του πολιτισµού είναι οι άνθρωποι
που χρειάζονται χώρο και χρόνο να αφιερωθούν, να πειραµατι-
στούν, να εµβαθύνουν στην τέχνη του ο καθένας και όχι χώρο
και χρόνο για να µάθουν τι ζητάει η αγορά. Το θέµα είναι να
έχουν όλοι πρόσβαση στην παραγωγή πολιτιστικού έργου, στην
παραγωγή καλλιτεχνικής δηµιουργίας. Εκεί είναι το θέµα. Εκεί
πρέπει να δώσουµε βάση. Το υπόλοιπο θα έρθει µετά. 

Εσείς αντιστρέφετε την προτεραιότητα. Και ποιοι θα επωφε-
ληθούν; Φυσικά, θα επωφεληθούν εκείνοι που το έχουν λύσει το
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θέµα τους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν έχουν ανάγκη. Το
έχουν λύσει το θέµα τους ως προς την παραγωγή. Θα προχωρή-
σουν παρακάτω.

Να µην ξεχάσω να αναφέρω ότι όλοι οι φορείς που κατέθεσαν
τις απόψεις τους στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων ήταν
όλοι ενάντια στο νοµοσχέδιο! Όλοι σχεδόν εξήγησαν πως άλλο
πράγµα είναι ο καλλιτέχνης και άλλο πράγµα είναι ο µάνατζερ
της τέχνης. Όλοι, επίσης, ζήτησαν ειδικούς και κυρίως θεσµούς
που να διευκολύνουν την επαφή δηµιουργών και κοινού, εξηγών-
τας πολύ απλά ότι αυτό έχουν ανάγκη και όχι τη µετατροπή του
πνευµατικού δηµιουργού σε µάνατζερ του εαυτού του!

Επίσης, το γεγονός ότι το Διοικητικό Συµβούλιο του «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ» και ο διορισµένος από την Υπουργό διευθυντής δεν απαι-
τείται καν να έχει ουδεµία σχέση ούτε µε την τέχνη ούτε τον
πολιτισµό είναι µε κάποιο τρόπο κάτι από τα αναµενόµενα από τη
λογική αυτού του νοµοσχεδίου, που είναι η λογική της αγοράς και
µόνον. Πρόκειται για άρθρα που το µόνο που έχουν ως σκοπό
µέσα σε αυτήν την ασάφεια της ηγεσίας είναι να έχουν τα χέρια
της ηγεσίας λυτά, ώστε να τοποθετήσουν όποιον θέλουν –για την
ακρίβεια, όποιον φίλο θέλουν- όπως άλλωστε κάνουν παντού, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτόν τον ένα χρόνο της διακυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας και όχι βέβαια µόνο στον πολιτισµό.

Το νοµοσχέδιο για το «ΑΚΡΟΠΟΛ» αποτελεί την εύλογη συνέ-
πεια µιας πολιτικής που είδαµε να ξεδιπλώνει το Υπουργείο όλον
τον προηγούµενο καιρό, ειδικά κατά τη διάρκεια της πανδηµίας
και έπειτα. 

Αφού προηγήθηκε η πλήρης αδιαφορία για τους καλλιτέχνες,
οι οποίοι αναγκάστηκαν να βγουν δυναµικά στον δρόµο, ήρθε το
Υπουργείο, ανακοίνωσε µέτρα ανεπαρκή και σε θεσµικό, αλλά
και σε οικονοµικό επίπεδο, αφού αφορούσαν ελάχιστο µέρος
καλλιτεχνών, για ακόµα µία φορά, καθώς και επιδοτήσεις αδια-
φανείς χωρίς κριτήρια, χωρίς πρόσκληση ενδιαφέροντος, προ-
κειµένου να διασπάσει και να σπείρει τη διχόνοια ανάµεσα σε
χρηµατοδοτούµενους και µη. Πάλι το ίδιο µοτίβο, πάλι κοινωνι-
κός αυτοµατισµός, η µία οµάδα απέναντι στην άλλη. Το ίδιο
έργο. Πάλι το ίδιο έργο βλέπουµε.

Προσπαθείτε να επιβάλλετε το δόγµα «σωπάστε, σωπάστε για
να συµπεριληφθείτε στους ευνοούµενους». Δεν ξεχνάµε ούτε τη
στάση του Υπουργείου απέναντι στον κ. Κραουνάκη ούτε τη
στάση απέναντι στον κ. Δεληβοριά ούτε φυσικά τη στάση απέ-
ναντι στον κ. Ξαρχάκο, που ΣΥΡΙΖΑ δεν τον λες, σε καµµία περί-
πτωση.

Το «ΑΚΡΟΠΟΛ», λοιπόν, είναι η εύλογη συνέχεια όλων αυτών
των προηγούµενων πολιτικών. Οφείλουµε, όµως, να µιλήσουµε -
και θα µιλήσουµε και θα προλάβω να µιλήσουµε- και για το δεύ-
τερο µέρος του σχεδίου νόµου. Θα µπορούσαµε να µιλήσουµε
για διάφορα, για το νεοσύστατο Τµήµα Εθιµοτυπίας, για παρά-
δειγµα, που υπάγεται και στελεχώνεται απευθείας από τον
Υπουργό έχοντας κάθε λογής αρµοδιότητα, λειτουργώντας όχι
εξορθολογιστικά, όπως ισχυρίστηκε η Υπουργός, αλλά συγκεν-
τρωτικά. Και ο εξορθολογισµός πράγµατι θα ήταν ένα στοιχείο
του φιλελευθερισµού, τον οποίο τόσο πολύ υπερασπίζεστε. Ο
αυταρχισµός όµως δεν είναι στοιχείο του φιλελευθερισµού, είναι
του ρεαλισµού. Και επιµένω ως προς αυτό. Μην προσπαθείτε να
µας πείσετε για πράγµατα που φαίνονται και φαίνονται και στον
κόσµο, που δεν καταλαβαίνει απαραίτητα τις διαφορές.

Συγκεντρωτική υπήρξε η πολιτική του Υπουργείου σε σχέση
µε τους υπαλλήλους του όλο το προηγούµενο έτος. Συγκεντρω-
τική και αυταρχική. Τι να πρωτοαναφέρουµε; Την αποµάκρυνση
µε το «καληµέρα» του αρχιφύλακα της Ακρόπολης και την αντι-
κατάστασή του από µέλος της ΔΑΚΕ; Την αλλαγή σύνθεσης στο
ΚΑΣ; Την αποποµπή του αναπληρωτή, ελλείποντος προϊσταµέ-
νου, της Εφορείας Αρχαιοτήτων Πόλης της Θεσσαλονίκης,
επειδή τόλµησε να διατυπώσει άλλη γνώµη για τα αρχαία στον
σταθµό Βενιζέλου; Τη µετακίνηση της διευθύντριας διοικητικού
σε άλλη διεύθυνση χωρίς αιτιολογία κατά παράβαση του νόµου,
υπόθεση για την οποία έχει γίνει ήδη προσφυγή στα διοικητικά
δικαστήρια; Την παύση της διευθύντριας του ΤΑΥΠΥΠΠΟ; Ο κα-
τάλογος δεν έχει τελειωµό, κυρίες αι κύριοι Βουλευτές. Σε όλα
αυτά η δηµιουργία ενός νέου τµήµατος απευθείας από τον
Υπουργό αποτελούν δυστυχώς την εύλογη συνέχεια. 

Υποχρεωτικά πρέπει να αναφερθώ στο άρθρο 24. Το άρθρο
προβλέπει τη σύσταση θέσης οικονοµικού διοικητικού διευθυντή
στα εποπτευόµενα από το Υπουργείο νοµικά πρόσωπα. Πρόκει-
ται για ένα άρθρο -γιατί βιάζεστε- στο οποίο δεν είµαστε από
θέση αντίθετοι, αλλά τουναντίον θα µπορούσαµε να υπερψηφί-
σουµε.

Όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν η αρµοδιότητα της
θέσης και οι διαδικασίες επιλογής οικονοµικού διευθυντή στα
εποπτευόµενα από το Υπουργείο νοµικά πρόσωπα παραπέµπον-
ται σε υπουργικές αποφάσεις, σε αποφάσεις δηλαδή εκτός κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου, δεν είναι δυνατόν να συναινέσουµε.

Άφησα για το τέλος σκόπιµα τα απαράδεκτα άρθρα 20 και 25,
που αποτελούν ένα εξόφθαλµο σκάνδαλο, µια λαθροχειρία στα
οικονοµικά του δηµόσιου ταµείου, την οποία αναγνωρίζει ακόµα
-και επιµένουµε- και η έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους, που σηµειώνει ότι µε τις ρυθµίσεις αυτές θα υπάρξει ενδε-
χόµενη απώλεια, το ύψος της οποίας µάλιστα δεν µπορεί να
υπολογίσει.

Επιδίωξε το Υπουργείο µε τη βοήθεια του Προέδρου της Επι-
τροπής Μορφωτικών Υποθέσεων να µην ακουστεί η άποψη των
ειδικών για τα άρθρα αυτά. Παρά τις επίµονες αιτήσεις µας, πα-
ρεµποδίστηκε η κλήση του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων
στην ακρόαση φορέων στην επιτροπή. Και µάλιστα για ακόµα µία
φορά µε το γνωστό σύστηµα της µονταζιέρας από το Βήµα εµ-
φανίστηκαν επιλεκτικά δυο, τρεις προτάσεις από ανακοίνωση
του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων, η οποία πρόταση είχε δια-
τυπωθεί δύο χρόνια πριν.

Θα σας διαβάσω λοιπόν τρεις λέξεις, γιατί σε αντίθεση µε τα
όσα µας κατηγορεί ο Υπουργός, εµείς ξέρουµε και να διαβά-
ζουµε και να καταλαβαίνουµε αυτό που διαβάζουµε. 

Σας διαβάζω λοιπόν αυτά που λέει ο Επιστηµονικός Συνδικαλι-
στικός Σύλλογος Εργαζοµένων του Υπουργείου Πολιτισµού: «Με
το προτεινόµενο άρθρο 20 επέρχονται ουσιαστικές αλλαγές στο
άρθρο 46 του αρχαιολογικού νόµου, του ν.3028/2002, οι οποίες,
σύµφωνα και µε την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους
που συνοδεύει το παρόν νοµοσχέδιο, θα επιφέρουν µείωση των
εσόδων του ΤΑΠΑ. Το άρθρο 46 του αρχαιολογικού νόµου, όπως
ισχύει µέχρι σήµερα, διαφυλάσσει τόσο τα έσοδα του δηµοσίου
από αναπαραγωγές ή αναπαραστάσεις µνηµείων ή ευρηµάτων για
άµεσους ή έµµεσους εµπορικούς σκοπούς, αλλά και εξασφαλίζει
την απαλλαγή από αντίστοιχα τέλη για την καλλιτεχνική δηµιουρ-
γία, τις επιστηµονικές απεικονίσεις και το εκπαιδευτικό υλικό,
όπως και για τις εκδηλώσεις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κυρία συνάδελφε, σας παρακαλώ. Έχετε πάει στα δεκαεπτά
λεπτά.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό θα χρει-
αστώ. 

«Το άρθρο 46, όπως ισχύει, προβλέπει εξουσιοδοτικές διατά-
ξεις για τη ρύθµιση των λεπτοµερειών των θεµάτων αυτών και
εάν η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Πολιτισµού διέγνωσε δυσ-
λειτουργίες ή καθυστερήσεις στα θέµατα αυτά, όπως ισχυρίζε-
ται, θα µπορούσε να εκδώσει νέες υπουργικές αποφάσεις για να
τα ρυθµίσει. Αντί να το κάνει αυτό, η πολιτική ηγεσία φέρνει τρο-
ποποίηση του νόµου που αφήνει περιθώρια στην παράκαµψη της
αδειοδότησης και της καταβολής τελών. Επιπλέον, αντικαθιστά
την ισχύουσα αδειοδότηση «για παραγωγή, αναπαραγωγή και
διάδοση στο κοινό µε οποιονδήποτε τρόπο και µέσο… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστούµε
πολύ.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, δεν δικαιούµαι δευτε-
ρολογία;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε πάει όµως
στα δεκαοκτώ λεπτά.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεκαπέντε λεπτά

είναι το ανώτερο.
ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Λίγο ανοχή, κύριε Πρό-

εδρε.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Με συγχωρείτε. Δείξτε λίγο ανοχή.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καταλαβαίνω,
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αλλά θα περιορίσουµε τον χρόνο στους Βουλευτές στα έξι λεπτά
µε µια ανοχή. Δεν γίνεται αλλιώς. Παρακαλώ, ελάτε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Θα είχε τελειώσει
τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μα, όπως ξέρετε,
δεν διακόπτουµε κανέναν. Απλώς να συντοµέψουν. Ο περιεκτι-
κός λόγος είναι ωφέλιµος.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τρέχει το χρονόµετρο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίστε.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: «Αντί λοιπόν να το κάνει αυτό η πολιτική

ηγεσία, φέρνει τροποποίηση του νόµου που ανοίγει περιθώρια
στην παράκαµψη της αδειοδότησης και της καταβολής τελών. Με
την προτεινόµενη διάταξη αντικαθιστά την ισχύουσα έννοια «για
άµεσο ή έµµεσο οικονοµικό ή εµπορικό σκοπό», µε την ιδιαίτερα
περιοριστική έννοια «µε σκοπό το κέρδος». Επιπλέον, αντικαθιστά
την ισχύουσα αδειοδότηση «για παραγωγή αναπαραγωγή και διά-
δοση στο κοινό µε οποιονδήποτε τρόπο και µέσο, στα οποία συµ-
περιλαµβάνονται οι τεχνολογίες πληροφορικής και επικοινωνίας
αντιγράφων και απεικονίσεων» µε την ιδιαίτερα περιοριστική προ-
τεινόµενη διάταξη «απεικόνιση µνηµείου νοείται η πιστή αποτύ-
πωση της υφιστάµενης εικόνας του µνηµείου συνολικά ή
τµηµατικά».

«Με τον τρόπο αυτό αφήνει ελεύθερο, χωρίς αδειοδότηση από
το Υπουργείο Πολιτισµού, ώστε να ελεγχθεί και η επιστηµονική
ακρίβεια, ένα µεγάλο φάσµα απεικονίσεων µνηµείων, όπως είναι
οι 3D αναπαραστάσεις ή απεικονίσεις, δηµιουργίες επαυξηµένης
πραγµατικότητας και άλλες τεχνολογίες. 

Αφήνει επίσης ανοικτό το ενδεχόµενο να µπορεί µια επιχεί-
ρηση µε το επιχείρηµα ότι συγκεκριµένες δράσεις της δεν έχουν
σκοπό το κέρδος, µε το επιχείρηµα ότι χρησιµοποιεί µη πιστή
απεικόνιση µνηµείου, να πραγµατοποιεί και προωθητικές ενέρ-
γειες, συνδέοντας το όνοµά της ή τα προϊόντα της µε αρχαιολο-
γικά µνηµεία ή ευρήµατα χωρίς όµως να ελέγχεται, χωρίς να
πληρώνει τέλη γι’ αυτήν την υπόθεση». 

Συνεχίζουν: «Δυστυχώς, στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο κατα-
στρατηγούνται θεµελιώδη δικαιώµατα του δηµοσίου προς όφε-
λος ιδιωτικών συµφερόντων, καθώς εφαρµόζεται περιοριστική
ερµηνεία στον όρο «απεικονίσεις µνηµείων»». 

Συνεχίζουν: «Άµεσος ή έµµεσος εµπορικός σκοπός αντικαθί-
σταται µε την διατύπωση «µε σκοπό το κέρδος». Περιορίζει δη-
λαδή έτι περαιτέρω το σύνολο των µνηµείων για τα οποία
απαιτείται η έκδοση άδειας και η καταβολή τέλους, καθώς ο
οποιοσδήποτε µπορεί να ισχυριστεί χρησιµοποιώντας απεικόνιση
µνηµείου ότι το κάνει όχι µε σκοπό το κέρδος, αλλά για εκπαι-
δευτικούς σκοπούς».

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε -και σας ευχαριστώ για την ανοχή σας-
µε κάτι το οποίο θα καταθέσω και στα Πρακτικά. Είναι µία εικόνα
του 1992, αυτή εδώ. Επίσης, θέλω να καταθέσω και στα Πρα-
κτικά και το υπόµνηµα του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων
αλλά και του Ενιαίου Συλλόγου Υπαλλήλων. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ραλλία Χρηστίδου καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η τελευταία εικόνα, αυτή που κατέθεσα, είναι µια εικόνα του
1992 επί κυβερνήσεως Κωνσταντίνου Μητσοτάκη. Πρόκειται για
µια διαφήµιση της εποχής εκείνης, µια διαφήµιση πολύ γνωστής
πολυεθνικής µάρκας αναψυκτικών, στην οποία οι κολώνες του
Παρθενώνα έχουν αντικατασταθεί από µπουκάλια του εν λόγω
αναψυκτικού.

Η διαφήµιση αυτή τότε, όπως θυµάστε ίσως καλύτερα από
µένα, είχε αποσυρθεί µετά από τεράστιο σάλο. Με τον αρχαιολο-
γικό νόµο, όπως ίσχυε µέχρι σήµερα, µια τέτοια διαφήµιση πολύ
απλά δεν θα µπορούσε να υπάρξει. Όµως, µε το σχέδιο νόµου
που έρχεται εδώ σήµερα από το Υπουργείο, µια τέτοια διαφή-
µιση θα είναι καθ’ όλα νόµιµη. Δεν θα χρειάζεται ούτε άδεια ούτε
θα µπορεί να παρεµποδιστεί, αφού το µνηµείο δεν θα απεικονί-
ζεται µε ακρίβεια, αλλά η απεικόνισή του θα είναι περιορισµένη
και πειραγµένη.

Τέτοιες πρακτικές είχε στο µυαλό της, ενδεχοµένως, η Υπουρ-
γός και το Υπουργείο, όταν, παραπλανώντας το Σώµα, µας µί-

λησε και στην επιτροπή για σχολικά ηµερολόγια µε εικόνες του
Παρθενώνα και για φωτογραφίες τουριστών στο Σούνιο.

Απευθύνοµαι στους Βουλευτές της Συµπολίτευσης κυρίως και
αναρωτιέµαι πώς είναι δυνατόν να δέχεστε αδιαµαρτύρητα η
κληρονοµιά αυτή, που ανήκει σε όλες και σε όλους, να γίνεται
αντικείµενο δωρεάν εκµετάλλευσης επιτηδείων, που ούτε καν
άδεια θα ζητούν, κάτι που µέχρι τώρα δεν επιτρεπόταν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αναρωτιέµαι τι θα απαντάτε µε-
θαύριο σε όσους αγαπούν και σέβονται την ιστορία και τα µνη-
µεία αυτού του τόπου πραγµατικά, όταν θα σας ρωτούν πώς
ψηφίσατε µια τέτοια ντροπιαστική ρύθµιση.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με την άδεια των
ειδικών αγορητών, κύριε Κωνσταντόπουλε και επειδή έχει µια
επιτροπή στην οποία πρέπει να πάει ο κ. Γρηγοριάδης και είναι
λίγοι οι Βουλευτές, να προηγηθεί; Είστε και εσείς;

Κύριε Γρηγοριάδη, θα µπορούσατε να µιλήσετε µετά τον κ.
Κωνσταντόπουλο;

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κανένα πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα, ακόµα και αν µου δοθεί ο

λόγος στις δώδεκα παρά τέταρτο. Αυτό είναι το ζητούµενό µου.
Έχουµε παραπάνω από µια ώρα µέχρι τότε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ζήτησα να προηγηθώ από την Ελλη-

νική Λύση, αν χρειαστεί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Έχει και ο

κ. Κωνσταντόπουλος επιτροπή, οπότε αµέσως µετά...
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Δελή, πριν

από εσάς µπορεί να προηγηθεί ο κ. Γρηγοριάδης, γιατί πρέπει
να πάει σε επιτροπή;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Φυσικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ωραία. Ευχαριστώ

πολύ.
Ορίστε, κύριε Κωνσταντόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θα κάνω χρήση της δευ-

τερολογίας µου τώρα. Τουλάχιστον τον ίδιο χρόνο που δώσατε
στη συνάδελφο.

Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
συζητάµε σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού:
«Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας ΑΚΡΟΠΟΛ και λοιπές δια-
τάξεις».

Αγαπητοί συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελείται από
δύο µέρη. Το Μέρος Α’ αφορά στην ίδρυση ενός φορέα, του
«ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ», ο οποίος θα εποπτεύεται από το Υπουργείο
Πολιτισµού και θα έχει διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια.

Το Μέρος Β’ αφορά σε ρυθµίσεις θεµάτων σχετικά µε τις εκ-
δηλώσεις που αναβλήθηκαν λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού,
µε αποσπάσεις εργαζοµένων, µε τη λειτουργία του Μουσείου
Σύγχρονης Τέχνης στο κτήριο ΦΙΞ και άλλα σηµαντικά θέµατα,
όπως η αδειοδότηση για την παραγωγή και αναπαραγωγή απει-
κονίσεων και αντιγράφων µνηµείων, καθώς και τη σύσταση αυ-
τοτελούς τµήµατος δηµόσιων σχέσεων και εθιµοτυπίας του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Αρχικά, θα ήθελα να αναφέρω, κυρία Υπουργέ και αγαπητοί
συνάδελφοι, ότι επιβάλλεται η αξιοποίηση του «ΑΚΡΟΠΟΛ» και
είναι ένα θετικό βήµα. Θα έλεγα, µάλιστα, ότι ήδη έχει αργήσει.
Ο δηµιουργικός και πολιτιστικός κλάδος εξακολουθεί να είναι
ακόµη ανώριµος και αυτό το βλέπουµε καθηµερινώς τόσο σε
εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο και ενώ υπάρχουν αυξη-
µένες δυνατότητες κερδοφορίας, παραµένει άτονη η ανάπτυξή
του λόγω απουσίας µιας ολιστικής εθνικής στρατηγικής.

Και επειδή στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή που συζη-
τήθηκε το νοµοσχέδιο είδαµε µια ήδη ιδεολογικοπολιτική αντι-
παράθεση µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και Νέας Δηµοκρατίας, θα ήθελα να
πω εν όψει της Ολοµέλειας ότι για εµάς, το Κίνηµα Αλλαγής, που
εργαζόµαστε µε κόπο να κρατήσουµε όρθια τη δηµοκρατική πα-
ράταξή και να συνεχίσουµε το δηµιουργικό έργο του ΠΑΣΟΚ, ο
πολιτισµός είναι ένα δηµόσιο κοινωνικό αγαθό.

Παράλληλα, όµως, ο οικονοµικός κλάδος που συγκροτείται
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γύρω από αυτόν µπορεί να αποτελέσει ένα βασικό, αν όχι κεν-
τρικό, πυλώνα ανάπτυξης της εθνικής µας οικονοµίας. 

Γι’ αυτό και θεωρούµε, κυρία Υπουργέ, ότι η αξιοποίηση του
«ΑΚΡΟΠΟΛ ΠΑΛΛΑΣ», του πρώην εµβληµατικού ξενοδοχείου
στην οδό Πατησίων, και η µετατροπή του σε κέντρο πολιτισµού
και δηµιουργίας είναι ένα σηµαντικό εγχείρηµα που πρέπει όµως
να γίνει υπό όρους. Ποιους όρους; Διαφάνεια και διαύγεια παν-
τού, καθώς και αντικειµενικότητα. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το ακίνητο του «ΑΚΡΟΠΟΛ ΠΑΛΛΑΣ»
ανήκει στο Υπουργείο Πολιτισµού και έχει χαρακτηριστεί διατη-
ρητέο και έργο τέχνης από το 1991. Βρίσκεται στο κέντρο της
Αθήνας, πλάι στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο, δίπλα από το
Πολυτεχνείο και µπορεί να ενσαρκώσει -θα έλεγα- ένα υπερτο-
πικό φυσικό ψηφιακό σηµείο αναφοράς τόσο για τους δηµιουρ-
γούς όσο και για τους παραγωγούς. 

Ας µη διολισθαίνουµε, λοιπόν, σε ατραπούς µικροκοµµατικών
συµφερόντων και ιδιαίτερα σε θέµατα που αφορούν τον πολιτι-
σµό. Οφείλουµε, αγαπητοί συνάδελφοι, µετά από µια δεκαετή οι-
κονοµική κρίση και µέσα στην αβέβαιη πραγµατικότητα που
ζούµε, λόγω της πανδηµίας, τουλάχιστον εντός του Κοινοβου-
λίου, όλες οι δυνάµεις να ασκούν δηµιουργική, γόνιµη και προ-
γραµµατική αντιπολίτευση. Τότε είµαστε και χρήσιµοι. Και όχι να
κάνουµε αντιπολίτευση δηλαδή για την αντιπολίτευση! Αυτό επι-
βάλλει, όπως είπα και πριν, ο πολιτικός πολιτισµός και ιδιαίτερα
ο πολιτισµός.

Κυρία Υπουργέ, σηµαντικό και µεγαλόπνοο εγχείρηµα το
«ΑΚΡΟΠΟΛ», όπως είπα και στις επιτροπές. Ωστόσο η περι-
γραφή των σκοπών του νέου φορέα στο νοµοσχέδιο είναι ένα
από τα αδύνατά του σηµεία -και αυτό να κρατηθεί- για τα οποία
ασκήθηκε κριτική και από άλλους συναδέλφους, αλλά και από
τους φορείς. 

Κατανοούµε, κυρία Υπουργέ, ότι στη σύσταση νέων φορέων
ίσως χρησιµεύει η δηµιουργική ασάφεια. Αλλά στην παρούσα
συγκυρία µε την πανδηµία να έχει πλήξει δραµατικά τον κλάδο
του πολιτισµού, υπάρχει ανάγκη για περισσότερη σαφήνεια. 

Επίσης, υπάρχουν παραδείγµατα του παρελθόντος που ξεκί-
νησαν µε µεγαλεπήβολα σχέδια και στην πορεία απέτυχαν πατα-
γωδώς. Εδώ να θυµίσω το Εθνικό Κέντρο Θεάτρου και Χορού
του κ. Βουλγαράκη που εν τέλει δηµιούργησε τεράστια λειτουρ-
γικά έξοδα που στέρησαν πόρους από τον σύγχρονο πολιτισµό,
χωρίς φυσικά να προσφέρει το παραµικρό και χωρίς φυσικά να
αποδοθούν µέχρι σήµερα ευθύνες. 

Ως προς τα όργανα διοίκησης του φορέα, κυρία Υπουργέ,
προτείναµε και στην επιτροπή τη συµµετοχή εκπροσώπου των
εργαζοµένων στο διοικητικό συµβούλιο. Είπατε ότι θα κάνετε
δεκτή την πρότασή µας αυτή. Εάν είναι έτσι, το βρίσκουµε θε-
τικό.

Επίσης, να τεθούν κάποια εχέγγυα ως προς τον ορισµό των
µελών του διοικητικού συµβουλίου. Διότι, αγαπητοί συνάδελφοι,
ο ορισµός τους προβλέπεται µε απόφαση του Υπουργού, του
εκάστοτε Υπουργού. Αυτό, όµως, είναι προβληµατικό διότι δεν
εγγυάται την αντικειµενικότητα και δεν εγγυάται την αξιοκρατία.
Θυµίζει δηλαδή κάποιες άλλες εποχές µε τις γαλάζιες συνεντεύ-
ξεις.

Άλλη µια αδυναµία εντοπίζουµε στην ασαφή περιγραφή ως
προς την άντληση πόρων. Αναφέρατε, κυρία Υπουργέ, αόριστα
γενικές κατηγορίες. Στην ειδική έκθεση αναφέρεται ετήσια δα-
πάνη 547.000 ευρώ. Γίνεται κατόπιν ανάλυση ως προς τα ποσά
που προορίζονται για τα τακτικά λειτουργικά έξοδα, για τον κα-
θορισµό των αποδοχών του διευθυντή, τη µισθοδοσία του προ-
σωπικού, των νοµικών συµβούλων και την αµοιβή των ορκωτών
ελεγκτών. 

Σε κάθε περίπτωση ως προς την ετήσια δαπάνη για τη διορ-
γάνωση εκδηλώσεων, δράσεων κ.λπ., χρειάζεται να βάλετε ένα
µέγιστο όριο, κυρία Υπουργέ. Σας το είπαµε και στις επιτροπές.
Κατανοούµε ότι εξαρτάται από πραγµατικά γεγονότα, αλλά το
µέγιστο όριο θα µπορούσε να λειτουργήσει ως δικλείδα ασφα-
λείας για την ορθή διαχείριση του δηµόσιου χρήµατος.

Συνοψίζοντας, φοβάµαι, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η ευρεία
κλίµακα πόρων και εσόδων αποδεικνύει έλλειψη συγκεκριµένης
στρατηγικής. Γιατί, κυρία Υπουργέ, το ζητούµενο δεν είναι να δη-

µιουργήσουµε έναν ακόµη φορέα χωρίς σαφείς αρµοδιότητες,
χωρίς σαφή χρηµατοδότηση, χωρίς σαφείς στόχους, απλά και
µόνο για να το δηµιουργήσουµε. Ας αποφύγουµε δηλαδή λάθη
του παρελθόντος. Το ζητούµενο είναι ο φορέας αυτός να λει-
τουργήσει προς όφελος της καλλιτεχνικής δηµιουργίας. Άλλω-
στε, όποτε και να φύγει κανείς από το δρόµο του λάθους
ωφέλεια είναι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ανέφερα σε όλες τις συνε-
δριάσεις της επιτροπής, αισθάνοµαι το χρέος να το πω και στην
Ολοµέλεια: Το επάγγελµα του καλλιτέχνη είναι ένα πολύ ιδιαί-
τερο και επισφαλές επάγγελµα. Οι περισσότεροι καλλιτέχνες
ζουν στη φτώχεια, ζουν στην αβεβαιότητα και χρήζουν της στή-
ριξής µας για το βιοπορισµό τους, καθώς και την στήριξη της κα-
θηµερινότητάς τους.

Είδαµε στην πανδηµία τι έγινε. Για να πάρουν ένα ειδικό επί-
δοµα, δεδοµένου ότι συγκεντρώνουν τα ένσηµα που χρειάζονται
µε µεγάλη δυσκολία, γνωρίζουµε ότι στην αγορά των παραγω-
γών υπάρχουν πρακτικές εργασιακού µεσαίωνα, δηλαδή εδώ κυ-
ριαρχεί η αδήλωτη εργασία. Πολλές ώρες πρόβας, όπως είπα
και χθες στην δεύτερη ανάγνωση –γιατί; για ένα ένσηµο. Υψηλές
απαιτήσεις απόδοσης, αλλά υπάρχουν περιπτώσεις που ο µισθός
τους δεν τους αποδίδεται καν.

Γνωρίζουµε την πολυπλοκότητα των εργασιακών σχέσεων στο
χώρο του πολιτισµού. Γνωρίζουµε ότι υπάρχουν πολλά ζητήµατα.
Υπάρχουν έντονες αντιπαραθέσεις για τα πνευµατικά δικαιώµατα
και την πνευµατική ιδιοκτησία. Ιδιαίτερα στη νέα ψηφιακή εποχή
απαιτείται ένα σύγχρονο πλαίσιο για την κατοχύρωση και την
προστασία τους.

Και βεβαίως, αγαπητοί συνάδελφοι, γνωρίζουµε το µείζον πρό-
βληµα που αντιµετωπίζουν οι καλλιτέχνες σχετικά µε τα πτυχία
τους. Είναι ένα τεράστιο πρόβληµα, χωρίς µέχρι σήµερα καµµία
απάντηση, «φωνή βοώντος εν τη ερήµω», βέβαια.

Οι καλλιτέχνες, ηθοποιοί, χορευτές, σκηνοθέτες, µουσικοί
παίρνουν ένα πτυχίο που δεν αναγνωρίζεται από το Υπουργείο
Παιδείας, έχει όµως αυστηρές εξετάσεις από το Υπουργείο Πο-
λιτισµού. Και όχι µόνο, θα έλεγα εδώ, αποκλείονται από τη δυ-
νατότητα να διδάξουν στη µέση εκπαίδευση, αλλά αποκλείονται
και από άλλες δυνατότητες, όπως να ακολουθήσουν µεταπτυ-
χιακές σπουδές ή να αναζητήσουν την τύχη τους σε έναν άλλον
κλάδο, µία θέση εργασίας ως πτυχιούχοι.

Δεν είναι δυνατόν, αγαπητοί συνάδελφοι, σε όλη την Ευρώπη
να αναγνωρίζουν τα πτυχία και στην Ελλάδα όχι. Εδώ δηλαδή
υπάρχουν δύο µέτρα και δύο σταθµά.

Κυρία Υπουργέ, θα πρέπει να το δείτε και να συνεννοηθείτε µε
την Υπουργό Παιδείας να δώσουµε λύση –επιτέλους- στο πρό-
βληµα αυτό. Είπατε, κύρια Υπουργέ, ότι η ανωτατοποίηση των
σπουδών τους εξετάζεται από το Υπουργείο Παιδείας και θα
έρθει σε ξεχωριστό νοµοσχέδιο. Πότε; Αυτά έλεγε και ο ΣΥΡΙΖΑ,
την προηγούµενη τετραετία, τεσσεράµισι χρόνια τα ίδια έλεγε,
λύση δεν δώσατε. «Θα έρθει», λοιπόν, «σε ξεχωριστό νοµοσχέ-
διο», είπατε. Θα θέλαµε εδώ να µας ενηµερώσετε πότε. 

Το περιµένουµε, κυρία Υπουργέ, γιατί είναι παράλογο να µην
υπάρχει ούτε αντίστοιχη βαθµίδα στο Υπουργείο Παιδείας, ούτε
διαδικασία αναγνώρισης ισοτιµίας των πτυχίων αυτών, δηλαδή
πρέπει επιτέλους να σταµατήσει η οµηρία των πτυχιούχων καλ-
λιτεχνών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το «ΑΚΡΟΠΟΛ» είναι ένα θετικό βήµα,
το είπα και χθες και το είπα και στις επιτροπές. Ξαναλέω, λοιπόν,
ότι δεν χρειάζεται να κάνουµε αντιπολίτευση για την αντιπολί-
τευση. Δεν αρκεί η αντιπολίτευση για να αναπτυχθεί ο πολιτι-
σµός. Άλλωστε, όπως είπα και χθες, χρειάζεται ολιστική
προσέγγιση και κυρίως να αρχίσουµε µε τρία θεµελιώδη βήµατα: 

Πρώτον, να διασφαλίσουµε ανώτατα πτυχία για τους καλλιτέ-
χνες. Αναφέρθηκα και νωρίτερα.

Δεύτερον, να περιορίσουµε στο ελάχιστο την αδήλωτη εργα-
σία στον πολιτισµό. Να τεθεί ένα πλαίσιο που θα εγγυάται αξιο-
πρεπείς θέσεις εργασίας µε δίκαιες αµοιβές για όλον τον
πολιτιστικό κλάδο.

Τρίτον, τα καλλιτεχνικά µαθήµατα να διατρέχουν όλα τα προ-
γράµµατα σπουδών από την προσχολική ηλικία έως την τριτο-
βάθµια εκπαίδευση. 
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Η αείµνηστη Μελίνα Μερκούρη έλεγε, στο όραµα της για την
εισαγωγή της θεατρικής αγωγής στα σχολεία από την πρώτη δη-
µοτικού: «Αν επιτευχθεί η ευαισθητοποίηση του παιδιού στον πο-
λιτισµό, θα δηµιουργήσουµε µία άλλη κοινωνία, µια άλλη
νοοτροπία, µια άλλη πολιτική». Δηλαδή πολιτισµός ίσον παιδεία.

Γι’ αυτό οι καλλιτέχνες, οι άνθρωποι του πολιτισµού, χρειάζον-
ται τη στήριξή µας, ιδιαίτερα τώρα, µέσα στην πανδηµία που έχει
αναδείξει πολλαπλώς τα προβλήµατά της και πολλές παθογέ-
νειες και το Υπουργείο οφείλει να βρει τρόπους να ανταποκριθεί
και να δώσει λύσεις. 

Εν κατακλείδι, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, χρειάζεται το
Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας «ΑΚΡΟΠΟΛ», δεν αρκεί
όµως για την ανάπτυξη του πολιτισµού. Χρειάζεται µία ολοκλη-
ρωµένη στρατηγική, η οποία θα υπηρετηθεί από συγκεκριµένη
τακτική, στήριξη των καλλιτεχνών και της καλλιτεχνικής εκπαί-
δευσης και ρυθµίσεις που θα διασφαλίζουν τη διαφάνεια, την
αξιοκρατία και την αντικειµενικότητα. 

Έρχοµαι στις λοιπές διατάξεις. Θα αναφερθώ στις µισθώσεις
των κινηµατογράφων και των θεάτρων που παρατείνονται αυτο-
δικαίως έως την 30η Σεπτεµβρίου του 2021. Στη διάταξη αυτή,
κυρία Υπουργέ, αναφέρεται ότι δεν επιτρέπεται η αύξηση του µι-
σθώµατος από τη δηµοσίευση του νόµου έως και την 30η Σεπτεµ-
βρίου του 2021. Λάβετε, όµως, υπ’ όψιν σας ότι ίσως πρέπει να
δούµε την αναδροµική ισχύ της διάταξης αυτής. 

Επίσης, ως προς τη σύσταση αυτοτελούς τµήµατος δηµοσίων
σχέσεων και εθιµοτυπίας στο Υπουργείο Πολιτισµού, εδώ θα
πρέπει να σηµειωθεί, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι και πάλι υπάρ-
χουν γενικότητες στη διατύπωση και δεν προβλέπεται ξεκάθαρα
η στελέχωσή του και ο προϋπολογισµός του και αυτό πρέπει να
ληφθεί υπ’ όψιν.

Τέλος, όσον αφορά την τροπολογία που καταθέσατε για την
προστασία των δικαιωµάτων της πνευµατικής ιδιοκτησίας στο
διαδίκτυο, εννοείται ότι στεκόµαστε στο πλευρό των δηµιουργών
απέναντι σε κάθε προσβολή. Ωστόσο, η διαδικασία που προβλέ-
πεται µε τη σύσταση επιτροπών, τη διατύπωση γνώµης κ.λπ., φο-
βάµαι ότι θα είναι χρονοβόρα και φυσικά αναποτελεσµατική σε
περιπτώσεις πειρατείας, που συντελούνται σε συγκεκριµένη χρο-
νική στιγµή και τούτο διότι µέχρι να συνεδριάσει η επιτροπή, η
προσβολή θα έχει ήδη γίνει και δεν θα ανατρέπεται, δηλαδή αν
έρθουµε, θα έρθουµε καθυστερηµένα.

Τέλος, καταθέσαµε δύο τροπολογίες για τη στήριξη των επο-
χιακά εργαζοµένων, καθώς και των εργαζοµένων στο πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι». 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, δεν είναι δυνατόν να
µένουν έξω από τα µέτρα στήριξης εργαζόµενοι που έχουν εξα-
σφαλίσει δικαίωµα επιδότησης ανεργίας για ογδόντα πέντε
µέρες και όχι για ογδόντα. Αυτό καταντά αστείο. Ας σοβαρευ-
τούµε. Πρέπει να το δείτε και να το κάνετε πράξη. Θα έλεγα να
αποδεχθείτε την τροπολογία µας.

Κλείνω µε µια αναφορά στο Μουσείο – Ελαιοτριβείο Βρανά
στη Λέσβο που περιµένουµε άµεσα να θεσµοθετηθεί από το
Υπουργείο. Θυµίζω ότι το εν λόγω µουσείο προέρχεται από τη
δωρεά του σπουδαίου Νίκου Κούνδουρου. Γνωρίζουµε ότι το
Υπουργείο έχει επεξεργαστεί τη ρύθµιση, ωστόσο ακόµα περι-
µένουµε την υλοποίησή της. 

Αυτό που πρέπει να τονιστεί, κυρία Υπουργέ, είναι ότι πρόκει-
ται για το αρχαιότερο και το πιο αξιόλογο βιοµηχανικό µουσείο
της Ελλάδας. Φέρτε το, λοιπόν, σύντοµα για θεσµοθέτηση. Επί
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ δύο φορές είχε τεθεί και τελικά δεν
έγινε δυνατό να θεσµοθετηθεί. Θεσµοθετήστε το εσείς.

Τέλος, κυρία Υπουργέ, περιµένω να ακούσω την τοποθέτησή
σας και θα αποφανθώ τόσο επί της αρχής όσο και επί της ψήφι-
σης των άρθρων στο πέρας της συνεδρίασης, αναµένοντας φυ-
σικά τις απαντήσεις σας στις προτάσεις µας και στις
επισηµάνσεις µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε τον

κ. Κωνσταντόπουλο.
Ο Υφυπουργός Υγείας κ. Βασίλειος Κοντοζαµάνης έχει τον

λόγο για να αναπτύξει την τροπολογία µε γενικό αριθµό 400 και
ειδικό 8.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να υποστηρίξω την τροπολογία µε γενικό αριθµό

400 και ειδικό 8. Είναι µια επείγουσα ρύθµιση που αφορά κυρίως
την παράταση των συµβάσεων των εργαζοµένων που προσελή-
φθησαν στο πλαίσιο της από 25/2/2020 πράξης νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου στον ΕΟΔΥ. Το προσωπικό αυτό είναι απαραίτητο,
προκειµένου να καλύψει ο ΕΟΔΥ επαρκώς τις ανάγκες του λόγω
της πανδηµίας του κορωνοϊού.

Επίσης, στην ίδια τροπολογία ρυθµίζεται και ένα θέµα που
αφορά τον Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας που
και ο ΕΟΠΥΥ έχει κληθεί να ανταποκριθεί στις έκτακτες ανάγκες
για την αντιµετώπιση του κορωνοϊού και προβλέπεται η παρά-
ταση των συµβάσεων παροχής υπηρεσιών του ΕΟΠΥΥ που αφο-
ρούν στην αρχειοθέτηση και διαχείριση του αρχείου του
οργανισµού. 

Τέλος, ρυθµίζουµε τη δυνατότητα µετακίνησης νοσηλευτικού
προσωπικού από νοσοκοµεία, κέντρα υγείας ή πολυδύναµα πε-
ριφερειακά ιατρεία σε κλιµάκια του ΕΟΔΥ και της Πολιτικής Προ-
στασίας σε όλα τα σηµεία εισόδου της χώρας προς τον σκοπό
της αντιµετώπισης της έκτακτης ανάγκης της δηµόσιας υγείας
από την έξαρση του κορωνοϊού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Επί της τροπολο-

γίας θέλει να πάρει τον λόγο για ένα λεπτό η Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υφυπουργέ θα µελετήσουµε την τροπολογία και θα το-
ποθετηθούµε στη συνέχεια.

Εγώ, όµως, θα ήθελα να σας θέσω, επειδή η τροπολογία ανα-
φέρεται στη συνέχεια των υγειονοµικών προσπαθειών για την αν-
τιµετώπιση της πανδηµίας, τι θα γίνει µε τις µόνιµες προσλήψεις
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Γιατί καλές οι παρατάσεις, καλές οι
προσπάθειες, όπου είδατε ότι και εµείς µε υπευθυνότητα στηρί-
ξαµε τα υγειονοµικά µέτρα, αλλά νοµίζω το κρίσιµο ζήτηµα είναι
η µακροπρόθεσµη στήριξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, η
δέσµευση και επιτέλους η υλοποίηση από την πλευρά της Κυ-
βέρνησης των αναγκαίων προσλήψεων ιατρικού και νοσηλευτι-
κού προσωπικού.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο

κύριος Υπουργός για µία διευκρίνιση.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΖΑΜΑΝΗΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Ξενογιαννακοπούλου, ευχαριστούµε για την παρατή-

ρηση. Είναι πολύ σηµαντικό. Το έχουµε τονίσει πάρα πολλές
φορές ότι πρέπει να υπάρχουν µόνιµες λύσεις στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Έχουµε κατ’ επανάληψη πει σ’ αυτήν την Αίθουσα
και στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, αλλά και σε νο-
µοσχέδια, ότι ο σχεδιασµός µας για την υλοποίηση προκηρύξεων
και πλήρωσης θέσεων µονίµου προσωπικού προχωράει. Ολοκλη-
ρώνονται τους επόµενους µήνες, µέχρι το τέλος Αυγούστου, οι
κρίσεις εννιακοσίων σαράντα τριών θέσεων ιατρικού προσωπι-
κού. Ήδη τις προηγούµενες ηµέρες προκηρύξαµε ογδόντα επι-
πλέον θέσεις ιατρικού προσωπικού, οι οποίες κυρίως έρχονται
να καλύψουν ανάγκες άγονων περιοχών και αποµακρυσµένων
περιοχών της χώρας.

Το επόµενο χρονικό διάστηµα ολοκληρώνουµε την προετοιµα-
σία µας για την προκήρυξη τετρακοσίων και πλέον µόνιµων θέ-
σεων ιατρικού προσωπικού. Η πλειονότητα των θέσεων αυτών
αφορά σε κέντρα υγείας της χώρας και βεβαίως σε νοσοκοµεία
της χώρας. Υπάρχει σχεδιασµός βεβαίως για την επόµενη χρονιά
όπου τη µερίδα του λέοντος από τις προσλήψεις που έχουν προ-
γραµµατιστεί για την επόµενη χρονιά θα τις έχει το Υπουργείο
Υγείας.

Από εκεί και πέρα, έχουµε τονίσει και δια στόµατος Πρωθυ-
πουργού ότι όπου υπάρχουν ανάγκες, κυρίως στον νοσηλευτικό
τοµέα, οι προσλήψεις επικουρικού προσωπικού θα µετατραπούν
σε µόνιµες προσλήψεις και τις θέσεις επικουρικού ιατρικού προ-
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σωπικού σταδιακά θα τις µετατρέψουµε σε θέσεις επιµελητών
Β’, έτσι ώστε να έχουµε µόνιµες θέσεις στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας και µέσα από µια διαδικασία κρίσεων να πληρωθούν
αυτές οι θέσεις.

Βεβαίως, το Εθνικό Σύστηµα Υγείας έχει ανάγκη και από άλλες
θέσεις και λοιπό προσωπικό, όπως για παράδειγµα τραυµατιο-
φορείς κ.ο.κ.. Εξετάζουµε τη δυνατότητα ενίσχυσης του συστή-
µατος και µε αυτές τις θέσεις. Ήδη είναι σε διαδικασία
προκήρυξης από το ΑΣΕΠ οι χίλιες εκατό θέσεις λοιπού προσω-
πικού. Ολοκληρώνεται η προκήρυξη 2Κ από το ΑΣΕΠ που είχε
ξεκινήσει στις αρχές του 2018 και έχουµε σε εξέλιξη και το θέµα
-το έχουµε επίσης πάλι στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου- των τεσσάρων χιλιάδων συµβασιούχων του ΟΑΕΔ.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Γρηγο-

ριάδη, σας ταλαιπωρήσαµε, αλλά ήταν απαραίτητη η διαδικασία
αυτή. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ίσα-ίσα, κύριε Πρόεδρε, µου παρα-

χωρήσατε τόσες θέσεις. Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πολύ όλους τους συναδέλφους που προσφέρθηκαν.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σηµερινό νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Πολιτισµού για το οποίο συζητάµε εδώ στην Ολοµέ-
λεια έχει τον τίτλο: «Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ και λοιπές διατάξεις».

Το παρόν νοµοσχέδιο αποτελείται, όπως ξέρετε, από είκοσι έξι
άρθρα, εκ των οποίων τα πρώτα δεκατέσσερα αναφέρονται στη
σύσταση και τη λειτουργία του νοµικού προσώπου ιδιωτικού δι-
καίου «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ», ενώ τα υπόλοιπα δώδεκα αφορούν
διάφορα ζητήµατα του Υπουργείου Πολιτισµού.

Δεν θα σας παραθέσω για άλλη µια φορά τα άρθρα. Νοµίζω
µετά από τέσσερις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής τα
έχουµε εµπεδώσει όλοι µια χαρά και δεν έχει νόηµα να σας κου-
ράσω. Θα προχωρήσω κατευθείαν στην ουσία των σκέψεων µας
ως ΜέΡΑ25.

Πολλά ελέχθησαν και ακούστηκαν κατά τη διάρκεια της δια-
βούλευσης, αγαπητοί συνάδελφοι, στην Επιτροπή Μορφωτικών
Υποθέσεων. Σχετικά µε τη σύσταση του νοµικού προσώπου ιδιω-
τικού δικαίου «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» η αιτιολογική έκθεση περιγρά-
φει µε µάλλον πληθωρικό -θα έλεγα- τρόπο την πρωτοβουλία
αξιοποίησης του σηµαίνοντος κτιρίου του «ΑΚΡΟΠΟΛ» στα πλαί-
σια ενός εν µέρει επιδοτούµενου νοµικού προσώπου ιδιωτικού
δικαίου για τον πολιτισµό µας. 

Μελετώντας κανείς την αιτιολογική αυτή έκθεση διαπιστώνει
ότι το εν λόγω σχέδιο νόµου τοποθετεί την προώθηση του πολι-
τισµού και την πολιτιστική διαχείριση σε ένα πλαίσιο αµιγώς επι-
χειρηµατικό, εµπορικό, επιτελικό, νεοφιλελεύθερο, όπου
κεντρικό ρόλο έχει ο µάνατζερ και όχι δυστυχώς ο καλλιτέχνης. 

Εδώ θα µου επιτρέψετε µια αναφορά στη χθεσινή µου ανα-
φορά στη δεύτερη ανάγνωση στην επιτροπή όπου είπα χαριτο-
λογώντας ότι πολύ φοβάµαι ότι αν ο διάσηµος Βαν Γκογκ, ο
µεγαλύτερος ζωγράφος όλων των εποχών, είχε διαβάσει την αι-
τιολογική έκθεση του παρόντος νοµοσχεδίου κι αν ακόµα χειρό-
τερα την είχε πάρει στα σοβαρά, πολύ φοβάµαι -ειλικρινά σας το
λέω κοιτώντας σας στα µάτια- ότι θα είχε σταµατήσει να ζωγρα-
φίζει. Δεν θα είχαµε τον Βαν Γκογκ, ο οποίος όπως ξέρετε δεν
ήταν καθόλου προσοδοφόρος όσο ζούσε. Είπα και χθες ότι κα-
τάφερε να πουλήσει ένα έργο όλη του τη ζωή µόνο στον αδερφό
του ο οποίος το αγόρασε από οίκτο προς το αδερφάκι του. 

Θυµάµαι πολύ καλά ότι είχα την τύχη να πρωτοπαίξω στο θέ-
ατρο πριν από τριάντα τέσσερα συναπτά έτη συµπρωταγωνι-
στώντας δίπλα στο πλευρό της πολύ σπουδαίας, ίσως της
σπουδαιότερης εν ζωή Ελληνίδας ηθοποιού, κ. Ρένης Πιττακή,
στον «Ήχο του όπλου», αντικαθιστώντας τότε τον Στράτο Τζώρ-
τζογλου. Ήταν µια επιτυχία καθώς δυο µέρες πριν την πρεµιέρα
είχαµε την τεράστια απώλεια του δασκάλου µας Καρόλου Κουν.
Η επιτυχία, λοιπόν, και λόγω της πολύ συγκινητικής απώλειας
του δασκάλου είχε κάνει το θέατρο να είναι σχεδόν για όλη τη
χρονιά γεµάτο. Έτσι όταν εγώ αντικατέστησα τον Στράτο βρέ-
θηκα σε ένα γεµάτο θέατρο. 

Ξέρετε, το «Υπόγειο» είναι σαν µια σµίκρυνση της Επιδαύρου

σε ένα υπόγειο. Τα τρία διαζώµατα και το πλαϊνό ήταν πάντα γε-
µάτα. Μια µέρα, κάτι είχε συµβεί, ποιος ξέρει τι –δεν υπήρχε κο-
ρωνοϊός τότε- µπαίνω στο θέατρο και είναι σχεδόν άδειο. Είναι
δηλαδή µόνο το µεσαίο διάζωµα και τα άλλα δυο άδεια. Τρέχω
πανικόβλητος στην κ. Πιττακή και της λέω: «Τι είναι αυτό;». Μου
λέει: «Τι;». Λέω: «Είναι ένα άδειο θέατρο». Μου λέει: «Όχι και
άδειο. Έχουµε πάνω από εκατό άτοµα». Της λέω: «Μα, δεν θα
µπορέσω να παίξω έτσι. Δεν το έχω συνηθίσει». Μου λέει: «Αχ,
παιδί µου, ο ηθοποιός είναι όπως έχει συνηθίσει. Εµείς επί χρόνια
δεν µπορούσαµε να παίξουµε όταν άρχισε να γεµίζει». 

Ξέρετε γιατί σας το λέω αυτό; Σας το λέω γιατί ο πολύ µεγά-
λος θεατράνθρωπος, ο άνθρωπος που κατά κοινή οµολογία,
κατά οµολογία του Πήτερ Μπρουκ, του Πήτερ Στάιν, κινούσε το
θέατρο, εξέλισσε το θέατρο παγκοσµίως για είκοσι συναπτά έτη,
είχε συνηθίσει να έχει ένα άδειο θέατρο ως επί το πλείστον, κυ-
ρίως στις αναζητήσεις του. Σας θυµίζω ότι είχε την τύχη να ανε-
βάσει πρώτος Ιονέσκο στην Ελλάδα. Μόνο στο Παρίσι είχε ανέβει
ο Ιονέσκο τη δεκαετία του 1960, που τον ανέβασε ο ίδιος. Είχαµε
την τιµή να ανεβάσει πρώτος σ’ αυτή τη χώρα τον συγγραφέα
του «Λεωφορείον ο Πόθος» Τενεσί Ουίλιαµς. Ως οµοφυλόφιλος
τότε ήταν περίπου σαν κακιά µάγισσα που έπρεπε να θανατωθεί
στην πυρά.

Τα λέω όλα αυτά για να σας πω ότι πραγµατικά το να συνδέε-
ται το έργο τέχνης µε την οικονοµική αποδοτικότητά του είναι
εγκληµατικό. Πρέπει να αδιαφορεί χαρακτηριστικά για το αν θα
αρέσει ή δεν θα αρέσει. 

Δυστυχώς, για µια ακόµα φορά η Κυβέρνηση και το Υπουργείο
αντιµετωπίζει την καλλιτεχνική δηµιουργία ως εµπόρευµα µε τα
µέτρα της αγοράς και του χρήµατος. Τα κενά, οι ελλείψεις και οι
παραλείψεις που ταλανίζουν εδώ και δεκαετίες τον χώρο µας,
τον χώρο του πολιτισµού, δεν µπορούν -πιστέψτε µε- να λυθούν
ως δια µαγείας µε τη σύσταση ενός φορέα, ο οποίος µάλιστα θα
λειτουργεί µε πρωταρχικό γνώµονα την εµπορευµατοποίηση της
τέχνης και θα χρησιµοποιεί τον καλλιτέχνη -επιτρέψτε µου να πω-
ως µάνατζερ, ως κάποιον που θα επικοινωνεί το έργο τέχνης
έχοντας ως πρώτο µέληµά του το ταµείο. 

Η πολιτιστική διαχείριση χρειάζεται πολυσύνθετη διαχείριση.
Χρειάζεται πολυσύνθετη προσέγγιση κι ανοιχτές αντιλήψεις που
δεν θα οριοθετούν την καλλιτεχνική παραγωγή. Η κρατική πολι-
τιστική διαχείριση οφείλει να παρέχει ίσες ευκαιρίες σε όλους
τους καλλιτέχνες όλων των πεδίων. Να υποστηρίζει το σύνολο
του καλλιτεχνικού κόσµου δίχως διακρίσεις και διαχωρισµούς και
να αφήσει στην άκρη τη γραφειοκρατία, τη στείρα εµπορευµα-
τοποίηση, τη διαµεσολάβηση της τέχνης και της καλλιτεχνικής
δηµιουργίας µε όρους και πρακτικές νεοφιλελευθερισµού, όπου
το αποτέλεσµα της καλλιτεχνικής εργασίας είναι πάντα απλώς
και µόνο ένα προϊόν. 

Τι σχέση µπορεί να έχει ένα προϊόν µε την τέχνη, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές; Ανησυχούµε ευθέως και ιδιαιτέρως για τη στό-
χευση του Υπουργείου να µετατρέψει την καλλιτεχνική δηµιουρ-
γία και τον ίδιο τον καλλιτέχνη σε εµπορευµατοποιηµένο προϊόν.
Είναι πάγια και επιτακτική η ανάγκη -η οποία µάλιστα εντείνεται
µετά από την κρίση που επέφερε η πανδηµία του κορωνοϊού στις
µέρες µας- ο πολιτισµός µας να αποµακρυνθεί από την αγοραία
ανταγωνιστική εκδοχή του. Το ιδεολόγηµα των άριστων, πι-
στέψτε µε, δεν χωρά στην τέχνη και στον πολιτισµό.

Δεν χρειαζόµαστε έναν ακόµη φορέα που θα παίρνει κάτω από
τη σκέπη του µόνο την ελίτ. Τέτοιους έχουµε ήδη αρκετούς.
Έχουµε τη «Στέγη Γραµµάτων και Τεχνών», έχουµε το «Σταύρος
Νιάρχος». Δεν λέω ότι είναι κακό που υπάρχουν, αλλά έχουν
κάτω από τη σκέπη τους την ελίτ. Ας κοιτάξουµε και τους υπό-
λοιπους. 

Διαπιστώνουµε, επίσης, ότι το Υπουργείο Πολιτισµού διατηρεί
το δικαίωµα να χρησιµοποιεί τους χώρους του «ΑΚΡΟΠΟΛ» για
δικές του εκδηλώσεις όποτε το θελήσει. Αυτό, άραγε, σηµαίνει
ότι ανάλογα µε τις προθέσεις και τις διαθέσεις του το Υπουργείο
θα παρεµβαίνει και στον προγραµµατισµό αυτού του νοµικού
προσώπου ιδιωτικού δικαίου κατά το δοκούν και σύµφωνα µε τις
ανάγκες του; 

Μάλιστα, όπως αναφέρεται στα άρθρα 4, 5 και 7, σχετικά µε
το διοικητικό συµβούλιο, τον διευθυντή και το προσωπικό, παρα-
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τηρούµε ότι επιχειρείται να δηµιουργηθεί ένα µικρό προσωπο-
παγές διοικητικό σχήµα. Το πενταµελές και µε τριετή θητεία ΔΣ
θα ορίζεται από τον εκάστοτε Υπουργό Πολιτισµού, θα συµµε-
τέχει αποφασιστικά στις προσλήψεις, τις προµήθειες, την οικο-
νοµική διαχείριση κ.λπ., αλλά δεν θα αµείβεται. Και ενώ κατ’
αρχάς η µη αµοιβή των µελών του διοικητικού συµβουλίου µοι-
άζει θετική, σε πρώτο άκουσµα, πέφτουµε νοµίζω σε παγίδα. Και
νοµίζω ότι πέφτουµε σε παγίδα καθώς, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, όσοι έχουν δικαίωµα λήψης απόφασης, κατά τη γνώµη µας
στο ΜέΡΑ25, ειδικά όταν διαχειρίζονται δηµόσιο χρήµα, µ’ αυτό
το δικαίωµα πρέπει να αµείβονται για την ενίσχυση τόσο της λο-
γοδοσίας τους, όσο και για το αίσθηµα πως επιτελούν έργο και
όχι «κοινωνική προσφορά».

Αντίθετα µε το διοικητικό συµβούλιο, ο διευθυντής θα αµείβεται
κατόπιν δηµόσιας πρόσκλησης ενδιαφέροντος, θα διορίζεται και
εκείνος από τον Υπουργό. Όλα τα αναφερόµενα χαρακτηριστικά,
παραδείγµατος χάριν τυπικά χαρακτηριστικά και οι αρµοδιότητες
που έχει θέσει, δυστυχώς -και το λέω µε ειλικρινή θλίψη- παρα-
πέµπουν ευθέως σε µάνατζερ ιδιωτικής κερδοσκοπικής εταιρείας
και όχι σε διευθυντή δηµόσιου πολιτιστικού οργανισµού.

Από την ίδια αυτή διάταξη συνάγεται ότι σκοπός του διευθυντή
του «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» είναι να µεγιστοποιήσει τα κέρδη του
κέντρου και όχι να προάγει τον πολιτισµό, δίνοντας βήµα έκφρα-
σης, παρουσίασης και συνδροµής σε όσο το δυνατόν περισσό-
τερους αληθινούς καλλιτέχνες.

Σχετικά µε το προσωπικό θα ήθελα να πω πως στο κέντρο συ-
στήνονται δεκαεπτά θέσεις πλήρους απασχόλησης ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου και δύο θέσεις νοµικών συµβούλων. Η
πλήρωση των θέσεων διενεργείται µε απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου κατόπιν εισήγησης του διευθυντή. Εδώ υπάρχει έν-
τονη οσµή βολέµατος «ηµετέρων», αν δεν κάνω λάθος. Μακάρι
να κάνω.

Στο άρθρο 9 διαβάζουµε ότι στο «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» συστή-
νεται διεθνής συµβουλευτική επιτροπή, η οποία συγκροτείται µε
απόφαση της Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού. Η διεθνής
συµβουλευτική επιτροπή είναι πενταµελής και τα µέλη της είναι
προσωπικότητες εγνωσµένου κύρους στον χώρο των τεχνών,
των γραµµάτων, της τεχνολογίας και εν γένει των επιστηµών.

Προσέξτε λίγο τη διατύπωση γιατί έχει ενδιαφέρον: Ο Πρό-
εδρος και τα µέλη της επιτροπής ορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού. Γίνεται µια απόπειρα διε-
θνοποίησης του κέντρου για προσέλκυση διεθνών παραγωγών,
αλλά και κοινού από το εξωτερικό. Καλό είναι αυτό. Φοβόµαστε,
όµως, πως η στελέχωση θα ακολουθήσει τον «µαρκετινίστικο» -
συγγνώµη για την έκφραση- χαρακτήρα όλου αυτού του νοµο-
σχεδίου. Ελπίζουµε ειλικρινά να διαψευστούµε.

Μέσα στο ευρύτερο πλαίσιο της πολιτικής της αριστείας το
σχέδιο νόµου µιλά ξεκάθαρα και για τον εξωραϊσµό της περιοχής
του «ΑΚΡΟΠΟΛ». Αναρωτιέται, λοιπόν, εύλογα νοµίζω κάποιος
αν ο εξωραϊσµός αυτός σηµαίνει αυτόµατα και την εγκαθίδρυση
µιας ελίτ, µιας µικρής κοινότητας βγαλµένης από διαφήµιση, θα
έλεγε κάποιος, έτσι όπως τη φαντασιώνεται σε πλείστες περι-
πτώσεις η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η οποία ελίτ θα
εργάζεται εκεί και θα προσελκύσει µε την παρουσία της και άλλα
«εξέχοντα» µέλη της κοινωνίας που δεν καταδέχονται να συγ-
χρωτίζονται παρά µε οµοίους τους.

Άραγε όλοι οι υπόλοιποι χώροι –θέατρα, µουσικές σκηνές,
γκαλερί, χώροι τέχνης- οι οποίοι δεν βρίσκονται σε τέτοιες πε-
ριοχές που η Κυβέρνηση έχει στόχο να τις εξωραΐσει, θα αφε-
θούν στη µοίρα τους χωρίς καµµία απολύτως στήριξη από την
πολιτεία;

Τι θα συµβεί στα αλήθεια, αγαπητοί συνάδελφοι, µ’ όλους αυ-
τούς τους ανθρώπους οι οποίοι κάνουν καθηµερινό αγώνα εδώ
και χρόνια για να επιβιώσουν οι ίδιοι και οι χώροι τους, ενώ απο-
τελούν ζωτικά σηµεία πολιτιστικής δράσης και καλλιτεχνικής δη-
µιουργίας σε διάφορες γειτονιές της Αθήνας αποκεντρωµένα και
ενώ µένουν σταθερά εκτός επιχορηγήσεων ή άλλης κρατικής
στήριξης, παρά το γεγονός ότι πληρούν όλες τις προδιαγραφές;
Όλοι αυτοί σίγουρα δεν είναι «άριστοι» σύµφωνα µε τα πρότυπα
της Κυβέρνησης.

Ειδική µνεία πρέπει να κάνουµε και στο άρθρο 20 για τις ρυθ-

µίσεις σχετικά µε την απεικόνιση µνηµείων και τη Γενική Διεύ-
θυνση Αναστήλωσης, Μουσείων και Τεχνικών Έργων του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Το εν λόγω άρθρο, αν και κοµµάτι των λοιπών διατάξεων, µη
σχετιζόµενο, δηλαδή, άµεσα µε το «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ», κινείται
ακριβώς στο αγοραίο πλαίσιο µε τα οποία η Νέα Δηµοκρατία ως
Κυβέρνηση αντιµετωπίζει τον πολιτισµό, είτε τον σύγχρονο είτε
την πολιτιστική µας κληρονοµιά. 

Με λίγα λόγια, αυτό που επιχειρεί να θεσµοθετήσει η εν λόγω
διάταξη είναι να εµπορευµατοποιήσει τα δικαιώµατα του πολιτι-
σµού και να πατήσει πάνω στη δόξα των αρχαίων προγόνων µας,
µε σκοπό το οικονοµικό κυρίως κέρδος, άκριτα και πρόχειρα,
χωρίς σχέδιο, χωρίς όραµα, χωρίς καµµία ευαισθησία. 

Επέλεξα να κλείσω την εισήγησή µου µε ένα απόσπασµα -και,
κατά τη γνώµη µου, είναι ό,τι σηµαντικότερο θα ακούσετε από
εµένα σήµερα εδώ- από µία συνέντευξη που δηµοσιεύθηκε µόλις
πριν από δύο µέρες. Μια συνέντευξη του χαΐνη, του κ. Δηµήτρη
Αποστολάκη κατά κόσµον, αφού ζητήσω προκαταβολικά την επι-
είκεια -όχι τη δική σας- του κ. Αποστολάκη, µια και η λέξη «χαΐ-
νης», η οποία προέρχεται από την αραβική «hain» σηµαίνει
«επαναστάτης», σηµαίνει «εκείνος που γυρίζει στα βουνά», ενώ
οι χαΐνηδες, όπως ξέρετε µάλλον, ήταν οι χριστιανοί αντάρτες
που εµφανίστηκαν στην Κρήτη µετά την κατάκτηση του νησιού
τους από τους Τούρκους. 

Ίσως και ο ίδιος να νιώσει ότι τα λόγια του δεν πρέπει να πε-
ριορίζονται ανάµεσα σε τοίχους, πόσω µάλλον ανάµεσα σε τοί-
χους ενός κοινοβουλίου. Ωστόσο, ο λόγος του είναι εδώ, είναι
παρών και είναι ο λόγος ενός καλλιτέχνη και ενός διανοούµενου
συνάµα. Γιατί ο καλλιτέχνης, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλεί-
ται να επιτελέσει και τον ρόλο του διανοούµενου σε µια εποχή
που, δυστυχώς, οι διανοούµενοι της χώρας µοιάζει να έχουν σω-
πάσει από καιρό. 

Λέει, λοιπόν, ο χαΐνης κ. Δηµήτρης Αποστολάκης: «Μετά από
όλη αυτή την περιπέτεια των τελευταίων µηνών, καραντίνες, φευ-
γιά, ηχογραφήσεις, κατάλαβα για άλλη µια φορά, µε άλλον
τρόπο, τον πλούτο, την απλότητα, το βάθος της δηµοτικής ποί-
ησης και του λαϊκού πολιτισµού µας. 

Κατάλαβα για άλλη µια φορά ότι οι άνθρωποι είναι τα ζωντανά
βιβλία. 

Κατάλαβα για άλλη µια φορά ότι καθένας είναι µοναδικός και
αναντικατάστατος. Τι λυπηρό να το διαπιστώνουµε όταν πια
απουσιάσει! 

Κατάλαβα για άλλη µια φορά ότι η µαγεία της ζωής βρίσκεται
στη συνέργεια να φτιαχτεί µε όρεξη κάτι που να δίνει απάντηση
σε ένα ανύπαρκτο ερώτηµα. Γιατί, αλήθεια, ποιος έχει ανάγκη
την τέχνη σ’ έναν κόσµο που οι άνθρωποι µοιάζουν όλο και πε-
ρισσότερο µε τα κοµπιούτερ; 

Κατάλαβα για άλλη µια φορά ότι το απόλυτο, ο θεός, που εκ-
διώχθηκε από τις εκκλησίες, τα κοινοβούλια, τα δικαστήρια, κρύ-
φτηκε «κουρελιασµένος» στις ψυχές µερικών ελάχιστων
καλλιτεχνών του κάθε µέρα. Γι’ αυτό η εξουσία ήταν πάντα εχ-
θρική µε την τέχνη. Ήθελε να ανατινάξει το τελευταίο καταφύγιο
του θεού. Οι µοντέρνοι θεοί, όπως το κέρδος, η φήµη, η ανά-
πτυξη, η ασφάλεια είναι θεαµατικοί. Κάθε µέρα ανθρωποθυσίες. 

Εξουσία σηµαίνει ιεραρχία, υποταγή στον κοινωνικό νόµο.
Τέχνη σηµαίνει ελευθερία και αρµονία µε τον φυσικό νόµο. Κι
όµως, η εξουσία συµπεριφέρεται στους καλλιτέχνες όπως λέει
η παροιµία «πόθανε να σ’ αγαπώ και ζε να µη σε θέλω». Είναι να
τρελαίνεσαι. Τα λεφτά και την εθνική µας περηφάνια τα αντλούµε
από τα έργα κάποιων αρχαίων και νεότερων καλλιτεχνών, τρα-
γωδών, γλυπτών και ούτω καθεξής. Και µην ξεχνάτε ότι η εξου-
σία είστε εσείς, αγαπητοί συνάνθρωποι. Η δουλειά του κράτους
είναι να ξυλοφορτώνει τους καλλιτέχνες όπου τους βρει. Εσείς,
όµως; Εσείς, µουσικόφιλοι, θεατρόφιλοι, τι κάνετε; Δεν είναι δου-
λειά δική σας, και µόνο δική σας, να προστατέψετε τέχνες και
τεχνίτες -δεν ξέρω πώς- σαν το θησαυροφυλάκιο ελευθερίας,
πολιτισµού και ιστορικής µνήµης για τα παιδιά σας; 

Και εµείς; Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, έχοµε την ιερότητα και
το θάρρος να ζήσουµε από την αλληλεγγύη όσων εµπνέουµε,
όπως θα έπρεπε να κάνουν οι παπάδες και όπως κάνουν οι πε-
ρήφανοι ασκητές; 
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Κατάλαβα ακόµα ότι η αρρώστια ενός ατόµου ή συνόλου ση-
µαίνει αρρυθµία, έλλειψη αρµονικού κύµατος µεταξύ συµπληρω-
µατικών ποσοτήτων. Ο πλανήτης τις τελευταίες δεκαετίες
συµπεριφέρεται σαν κανένα λυσσασµένο, αρσενικό αρπακτικό:
Κερδοφορία, ανάπτυξη, πρόοδος, σκοπός, επιδίωξη, επιτυχία,
καταλήστευση του οικοσυστήµατος. Λίγοι άνθρωποι µάθανε κάτι
από την έστω επιβεβληµένη ακινησία και βραδύτητα. Ελάχιστοι
τόλµησαν να ταξιδέψουν στο εσωτερικό αχαρτογράφητο σύµ-
παν. Η πλειοψηφία ζούσε στο ψέµα των οθονών και ανυποµο-
νούσε να επιστρέψει στην πρότερη, αρρωστηµένη κανονικότητα. 

Όµως, οι θηλυκές ποιότητες, η βάση κάθε πολεµιστή, αυτές
µόνο µπορούν να κινήσουν έναν τελµατωµένο και ανισόρροπο
πλανήτη. 

Κατάλαβα για άλλη µία φορά τι τροµερό έγκληµα διαπράξαµε
που στηριχθήκαµε στον τριτογενή τοµέα -υπηρεσίες, τουρισµός-
και απεµπολήσαµε τον πρωτογενή -µονοκαλλιέργειες-, απαξιώ-
σαµε τα υλικά και πνευµατικά αγαθά µας. Ο συντοµότερος δρό-
µος για να χάσει ένας λαός την αυτάρκεια, την ανεξαρτησία, την
ελευθερία του. 

Στις µέρες καραντίνας φάνηκε καθαρά ότι το φανταστικό είναι
πολυτιµότερο του πραγµατικού. Διασώθηκε η ψυχή µόνο κά-
ποιων ελάχιστων ανθρώπων που καταδύθηκαν στα µυστικά µιας
τέχνης και καταπιάστηκαν µε µια λυτρωτική της λεπτοµέρεια. Η
ζωή µας έχει µυθολογική βάση, αφού το βασικό ερώτηµά της θα
παραµένει αναπάντητο. Ο αχαλίνωτος πραγµατισµός είναι δυ-
στοπία, µοναξιά και δυστυχία. Η τέχνη είναι η κιβωτός του µύθου. 

Κατάλαβα ότι η υγεία δεν είναι το σηµαντικότερο αγαθό, δεν
είναι αυτοσκοπός. Η υγεία είναι µέσο για να προχωρήσουµε στον
δρόµο της ελευθερίας, της αρµονίας, της δικαιοσύνης, της αξιο-
πρέπειας.

Πριν µε πετροβολήσετε γι’ αυτά που γράφω, σκεφτείτε την εξής
µαθηµατική πρόταση: Κανένας σκλάβος δεν είναι ποτέ πραγµα-
τικά υγιής, κανένας πραγµατικά υγιής δεν είναι σκλάβος!».

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πολύ ενδιαφέρον,
κύριε συνάδελφε!

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννης Δελής.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι αλήθεια

πως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και η ίδια η Υπουργός
Πολιτισµού δεν χάνουν ποτέ την ευκαιρία να διακηρύσσουν την
πίστη τους και να προβάλλουν την εµπορευµατική πλευρά κυ-
ρίως, για να µην πω δηλαδή και αποκλειστικώς, της τέχνης και
του πολιτισµού. 

Έτσι και χθες, µε την τοποθέτησή της η κυρία Υπουργός και
προκειµένου να υπερασπιστεί αυτή τη θέση, έκανε επίκληση
πρώτα της διεθνούς βιβλιογραφίας, γενικώς και αορίστως φυ-
σικά, µετά µιας µελέτης της Τράπεζας της Ελλάδος του 2014,
λες και οι τραπεζίτες µπορούν να δουν τον κόσµο και αλλιώς
εκτός από το να τα βλέπουν όλα ως εµπορεύµατα και ως κέρδη,
καθώς και µιας µελέτης της UNESCO, λησµονώντας όµως ότι σε
όλους τους διεθνείς οργανισµούς αντανακλώνται τελικά πάντα
οι διεθνείς συσχετισµοί. Και όλοι σήµερα γνωρίζουν ποιοι είναι
αυτοί οι συσχετισµοί και πόσο αρνητικοί είναι αυτοί οι συσχετι-
σµοί για τους λαούς και για τα δικαιώµατά τους.

Με λίγα λόγια, η Κυβέρνηση θεωρεί ως δεδοµένο ότι η τέχνη
αποτελεί εµπόρευµα και, εποµένως, αυτό που πρέπει να µας
απασχολεί είναι το πώς αυτό το εµπόρευµα θα γίνει πιο κερδο-
φόρο, πώς θα συµβάλλει αποτελεσµατικότερα στην καπιταλι-
στική ανάπτυξη και στην αναβάθµιση της διεθνούς θέσης της
ελληνικής αστικής τάξης. 

Όλα αυτά περικλείονται µέσα σε λίγες φράσεις στην αιτιολο-
γική έκθεση του νοµοσχεδίου. Τη διαβάζω: «Ο πολιτιστικός και
δηµιουργικός τοµέας στηρίζει την οικονοµική ανάπτυξη, χαρα-
κτηρίζεται από υψηλής έντασης εργασία, προσφέρει θέσεις ερ-
γασίας σε ένα ευρύ φάσµα επαγγελµατιών και συµβάλλει
ουσιαστικά, τόσο στην καθηµερινή ζωή των πολιτών, όσο και
στην επιδραστικότητα της χώρας διεθνώς, καθώς αποδεδειγ-
µένα αποτελεί πηγή ήπιας ισχύος». 

Όχι, αυτό δεν είναι απόσπασµα από µια διάλεξη µαθήµατος
σε κάποια οικονοµική σχολή. Είναι η εισαγωγή του σηµερινού νο-
µοσχεδίου του Υπουργείου Πολιτισµού! 

Και ξαφνικά εκεί που δεν το περιµένεις εµφανίζεται και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ λάβρος ενάντια στην εµπορευµατοποίηση της τέχνης και
του πολιτισµού από τη Νέα Δηµοκρατία. Αφήνω στην άκρη το
γκροτέσκο του όλου σκηνικού. Μάλιστα, ποιος εµφανίζεται;
Ποιος; Ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο οποίος ως κυβέρνηση υπηρέτησε πιστά και
βάθυνε την εµπορευµατοποίηση του πολιτισµού και της τέχνης,
όπως έδειξε µε τη στάση του τόσο στο θέµα της αµαρτωλής
ΑΕΠΙ, αλλά και γενικότερα στο θέµα των πνευµατικών δικαιωµά-
των των δηµιουργών. Ποιος; Ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο οποίος δεν δίστασε να
υπογράψει την κατάπτυστη µεταβίβαση στο λεγόµενο υπερτα-
µείο για ενενήντα εννέα -παρακαλώ!- χρόνια όλων των αρχαιολο-
γικών χώρων και των πολιτιστικών µνηµείων της πατρίδας µας
για να αξιοποιηθούν αυτά εµπορικά.

Στην πραγµατικότητα και στον πολιτισµό Νέα Δηµοκρατία και
ΣΥΡΙΖΑ θυµίζουν εκείνη τη γνωστή παροιµία «το ένα χέρι νίβει το
άλλο και τα δυο µαζί το πρόσωπο», δηλαδή την επιχειρηµατικό-
τητα, άρα την εµπορευµατοποίηση του πολιτισµού. 

Φυσικά κανείς, ούτε και εµείς ασφαλώς αρνούµαστε την πραγ-
µατικότητα. Απλώς εµείς -ξέρετε- παλεύουµε να αλλάξουµε
αυτήν την πραγµατικότητα χωρίς ποτέ να υποτασσόµαστε και να
υποκλινόµαστε σε αυτήν. Μια πραγµατικότητα η οποία λέει ότι
στον καπιταλισµό όλα θεωρούνται ή όλα µετατρέπονται σε εµ-
πορεύµατα και ασφαλώς ούτε η τέχνη ούτε ο πολιτισµός εξαι-
ρούνται απ’ αυτόν τον καπιταλιστικό κανόνα. 

Εδώ όµως ξέρετε προκύπτει και ένα θεµελιώδες ερώτηµα:
Ποιος είναι τελικά ο σκοπός και ο λόγος ύπαρξης του πολιτι-
σµού; Πότε πραγµατώνεται ουσιαστικά η αληθινή λειτουργία της
τέχνης; Όταν υποτάσσεται στην επιχειρηµατικότητα καταδικα-
σµένη να γίνει µια µηχανή κερδών για λίγους ή όταν εξανθρωπί-
ζει τον άνθρωπο, όταν καλλιεργεί την ψυχή του, όταν εξευγενίζει
το συναίσθηµά του, όταν του δείχνει την αλήθεια της ζωής και
της πραγµατικότητας, όταν τον βοηθά να κατανοεί τη δύναµή
του, να αλλάζει αυτή την πραγµατικότητα, να αλλάζει αυτόν τον
κόσµο προς το καλύτερο, δηλαδή σύµφωνα µε τις τωρινές, σύγ-
χρονες ανάγκες του;

Και αυτό ξέρετε, κυρία Μενδώνη, δεν είναι µια απλή έκθεση
ιδεών, όπως µάλλον υποτιµητικά είπατε χθες, αλλά είναι το µε-
γάλο, είναι το πραγµατικό δίληµµα της εποχής µας και στον πολι-
τισµό, όπως και σε όλα τα κοινωνικά φαινόµενα. Και η απάντηση
που δίνετε σ’ αυτό το δίληµµα έχει πάρα πολύ συγκεκριµένα πρα-
κτικά αποτελέσµατα ειδικά για τους ανθρώπους, τον λαό. 

Να, λοιπόν, γιατί η αντιµετώπιση του πολιτισµού ως εµπό-
ρευµα είναι καταστροφική για τον ίδιο τον πολιτισµό κατ’ αρχάς,
όχι γιατί κατ’ ανάγκην η εµπορική τέχνη είναι κακή, αλλά γιατί
είναι σηµαδεµένη απ’ αυτόν τον ίδιο το σκοπό της, καθώς η εµ-
πορευµατοποιηµένη τέχνη δεν είναι µια ελεύθερα αναπτυσσό-
µενη τέχνη, αλλά είναι µια τέχνη που την καθορίζει, που την
κατευθύνει η µεγιστοποίηση του κέρδους για τον επιχειρηµατία
και για την καπιταλιστική οικονοµία. Και εάν τώρα το περιεχόµενο
ενός έργου τέχνης είναι ψεύτικο, είναι βλαβερό, αντικοινωνικό,
αυτό καθόλου, µα καθόλου δεν ενδιαφέρει. Το µόνο που ενδια-
φέρει την αντίληψη της εµπορευµατοποιηµένης τέχνης είναι το
έργο αυτό να πουλάει. Και όταν µιλάµε εδώ -ξέρετε- για το κέρ-
δος δεν το εννοούµε µόνο µε τη στενή οικονοµική του έννοια,
αλλά και µε την ευρύτερή του, την ιδεολογική. 

Με αυτό ακριβώς το πνεύµα είναι εµποτισµένο µέχρι το µε-
δούλι το σηµερινό νοµοσχέδιο. Μόνη του έγνοια είναι η δηµιουρ-
γία προϋποθέσεων για τη µεγιστοποίηση της κερδοφορίας και
της ανταγωνιστικότητας των επενδύσεων στον σύγχρονο πολιτι-
σµό µέσα από το τετράπτυχο: επιχειρηµατικότητα, εξωστρέφεια,
ψηφιακός µετασχηµατισµός, σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα. 

Ποιο είναι το ζουµί του νοµοσχεδίου; Η ίδρυση του φορέα µε
την ονοµασία «Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας ΑΚΡΟΠΟΛ»,
το οποίο θα έχει ως αποστολή αυτό το κέντρο να γίνει το εργα-
λείο, να γίνει το όχηµα ώστε να κατευθυνθεί η µικρή καλλιτεχνική
παραγωγή -η οποία στη χώρα µας κυριαρχεί ακόµη- στα πλοκά-
µια της µεγάλης επιχειρηµατικότητας. Θα αρκούσε αυτό και
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µόνο για να το καταψηφίσουµε, όµως για να το δούµε και λίγο
τα πιο βασικά του σηµεία.

Η επιλογή της λειτουργίας του «ΑΚΡΟΠΟΛ» ως νοµικού προ-
σώπου ιδιωτικού δικαίου εξηγείται από τον στόχο του. Από τη
στιγµή που αυτό το κέντρο πολιτισµού τίθεται στην υπηρεσία της
επιχειρηµατικότητας είναι πολύ λογικό να λειτουργεί και το ίδιο µε
όρους επιχειρηµατικότητας και σκοπό το κέρδος για την αύξηση
των εσόδων του και ας αναφέρεται στο νοµοσχέδιο, τελείως υπο-
κριτικά ασφαλώς, ότι τάχα είναι ίδρυµα µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα.

Το «ΑΚΡΟΠΟΛ» εµφανίζεται, λοιπόν, ως ένας φορέας που επι-
διώκει να βοηθήσει τους αυτοαπασχολούµενους καλλιτέχνες και
τις µικρές εκείνες καλλιτεχνικές οµάδες να γίνουν πετυχηµένοι
επιχειρηµατίες προσφέροντάς τους –ακούστε- και επιχορηγή-
σεις, αλλά κυρίως τεχνογνωσία για να βρίσκουν χρηµατοδότηση,
επιχειρηµατικές δεξιότητες, κόµβους πληροφόρησης, ευκαιρίες
προβολής του έργου τους, µεθόδους αξιοποίησης της σύγχρο-
νης τεχνολογίας, δοµές φιλοξενίας για ανταλλαγή καλλιτεχνικών
εµπειριών, τα περίφηµα residences, δυνατότητες διασύνδεσης
και µεταξύ τους, κυρίως όµως δυνατότητες διασύνδεσης –και
εδώ είναι η ουσία- και ευκαιρίες συµπράξεων µε τα γνωστά και
πολυδιαφηµισµένα ιδρύµατα των µεγαλοκαπιταλιστών, οι οποίοι
ουσιαστικά έχουν αναλάβει, µε το αζηµίωτο πάντα, την υπόθεση
του πολιτισµού στη χώρα µας. Ονόµατα δεν λέµε.

Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο στόχος είναι να καταστούν βιώσι-
µες οι µικρές και πολύ µικρές επιχειρήσεις του πολιτισµού. Είναι,
όµως, αυτό θέµα µόνο επιχειρηµατικών δεξιοτήτων και κατάλλη-
λης τεχνογνωσίας; Όχι βέβαια. Απόδειξη; Ακόµα και επιχειρηµα-
τικοί κολοσσοί –παρακαλώ- της πολιτιστικής βιοµηχανίας, µε
τεράστια τεχνογνωσία στο marketing και τις δηµόσιες σχέσεις,
βλέπουµε να καταρρέουν κάτω από την πίεση του καπιταλιστικού
ανταγωνισµού.

Άλλος είναι ο πραγµατικός στόχος και ας µην αναφέρεται
ρητά. Στόχος είναι να πάψουν να υπάρχουν τόσες πολλές µικρές
επιχειρήσεις και µεµονωµένοι αυτοαπασχολούµενοι καλλιτέχνες,
δηλαδή να συγκεντρωθεί µέσα και από τη δραστηριότητα του
«ΑΚΡΟΠΟΛ» –όχι αποκλειστικά µόνο µέσα από αυτό- η καλλιτε-
χνική παραγωγή σε µεγαλύτερες επιχειρήσεις και σε όσες µικρές
επιχειρήσεις τέλος πάντων αποδειχθούν πιο ανθεκτικές, προκει-
µένου να γίνουν τι; Δορυφόροι των µεγάλων του πολιτιστικού
χώρου και των γνωστών ιδρυµάτων που έχουν στήσει όλοι σχε-
δόν οι µεγάλοι κεφαλαιοκράτες, ιδρυµάτων που δεν φηµίζονται
βέβαια και ιδιαίτερα για την πρωτογενή καλλιτεχνική τους παρα-
γωγή, παρά την ψάχνουν να τη βρουν έτοιµη.

Εξίσου άµεσος στόχος του νοµοσχεδίου είναι και η όσο γίνεται
πιο µαζική προσέλκυση ειδικά των νέων καλλιτεχνών -που πένον-
ται αυτό το διάστηµα µε ιδιαίτερα σκληρό τρόπο σ’ αυτήν την
εποχή της πανδηµίας, χωρίς µάλιστα για τους περισσότερους
απ’ αυτούς την παραµικρή βοήθεια από το κράτος-, ώστε να
δουν όλοι αυτοί οι νέοι καλλιτέχνες το όλο εγχείρηµα του κέν-
τρου «ΑΚΡΟΠΟΛ» ως µια σανίδα σωτηρίας, αφού όµως πρώτα
αυτοί οι νέοι καλλιτέχνες πληρώσουν και ένα πάρα πολύ ακριβό
αντίτιµο για τους ίδιους µα και για την τέχνη τους. Ποιο είναι
αυτό το αντίτιµο; Η υποχρέωσή τους να ενστερνιστούν και να ζυ-
µωθούν µε τις κάλπικες αξίες της καπιταλιστικής αγοράς, να εγ-
κολπωθούν τις στρατηγικές επιλογές του κεφαλαίου για τον
πολιτισµό και να ενσωµατωθούν σ’ αυτές τις επιλογές. 

Με ποιον, άραγε, σκοπό; Στην καλύτερη περίπτωση για τους
περισσότερους από αυτούς τους νέους καλλιτέχνες, να αποτε-
λέσουν ένα χρήσιµο για τα κέρδη και αναλώσιµο φθηνό εργατικό
δυναµικό, βορά των µεγάλων επιχειρηµατικών συµφερόντων και
καύσιµη ύλη της αποκαλούµενης πολιτιστικής οικονοµίας. Αυτό
είναι το πραγµατικό νόηµα της φράσης του νοµοσχεδίου της αι-
τιολογικής έκθεσης «περί της ανάπτυξης», όπως λέει, «πλαισίου
που θα χαρακτηρίζεται από βιώσιµα εργασιακά µοντέλα».

Λόγος στο νοµοσχέδιο γίνεται και για το κοινό της τέχνης και
του πολιτισµού, το οποίο, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, επιδιώκε-
ται να µεγαλώσει. Καλό ακούγεται αυτό. Και θα περίµενε κάποιος
κατ’ αρχάς, αυτή η προσπάθεια να ξεκινά συστηµατικά από το
σχολείο, για να ανυψωθεί το µορφωτικό, το πολιτιστικό επίπεδο
των λαϊκών στρωµάτων, ώστε να µπορούν να κατανοούν, να µπο-

ρούν να συλλαµβάνουν και να απολαµβάνουν κάθε µορφή της
τέχνης.

Όµως, τι βλέπουµε; Στην ίδια Κυβέρνηση από τη µία το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού να µιλά για την αύξηση του καλλιτεχνικού κοινού
και από την άλλη, το Υπουργείο Παιδείας να υποβαθµίζει και να
καταργεί τα καλλιτεχνικά µαθήµατα στα σχολεία. Υποκρισίας το
ανάγνωσµα, λοιπόν!

Και κάτι ακόµη: Είναι γνωστό το πόσο απαραίτητος είναι ο
ελεύθερος χρόνος για να έχει κάποιος επαφή µε την τέχνη. Πού
να τον βρουν, όµως, αυτόν τον χρόνο, τον ελεύθερο, οι περισ-
σότεροι εργαζόµενοι µε τα σπαστά και ακανόνιστα ωράρια; Πού
να τον βρουν αυτόν τον χρόνο τα νέα κορίτσια, οι νέες γυναίκες
που τρέχουν µε την ψυχή στο στόµα από το σπίτι στη δουλειά
και στα παιδιά και αυτό που τους µένει είναι να εκτίθενται όλο
και περισσότερο στα σκουπίδια της υποκουλτούρας; Όχι, δεν
ασχολείται µε τίποτα και καθόλου από αυτά το νοµοσχέδιο. 

Και τότε µε ποιον τρόπο σκοπεύει να αυξήσει αυτό το κοινό
της τέχνης το κυβερνητικό νοµοσχέδιο; Μα, µε το µάρκετινγκ και
µε τις νέες ψηφιακές τεχνικές διανοµής. Έτσι, για να µας θυµίσει
ξανά, ότι η τέχνη ως εµπόρευµα στον καπιταλισµό απευθύνεται
αποκλειστικά σε αγοραστές και όχι σε κοινωνούς.

Το νοµοσχέδιο δεν αφήνει καµµία αµφιβολία ότι µέσα από το
κέντρο θα επιχειρηθεί ο βαθύτερος έλεγχος των ιδεολογικών κα-
τευθύνσεων της τέχνης, µε επιλεκτική ανάδειξη και χρηµατοδό-
τηση πολύ συγκεκριµένων και αρεστών στο σύστηµα
καλλιτεχνικών αντιλήψεων, όπως οι τελευταίου τύπου µεταµον-
τέρνες, αλλά και πολύ συγκεκριµένων καλλιτεχνών, αντίστοιχα.
Και αν οι εθνικοί πόροι θα είναι πολύ ισχνοί, που θα είναι σί-
γουρα; Ωστόσο, οι πόροι της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα είναι δια-
θέσιµοι µόνο εφόσον οι δράσεις που θα υποστηρίζει το
«ΑΚΡΟΠΟΛ», θα συνάδουν µε τους πολιτικούς, οικονοµικούς,
αλλά και ιδεολογικούς στόχους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Όπως καταλαβαίνετε, λοιπόν, σε ένα τέτοιο κέντρο πολιτι-
σµού, το οποίο θα λειτουργεί επιχειρηµατικά, και το διοικητικό
του συµβούλιο και ο διευθυντής του, αλλά και η συµβουλευτική
του επιτροπή θα απαρτίζονται από πατενταρισµένους εκπροσώ-
πους της επιχειρηµατικής αντίληψης για την τέχνη, µε το ανά-
λογο, φυσικά, ιδεολογικό της περιεχόµενο. Και, φυσικά, σε έναν
τέτοιο οργανισµό δεν υπάρχει θέση στο διοικητικό συµβούλιο
για τους εκπροσώπους των φορέων των ανθρώπων του πολιτι-
σµού και των τεχνών, ακόµη κι αν αυτοί είναι κρατικοί φορείς,
όπως είναι το Εικαστικό Επιµελητήριο, το οποίο αποκλείεται και
αυτό, όπως όλοι, φυσικά, από αυτό το κέντρο.

Για το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου θα χρειαστώ, ίσως,
δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεχίστε, κύριε
συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Υπάρχουν πολλές ετερόκλητες διατάξεις και ισχύουν πάλι λίγο

ή πολύ όσα είπαµε και για το πρώτο µέρος. Θα ψηφίσουµε, βέ-
βαια, τη διάταξη του άρθρου 15 που προβλέπει την παράταση
των αποσπάσεων των εργαζοµένων στις κρατικές σκηνές, αλλά
δεν θα συναινέσουµε στη διάταξη του άρθρου 17 για το Μουσείο
Σύγχρονης Τέχνης, µιας και δεν δίνει οριστική και µόνιµη λύση
στο ζήτηµα της στέγασης του µουσείου στον χώρο του πρώην
«ΦΙΞ», δηλαδή εκεί όπου στεγάζεται σήµερα, που τώρα ανήκει
στην «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ Α.Ε.». Η καλύτερη λύση -το είπαµε και
προχθές- είναι αυτή η διάταξη να αποσυρθεί και να έρθει µια και-
νούργια, η οποία θα ορίζει ότι οι σηµερινές κτηριακές εγκατα-
στάσεις, που χρησιµοποιούνται για τη στέγαση του Εθνικού
Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης, περνάνε στην κυριότητά του ως
περιουσιακό του στοιχείο, κάτι που το υποσχέθηκε -θυµίζω- και
ο ίδιος ο Πρωθυπουργός.

Αφήσαµε για το τέλος το άρθρο 20, το κερασάκι στην επιχειρη-
µατική τούρτα του νοµοσχεδίου. Παρά το ότι η Κυβέρνηση ισχυ-
ρίζεται ότι βελτιώνει την υπάρχουσα νοµοθεσία ως προς την
προστασία των µνηµείων -κινητών και ακινήτων- στην πραγµατι-
κότητα µε τα όσα γράφονται στο σηµείο β’ της παραγράφου 4δ’
του άρθρου 20 για την απεικόνιση και την αποτύπωση -τις ξεχω-
ρίζει αυτές τις έννοιες- ενός µνηµείου, ανοίγει διάπλατα κερκό-
πορτες στο νοµοσχέδιο για να απαλλάσσονται από την
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υποχρεωτική αδειοδότηση ή το προβλεπόµενο τέλος για την απει-
κόνιση ή τη χρήση των µνηµείων οι κάθε λογής επιχειρηµατίες.

Και δεν µιλάµε εδώ βέβαια για έναν ζωγράφο, όπως είπε ο ει-
σηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος θα αποτυπώνει ένα
κλασικό µνηµείο. Μιλάµε εδώ για µια πολυεθνική εταιρεία, που
µε µια απλή αλλοίωση της εικόνας, την οποία θα εµφανίζει µάλι-
στα και ως καλλιτεχνική παρέµβαση, θα ξεφεύγει από την υπο-
χρέωση της άδειας και θα το εκµεταλλεύεται εµπορικά, µιας και,
όπως λέει το άρθρο 20 –το διαβάζω ακριβώς- θα πρόκειται για
αποτύπωση που έχει µεν ως αφετηρία την υφιστάµενη εικόνα του
µνηµείου, αλλά την υπερβαίνει δηµιουργικά, προσθετικά, αφαι-
ρετικά ή µε οποιονδήποτε άλλον τρόπο, όπως µε επιστηµονική
ερµηνεία, καλλιτεχνική δηµιουργία ή φανταστική έµπνευση του
δηµιουργού. 

Έτσι, καθόλου δεν αποκλείεται, το περιµένουµε φυσικά, πολύ
σύντοµα να δούµε σε διαφηµίσεις τους κίονες του Παρθενώνα
να παίρνουν τη µορφή µπουκαλιών αναψυκτικού ή µπύρας και
ίσως αυτό να είναι το λιγότερο, δηλαδή. Και αυτό τώρα να θεω-
ρείται πια και µε το νόµο, όπως διάβασα, εικαστική παρέµβαση
ή δηµιουργική παρέµβαση στην εικόνα του µνηµείου.

Ανοίξαµε και σας περιµένουµε, λέει η Κυβέρνηση στους επι-
χειρηµατικούς οµίλους. Ελάτε για µπίζνες µε τα µνηµεία µας. Σας
απαλλάσσουµε από την περιττή γραφειοκρατία της προστασίας
αυτών των µνηµείων. Εκµεταλλευτείτε εµπορικά για τα κέρδη
σας όλον τον απέραντο αρχαιολογικό πλούτο της χώρας µας.
Δεν το καταψηφίζουµε απλώς αυτό το άρθρο. Το καταγγέλ-
λουµε. Εκάς οι βέβηλοι, κυρία Υπουργέ. 

Θα µπορούσε κλείνοντας το «ΑΚΡΟΠΟΛ» να γίνει πράγµατι
ένας κόµβος πολιτιστικής δηµιουργικότητας, ανταλλαγής, επι-
κοινωνίας, ενίσχυσης και προβολής της καλλιτεχνικής δηµιουρ-
γίας. Αντ’ αυτού, θεσµοθετείτε ένα διευθυντήριο για τη
διαχείριση χρηµάτων του πολιτισµού µε κριτήρια εµπορευµατικά,
εγκλωβισµό της καλλιτεχνικής δηµιουργίας τελικά στα όρια της
πολιτικής σκοπιµότητας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Φυσικά καταψηφίζουµε επί της αρχής και τα περισσότερα
άρθρα αυτού του νοµοσχεδίου. 

Ευχαριστώ και για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλείται στο Βήµα

η ειδική αγορήτρια της Ελληνικής Λύσης, η κ. Σοφία Ασηµακο-
πούλου. Μετά την κ. Ασηµακοπούλου θα πάρει τον λόγο ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης κ.
Κυριάκος Βελόπουλος. 

ΣΟΦΙΑ - ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που
αφορά στον τοµέα του πολιτισµού είναι πάντα επίκαιρη. Ιδίως τις
µέρες που διανύουµε οι οποίες έχουν επηρεάσει σχεδόν το σύ-
νολο των εκφάνσεών του, είναι πιο επίκαιρη από ποτέ. Τον αφή-
σατε να µατώσει, γιατί δεν υπάρχει στρατηγικό σχέδιο. Είδαµε
τους καλλιτέχνες να παρακαλούν την Κυβέρνηση να τους στηρί-
ξει. Ρίξατε τους ανθρώπους που υπηρετούν τον πολιτισµό στην
επαιτεία για όσα αυτονοήτως δικαιούνταν. Έπρεπε να τους δείτε
πρώτα να αγανακτούν και να δηλώνουν προδοµένοι για να ασχο-
ληθείτε µαζί τους. 

Και δεν είναι µόνο εκείνοι που έχουν πληγεί ήδη από την υγει-
ονοµική κατάσταση. Πίσω από τα έργα πολιτισµού βρίσκονται χι-
λιάδες τεχνικοί, φροντιστές, µουσικοί, παραγωγοί. Και είναι
άγνωστο τι θα ακολουθήσει για όλους αυτή τη χειµερινή σεζόν. 

Η τέχνη είναι άρρηκτα συνδεδεµένη µε την κοινωνία. Γι’ αυτό
δεν γίνεται όλοι αυτοί οι επαγγελµατίες να κινδυνεύουν µε αφα-
νισµό και εµείς να είµαστε απλοί παρατηρητές στην κατάρρευσή
τους. Όπως, επίσης, δεν γίνεται να τους αφήσετε πάλι στη µοίρα
τους µέχρι την ύστατη στιγµή, σε περίπτωση που βιώσουµε της
ίδιας εκτάσεως κρίση τους επόµενους µήνες. 

Τα στοιχεία που συνδυαµορφώνουν οι διάφορες µορφές τέ-
χνης κάθε κοινωνίας καθρεπτίζουν τις τάσεις και το πνεύµα του
πολιτισµού της εποχής διατηρώντας πολύ συχνά ανοικτή επαφή
µε τον πολιτισµό παλαιότερων περιόδων. Πρόκειται δηλαδή για
ένα πνευµατικό φαινόµενο που εξελίσσεται στο πλαίσιο των κοι-
νωνικών οµάδων ως µέσο έκφρασης και επικοινωνίας ιδεών, σκέ-
ψεων και αξιών.

Η σχέση τέχνης και κοινωνίας είναι ιδιαιτέρως στενή. Δεν πα-
ρέχει απλώς πληροφορίες, αλλά ανοίγει νέους τρόπους σκέψης.
Συµβάλλει καταλυτικά στην πνευµατική άνοδο και στην εύρυθµη
λειτουργία των κοινωνικών οµάδων. Όλα αυτά τα αναφέρουµε,
για να τονίσουµε τη σπουδαιότητα ως φορέα έκφρασης πολιτι-
σµού και να επισηµάνουµε την έντονη απαξίωση που εκείνοι και
οι άνθρωποί της υφίστανται.

Πέραν τούτου, οι Έλληνες πολίτες νιώθουν να απειλούνται
από τους λαθροµετανάστες σε πολιτισµικό επίπεδο και αυτό
πρέπει να ακουστεί. Η πολιτιστική ζωή της χώρας υποβαθµίζεται,
λόγω της παρουσίας τους και οι πολίτες επιθυµούν την αυτο-
νόητη πολιτισµική οµοιογένεια της χώρας. Γιατί οι Έλληνες πρέ-
πει να είµαστε ενωµένοι απέναντι στις προκλήσεις των καιρών.
Η µεγαλύτερη εξ αυτών, η οποία δεν αποτελεί µόνο πρόκληση,
αλλά ξεκάθαρη ύβρη, είναι η µετατροπή της Αγίας Σοφίας σε
τζαµί. Είναι η µεγαλύτερη προσβολή κατά της Ορθοδοξίας. Η
χλιαρή αντιµετώπιση από ελληνικής πλευράς θα οδηγούσε σ’
αυτήν την καταστροφική συνέπεια, κάτι που εµείς στην Ελληνική
Λύση µέσω του Προέδρου µας είχαµε επισηµάνει επανειληµµέ-
νως. Στο υπό ψήφιση σχέδιο νόµου, το οποίο ξεκινά µε τη δηµι-
ουργία ενός νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την
επωνυµία «Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας AΚΡΟΠΟΛ» και
τον διακριτικό τίτλο «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» δηµιουργούνται πολλά
ερωτηµατικά, σχετικά µε την επιλογή σας να δηµιουργήσετε έναν
νέο φορέα, προκειµένου να δώσετε ζωή στο κτίριο του πρώην
ξενοδοχείου «ACROPOL PALACE». 

Από την αιτιολογική έκθεση δεν τεµηριώνεται επαρκώς ο
λόγος για τον οποίο πρέπει να προχωρήσετε σε νέα σύσταση.
Για να αξιοποιηθούν οι υπάρχοντες υπάλληλοι του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού ούτε λόγος, ενώ στο να επιβαρυνθεί
και άλλο η δηµόσια διοίκηση είστε πρώτοι. 

Η ονοµασία «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» θα έπρεπε κατά τη γνώµη
µας κανονικά να µεταφραστεί στα ελληνικά και ίσως κάπου να
δικαιολογούσαµε την απόφασή σας από την εξέταση των σκο-
πών του νέου αυτού φορέα. Ένας προς ένας, όµως, οι σκοποί
δηµιουργίας του, δεν απαντούν στο ερώτηµα, ποιες θα είναι οι
δαπάνες προκειµένου να καλυφθούν όλες αυτές οι στοχεύσεις;
Ανταποκρίνονται άραγε στην πραγµατικότητα ή θέλετε να γεµί-
σετε τις σελίδες του υπό ψήφιση σχεδίου νόµου; Και αν ανταπο-
κρίνονται, όπως λέτε, τι θα κοστίσουν στην τσέπη των Ελλήνων
φορολογουµένων; Βλέπουµε ότι σχεδόν τα πάντα θα γίνονται µε
απόφαση του εκάστοτε Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Στο άρθρο 4, για παράδειγµα, το ΔΣ του «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ»,
το οποίο θα αποτελείται από τον Πρόεδρο, τον Αντιπρόεδρο και
τρία µέλη, θα ορίζεται µαζί µε τους αναπληρωτές του, µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Μιλάτε γενικά για προσωπικότητες του καλλιτεχνικού, πνευ-
µατικού και επιστηµονικού κόσµου, νοµικοί, οικονοµολόγοι ή
πρόσωπα µε εµπειρία συναφή προς τους σκοπούς του φορέα ή
εµπειρία σε διοίκηση οργανισµών. 

Μήπως επειδή τους έχετε ήδη διαλέξει, οπότε δεν χρειάζεται
να µας γνωστοποιήσετε περαιτέρω στοιχεία; Δεν σκεφθήκατε ότι
θα µπορούσαν να επιλεγούν µέσω διαγωνισµού ή από αρµόδια
επιτροπή της Βουλής και ότι επειδή στο άρθρο 5 θα προκύπτει
από τη βούληση του εκάστοτε Υπουργού.

Ειδικά δε, τα κριτήρια που πρέπει να πληροί για τη θέση µιλούν
από µόνα τους. Ο διευθυντής µάλλον έχει ήδη επιλεγεί. Θα λαµ-
βάνει µάλιστα και αποδοχές τις οποίες µας τις κρατάτε για έκ-
πληξη µιας και αυτές θα καθορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Με το άρθρο 7 συνιστώνται δεκαεπτά θέσεις πλήρους απα-
σχόλησης ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και δύο θέσεις
νοµικών συµβούλων. Εικάζουµε ότι γι’ αυτές τις προσλήψεις θα
πρέπει να υπάρχουν κάποια κριτήρια επιλογής, τα οποία τεχνη-
έντως παραβλέπετε να µας γνωστοποιήσετε. Προφανώς οι
υπάλληλοι αυτοί που θα στελεχώνουν τον φορέα θα αµείβονται.
Ούτε τις αποδοχές τους δεν µας έχετε γνωστοποιήσει.Η απου-
σία της διαφάνειας είναι διάχυτη σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Βλέ-
πουµε να γίνεται αναφορά σε αναθέσεις, να προσλαµβάνονται
άτοµα για την κάλυψη επειγουσών εποχικών ή απρόβλεπτων
αναγκών, µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου. Και δεν µας
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έχετε πει ούτε πόσα άτοµα, ούτε πόσο θα πληρώνονται. Το
«ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» θα διαρθρώνεται σε τέσσερα τµήµατα, ενώ
θα υπάρχει και γραφείο νοµικής υπηρεσίας, που θα υπάγεται
απευθείας στο ΔΣ. Τόσα πολλά τµήµατα για να δικαιολογηθούν
οι θέσεις; Δεν εξηγείται αλλιώς. 

Ως προς τη Διεθνή Συµβουλευτική Επιτροπή παρατηρούµε ότι
και αυτή θα συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού
και Αθλητισµού, χωρίς να µάθουµε τα κριτήρια επιλογής της στε-
λέχωσής της. Μόνο δαπάνες και άγνωστη η έκβαση της συνερ-
γασίας της µε το ΔΣ. 

Επίσης, δεν αναφέρετε µε τι τρόπο θα χρησιµοποιεί τις υπο-
δοµές το «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» σχετικά µε τους πόρους του άρ-
θρου 12. Ειλικρινά, θέλουµε να µάθουµε ποιο θα είναι το ύψος
των επιχορηγήσεων από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

Το ίδιο ισχύει και για τις επιχορηγήσεις από το εθνικό σκέλος
του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων. 

Επιπλέον, κάνετε λόγο για εµπρόσθετα έσοδα από οποιαδή-
ποτε άλλη νόµιµη πηγή, που συναρτάται µε την εξυπηρέτηση των
σκοπών του φορέα. Και επειδή δεν ξεκαθαρίζετε, θέλουµε να ξέ-
ρουµε αν υπάρχει περίπτωση να πρόκειται και για ΜΚΟ. Ο εσω-
τερικός κανονισµός λειτουργίας του νέου αυτού φορέα θα
εγκρίνεται πάλι µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού; 

Στις µεταβατικές διατάξεις του άρθρου 14 βλέπουµε ότι σπεύ-
σατε να δροµολογήσετε τον διορισµό του διευθυντή του «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» µέσα σε δύο µήνες από τη δηµοσίευση του
παρόντος, µε θητεία δύο ετών. 

Σοβαρό ζήτηµα, επίσης, ανακύπτει στις ρυθµίσεις για την ακύ-
ρωση και αναβολή εκδηλώσεων του άρθρου 16, όπου παρέχετε
το δικαίωµα στον διοργανωτή να προσφέρει στον πελάτη ισό-
ποσο πιστωτικό σηµείωµα για την ίδια ή άλλη εκδήλωση που θα
πραγµατοποιηθεί µελλοντικά. Αντί να επιβάλλετε την υποχρέωση
στους διοργανωτές να επιστρέφουν το ποσό που έχουν καταβά-
λει οι πελάτες, εισάγετε αυτήν τη λύση, χωρίς να υπολογίζετε
τους αγοραστές, αφού, βεβαίως, δεν σας ενδιαφέρει το συµφέ-
ρον τους, αλλά εκείνο των διοργανωτών. 

Εάν, µάλιστα, η συνολική αξία της υπηρεσίας που θα παρα-
κολουθήσει τελικά ο πελάτης, υπερβαίνει την αξία του πιστωτι-
κού σηµειώµατος, η διαφορά καταβάλλεται από τον πελάτη
στον διοργανωτή. Να πληρώσουν κι από πάνω. Μόνο κατά τη
λήξη ισχύος του πιστωτικού σηµειώµατος και στην περίπτωση
που αυτό δεν έχει χρησιµοποιηθεί από τον πελάτη, ο πελάτης
δικαιούται και ο διοργανωτής υποχρεούται να καταβάλει στον
πελάτη χρηµατικό ποσό ίσο µε την αξία του πιστωτικού σηµει-
ώµατος έως τις 31-10-2021. Φέξε Μάη µου να φας τριφύλλι δη-
λαδή. Κι αν δεν πάρουν τα χρήµατά τους µέχρι τότε, θα κάνουν
δικαστήρια; 

Παρατάσεις βλέπουµε στο άρθρο 18 ως προς την έκδοση των
κανονισµών λειτουργίας του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογρά-
φου, της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και του Οργανισµού Μεγάρου
Μουσικής Αθηνών. Εύλογο, αλλά ελέγξατε γιατί καθυστέρησαν
να εκδοθούν; 

Σχετικά µε το Αυτοτελές Τµήµα Δηµοσίων Σχέσεων και Εθιµο-
τυπίας του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, το οποίο θα
υπάγεται απευθείας στον Υπουργό Πολιτισµού, τι να πούµε; Ολό-
κληρο τµήµα διοργάνωσης ταξιδιών και συνεδρίων. Και, µάλιστα,
χρειάζεται και προϊστάµενος γι’ αυτό.

Στο άρθρο 22 για το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου Θεσσαλονί-
κης, λειτουργούν τέσσερις διευθύνσεις. Προκαλεί µεγαλύτερη

εντύπωση, όµως, η υπερεξουσία που δίνεται σε ένα άτοµο, στον
διευθυντή φεστιβάλ, από το να επιλέγει τα κινηµατογραφικά
έργα που συµµετέχουν στο Διεθνές Φεστιβάλ Κινηµατογράφου,
το Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ και το Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηµατο-
γράφου και να καθορίζει την ηµέρα και τη σειρά προβολής τους,
µέχρι να καταρτίζει τους κανονισµούς διεξαγωγής των τριών φε-
στιβάλ, τους οποίους στη συνέχεια υποβάλλει προς έγκριση στον
γενικό διευθυντή. 

Και στο Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογράφου το ΔΣ το ορίζει ο
εκάστοτε Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού. Θα προσλαµ-
βάνεται και προσωπικό µε σύµβαση µίσθωσης έργου, χωρίς καµ-
µία περαιτέρω διευκρίνιση.

Λίγο πριν το τέλος, στο άρθρο 24, ολοκληρώνετε µε µία ακόµα
σύσταση, αυτήν τη φορά µε τη θέση διοικητικού οικονοµικού δι-
ευθυντή στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου του Υπουργείου
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε φωτογραφικά προσόντα φυσικά. 

Εµείς, στην Ελληνική Λύση, πιστεύουµε ότι η διαφύλαξη και η
εξέλιξη του πολιτισµού µας αποτελεί ένα από τα ισχυρότερα
όπλα µας. Είναι σπουδαία η επένδυση σε αυτόν, ιδίως στη χώρα
που τον γέννησε. Γι’ αυτό το χρέος µας είναι διπλό και δεν πρέπει
να ξεχνούµε το παρελθόν, ούτως ώστε να παρευρεθούµε µε επι-
τυχία προς το µέλλον. Δεν πρέπει να ξεχνούµε τους ανθρώπους
που τον υπηρετούν. Ας αναγνωρίσουµε, επιτέλους, τον κρίσιµο
οικονοµικό, πολιτιστικό και κοινωνικό αντίκτυπο του πολιτισµού
στη ζωή του έθνους µας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μέχρι να ετοιµα-
στεί το Βήµα και να λάβει τον λόγο ο Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Βελόπουλος, τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός για
δύο λεπτά για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα διανεµηθούν οι νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις. Απλώς θέλω να πω τα σπουδαιότερα,
κατά τη γνώµη µου. 

Στο πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 1, η φράση
«είκοσι (20) έτη» αντικαθίσταται από τη φράση «ενενήντα εννέα
(99) έτη». 

Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 4 αντικαθί-
σταται ως εξής: «Το ΔΣ του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ είναι πενταµελές,
διορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, που δηµοσιεύεται στην εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, και
αποτελείται από τον Πρόεδρο, τον Αντιπρόεδρο και δύο (2) µέλη,
οι οποίοι ορίζονται από τον Υπουργό και έναν υπάλληλο της Γε-
νικής Διεύθυνσης Σύγχρονου Πολιτισµού της Γενικής Γραµµα-
τείας Σύγχρονου Πολιτισµού του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού, υπηρετούντα σε θέση ευθύνης, τον οποίον υποδει-
κνύει η Γενική Συνέλευση της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εργα-
ζοµένων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού.». 

Στην παράγραφο 2 του άρθρου 4 µετά τη λέξη «τριετής» προ-
στίθεται η φράση «, η οποία µπορεί να ανανεωθεί».

Στο πρώτο εδάφιο του άρθρου 17 η φράση «για είκοσι (20)
έτη» διαγράφεται.

Στο πρώτο και δεύτερο εδάφιο της εσωτερικής παραγράφου
1 του άρθρου 19 η χρονολογία «30η Σεπτεµβρίου του 2021» αν-
τικαθίσταται από τη χρονολογία «31η Δεκεµβρίου του 2021». 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.

Στυλιανή Μενδώνη καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριοι συνάδελ-
φοι, επειδή έχουµε πέσει πάρα πολύ έξω στον χρόνο -δεν έχει
µιλήσει ακόµα κανένας Κοινοβουλευτικός και υπάρχουν είκοσι
ένας οµιλητές- µε την ανοχή σας θα κάνουµε τα λεπτά των Βου-
λευτών από την αρχή έξι λεπτά, για να µην αδικηθούν οι τελευ-
ταίοι οµιλητές, µε µια ανοχή βέβαια. Παρακαλώ, όµως, να
τηρείται το εξάλεπτο. Συµφωνεί το Σώµα;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος

Βελόπουλος.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Φίλες και φίλοι, το ότι υπάρχει ηγεµονική θέση της Αριστεράς

στον πολιτισµό φαίνεται από τη διάθεση του ΣΥΡΙΖΑ και των υπό-
λοιπων αριστερών κοµµάτων να είναι εδώ σήµερα για να µιλή-
σουν. 

Δυστυχώς, θα ήθελα, ξεκινώντας, κυρία Υπουργέ, να απευ-
θυνθώ στην Κυβέρνησή σας. Είστε Υπουργείο του ελληνικού πο-
λιτισµού; Τι σηµαίνει «ΑΚΡΟΣ»; Το άκρον της πόλεως ξέραµε ότι
είναι η Ακρόπολη. Το αποκαλείτε «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ», «άκρος»;
Τι σηµαίνει; Για να καταλάβω, δηλαδή, πού είναι ο ελληνικός πο-
λιτισµός; Ένα ελληνικό όνοµα δεν µπορούσαν να βγάλουν;
«Άκρον», «ακρός». Κάντε το «µοτοκρός», τουλάχιστον, που το ξέ-
ρουν όλοι ως έκφραση. Δηλαδή τα ελληνικά µας λίγο!

Διαβάζοντας, βέβαια, το νοµοσχέδιο, βλέπουµε πάλι ρουσφέ-
τια, πάλι προσλήψεις, δύο χιλιάδες οκτακόσιοι άνθρωποι. Προσ-
λαµβάνετε σε κάθε νοµοσχέδιο. Δεν είναι µόνο δικό σας το θέµα
αυτό. Όλοι οι Υπουργοί της Νέας Δηµοκρατίας που φέρνουν ένα
νοµοσχέδιο, από τα παράθυρα βάζουν κόσµο. Από τα παράθυρα,
από τις πόρτες, από τις χαραµάδες. Δηµιουργείτε νέο στρατό
εξηρτηµένων ψηφοφόρων, για να µην πω κοµµατικό στρατό.
Είναι στο πλαίσιο της παλαιοκοµµατικής αντιλήψεως δεκαετιών
που είχαν τα κόµµατα, εσείς, η Νέα Δηµοκρατία, γιατί έχετε έναν
νέο Πρωθυπουργό. Ο ίδιος αυτοαποκαλείται «µεταρρυθµιστής».
Μεταρρυθµιστής µε παλαιοκοµµατική αντίληψη τουλάχιστον σε
εµένα δεν µου κολλάει καλά. Επιτροπές, µέλη, θέσεις απασχό-
λησης, χωρίς ακριβή όµως πρόβλεψη αµοιβών. Δηλαδή λέτε,
«Θα προσλάβω δύο χιλιάδες οκτακόσιους ανθρώπους». Εγώ, ας
πούµε, στην επιχείρησή µου, όταν θέλω να κάνω προσλήψεις
δέκα, είκοσι ανθρώπων -εσείς λέτε δύο χιλιάδες οκτακόσιους,
γιατί δεν βάζετε από την τσέπη σας τα λεφτά, ενώ εγώ θα τα
βάλω από την τσέπη µου- υπολογίζω το µισθολογικό κόστος. Δεν
υπάρχει! Αφηρηµένα! Το να γίνονται τώρα αφηρηµένοι σχεδια-
σµοί, µόνο στην ελληνική πραγµατικότητα υπάρχουν. 

Επίσης, κυρία Υπουργέ -και ως Κυβέρνηση- για να µιλήσουµε
λίγο ουσιαστικά για τον πολιτισµό, θέλω να σας ρωτήσω το εξής:
Επειδή εγώ έχω µια άλλη αντίληψη για τον πολιτισµό, έχουν κα-
ταγραφεί -ψάχνοντας από το πρωί ρώτησα τους συνεργάτες µου
και διαψεύστε µε- όλα τα κάστρα που έχει η Ελλάδα στο Υπουρ-
γείο Πολιτισµού; Είναι καταγεγραµµένα;

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ναι.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Είναι καταγεγραµµένα. 

Ξέρετε, τον 19ο και κυρίως τον 20ο αιώνα στην Ευρώπη σχεδόν
όλα τα κάστρα που ήταν εγκατελειµµένα, αναπαλαιώθηκαν και
έγιναν πόλοι τουριστικής έλξεως και αναπτύξεως. Στην Αυστρία,
στη Γερµανία που ζω εγώ, τα περισσότερα έγιναν. Πείτε µου
εσείς στην Ελλάδα τα τελευταία εκατό χρόνια ποια κάστρα ανα-
παλαιώθηκαν, ποια κάστρα αναδηµιουργήθηκαν, αναγεννήθη-
καν. 

Στον Πλαταµώνα, ας πούµε, που ήµουν εγώ πριν από τρεις
µέρες, κυρία Υπουργέ, το βορειοδυτικό τµήµα γκρεµίζεται, πέ-
φτει. Το ξέρετε; Στείλτε τις υπηρεσίες σας. Για να µην πω ότι
αυτά τα κάστρα θα µπορούσαν να δηµιουργήσουν όντως ανα-
πτυξιακό πολιτισµικό υπόβαθρο για τις ευρύτερες περιοχές. Μου
λένε ότι υπάρχουν περίπου χίλια κάστρα στην Ελλάδα και είναι
ανεκµετάλλευτα. 

Πηγαίνετε στη Μεθώνη να δείτε το κάστρο, κυρία Υπουργέ.

Πέφτουν οι πέτρες στη θάλασσα, γκρεµίζεται το κάστρο. Κάποιοι
το θεωρούν λίγο περίεργο. Δεν είναι περίεργο. Σηµατοδοτεί έναν
πολιτισµό, µια εξέλιξη. 

Και το πρόβληµα δεν είσαστε εσείς. Τα κονδύλια που δεν έχετε
είναι το πρόβληµα. δυστυχώς! Και κανένα Υπουργείο Πολιτισµού
δεν είχε πραγµατικά κονδύλια για να κάνει αυτήν τη δουλειά. 

Για εµένα η χώρα µας προσφέρει πολιτισµό, προσφέρει φως.
Γι’ αυτόν τον πολιτισµό θα µπορούσαµε να δώσουµε τεράστια
κονδύλια στο Υπουργείο Πολιτισµού για να κάνει αρχαιολογικές
ανασκαφές, να κάνει συντηρήσεις, να κάνει αναπαλαιώσεις.

Θα δώσω ένα παράδειγµα. Πηγαίντε απέναντι, κυρία Υπουργέ,
στο Υπουργείο Εξωτερικών. Δεξιά έχει ένα τετράγωνο κτήριο.
Να µιλήσουµε για την αισθητική του; Δεν φταίτε εσείς. Σας το
είπα. Δεκαετίες πέρασαν. Γκρεµίσαµε τα νεοκλασικά κτήρια και
φτιάξαµε τετράγωνα κουτιά. Αυτή η αισθητική -γιατί είναι πόλη
η Αθήνα- δεν υπάρχει σε άλλες ευρωπαϊκές πόλεις. Σε άλλες ευ-
ρωπαϊκές πόλεις το κέντρο παρέµεινε κέντρο. Εδώ το ρηµάξαµε,
δεν αφήσαµε τίποτε όρθιο. Είναι µερικά πράγµατα που στο µάτι
του καθενός θα µπορούσε να γίνει και η αρχή µιας πολιτισµικής
και πολιτιστικής ανάταξης. Δεν γίνεται. Ας ξεκινήσουµε από
κάπου. 

Θυµάµαι ότι στη Γερµανία, σε συγκεκριµένη πόλη, κυρία
Υπουργέ, πριν από τριάντα, σαράντα χρόνια δόθηκαν λεφτά για
τις προσόψεις των κτηρίων -στο κέντρο- για να κάνουν τη γερ-
µανική αρχιτεκτονική. Θα µπορούσαµε αυτό να το κάνουµε και
στην Αθήνα -τόσα λεφτά ξοδεύουµε- ώστε αισθητικά να φτιαχτεί
το κτήριο απ’ έξω.

Εγώ χάρηκα πάρα πολύ, κυρία Υπουργέ, µε την απάντησή σας
για το ιστορικό µοναστήρι Αγράφων του 1736, το οποίο από σει-
σµούς έχει πάθει τεράστια ζηµιά. Είπατε ότι θα στείλετε επι-
τροπή. Ελέγξτε το, γιατί καθυστερούν.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Θα το κάνουµε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Δεν φταίνε οι Υπουργοί. Το πρόβληµα είναι στην ελλη-
νική διοίκηση. Πολλές φορές το πρόβληµα είναι η γραφειοκρατία
των υπαλλήλων, είτε γιατί δεν προλαβαίνουν λόγω φόρτου ερ-
γασίας, είτε γιατί δεν έχουν λειτουργήσει έτσι. Να πιέσουµε λίγο
παραπάνω.

Μιλάµε, λοιπόν, για πολιτισµό όλοι εδώ στην Ελλάδα. Θα δείξω
µια φωτογραφία. Αυτήν τη φωτογραφία δεν ξέρω πόσοι την ξέ-
ρετε. Ήταν ένα από τα ωραιότερα ξενοδοχεία του Παλαιού Φα-
λήρου. Κοιτάξτε αυτό το κτήριο. Ήταν το «ΑΚΤΑΙΟΝ». Έτσι
λεγόταν. Στολίδι. Το γκρεµίσαµε, κυρία Υπουργέ, και το κάναµε
πολυκατοικίες και τετράγωνα κτήρια. Υπάρχει έλλειψη αισθητι-
κής εδώ και έναν αιώνα στην Ελλάδα. Και είναι επί της ουσίας
αυτή είναι η ένστασή µου. Δεν είναι γενικόλογα, να µιλήσω για
τους καλλιτέχνες. Οι καλλιτέχνες είναι ένα κοµµάτι του ευρύτε-
ρου πολιτισµού. Αν δεν έχεις, όµως, την αισθητική για τον πολι-
τισµό, δεν µπορείς να µιλάς µόνο για τους καλλιτέχνες. Πρέπει
µόνοι µας και ως πολίτες και ως πολιτικοί να µιλήσουµε για πο-
λιτισµό και να δηµιουργήσουµε πλέον πολιτισµό, αφού δεν
έχουµε παραγωγικό ιστό, γιατί ο πολιτισµός είναι και πόλος
έλξης και για την ανάπτυξη και για τον τουρισµό και για τα υπό-
λοιπα πράγµατα. Τα λέω µε πολύ απλά λόγια. 

Οι προτάσεις µας: Κυρία Υπουργέ, είστε Υπουργός Πολιτι-
σµού. Δεν είναι αρµόδιο το Υπουργείο σας, αλλά θα πάω λίγο σε
κάποια άλλα θέµατα.

Εδώ και µέρες έχουµε µια σύγκρουση σε σχέση µε την Αγιά
Σοφιά µας. Για εµένα είναι εκκλησία -το έχω πει χίλιες φορές- και
τελείωσε η ιστορία. Όµως, δεν έχει καµµία σηµασία το τι λέω
εγώ. Η Κυβέρνηση έχει σηµασία τι λέει. Η δική µας πρόταση:
Υπάρχουν πληροφορίες ότι θέλουν οι Τούρκοι το Φετιγιέ Τζαµί
κάτω από την Ακρόπολη να το ξανακάνουµε τζαµί. Μην το κά-
νετε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Δεν θα το κάνουµε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Άλλο λέω εγώ. Βγείτε δηµοσίως ως Κυβέρνηση και να
πει ο αρµόδιος Υπουργός, ότι παρά τις πιέσεις του Ερντογάν,
δεν πρόκειται να γίνει ποτέ. 
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Στον Βοτανικό γιατί βιάζεστε να κάνετε τα εγκαίνια; Πείτε µου
εσείς. Για ποιον λόγο βιαζόµαστε; Τι χρεία σπουδής έχουµε να
βιαστούµε να προστρέξουµε να κάνουµε στον Βοτανικό το τζαµί,
όταν οι άλλοι κάνουν τις εκκλησιές µας τζαµιά; Ερωτώ εσάς. 

Η Υπουργός, η κ. Κεραµέως, πριν από τρεις µήνες έφερε εδώ
ένα νοµοσχέδιο και άνοιξε τζαµιά στα Δωδεκάνησα, γιατί στην
Κω έχει εκατόν πενήντα και στη Ρόδο τριακόσιους µουσουλµά-
νους τουρκογενείς κατοίκους. Τούρκους τους αποκαλεί. Γιατί να
τα ανοίξουµε; «Παγώστε» τα. Βρείτε γραφειοκρατικό τρόπο να
«παγώσουν». Δεν λέω η Κυβέρνηση να αναλάβει την ευθύνη,
γιατί είστε και φοβικοί. Όχι εσείς προσωπικά, αλλά ως Κυβέρ-
νηση, ως Νέα Δηµοκρατία. 

Να σας το αποδείξω αυτό. Υπάρχει ένας νόµος που απαγο-
ρεύει τις συναθροίσεις. Υπάρχει ο νόµος; Απαγορεύονται οι συ-
ναθροίσεις. Μπαίνει στα µαγαζιά η Αστυνοµία, συλλαµβάνει
κόσµο και κλείνει ένα µαγαζί µε δεκαπέντε χιλιάδες πρόστιµο.
Και καλά κάνει! Έτσι είναι ο νόµος.

Συλλαµβάνουµε παπάδες, συλλαµβάνουµε µητροπολίτες,
αλλά χθες αφήσαµε έξω από τη Βουλή να συναθροίζονται οι
αναρχοάπλυτοι ή αυτοί οι κακοί παρακρατικοί των ΜΚΟ, γιατί
είναι παρακρατικοί. Χθες, λοιπόν, στην πλατεία Βικτωρίας έγινε
µια συγκέντρωση. Θέλετε ακραίων; Θέλετε κατοίκων της περιο-
χής; Την έκαναν οι κάτοικοι. Το εκµεταλλεύτηκαν, βέβαια, και τα
ναζιστικά στοιχεία -άλλο αυτό, το προσπερνάµε, το καταδικά-
ζουµε-, πήγε και κάποιος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
Απέναντι ακριβώς έκαναν αντισυγκέντρωση κάποιοι τύποι µε
κράνη και µε ρόπαλα, οι οποίοι ήταν -οι ίδιοι οι «µπαχαλάκηδες»-
διακόσια άτοµα. Δεν συνελήφθη κανένας. Πώς αφήσατε αυτούς
τους διακόσιους ανθρώπους εκεί να κάνουν αυτά που έκαναν;
Αντισυγκεντρώσεις. Με ποιο δικαίωµα παρανόµως γίνονται αντι-
συγκεντρώσεις; Ερωτώ εσάς. 

Βέβαια, το σύνθηµα που υπήρχε εκεί ξέρετε ποιο ήταν; Ότι θα
χορέψει στον τάφο του λεβέντη του Έλληνα επάνω. Δηλαδή, η
ντροπή είναι ότι έλεγαν σύνθηµα για νεκρούς Έλληνες. Δεν ξέρω
αν το ακούνε αυτό η Νέα Δηµοκρατία και ο Υπουργός, ο Χρυσο-
χοϊδης. Μιλούσαν για τον λεβέντη Έλληνα που θέλουν να κάνουν
γλέντι πάνω στον τάφο του. Άχνα. Κανένα κανάλι δεν το έδειξε.
Αυτά τα παιδιά είναι τα αγαπηµένα παιδιά των µέσων ενηµερώ-
σεως, τα περίεργα παιδιά των παρακρατικών στοιχείων, των κου-
κουλοφόρων και των µολοτοφόρων. 

Για αυτό και σας είπαµε εδώ -και στον κ. Χρυσοχοΐδη- κυρία
Υπουργέ µου, να κάνετε κακούργηµα όλες αυτές τις ενέργειες
για να µην επαναληφθούν. Γιατί συνελήφθησαν την πρώτη µέρα
οκτώ, εννιά άτοµα και τους έβγαλε την επόµενη µέρα έξω η δι-
καιοσύνη. Έτσι θα γίνεται. Ή θα πάρουµε µέτρα κατασταλτικά ή
δεν θα νοµοθετούµε µόνο. Δεν γίνεται.

Και πάµε στην υπόθεση «NOVARTIS».
Κύριοι συνάδελφοι, επαναλαµβάνεται -όχι µε «ε», αλλά µε «αι»,

για να µην αποδώσω και φορτώσω ευθύνες σε κανέναν- η ίδια
πολιτική φάρσα δεκαετίες τώρα. Εξεταστική, προανακριτική δια-
φορετικά πορίσµατα όλοι. Είναι πολιτική φάρσα. Κοροϊδεύουµε
τον κόσµο. Διαφορετικά πορίσµατα. Αυτό σηµαίνει ότι ο συρι-
ζαίος Βουλευτής έχει άλλη αντίληψη για τη δικαιοσύνη, ο νεοδη-
µοκράτης άλλη αντίληψη, το ΠΑΣΟΚ άλλη αντίληψη, το ΚΚΕ
άλλη αντίληψη και δεν µπορούµε να βρούµε την έννοια περί της
δικαιοσύνης. 

Θέλετε να πιστέψω ότι θέλετε πραγµατικά να βρείτε τους ενό-
χους, αν είναι σκευωρία, αν είναι ψέµα κ.λπ.; Βρείτε τα λεφτά.
Τα κλεµµένα λεφτά της «NOVARTIS» θέλω πίσω. Τις πολιτικές
κόντρες σας και τις πολιτικές φάρσες µε εξεταστικές και µε δε-
καπέντε πορίσµατα να τις σταµατήσετε. Ζητήστε αποζηµιώσεις
από τη «NOVARTIS» σε λεφτά, cash, όχι όπως κάνατε µε τη
«SIEMENS» εδώ µέσα, που κάνατε σεµινάρια για αφελείς και σε-
µινάρια ανοήτους ως συµψηφισµό. Λεφτά θέλω, να τα επιστρέ-
ψουµε στον Έλληνα, στον συνταξιούχο, στον αγρότη, τον αλιέα
και οποιοδήποτε Έλληνα εργαζόµενο. Τα λεφτά που έκλεψε η
«NOVARTIS» θέλω να φέρετε πίσω. Τα υπόλοιπα είναι δικαιολο-
γίες, για να κάνετε µικροπολιτικές και να κάνετε ψευτοκόντρες. 

Πάµε και σε ένα σοβαρό. Έχω απάντηση του Υπουργού Εθνι-
κής Άµυνας. Κύριοι συνάδελφοι, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας, η Ελλάς διαθέτει πέντε Σού-

περ Πούµα από το 2013, τα οποία είναι στην ΕΑΒ. Πέντε Σούπερ
Πούµα. Θα την καταθέσω στα Πρακτικά. Η απάντηση του Υπουρ-
γού λέει ότι η συντήρηση για το κάθε Σούπερ Πούµα κοστίζει πε-
ρίπου δυόµισι εκατοµµύρια. Τα δυόµισι εκατοµµύρια επί πέντε
µας κάνουν περίπου 12,5 εκατοµµύρια ευρώ, για να έχει η Ελλάς
πέντε ετοιµοπόλεµα Σούπερ Πούµα αύριο το πρωί.

Θα το πω στον Πρωθυπουργό. Θα του στείλω επιστολή σή-
µερα για να κάνει παρέµβαση. Δεν τα έχουµε, γιατί δεν έχουµε
τα λεφτά. Δεν κατατέθηκαν. Και δώσατε 20 εκατοµµύρια ευρώ
σε κάθε ολιγάρχη, σε κάθε διαπλεκόµενο για να µας κάνει πλύση
εγκεφάλου για το πόσο καλό είναι να µένουµε σπίτι. Δώσαµε 20
εκατοµµύρια! Ακούστε, καλά κάνατε, αν θέλετε, όχι για τα λεφτά
που δώσατε, αλλά ότι σώσατε την Ελλάδα. Δεν ξέρω, θα φανεί
στην πορεία αν τη σώσατε ή αν τη θάψατε περισσότερο οικονο-
µικά. Όµως, έκανε κάτι η Κυβέρνηση. Για 12,5 εκατοµµύρια ευρώ
να µην τα έχει ο Ελληνικός Στρατός που τα χρειαζόµαστε; Τι εί-
δους κυβέρνηση είναι αυτή; 

Σας είχα πει για τα οκτώ τεθωρακισµένα και δεν µε άκουγε κα-
νένας. Πήρα ο ίδιος τον Πρωθυπουργό και ευτυχώς ο άνθρωπος
µερίµνησε και τα πήγαν πάνω στον Έβρο. Πέντε Σούπερ Πούµα
είναι. Γιατί δεν µπήκαµε εδώ για να κάνουµε αντιπολίτευση για
την αντιπολίτευση. Μπήκαµε για να σας προτείνουµε, να έχουµε
πρόγραµµα, σχέδιο και κυρίως να µας ακούτε, γιατί αυτά που
σας λέµε ισχύουν. Ψάξτε το, πέντε Σούπερ Πούµα.

Πάµε τώρα και στις γκάφες, γιατί πιέζει ο χρόνος. Έχετε κάνει
άπειρες γκάφες στη Νέα Δηµοκρατία ως Κυβέρνηση, πολλές. Η
γκάφα η µεγάλη έγινε την ίδια µέρα που ο Ερντογάν ανακοίνωνε
ότι θα κάνει την Αγία Σοφία τζαµί. Την ίδια ώρα οι Ευρωβουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας και των υπολοίπων κοµµάτων, κυρία
συνάδελφε και του ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς, έδωσαν το πράσινο φως
για να πάρει 500 εκατοµµύρια ευρώ η Τουρκία, την ίδια ώρα, την
ίδια στιγµή, από την Ευρωβουλή. Χθες εστάλη µία επιστολή, εξαι-
ρετική επιστολή, από τον Ευρωβουλευτή τον δικό µας, στην
οποία ζητούσαµε από τον Επίτροπο Εµπορίου να προστατεύσει
τα ελληνικά προϊόντα από την τουρκική διείσδυση και την ευρω-
παϊκή. Δηλαδή, τα τουρκικά προϊόντα να µην είναι ανεξέλεγκτα
στην Ευρώπη. Δεν υπέγραψε ούτε ένας Ευρωβουλευτής των
δικών σας κοµµάτων, ούτε ένας, για τα τουρκικά προϊόντα, στον
Επίτροπο Εµπορίου. Να προστατευτούν τα ελληνικά προϊόντα
ζητούσαµε και ελέγχους ποιοτικούς των τουρκικών προϊόντων.
Δεν υπέγραψε κανένας Ευρωβουλευτής σας, µόνο ένας από το
Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόµµα και αυτός ήταν Σλοβάκος. Υπέγραψε
ακόµη και η Λεπέν. Ακόµη και αυτή υπέγραψε, η Λεπέν. Ο Σαλβίνι
υπέγραψε. Το VOX υπέγραψε, το ECR υπέγραψε. Tο Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόµµα δεν υπέγραψε.

Άλλη γκάφα: Μυστική διπλωµατία. Τι τα θέλετε; Στο χωριό µου
ξέρετε τι λένε; «-Μπορείς να κλέψεις; -Μπορώ. -Μπορείς να κρυ-
φτείς; -Όχι. -Ε, µην κλέβεις». 

Πήγατε και σας ξεπουπούλιασε ο Ερντογάν. Πήγατε να κάνετε
µυστική διπλωµατία πίσω από την πλάτη του πολιτικού κόσµου,
πίσω από την πλάτη των Ελλήνων πολιτών. Έστειλε την αρµόδια
του γραφείου του για διεθνή θέµατα ο κύριος Πρωθυπουργός
και εµπιστεύτηκε –ποιον;- τον Ερντογάν, που κατ’ επανάληψη η
Τουρκία δείχνει ότι δεν έχει µπέσα και λειτουργεί µπαµπέσικα.
Δεν είναι η πρώτη φορά και ντρέποµαι ειλικρινά. Αν νοµίζετε ότι
µε τη µυστική διπλωµατία θα χωρίσουµε την Ελλάδα και θα κά-
νετε συνεκµετάλλευση µε τους Τούρκους, κάνετε λάθος. Και εγώ
θέλω από τα υπόλοιπα κόµµατα να µου πουν: Είναι υπέρ της συ-
νεκµετάλλευσης στο Αιγαίο, ναι ή όχι; Να ακούσω την άποψή
τους θέλω, πραγµατικά, αν συµφωνεί ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΚΕ και όλα
τα υπόλοιπα κόµµατα περί ειρηνικής συνύπαρξης µε συνεκµε-
τάλλευση. Είναι σηµαντικό να το ακούσει ο ελληνικός λαός ποιοι
µοιράζουν τα ιµάτια της χώρας. Γιατί από τη Νέα Δηµοκρατία
θεωρώ ότι αυτό είναι το σκεπτικό τους, αυτή είναι η αντίληψή
τους, όχι των Βουλευτών, της Κυβέρνησής τους.

Γιατί το λέω αυτό; Δεν µπορεί, ρε παιδιά, να έρχεται η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας και να κάνει ειδικό νόµο για να
δώσει χρήµατα στο ΕΛΙΑΜΕΠ. Το ΕΛΙΑΜΕΠ το ξέρετε; Στο
άρθρο 52 του επόµενου νοµοσχεδίου, αν δεν κάνω λάθος, δίνει
στο ΕΛΙΑΜΕΠ λεφτά του ελληνικού κράτους. Και ρωτώ εγώ εσάς
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας: Το ΕΛΙΑΜΕΠ έχει ση-
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µαία τη συνεκµετάλλευση. Πώς η Νέα Δηµοκρατία και ο Υπουρ-
γός δίνουν λεφτά σε ένα ινστιτούτο το οποίο µιλάει για συνεκµε-
τάλλευση συνεχώς και του δίνει λεφτά και έχει τον κ. Ντόκο ο
Πρωθυπουργός ως σύµβουλό του στα εθνικά θέµατα; Ψάξτε το
λιγάκι, γιατί εδώ µυρίζει. Μυρίζει άσχηµα και όταν µυρίζει
άσχηµα κάτι, αρχίζουν τα πράγµατα και οδηγούνται στη σήψη.

Όταν βγαίνει ο κ. Δένδιας σήµερα και αποκαλύπτει σε συνέν-
τευξή του ότι η απόφαση Ερντογάν για µετατροπή σε τζαµί δεν
θα επηρεάσει τις εργασίες για το τέµενος στο Βοτανικό -σήµερα
το πρωί το είπε ο κύριος αυτός, ο κ. Δένδιας-, τι πρέπει να κάνει η
Τουρκία παραπάνω για να κάνουµε αντίµετρα εµείς; Όχι µέτρα
εναντίον της, αλλά αντίµετρα αµυντικά. Για πείτε µου! Και δηλώνει
ο κ. Δένδιας: Ετέθη από τον Ερντογάν και ο Πρωθυπουργός του
είπε: «Δεν θα γίνει επειδή µου το ζητάς εσύ το τζαµί στο Βοτανικό.
Θα το κάνουµε για να έχουν οι µουσουλµάνοι κάπου να προσεύ-
χονται». 

Έχω εδώ το σχέδιο νόµου µε το άρθρο 52. Η Κυβέρνησή σας
δίνει λεφτά στο ΕΛΙΑΜΕΠ. Ειλικρινά το λέω αυτό, είµαι σίγουρος
ότι πολλοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας δεν συµφωνούν µε
όλα αυτά και δεν µπορούν να συµφωνούν, γιατί είναι πατριώτες
ή γιατί πιστεύουν στην Ελλάδα. Με ενοχλεί ως άνθρωπο που δεν
µιλάνε πολλοί. Δεν µιλάνε! Συµβαίνουν τραγικά πράγµατα και
όταν λέω τραγικά, πολύ πιο τραγικά απ’ ό,τι φαντάζεστε.

Βγαίνει ο κ. Αποστολάκης από τον ΣΥΡΙΖΑ –για να δείτε σε ποια
χώρα ζούµε, σε παράλληλο σύµπαν- και λέει την ιστορία µε τους
οκτώ, εννιά Τούρκους, ότι όταν συνέβη το πραξικόπηµα -ακούστε
τι είπε ο Υπουργός τότε Άµυνας- ήµασταν έτοιµοι να στείλουµε
ελικόπτερο για να σώσουµε τον Ερντογάν. Ήταν έτοιµη η Ελλάδα,
είπε ο ίδιος ο αρµόδιος Υπουργός Άµυνας σε συνέντευξή του, θα
έστελνε η Ελλάδα να σώσει τον Ερντογάν. Βρε, αφήστε τους να
σφαχτούν µεταξύ τους. Να πάω να σώσω εγώ τον Ερντογάν; Το
είπε ο Υπουργός. Και βέβαια ζητάει και µε θράσος η Τουρκία να
τους δώσουµε και τους αξιωµατικούς στρατιωτικούς τους.

Ας πάρει πίσω, λοιπόν, τους εκατοντάδες χιλιάδες λαθροµε-
τανάστες που έστειλε εδώ, να ανοίξει την εκκλησία να την κάνει
ξανά εκκλησία την Αγιά Σοφιά, να φύγουν από την Κύπρο τα
στρατεύµατά τους, να σταµατήσουν να διεκδικούν και να προ-
καλούν σε Θράκη και Αιγαίο και να δούµε αν µπορούµε να τον
βοηθήσουµε και σε αυτό. Αλλά όχι όλα τζάµπα. Δεν γίνεται.

Και κλείνοντας, γιατί ξέρω ότι δεν έχετε πολύ χρόνο, κύριε
Πρόεδρε, ακούστε κύριοι συνάδελφοι, το είπα και προχθές. Η
Τουρκία δεν θέλει να είναι ευρωπαϊκή χώρα. Καταλαβαίνετε το.
Δεν µπορεί να είναι ευρωπαϊκή χώρα. Η Τουρκία είναι ισλαµική
χώρα, είναι ασιατική. Και αν δεν καταλάβετε τι πάει να κάνει ο
Ερντογάν τώρα, φοβάµαι ότι θα ηττηθούµε οικτρά. Ο Ερντογάν
θέλει να κάνει ένα σουνιτικό, ισλαµικό, οθωµανικό, σουλτανικό
κράτος µε πρωτεύουσα την Κωνσταντινούπολη. Σουνιτικό! Γιατί
το σιιτικό το έχουν οι Ιρανοί. Ας κάνουµε και λίγο µαθήµατα γε-
ωπολιτικής, δεν είναι κακό αυτό.

Τι σηµαίνει αυτό; Θέλει να ξαναφτιάξει την Οθωµανική Αυτο-
κρατορία. Το έχει πει ο ίδιος, το έχει δηλώσει. Είναι µέλος της
µουσουλµανικής αδελφότητας. Τι παραπάνω να κάνει για να
αποδείξει ότι είναι ισλαµοφασίστας, ναζιστής, ακραίος, αυταρχι-
κός και -αυτό που θα πω για άλλη µια φορά- ανθέλληνας; Είναι
ανθέλληνας. Πώς θα κάνω διάλογο, λοιπόν, µε αυτόν; Πώς κάνω
µυστική συνοµιλία;

Πήγατε να κάνετε µυστική συνοµιλία µε ποιον; Με τον φασί-
στα, τον δικτάτορα, τον Ερντογάν; Ακούστε, όση µυστική συνο-
µιλία και να κάνετε, ό,τι θέλετε και να κάνετε, µυστική συνοµιλία,
κάντε ό,τι θέλετε εσείς, αλλά ασυλία από εµάς δεν θα έχετε ποτέ
σε οποιαδήποτε δροµολόγηση αντεθνική. Ξεκάθαρα πράγµατα!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και για να το καταλάβετε και κλείνω, οι Τούρκοι, φίλες και φίλοι,

λειτουργούν πραγµατικά σοβινιστικά, ιµπεριαλιστικά, µιλιταριστικά
και έχουν απέναντι έναν κατευνασµό και µια συνεχή υποχωρητι-
κότητα, την οποία δυστυχώς από το ‘74 µέχρι και σήµερα τη βα-
πτίσαµε διάλογο και µέσο οικοδόµησης εµπιστοσύνης.

Σας είπα για τα πέντε ελικόπτερα. Αύριο το πρωί κάποιος από
εδώ µέσα, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, να µιλήσει σήµερα,
θα επιχειρήσω να µιλήσω και εγώ µε τον Πρωθυπουργό, για να
πάµε να πάρουµε τα ελικόπτερα.

Προχθές είχαµε επεισόδια στην Αρµενία µε Αζέρους. Το ακού-
σατε αυτό; Έπρεπε να πάει ο Υπουργός στην Αρµενία, σήµερα,
χθες. Κατέρριψαν οι Αρµένιοι δύο UAV Αζέρων. Και βγαίνει ο
Ακάρ και δηλώνει ότι θα πολεµήσει την Αρµενία. Οι άνθρωποι
είναι φαύλοι, είναι επικίνδυνοι. Συρία, Βόρειο Ιράκ, Λιβύη, Αίγυ-
πτο, Ελλάδα. Έχουν ανοίξει παντού µέτωπα. Τους βλέπετε ότι
ψάχνουν ζωτικό χώρο για να κάνουν την αυτοκρατορία τους. Τι
διάλογο να κάνετε µαζί τους; Πείτε µου εσείς. Όταν ο ένας διεκ-
δικεί συνεχώς και o άλλος δεν διεκδικεί, ο χαµένος θα είναι αυτός
που δεν θα διεκδικήσει. Και δυστυχώς µια κυβέρνηση παλινδρο-
µεί. Μου θυµίζει κυβέρνηση για τα πανηγύρια.

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί κλείνετε µεν τα πανηγύρια, αλλά αφή-
νετε τα αεροπλάνα να έρχονται χωρίς κανέναν έλεγχο από την
Αγγλία που έχουν αυξηµένα κρούσµατα κορωνοϊού. Πείτε µου
τη λογική σας. Κλείνουµε ελληνικά µαγαζιά, κλείνουν πανηγύρια,
µαζί σας αν θέλετε να προστατεύσουµε τον Έλληνα, αλλά γιατί
φέρνετε κόσµο από την Αγγλία ανεξέλεγκτα; Για πείτε µου. Και
ταυτόχρονα διπλωµατικοί σύµβουλοι των ηγετών της Ελλάδας
και της Τουρκίας κάνουν συναντήσεις.

Ξέρετε, όλα αυτά δείχνουν κάτι πολύ απλό. Έναν φόβο στη
Νέα Δηµοκρατία γι’ αυτά που έρχονται. Εγώ το αντιλαµβάνοµαι,
γιατί έρχονται δυσάρεστες εξελίξεις. Αλλά επειδή µιλάµε για
εθνικά θέµατα και όχι µόνο για οικονοµία, θα σας πω κάτι πολύ
απλό. Αν θέλετε να κάνετε κάτι σοβαρό, πρέπει να ασκήσετε σο-
βαρή πολιτική. Τι σηµαίνει αυτό; Ενηµέρωση των πολιτικών Αρ-
χηγών για τις προθέσεις του Πρωθυπουργού. Μυστική
διπλωµατία; Και πώς ζητάτε από εµάς πανεθνική οµόνοια και
οµοψυχία, όταν κάνετε µυστική διπλωµατία εσείς και ζητάτε ασυ-
λία από εµάς; Δεν θα την έχετε αυτήν την ασυλία. Δεν µπορούµε
να σας τη δώσουµε, γιατί δεν ξέρουµε τι συζητάτε. Μάλλον εγώ
ξέρω, ακούω, βλέπω. Το ζήτηµα είναι να καταλάβετε εσείς τι
λάθη κάνετε και δεν τα καταλαβαίνετε.

Και επειδή είπα προηγουµένως για το σύνθηµα, ακούστε σύν-
θηµα που ακούστηκε χθες στην πλατεία Βικτωρίας. Αν δεν σας
ενοχλεί, εµένα µε ενοχλεί. «Έλληνα λεβέντη, στον τάφο σου θα
ρίξουµε το πιο µεγάλο γλέντι». Κύριε συνάδελφε, το έλεγαν
αυτοί µε τα κράνη, µε τα ρόπαλα. Για οποιονδήποτε άνθρωπο αν
το έλεγαν αυτό, θα ήµουν απέναντί τους. Για οποιονδήποτε! Γιατί
αυτό είναι ρατσισµός. Όταν λες «Έλληνα λεβέντη, στον τάφο
σου θα ρίξουµε το πιο µεγάλο γλέντι», αυτό είναι υποκίνηση σε
βία και ρατσισµός έναντι των Ελλήνων. Έγινε στην πλατεία Βι-
κτωρίας χθες. Κανείς δεν µίλησε. Γιατί, κύριοι, δεν µιλάτε; Τους
φοβάστε ακόµα; Γιατί δεν µιλάτε; Καταλάβατε τι είπαν οι άνθρω-
ποι αυτοί; Και δεν συνελήφθη κανένας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Πρόεδρε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

Κλείνω µε αυτά που έγιναν στα Σκόπια. Να τη χαίρεστε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Να τη χαί-
ρεστε! Σας ζητάµε µια εξεταστική για να δούµε γιατί ο Κοτζιάς
υπέγραψε, κυρία Υπουργέ. Έχουµε κάνει το γραπτό αίτηµα, το
δικαιούµαστε µε τον Κανονισµό της Βουλής. Δεν υπογράφει η
Νέα Δηµοκρατία για να µάθουµε για ποιον λόγο προδόθηκε η
Μακεδονία και πρόδωσαν τη Μακεδονία κάποιοι εδώ µέσα µε τη
Συµφωνία των Πρεσπών. Έγιναν εκλογές. Ποιος κέρδισε, ξέρετε;
Οι Αλβανοί, αν το καταλάβατε καλά. Δεν κέρδισε κανένας Ζάεφ.

Ουσιαστικά τα Σκόπια είναι όµηρος των αλβανικών προθέ-
σεων, δυστυχώς για εµάς, αντί να είναι όµηρος των ελληνικών
προθέσεων και αντιλήψεων να πάρουν πίσω το όνοµα. Να λέγον-
ται Βαρντάρσκα. Όπως θέλουν να λέγονται. Και να κάνουµε µια
εξεταστική για να δούµε ποιος έβαλε τον Κοτζιά να υπογράψει
την επαίσχυντη αυτή δυστυχώς Συµφωνία των Πρεσπών. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μπαίνουµε τώρα
στον κατάλογο των οµιλητών. 

Ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, οι ιδιαίτερες συνθήκες που αντιµετωπί-
ζουµε τους τελευταίους µήνες, µας έχουν αναγκάσει να στρέ-
ψουµε την προσοχή µας κυρίως προς τη δηµόσια υγεία και την
τόνωση της οικονοµίας. Όµως, το σηµερινό νοµοσχέδιο αποδει-
κνύει ότι η Κυβέρνηση δεν αφήνει σε δεύτερη µοίρα τον πολιτισµό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Ιδρύεται το Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας «ΑΚΡΟΠΟΛ»
ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα. Με αυτόν τον τρόπο αξιοποιείται το εξαιρετικής αρχιτε-
κτονικής κτήριο του ξενοδοχείου «ΑΚΡΟΠΟΛ ΠΑΛΛΑΣ». Κυρίως,
όµως, ανοίγει ο δρόµος για ενίσχυση των πολιτιστικών και καλ-
λιτεχνικών δρώµενων. 

Η νοµική µορφή που επελέγη για το «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ»,
όπως θα είναι ευρέως γνωστό, µόνο τυχαία δεν είναι. Εξασφαλί-
ζεται η διοικητική και οικονοµική αυτοτέλεια του κέντρου. Η δι-
οίκηση του «ΑΚΡΟΠΟΛ» έχει την ευχέρεια να κινείται χωρίς τα
γνωστά γραφειοκρατικά εµπόδια του δηµοσίου, ενώ ταυτόχρονα
όλες οι δράσεις κατευθύνονται στην ενίσχυση του δηµόσιου συµ-
φέροντος. Διαµορφώνεται έτσι ένα πολύ δηµιουργικό περιβάλ-
λον που θα συµβάλει σηµαντικά στη γενικότερη προώθηση του
πολιτισµού αλλά και στην ανάδειξη της περιοχής. 

Το «ΑΚΡΟΠΟΛ» θα παρέχει στήριξη στους φορείς πολιτισµού
µέσω χρηµατοδότησης και επιδότησης από εθνικά και ενωσιακά
προγράµµατα και µε την παροχή υποτροφιών σε δηµιουργούς.
Σηµαντική είναι η επιδιωκόµενη επικοινωνία και διασύνδεση πο-
λιτιστικών φορέων µε τεχνολογικούς, ερευνητικούς και χρηµα-
τοδοτικούς οργανισµούς. Πρωτοπόρα για την ενίσχυση
σύγχρονων πολιτιστικών τάσεων είναι η ανάδειξη της αλληλεπί-
δρασης πολιτισµού και τεχνολογίας. 

Το «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» επιφορτίζεται ακόµα µε τη διεθνή και
εσωτερική προώθηση της καλλιτεχνικής παραγωγής και την πα-
ροχή κινήτρων σε νέους παραγωγούς για παραµονή και δραστη-
ριοποίηση στη χώρα µας. Το νέο κέντρο που δηµιουργείται
αναλαµβάνει επίσης τον ρόλο της επαφής του κοινού µε τα καλ-
λιτεχνικά δρώµενα. Επιτυγχάνεται µε τη διοργάνωση εκθέσεων
εντός του κτηρίου και τον σχεδιασµό εκπαιδευτικών προγραµ-
µάτων για παιδιά, οικογένειες, άτοµα µε αναπηρία. 

Επίσης, το «ΑΚΡΟΠΟΛ» επιδιώκει να διαδραµατίσει έναν κα-
θοριστικό ρόλο στην αναγέννηση της περιοχής στην οποία στε-
γάζεται. Θα αποτελεί σηµείο επαφής για τους κατοίκους του
κέντρου της Αθήνας µέσω και της λειτουργίας αναψυκτηρίου και
εστιατορίου. 

Σηµαντικό είναι ότι το διοικητικό συµβούλιο θα αποτελείται
από πέντε άµεσα µέλη, ανθρώπους του καλλιτεχνικού, πνευµα-
τικού, επιστηµονικού κόσµου, νοµικούς, οικονοµολόγους ή
άτοµα µε εµπειρία στη διοίκηση οργανισµών. Ο διευθυντής θα
πρέπει να διαθέτει συγκεκριµένα αυξηµένα προσόντα: κάτοχος
πτυχίου ΑΕΙ µε µεταπτυχιακό ή διδακτορικό τίτλο, τουλάχιστον
πενταετή εµπειρία στη διοίκηση δηµόσιων οργανισµών και άρι-
στη γνώση δύο ξένων γλωσσών. 

Προκειµένου να αποκτήσει το «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» διεθνή
προσανατολισµό, συστήνεται διεθνής συµβουλευτική επιτροπή.
Σκοπός της επιτροπής είναι να αποτελέσει τον σύνδεσµο για τη
συνεργασία ελληνικών και ξένων φορέων πολιτισµού και να προ-
σελκύσει επενδύσεις. 

Από τις υπόλοιπες διατάξεις του νοµοσχεδίου ξεχωρίζει η πα-
ράταση µέχρι 30 Σεπτεµβρίου 2021 σε µισθώσεις ακινήτων για
κινηµατογράφους και θέατρα, προσφέροντάς τους σταθερή
στέγη και µάλιστα χωρίς αύξηση του µισθώµατος. Το άρθρο 25
προσφέρει πιο ισχυρή προστασία στα δικαιώµατα πνευµατικής
ιδιοκτησίας από προσβολές που προκύπτουν µέσω του διαδι-
κτύου. Είναι µια αναγκαία ρύθµιση που προβλέπει ταχείες διαδι-
κασίες αποµάκρυνσης από το διαδίκτυο του περιεχοµένου που
προσβάλλει το δικαίωµα πνευµατικής ιδιοκτησίας καθώς και χρη-
µατικές ποινές πεντακοσίων έως χιλίων ευρώ για κάθε ηµέρα µη
συµµόρφωσης. 

Το συνολικό εγχείρηµα του «ΑΚΡΟΠΟΛ» στοχεύει στην ανά-
πτυξη του καλλιτεχνικού κλάδου, ώστε πέραν όλων των άλλων
να στηριχτούν οι δηµιουργοί που έχουν πληγεί σοβαρά από την
υγειονοµική και οικονοµική κρίση. 

Οι αιτιάσεις της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης περί εµπορευµα-
τοποίησης της τέχνης µε το παρόν νοµοσχέδιο είναι κατά τη
γνώµη µου απολύτως ανεδαφικές. Το να στηριχτούν οικονοµικά
οι καλλιτέχνες ώστε να µην ζουν σε συνθήκες ένδειας, όχι µόνο
δεν µπορεί να θεωρηθεί εµπορευµατοποίηση, αλλά θα έπρεπε
να είναι επιδίωξη όλων των πολιτικών παρατάξεων. Η όποια επι-
δοµατική πολιτική, εάν αυτή είναι η µέθοδος στήριξης των καλ-
λιτεχνών, δεν επενδύει στο µέλλον και δεν µπορεί να λύσει
κανένα πρόβληµα του κλάδου. Οι προοπτικές ανάπτυξης σε
αυτόν τον τοµέα είναι µεγάλες. Συχνά παραβλέπουµε τη δυνα-
µική που έχει ο πολιτισµός στον χώρο της οικονοµίας. Η διασύν-
δεση των καλλιτεχνών µε πηγές χρηµατοδότησης µόνο θετικά
αποτελέσµατα θα έχει και στη συνολική οικονοµία. 

Συνοψίζοντας, το όραµα για το «ΑΚΡΟΠΟΛ» είναι να αποτελέ-
σει ένα σηµείο συνάντησης για όλο τον πολιτιστικό και καλλιτε-
χνικό κόσµο αλλά και έναν χώρο ανοιχτό στο ευρύ κοινό. Είναι
αυτό ακριβώς που έλειπε από τα πολιτιστικά δρώµενα µέχρι σή-
µερα. Ένας χώρος µέσα στην καρδιά της πόλης που θα είναι
δίπλα σε όλους, δηµιουργούς και πολίτες. Ο πολιτισµός δεν είναι
κάτι απόµακρο, δεν προορίζεται για τους λίγους. Είµαστε όλοι
µέρος του σύγχρονου πολιτισµού και τον συνδιαµορφώνουµε. Η
ανάγκη για καλλιτεχνική έκφραση και για πολιτιστική δράση
υπάρχει σε όλους µας. 

Οι Έλληνες ως φορείς µιας τεράστιας πολιτιστικής κληρονο-
µιάς, έχουµε επιπλέον υποχρέωση να συνεχίσουµε την καλλιτε-
χνική δηµιουργία. Ο Αµερικανός ιστορικός Γουίλ Ντυράν είχε πει
«ο πολιτισµός δεν κληρονοµείται. Κάθε γενιά πρέπει να τον µάθει
και να τον κερδίσει από την αρχή». Αυτό ακριβώς κάνουµε κι
εµείς, το χρέος µας, δηλαδή, για τη στήριξη των δηµιουργών και
την πρόοδο της πολιτιστικής παραγωγής στη χώρα µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι
εµείς, κύριε Λιούπη. 

Καληµέρα σας και από µένα. Ξεκινήσαµε µε τον κατάλογο των
οµιλητών. Πρώτος ήταν ο κ. Λιούπης. Συνεχίζουµε µε τον ΣΥΡΙΖΑ
και τον κ. Χριστόφορο Βερναρδάκη. 

ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ: Αγαπητές συναδέλφισσες
και συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για το «ΑΚΡΟΠΟΛ» είναι το
πρώτο νοµοσχέδιο, αν δεν κάνω λάθος, για τον σύγχρονο πολι-
τισµό που φέρνει αυτή η Κυβέρνηση. Χρειάστηκε ένας ολόκλη-
ρος χρόνος γι’ αυτό το πρώτο νοµοσχέδιο και µάλιστα για ένα
θέµα στο οποίο η προηγούµενη κυβέρνηση είχε προχωρήσει σε
τελικό στάδιο. Χρειάστηκε, επίσης, ένας χρόνος σε ένα άλλο
πεδίο του σύγχρονου πολιτισµού για να κάνει το αυτονόητο η
Κυβέρνηση, να αδειοδοτήσει την ΕΔΕΜ, χάνοντας υπερπολύτιµο
χρόνο σε ένα σοβαρό πεδίο ρύθµισης των πνευµατικών δικαιω-
µάτων. 

Χρειάστηκε όµως µερικές βδοµάδες από την ανάληψή της για
να αποκεφαλίσει τη διοίκηση του οργανισµού πνευµατικής ιδιο-
κτησίας, να αντικαταστήσει µια δραστήρια διοίκηση που
ασκούσε τον εποπτικό της ρόλο και να εγκαθιδρύσει µια διοίκηση
άχρωµη που αδυνατεί να ασκήσει τον ρυθµιστικό της ρόλο. Μά-
λιστα, τον βασικό πυρήνα των αρµοδιοτήτων της τον ανέθεσε σε
µια µυστηριώδη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή µε επικεφαλής
ένα αµφιλεγόµενο πρόσωπο ως προς τη σύγκρουση συµφερόν-
των που εκπροσωπεί και της οποίας µάλιστα την τύχη και το έργο
το αγνοούµε. Ελπίζω να µην το αγνοείτε και εσείς. 

Πουθενά πολιτική βιβλίου. Άφαντος ο νέος οργανισµός. Που-
θενά πολιτική ενίσχυσης των εργαζοµένων στον πολιτισµό που
αγνοήθηκαν επιδεικτικά κατά τη διάρκεια της πανδηµίας. 

Αλήθεια, γιατί δεν ενισχύθηκαν οικονοµικά οι οργανισµοί συλ-
λογικής διαχείρισης µε µια πρόσθετη επιχορήγηση, όπως έκαναν
όλες οι χώρες της Ευρώπης; Γιατί ήταν τόσο δύσκολο να ενισχυ-
θούν οι Έλληνες και οι Ελληνίδες δηµιουργοί µε ένα σοβαρό κα-
θολικό επίδοµα όπως έγινε σε όλες τις χώρες της Ευρώπης;

Όµως, επιπλέον, καµµιά πολιτική δηµοσίων επενδύσεων στον
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χώρο του σύγχρονου πολιτισµού, καµµιά πολιτική µεταφοράς
πόρων από τα έσοδα του κλασικού πολιτισµού στον σύγχρονο,
καµµιά αξιολόγηση και αντικειµενική επιλογή των επικεφαλής
των πολιτιστικών οργανισµών όπου συνεχίζεται η πολιτική των
διορισµών από τους εκάστοτε Υπουργούς.

Και φτάσαµε στο σηµερινό «ΑΚΡΟΠΟΛ». Κι εδώ προκαλεί απο-
ρία πραγµατικά ο τρόπος µε τον οποίον ορισµένοι άνθρωποι
µέσα στο Υπουργείο Πολιτισµού σκέφτονται για να καταλήξουν
σε µια τέτοια νοµοθετική πρόταση. Αντί για έναν πρωτοποριακό
θεσµό υποστήριξης της ανεξάρτητης καλλιτεχνικής παραγωγής
χωρίς διακρίσεις για όλες τις τέχνες µε το βλέµµα, τις ιδέες, τις
πράξεις στραµµένες στη συµµετοχή του κοινού και στην παρα-
γωγή πρακτικών σύγχρονου πολιτισµού, ιδρύεται ένα στενό δι-
ευθυντήριο µε ισχυρούς µηχανισµούς αδιαφάνειας και
παράκαµψης που θα διαχειρίζεται και θα ελέγχει τη λεγόµενη
«δεξαµενή καλλιτεχνών». Από νεολογισµούς καλά πάµε.

Αντί για έναν θεσµό στο επίκεντρο των σύγχρονων ρευµάτων,
που να δίνει χώρο στους χιλιάδες δηµιουργούς να δηµιουργή-
σουν και να αποτελέσει µετά από πολλά χρόνια τον πρώτο δη-
µόσιο θεσµό υποστήριξης του κόσµου της δηµιουργίας, που να
συνδέεται µε την περιφερειακή πολιτική πολιτισµού, µε την καλ-
λιτεχνική εκπαίδευση, µε τη δηµιουργία συµβουλίου τεχνών, µε
τον οργανισµό βιβλίου που περιµένουµε, µε τις κολεκτίβες νέων
καλλιτεχνών, µε τους οργανισµούς συλλογικής διαχείρισης όλων
των αντικειµένων, συγκροτείται µια αποµονωµένη νησίδα µε
στόχο την κατάρτιση.

Ξανά η κατάρτιση, ξανά και ξανά και ξανά κατάρτιση και κα-
τάρτιση και κατάρτιση σε όλα τα µήκη και πλάτη της κυβερνητι-
κής πολιτικής, από το Υπουργείο Παιδείας έως το Υπουργείο
Εργασίας και από το Υπουργείο Πολιτισµού έως το Υπουργείο
Ναυτιλίας στη διαχείριση και την προώθηση εργασιακών και επι-
χειρηµατικών µοντέλων.

Αντί, ειδικά στον χώρο αυτό, να αποφύγουµε την ιδιωτικοποί-
ηση, που αποτελεί τον αργό θάνατο της αυθεντικής δηµιουργίας,
αφού ο µουσικός δεν έχει χώρο να παίξει, ο εικαστικός δεν έχει
χώρο να εκθέσει, ο σκηνοθέτης δεν έχει χώρο να ανεβάσει πα-
ράσταση, ο συγγραφέας δεν έχει τρόπο να εκδώσει, µέσω του
«ΑΚΡΟΠΟΛ» ξαναεµφανίζεται το φάντασµα ενός διευθυντή-
«υπερµάνατζερ», ενός µικρού και έµπιστου διοικητικού συµβου-
λίου που όλοι διορίζονται από τον Υπουργό και σε µια έκταση
εξίµισι χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων αναλογεί ένας πολύ µι-
κρός και απολύτως ανεπαρκής αριθµός εργαζοµένων, αφού
προφανώς -και είναι αυτό που κρύβεται στο νοµοσχέδιο- καρα-
δοκούν οι εργολαβίες και το outsourcing.

Να κάνω εδώ και µια παρένθεση γι’ αυτή την περίφηµη αυτο-
τελή Διεύθυνση Δηµοσίων Σχέσεων, η οποία έρχεται πάλι από το
παράθυρο σε ένα νοµοσχέδιο. Εδώ τείνει να γίνει συνήθεια, η
συνήθεια που έγινε λατρεία σε κάθε νοµοσχέδιο. Επιχειρείται πα-
ρέµβαση στον Οργανισµό του κάθε Υπουργείου µε ιδρύσεις δι-
ευθύνσεων, αυτοτελών τµηµάτων, τµηµάτων κ.ο.κ..

Έχω ξαναπεί κάποια στιγµή ότι ο κ. Γεραπετρίτης πρέπει να
έρθει να µας πει τι στο καλό κάνει µε αυτό το επιτελικό κράτος.
Αντί να ακολουθείται η πάγια πρακτική ελέγχου συνταγµατικό-
τητας µέσω των οργανισµών µε το προεδρικό διάταγµα, έχουµε
από το παράθυρο συνεχώς εισαγωγές νέων αυτοτελών τµηµά-
των, προϊσταµένων κ.ο.κ..

Δυστυχώς, χάνεται µια µεγάλη ευκαιρία και χάνεται γιατί το
πολιτικό προσωπικό της Κυβέρνησης -κι εδώ δεν θα κακίσω τόσο
την Υπουργό Πολιτισµού, όσο το σύνολο των στελεχών που κι-
νούνται γύρω από το Υπουργείο- δεν έχει καµµία σχέση µε τον
σύγχρονο πολιτισµό.

Όµως, θα πρέπει να κακίσουµε την Υπουργό Πολιτισµού για
κάτι άλλο πολύ σοβαρό που υπάρχει στο νοµοσχέδιο. Είναι το
δεύτερο µέρος, το οποίο δεν υπήρχε καν στη διαβούλευση, αλλά
εισήχθη αιφνιδιαστικά, και το οποίο αποτελεί την καταστρατή-
γηση του θεµελιώδους άρθρου 46 του αρχαιολογικού νόµου του
2002 και αφορά την πρόσβαση και χρήση µνηµείων και χώρων.

Πρόκειται για τα άρθρα 20 και 25 του νοµοσχεδίου. Ενώ
έχουµε τροποποίηση του αρχαιολογικού νόµου, ω του θαύµατος,
ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων αποκλείεται προκλητικά από
την ακρόαση φορέων. Και παρά το γεγονός ότι έχουν υπάρξει

και έχουν εγερθεί µεγάλα ζητήµατα γύρω από αυτό το ζήτηµα,
σιγή ιχθύος. 

Καταργείται η αδειοδότηση από το Υπουργείο Πολιτισµού και
η καταβολή τέλους στο ελληνικό δηµόσιο, στο Ταµείο Αρχαιολο-
γικών Πόρων δηλαδή, οι απεικονίσεις µνηµείων που δεν είναι πι-
στές αποτυπώσεις της υφιστάµενης εικόνας, σχέδια µε
µικρότερες ή µεγαλύτερες διαφορές σε σχέση µε την υφιστά-
µενη εικόνα που έχουν υποστεί επεξεργασία µπορούν να χρησι-
µοποιηθούν ελεύθερα για οικονοµικό, εµπορικό ή διαφηµιστικό
σκοπό, καταργείται όλο το ρυθµιστικό πλαίσιο που είχε φτιάξει
η προηγούµενη κυβέρνηση για µήτρες, µοντέλα, εκµαγεία, πιστά
αντίγραφα, ανοίγοντας παραθυράκι για παραχώρηση όλης
αυτής της µεγάλης παραγωγής σε ιδιώτες. Έχουµε δηλαδή πα-
ραχώρηση δικαιωµάτων και δικαιωµάτων υπεραξίας που έχει το
ελληνικό δηµόσιο για τα µνηµεία της χώρας, τα οποία είναι δη-
µόσιο αγαθό βεβαίως.

Έχουµε µια σκανδαλώδη διάτρηση του σηµαντικότερου δηµό-
σιου πλούτου της χώρας από ιδιωτικά συµφέροντα µε το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού να αποµακρύνεται από τοµείς της ρυθµιστικής
του υποχρέωσης. Πρώτη φορά δηµόσιο απεκδύεται αρµοδιοτή-
των ελέγχου και ρύθµισης αυτού του χώρου, προκειµένου να
εξυπηρετήσει διαφαινόµενα προφανώς, οιονεί προφανώς ιδιω-
τικά συµφέροντα. 

Εδώ η Υπουργός δεν έχει καµµία δικαιολογία. Θα µπορούσε
να αντιγράψει το νοµικό πλαίσιο του Μουσείου της Ακρόπολης,
το οποίο ορθώς δεν επιτρέπει κάτι τέτοιο για τις αρχαιότητες
που διαχειρίζεται.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Σε µια συγκυρία που η Αγία Σοφία
έφερε στο προσκήνιο τη µεγάλη σηµασία των συµβόλων του πο-
λιτισµού για ολόκληρο τον κόσµο, είναι περίεργο ή τουλάχιστον
περίεργο η Υπουργός Πολιτισµού να φέρνει διάταξη η οποία επι-
τρέπει σε µια οποιαδήποτε εταιρεία, για παράδειγµα, να βγάλει
µε το κινητό µια φωτογραφία του Παρθενώνα, να την επεξεργα-
στεί και να τη χρησιµοποιήσει ελεύθερα για διαφηµιστικούς σκο-
πούς νόµιµα, χωρίς να χρειάζεται να ζητήσει άδεια και χωρίς να
καταβάλει τέλη.

Η διάταξη της Κυβέρνησης έρχεται σε συνέχεια της ελαφρό-
τητας µε την οποία ο ίδιος ο Πρωθυπουργός αντιµετώπιζε µέχρι
πρότινος την επανένωση των γλυπτών του Παρθενώνα µιλώντας
για τον δανεισµό τους, µε αφορµή και τους εορτασµούς του
2021, αλλά και σε συνέχεια της απόφασης για την αποξήλωση
της βυζαντινής Θεσσαλονίκης στον σταθµό του µετρό στη Βενι-
ζέλου. Πρόκειται για γεγονός που έχει γίνει αρνητικό θέµα για
τη χώρα σε όλον τον κόσµο.

Νοµίζω ότι και τα δύο αυτά άρθρα πρέπει να αποσυρθούν.
Καλώ τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας να ελέγξουν

τώρα τα δύο αυτά άρθρα και να βοηθήσουν ώστε να αποσυρ-
θούν και αν υπάρχει παρεξήγηση -που δέχοµαι και την άποψη
του εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας- ας δώσουµε τον αναγκαίο
χρόνο και στους επιστηµονικούς φορείς και στους Βουλευτές,
σε όλους εµάς που είµαστε τουλάχιστον «κακόπιστοι», να το πω
έτσι, για να αποσαφηνιστούν οι καταστάσεις.

Άλλωστε, σήµερα για το «ΑΚΡΟΠΟΛ» ψηφίζουµε και όχι για
µια πονηρή καταστρατήγηση εµµέσως του αρχαιολογικού
νόµου. Ας το δούµε αυτό καλόπιστα, επαναλαµβάνω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Ακολουθεί ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο η Κυ-

βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας διαµηνύει ότι το αριστουργηµα-
τικό art nouveau κτήριο «ΑΚΡΟΠΟΛ» στην Πατησίων θα γίνει στέγη
ενός διεθνούς εµβέλειας φορέα, του «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ». Μάλι-
στα, όπως η ίδια η κυρία Υπουργός ανέφερε κατά τη διάρκεια της
συζήτησης του νοµοσχεδίου στις επιτροπές, αυτό το νοµοσχέδιο
θα πρέπει να το δούµε όλοι σαν ένα βήµα ενδυνάµωσης των καλ-
λιτεχνών και των δηµιουργών.

Ως εδώ, όλα καλά. Κρατάµε σαν κεντρικό άξονα τη συζήτηση
ότι το κράτος οφείλει να δηµιουργεί τις κατάλληλες δοµές και
τούτο για την υποστήριξη των καλλιτεχνών στο έργο τους. Φο-
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βάµαι, όµως, ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν διαθέ-
τει ένα συνολικό προγραµµατισµό για τον πολιτισµό, αλλά «κο-
πιάζει» για τη χάραξη ενός δρόµου στρωµένου µε καλές
προθέσεις που στην ουσία αναπαράγουν το εργασιακό καθε-
στώς που θυµίζει πολύ δύσκολες εποχές.

Κι αυτό σας το λέµε διότι η πρωτοβουλία σας δεν αρκεί για να
ανατρέψει τη ζοφερή πραγµατικότητα που βιώνουν οι άνθρωποι
της τέχνης και του πολιτισµού. Αποδεδειγµένα τα έως τώρα
µέτρα σας εδώ κι έναν χρόνο, αλλά και µέσα στην κρίση των τε-
λευταίων µηνών, ήταν ανεπαρκή ως προς τη στήριξη των ανθρώ-
πων στον χώρο της τέχνης και του πολιτισµού.

Επίσης, όποια µέτρα στήριξης ελήφθησαν τελικά ήρθαν µε
πολύ µεγάλη καθυστέρηση. Αναφέρθηκε εκτενώς ο εισηγητής
µας κ. Κωνσταντόπουλος.

Δυστυχώς, αυτή η πραγµατικότητα, όπως είναι και όπως την
περιέγραψα, αναφέρεται στην αλήθεια, σε µια πραγµατικότητα
ισχυρή και ζοφερή. Και όπως τη βιώνουν αυτήν την πραγµατικό-
τητα οι άνθρωποι στον χώρο της τέχνης και του πολιτισµού, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη βιώνουν και οι εργαζόµενοι σε
διάφορους άλλους κλάδους. 

Αναφέροµαι συγκεκριµένα στους εποχικούς εργαζόµενους
στον επισιτισµό-τουρισµό και σε αρκετούς εργαζόµενους στο
πρόγραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι», για τους οποίους εµείς ως Κί-
νηµα Αλλαγής καταθέσαµε στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο δύο
τροπολογίες, µε τις οποίες επιχειρούµε να γίνει άρση µεγάλων
αδικιών και ανισοτήτων. 

Η πρώτη τροπολογία, µε αριθµό 397/6 του 2020, αφορά στους
εποχικούς εργαζόµενους στον επισιτισµό-τουρισµό. Ειδικότερα,
αυτή τη στιγµή µε τις διατάξεις του ν.4690/2020 του άρθρου 33
παράγραφος 1 προβλέφθηκε η χορήγηση µηνιαίας έκτακτης
αποζηµίωσης στους εργαζόµενους οι οποίοι απασχολούνταν
εποχικά σε επιχειρήσεις του τουρισµού και του επισιτισµού και
για τους οποίους δεν υπάρχει υποχρέωση επαναπρόσληψης
κατά την τρέχουσα τουριστική περίοδο. 

Ωστόσο, µε βάση τις παραπάνω διατάξεις και την ακολου-
θούσα κοινή υπουργική απόφαση 23102/477/20, ένας σηµαντι-
κός αριθµός εποχικά απασχολούµενων στον τουρισµό και
επισιτισµό χωρίς δικαίωµα επαναπρόσληψης ανά την επικράτεια
αποκλείεται από τη λήψη συγκεκριµένου επιδόµατος, γιατί οι
ηµέρες επιδότησης λόγω ανεργίας υπερβαίνουν τις ογδόντα. 

Μάλιστα, ειδικά σε αυτές τις περιοχές που η τουριστική περίο-
δος διαρκεί συχνά µέχρι και τον Νοέµβριο µήνα οι ηµέρες απα-
σχόλησης των εποχικά εργαζοµένων στον τουρισµό και
επισιτισµό είναι κατά µέσον όρο υπέρτερες από άλλες τουριστι-
κές περιοχές. 

Κατά συνέπεια, αφ’ ενός, η διάρκεια της τακτικής επιδότησης
ανεργίας υπερβαίνει τους τρεις µήνες και πέντε ηµέρες, δηλαδή
τις ογδόντα ηµέρες, αφετέρου η καταβολή του επιδόµατος ανερ-
γίας αρχίζει για πολλούς εργαζόµενους τον Δεκέµβριο µήνα και
φθάνει µέχρι και τον Απρίλιο µήνα του επόµενου έτους. 

Λόγω όλων αυτών, το αποτέλεσµα είναι ότι στη Ρόδο, παρα-
δείγµατος χάριν, από τους έξι χιλιάδες εποχικά εργαζόµενους
και απασχολούµενους στον τουρισµό- επισιτισµό δικαιούνται την
επιδότηση µόλις πεντακόσια άτοµα. Επαναλαµβάνω: Από τα έξι
χιλιάδες άτοµα δικαιούνται την επιδότηση µόλις πεντακόσια
άτοµα. Παρόµοια είναι και η ζοφερή κατάσταση στην Κρήτη. 

Γι’ αυτό και εµείς προτείνουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τροπολογία µε την οποία, αφ’ ενός, ορίζεται σαν προϋπόθεση η
λήψη επιδότησης ανεργίας για τουλάχιστον ογδόντα ηµέρες και,
αφ’ ετέρου, ο χρόνος λήψης αυτής να παρατείνεται µέχρι και τον
Απρίλιο του έτους 2020. 

Η δεύτερη τροπολογία στην οποία αναφέροµαι, µε αριθµό
398/7 στις 15-7-2020, αφορά εργαζόµενους στο πρόγραµµα
«Βοήθεια στο Σπίτι». Ειδικότερα, σας αναφέρω ότι σε πολλούς
δήµους ανά την Ελλάδα, όπως και στον Δήµο Καβάλας, µε απο-
φάσεις µονοµελών πρωτοδικείων αναγνωρίστηκε είτε πρωτοδί-
κως είτε και τελεσίδικα και κρίθηκε ότι για τους υπαλλήλους που
εργάζονται µε συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου
χρόνου στο πλαίσιο του προγράµµατος «Βοήθεια στο Σπίτι» οι
συµβάσεις χαρακτηρίζονται ψευδεπίγραφα κάθε φορά ως ορι-
σµένου χρόνου, αφού στην πραγµατικότητα όλες οι παραπάνω

συµβάσεις αποτελούν καθεµιά τους µία ενιαία για κάθε ενάγοντα
σύµβαση εξαρτηµένης εργασίας αορίστου χρόνου, δεδοµένου
ότι από την αρχική τους πρόσληψη κάλυπταν πάγιες και διαρκείς
ανάγκες. Και αυτό ήταν γνωστό στους πάντες και µόνο κατ’ υπο-
κρισία δεν το αναγνώριζαν. 

Συνεπώς η έναρξη της απασχόλησης αυτών των εργαζοµένων,
όπως αυτές δικαστικώς αναγνωρίστηκαν -επαναλαµβάνω, δικα-
στικώς αναγνωρίστηκαν- και κρίθηκαν τελεσίδικα ανάγεται σε
χρόνο προγενέστερο της 18-12-2018, ήτοι της καταληκτικής ηµε-
ροµηνίας για την εφαρµογή της διάταξης του ν.4583/18, άρθρο
91 παράγραφος 6, που θα µπορούσε να οδηγήσει στην κατάταξη
αυτών σε προσωποπαγείς θέσεις ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου στη νέα υπηρεσία του προγράµµατος «Βοήθεια στο
Σπίτι», που ερήµην συνέστησαν µε τροποποίηση του Οργανισµού
της Εσωτερικής Υπηρεσίας τους. 

Εποµένως, εν όψει του κινδύνου να µείνουν όλοι αυτοί οι ερ-
γαζόµενοι, ακόµα και αν αναγνωρίστηκε δικαστικά ότι συνδέον-
ται µε τα νοµικά πρόσωπα και τις δηµοτικές επιχειρήσεις µε
συµβάσεις αορίστου χρόνου, εκτός µόνιµων θέσεων παρατείνε-
ται µε την παρούσα τροπολογία και προτείνεται ώστε να εφαρ-
µοστεί αναλόγως και σ’ αυτούς η διάταξη του άρθρου 91
παράγραφος 6 του ν.4583/18 διά της συστάσεως προσωποπα-
γών θέσεων ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου στην ίδια ειδικό-
τητα στην οργανική µονάδα που συνεστήθη από τους οικείους
δήµους µε τη συντελεσθείσα τροποποίηση του Οργανισµού
Εσωτερικής Υπηρεσίας για την άσκηση αυτού του προγράµµα-
τος «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Κατόπιν αυτού, κύριε Υπουργέ, σας καλούµε σ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο να δείτε τις τροπολογίες, να δείτε τη βασιµότητα των
λόγων τους και η Κυβέρνηση να δει ότι αυτή την περίοδο οφείλει
ειδικά να µεριµνήσει και διπλά για την κοινωνική συνοχή και την
οικονοµική ανάπτυξη µε όρους δικαιοσύνης και κοινωνικής αλ-
ληλεγγύης, ακούγοντας και εφαρµόζοντας τις τελεσίδικες απο-
φάσεις των δικαστηρίων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κίνηµα Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας από την Ελ-
ληνική Λύση και τον κάµπο των Σερρών µε την Κερκίνη και τον
Άη-Λιά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην τέχνη δεν
πρέπει να µπαίνουν όρια, αλλά και η τέχνη πρέπει να έχει τέµπο,
πρέπει να έχει χαρακτήρα, πρέπει να έχει πάνω απ’ όλα έναν
ρυθµό.

Ο Μπουκόφσκι είχε πει ότι ο διανοούµενος είναι αυτός που
λέει ένα εύκολο πράγµα ενδεχοµένως µε δύσκολο τρόπο. Ο καλ-
λιτέχνης παρουσιάζει ένα δύσκολο τρόπο µε απλό. Δηλαδή, ο
καλλιτέχνης µιλάει απλά, µιλάει τη γλώσσα της κοινωνίας, µιλάει
τη γλώσσα του κόσµου και όπως αυτή εκφράζεται και την ερµη-
νεύει ανάλογα ο καθένας συνειδητά, όπως τουλάχιστον παίρνει
την τέχνη για να την ερµηνεύσει. 

Η τέχνη, όµως, δεν µπορεί να µπει σε µία βιοµηχανοποίηση.
Δηλαδή, ο καλλιτέχνης όταν κάνει ένα δηµιούργηµα δεν βάζει
πάνω απ’ όλα πόσο θα το πουλήσει ή τι κέρδος θα βγάλει. 

Εδώ, µε το «ΑΚΡΟΠΟΛ» ως κέντρο πολιτισµού προσπαθείτε,
κυρία Υπουργέ, να βάλετε τον καλλιτέχνη σε αυτό το «τριπάκι».
Δηλαδή, να βρει και τον χρηµατοδότη-χορηγό, για να µπορέσει
να χρηµατοδοτήσει το έργο του. 

Δεν µπορούµε να πάµε σ αυτή τη λογική του µάνατζµεντ απέ-
ναντι σε ένα ιστορικό κτήριο, όπως το έχω µελετήσει, εξίµισι χι-
λιάδων τετραγωνικών µέτρων, επταώροφο, το οποίο
κατασκευάστηκε στις αρχές του προηγούµενου αιώνα. 

Έχουµε πολλά να θυµηθούµε απ’ αυτό το κτήριο. Φιλοξένησε
µεγάλες προσωπικότητες. Ήταν στην κοσµική ζωή της Αθήνας.
Ένας µεγάλος καλλιτέχνης αρχιτέκτονας το έχει διακοσµήσει και
η UNESCO το 1991 στη Βιέννη το χαρακτήρισε ως ένα κληρο-
δότηµα, θα λέγαµε, ως ένα αρχιτεκτονικό κτήριο το οποίο πρέπει
να µείνει διαχρονικά για τις επόµενες γενεές. 
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Από εκεί και πέρα, όµως, αν δείτε στο Εθνικό Στρατηγικό Πλαί-
σιο Αναφοράς, το λεγόµενο ΕΣΠΑ 2007-2013, πώς ήταν η χρηµα-
τοδότηση του έργου, δεν ξεκινήσαµε καλά. Ο προϋπολογισµός
ήταν λίγο πιο πάνω από 14 εκατοµµύρια ευρώ. Απορρόφησε µόνο
τα 8.200.000 ευρώ και µετά το 2013, το 2016, απορρόφησε άλλο
1 εκατοµµύριο. Δηλαδή, δεν έγινε µία ολοκληρωµένη απορροφη-
τικότητα του έργου. 

Από εκεί και πέρα, το θέµα είναι να µη χαθούν οι «δορυφόροι»
της τέχνης, όπως είναι τα δηµοτικά περιφερειακά θέατρα, όπως
είναι οι καλλιτέχνες οι οποίοι πραγµατικά κάνουν µεγάλη παρα-
γωγή έργου στην περιφέρεια. Να µην αισθανθούν αποµονωµένοι
και παροπλισµένοι από την όλη αυτή κατάσταση, όπως δηµιουρ-
γείται. 

Υπάρχουν οι αγιογράφοι, για τους οποίους δεν βλέπω να γί-
νεται λόγος. Υπάρχουν οι αγιογραφίες, τα µοναστήρια µας, ο εκ-
κλησιαστικός αυτός κόσµος ο οποίος εκφράζει την τέχνη
διαχρονικά. Υπάρχει το θέατρο σκιών από τους φορείς. Ο Κα-
ραγκιόζης είναι πολιτισµός, ο Καραγκιόζης έφερε την Επανά-
σταση. Δηλαδή, η τέχνη έχει διάφορες πτυχές. 

Θα πω αυτό που, επίσης, έλεγε ο Μπουκόφσκι, ότι αυτός που
δουλεύει µε τα χέρια είναι εργάτης, αυτός που δουλεύει µε τα
χέρια και το µυαλό είναι τεχνίτης, αυτός που δουλεύει µε το
µυαλό, τα χέρια και την καρδιά είναι καλλιτέχνης. 

Ο καλλιτέχνης µπορεί να εκφράσει τα κακώς κείµενα. Ο Λου-
κιανός είχε πει «δάκρυα, τα προοίµια της τέχνης». Η τέχνη
«κλαίει». Αν η τέχνη δεν κλάψει µε όλα αυτά τα οποία συµβαίνουν
γύρω µας, δεν µπορεί να εκφραστεί. Άρα, λοιπόν, δεν µπορούµε
να πάµε σε µία λογική «βρες τον χορηγό για να επιδοτήσω το
έργο σου». 

Είναι ένα ιστορικό κτήριο το οποίο προσπαθεί να συνδεθεί -
νοµίζω- και µε το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο µελλοντικά.
Όµως, δεν πρέπει να περιχαρακωθεί η τέχνη και να το βάλουµε
σε µία λογική ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, κυρία
Υπουργέ. Δεν πρέπει να µπούµε σε αυτό το καλούπι των ιδιωτών
που θα χρηµατοδοτούν την τέχνη. Η τέχνη πρέπει να µείνει ελεύ-
θερη να εκφράζεται απέναντι στα κοινωνικά στρώµατα. Χωρίς
την τέχνη δεν µπορούµε να ζήσουµε . Η ίδια η φύση είναι τέχνη. 

Είναι αυτό που έλεγε ο Βίκτωρ Ουγκώ, ότι η σάρκα της γυναι-
κός πρέπει να δείχνει στη φύση ως µάρµαρο, πρέπει να είναι
µαρµάρινη. Όµως, η τέχνη πρέπει να αναδείξει το µάρµαρο ως
σάρκα. Αυτή είναι η διαφορά. Αυτό έλεγε ο Βίκτωρ Ουγκώ για
να δείξει την αξία της τέχνης.

Πάµε λίγο τώρα σε όλα αυτά που γίνονται στην επικαιρότητα
µε την Αγία Σοφία, στο σχέδιο της Τουρκίας να καταρρακώσει το
θρησκευτικό σύµβολο. Για εµάς στην Ελληνική Λύση είναι εκκλη-
σία, είναι ορόσηµο, είναι πυξίδα, είναι φάρος του Χριστιανισµού
και της Ορθοδοξίας. Προχθές οι Τούρκοι κατέβασαν τις πινακίδες
στις οποίες αναφέρεται ως Μουσείο. Τρίζουν τα κόκκαλα του Ιου-
στινιανού, του Ανθέµιου, του Ισίδωρου από το 537 µ.Χ.. 

Σήµερα, λοιπόν, µιλάµε για ένα σχέδιο το οποίο υλοποιείται
από την εποχή του Μεντερές το 1951. Το Φετιγιέ είναι ένα τζαµί
το οποίο έγινε στην Κωνσταντινούπολη και είναι η Παµµακάρι-
στος Σχολή. Πάνω από είκοσι εκκλησίες έχουν γίνει τζαµιά στην
Κωνσταντινούπολη. Πριν από τέσσερα χρόνια, ορθόδοξη Εκκλη-
σία στο Αϊβαλί έγινε τζαµί και το περάσαµε στα ψιλά γράµµατα. 

Σήµερα, λοιπόν, η Αγία Σοφία, πραγµατικά βάλλεται και ως
θρησκευτική ακτινοβολία απέναντι σ’ αυτή την πολυπολιτισµική
Ελλάδα, ενώ γίνεται λόγος και για το Βατικανό. 

Σας καταθέτω σήµερα στα Πρακτικά, γιατί η Ελληνική Λύση
θα τα αποκαλύπτει και θα σας τα λέει όλα, για να είναι ενήµερος
ο ελληνικός λαός, ονόµατα και διευθύνσεις. Μόλις στο Λεκανο-
πέδιο της Αττικής, κυρίες και κύριοι, έχουµε πάνω από πενήντα
τζαµιά. Είναι του δόγµατος προσηλυτισµού Ταµπλίγι.

Το µεγαλύτερο τζαµί -σας δίνω και διεύθυνση- έχει φύγει από
τους Αµπελόκηπους και έχει πάει στο Μοσχάτο. Είναι Πειραιώς
και Κύπρου 2, χωρητικότητας τριών χιλιάδων θέσεων, χιλίων
οκτακοσίων τετραγωνικών µέτρων - ιδιόκτητο, παρακαλώ!- το
οποίο αγοράστηκε 2,5 εκατοµµύρια ευρώ το 2007 από Σαουδά-
ραβα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στη Θράκη έχουµε τριακόσια είκοσι τζαµιά. Σύµφωνα µε το
άρθρο 14 της Λωζάνης, αντιστοιχεί ένα τζαµί ανά τετρακόσιους
µουσουλµάνους. Στην Τουρκία που έχουµε έξαρση σε ό,τι
αφορά την κατασκευή Τεµένους, αντιστοιχεί ένα τζαµί σε οκτα-
κόσιους εβδοµήντα έξι Τούρκους. Αντιλαµβάνεστε για τι µιλάµε;
Και µετά λέµε ότι οι µουσουλµάνοι δεν έχουν χώρο προσευχής
στην Ελλάδα; Πενήντα επτά τζαµιά υπάρχουν! Τα καταθέτω µε
διευθύνσεις. Είναι του δόγµατος Ταµπλίγι, Ισλάµ-Πακιστάν.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Μπούµπας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά εδώ πρέπει να τα γνωρίζει η ελληνική κοινωνία για να βλέ-
πει πού βαδίζουµε και πόσα τζαµιά έχουµε στο Λεκανοπέδιο. Τε-
τρακόσια τζαµιά είναι στην Ελλάδα! Και µιλάµε για τον Βοτανικό;
Φανταστείτε ότι αυτό που είναι Πειραιώς και Kύπρου 2 είναι µεγα-
λύτερο και από αυτό που θέλετε να κατασκευαστεί στον Βοτανικό. 

Τα στοιχεία λένε ότι είχαµε ορθόδοξο χριστιανικό πληθυσµό
98,5% και µε όλους αυτούς που ήρθαν τώρα, έχουµε φτάσει στο
85%. Και συζητάµε για τον Βοτανικό, κυρίες και κύριοι; 

Ακόµα, θέλω να πω ότι έχουµε και ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα.
Πέρα από το γεγονός ότι ως Ελληνική Λύση σάς έχουµε καταθέ-
σει στοιχεία, µε βάση αυτά που λέει ο κ. Κανελλόπουλος, καθη-
γητής του Πανεπιστηµίου του Ηρακλείου της Κρήτης, για τον
κόλπο Αλί Αγά και για το πώς οι Τούρκοι µολύνουν τη Μεσόγειο
µε βαρέα µέταλλα διαλύοντας πλοία και το πώς διακινούν λαθρο-
µετανάστες µε αυτά τα πλοία για να µην τους πιάνει ο δορυφό-
ρος στις ακτές της Μικράς Ασίας, περιµένουµε να δούµε τι
απάντηση και τι καταγγελίες µπορούν να γίνουν στην Τουρκία
που παραβιάζει τη Συνθήκη της Βασιλείας.

Κλείνοντας, θα µιλήσω για τον πυρηνικό αντιδραστήρα του Ακ-
κουγιού, ο οποίος ετοιµάζεται και θα παράγει 1200 MW ο κάθε
αντιδραστήρας, ενώ θα έχει τέσσερις αντιδραστήρες. Προσέξτε
τώρα! Ενώ βγαίνει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και λέει στην
Τουρκία να µην τον κατασκευάσει στη συγκεκριµένη περιοχή,
διότι έχει δώσει µεγάλους σεισµούς στο παρελθόν και ενδεχο-
µένως θα έχουµε πρόβληµα, καθώς στα Άδανα το 1998 είχαµε
σεισµό 6,3 βαθµών της κλίµακας Ρίχτερ, οι Τούρκοι δεν συµµορ-
φώνονται και τον κατασκευάζουν. Μάλιστα, επισπεύδουν τις δια-
δικασίες για το Ακκουγιού. 

Πάµε, όµως, στο δεύτερο µελανό σηµείο, διότι το πρόβληµα
από την Τουρκία έρχεται µε τα πυρηνικά, κυρίες και κύριοι και η
Ευρώπη και το ΝΑΤΟ κωφεύουν. Η Τουρκία µπήκε σε πρό-
γραµµα απεµπλουτισµού ουρανίου και πλουτωνίου. Ο Ερντογάν
ήρθε σε επαφή µε τον Ιάπωνα Πρωθυπουργό και θα κατασκευά-
ζει πυρηνικά. Μέχρι το 2025 ετοιµάζει να κατασκευάσει άλλους
δύο πυρηνικούς αντιδραστήρες. Μάλιστα, όπως λέγεται, ο ένας
θα είναι στη Θράκη. Τι κάνει το Υπουργείο Εξωτερικών; Έχει
επαφή µε αυτό το σηµείο; Διότι η Τουρκία θα έχει στα χέρια της
επικίνδυνα πυρηνικά όπλα µε τον Ακκουγιού.

Εµείς θα τα λέµε, µπας και µπορέσουµε και συνέλθουµε και
ταρακουνηθούµε ως Έλληνες. Διότι στην Ελληνική Λύση λέµε
«Πρώτη η Ελλάδα, πρώτα οι Έλληνες»!

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά, σας
ευχαριστούµε. 

Και τώρα καλείται στο Βήµα η Σαλονικιά κ. Άννα Ευθυµίου από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

Ορίστε, κυρία Ευθυµίου, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο έρχεται

να καλύψει ένα κενό. Και ποιο είναι αυτό; Ενώ ο τοµέας του πο-
λιτισµού στη χώρα µας συµβάλλει οικονοµικά και δηµιουργεί
νέες θέσεις εργασίας σε ένα πολυποίκιλο φάσµα υποστήριξής
του, εντούτοις όµως δεν καθίσταται ανταγωνιστικότερος και αν-
θεκτικότερος. Το κενό, λοιπόν, αυτό σε ένα σηµαντικό µέρος του
έρχεται να καλύψει το Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας
«ΑΚΡΟΠΟΛ», διότι είναι ένας αναπτυξιακός πολιτιστικός φορέας
µε βασικό στόχο ακριβώς να καταστεί ανθεκτικότερος και αντα-
γωνιστικότερος ο δηµιουργικός τοµέας και να επιτευχθούν συ-
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στηµατικές διεθνείς συνεργασίες που θα προβάλλουν τη σύγ-
χρονη δηµιουργία της Ελλάδας.

Το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται σε µια χρονικά κρίσιµη στιγµή για
τον πολιτισµό και τους ανθρώπους του, τη στιγµή που ο κλάδος
του πολιτισµού και της καλλιτεχνικής δηµιουργίας δέχτηκε ένα µε-
γάλο οικονοµικό πλήγµα, εξαιτίας της υγειονοµικής κρίσης του
COVID-19.

Ως Βουλευτής όλο αυτό το χρονικό διάστηµα έχω ασχοληθεί
επισταµένως µε τον κλάδο του πολιτισµού, τόσο εκπονώντας δη-
µόσιο διάλογο µε αντιπροσωπευτικά σωµατεία του κλάδου, όσο
και µε τη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου καταθέτον-
τας προτάσεις για την υποστήριξη του κυβερνητικού έργου, διότι
είναι ένας κλάδος µε πολλές εργασιακές ιδιαιτερότητες, κάτι που
γνωρίζω µέσα από την επαγγελµατική µου εξειδίκευση στο ερ-
γατικό δίκαιο.

Στο σηµείο αυτό, θα µου επιτρέψετε να κάνω µια γενική παρα-
τήρηση. Η πανδηµία έδωσε την αφορµή πάνω στον κλάδο αυτό
να βγουν στην επιφάνεια και να καταδειχθούν οι αδυναµίες και οι
αρρυθµίες στο εργασιακό καθεστώς τους. Τα αρµόδια Υπουργεία
προσπάθησαν να τις καλύψουν κατά την περίοδο αυτή κατά το δυ-
νατόν. Τώρα, όµως, που η πολιτεία έχει εµπεδώσει αυτές τις ιδιαι-
τερότητες, θεωρώ εύλογα ότι οι αρµόδιοι Υπουργοί ήδη
επιχειρούν να προστρέξουν να θεραπεύσουν αυτές τις αδυναµίες
και να θωρακίσουν τα εργασιακά δικαιώµατα των ανθρώπων του
πολιτισµού, διότι η πλειονότητά τους είναι ακάλυπτη εργασιακά.
Για παράδειγµα, κυριαρχούν κατά κόρον οι συµβάσεις µιας ηµέ-
ρας. 

Επανέρχοµαι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο το οποίο αποτελείται
από τρεις άξονες. Ο πρώτος έχει κέντρο ενδιαφέροντος τα ίδια
τα µέλη του πολιτιστικού και δηµιουργικού κλάδου. Και εδώ δε-
χόµαστε µια κριτική από τον ΣΥΡΙΖΑ, ότι δήθεν οι καλλιτέχνες
καλούνται να µάθουν πώς θα µετατραπούν από δηµιουργοί σε
επιχειρηµατίες, δηλαδή ότι τους εµπορευµατοποιούµε. 

Αυτό, θα µου επιτρέψετε να πω, ότι είναι λάθος. Και είναι
λάθος, γιατί η ίδια εισηγήτρια του νοµοσχεδίου από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ είπε στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής ότι αυτή
τη στιγµή η πολιτιστική αγορά της χώρας µας συντηρείται κυριο-
λεκτικά µε τεχνητή αναπνοή. Δεν πρέπει να κάνουµε κάτι γι’
αυτό; Διότι εµείς δεν θέλουµε να έχουµε καλλιτέχνες οι οποίοι
πένονται, ενώ υπάρχουν κονδύλια τα οποία µπορούν να αξιοποι-
ηθούν. Θέλουµε καλλιτέχνες και δηµιουργούς που να είναι αξιο-
πρεπείς, να εργάζονται µε αξιοπρέπεια και να µην προσβλέπουν
στην όποια επιδοµατική πολιτική που κάποιοι θέλουν να καθιε-
ρώσουν. Θέλουµε ανθρώπους και επαγγελµατίες που να πατάνε
στα πόδια τους και να έχουν την υποστήριξη που τους αξίζει. 

Όλα αυτά, βέβαια, υπό την προϋπόθεση -και το κατανοώ πλή-
ρως- ότι ένας καλλιτέχνης δεν µπορεί να αναλώνει τον χρόνο του
ούτε τον νου του στο να προσεγγίζει προγράµµατα, να καταθέτει
φακέλους και να συντάσσει τεχνικά δελτία. Σε καµµία περίπτωση!
Και πρέπει να υπάρχει η προϋπόθεση ότι θα διασφαλίζεται και
θα ενισχύεται ο σεβασµός και η ελευθερία του στην έκφραση
της τέχνης του στον χώρο και στον χρόνο που χρειάζεται ένας
καλλιτέχνης.

Το «ΑΚΡΟΠΟΛ» µε το νοµοσχέδιο αυτό και µε τον θεσµό του
«ΑΚΡΟΠΟΛ», µε τον φορέα αυτό, επιτρέπει και βοηθάει τον καλ-
λιτεχνικό και δηµιουργικό κόσµο να πάρει τους πόρους οι οποίοι
υπάρχουν και τους οποίους εκµεταλλεύονται, τουλάχιστον σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι καλλιτέχνες στις άλλες ευρω-
παϊκές χώρες. 

Και θα µου επιτρέψετε να καταδείξω τα λεγόµενά µου µε µία
έρευνα. Η έρευνα αυτή είναι της EUROSTAT και εκπονήθηκε το
2017. Σύµφωνα µε αυτή την έρευνα, η Ελλάδα κατέχει τη δεύ-
τερη θέση στη σηµασία που δίνουν οι κάτοικοί της στην πολιτι-
στική κληρονοµιά. 

Εντούτοις έχει ενδιαφέρον η θέση της Ελλάδος στην οποία
απεικονίζονται τα έξοδα της κάθε κυβέρνησης για τις υπηρεσίες
που αφορούν τον πολιτισµό. Η Ελλάδα δυστυχώς κατέχει την 4η

θέση από το τέλος και αυτό δείχνει ότι η προηγούµενη κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε τις αναµενόµενες και απαιτούµενες επενδύσεις
στον πολιτισµό, παρ’ όλο που οι Έλληνες δείχνουν αυξηµένο εν-
διαφέρον. 

Επίσης, σύµφωνα µε την ίδια έρευνα, η Ελλάδα βρίσκεται πολύ
ψηλά στην κατάταξη µε τους φοιτητές που σπουδάζουν σε σχο-
λές συναφείς µε τον πολιτισµό. Ωστόσο βρίσκεται πολύ χαµηλά
στο ποσοστό των εργαζόµενων σε επαγγέλµατα συναφή µε τον
πολιτισµό και επίσης βρίσκεται στις υψηλότερες θέσεις, όσον
αφορά το ποσοστό των αυτοαπασχολουµένων στο χώρο της τέ-
χνης.

Καταθέτω την έρευνα για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Ευθυµίου καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά λοιπόν τα συµπεράσµατα της έρευνας αυτής καταδει-
κνύουν την κατεύθυνση που πρέπει να πάρουµε στο χώρο του
πολιτισµού, η οποία πρέπει να είναι και προς την πλευρά της ανά-
πτυξης και της δηµιουργίας θέσεων εργασίας. 

Επανέρχοµαι λοιπόν και πάλι στο νοµοσχέδιο και λέω ότι στον
πρώτο άξονα τονίζουµε και συστηµατοποιούµε τον διεθνή θεσµό
της φιλοξενίας καλλιτεχνών και δηµιουργών. Κι αυτό είναι ση-
µαντικό γιατί αφορά και τους Έλληνες καλλιτέχνες και τους καλ-
λιτέχνες του εξωτερικού οι οποίοι θέλουν να έρθουν στην
Ελλάδα. Και θέλουµε να έρθουν στην Ελλάδα, γιατί θέλουµε να
συνεργαστούν µε το δικό µας καλλιτεχνικό δυναµικό. 

Ένας δεύτερος άξονας του νοµοσχεδίου αυτού έχει κέντρο
ενδιαφέροντος τη σύγχρονη ελληνική δηµιουργία, το πάντρεµα
καινοτοµίας και τεχνολογίας µε τον πολιτισµό και την ανάπτυξη
προγραµµάτων γύρω από τη σχέση αυτή καθώς και διερεύνηση
και συµπερίληψη καινοτόµων πρακτικών στις διάφορες µορφές
καλλιτεχνικής δηµιουργίας.

Ο τρίτος άξονας, που είναι το γενικό καλό, έχει ως σκοπό τη
διάχυση της σύγχρονης καλλιτεχνικής δηµιουργίας όχι µόνο
µέσω της διοργάνωσης εκδηλώσεων και εκθέσεων αλλά µέσω
της διάδρασης µε το κοινό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό.
Κι εδώ θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντικό ότι λαµβάνεται µέριµνα για

ειδικές κοινωνικές οµάδες, παιδιά, οικογένειες, άνω των εξήντα
πέντε ετών άτοµα, άτοµα µε προβλήµατα κινητικότητας. 

Και θα ήθελα να κάνω και µια γενική υπόµνηση ότι ακόµα στον
τοµέα του πολιτισµού, πρέπει να δώσουµε κάθε περιθώριο και
κάθε δυνατότητα για τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, για τα
άτοµα µε αναπηρία, όπως το να αξιοποιούµε τη γραφή Braille για
την περιγραφή των εκθεµάτων στους µουσειακούς χώρους,
αλλά να γίνει και σχετική πρόβλεψη για καλλιτέχνες µεγαλύτερης
ηλικίας. 

Επίσης, στο προτεινόµενο σχέδιο νόµου προβλέπεται κι ο θε-
σµός της διεθνούς συµβουλευτικής επιτροπής, κάτι που δεν είναι
πρωτότυπο, εφαρµόζεται και αλλού κι έχει πετύχει. Γιατί να µην
το εφαρµόσουµε κι εµείς; 

Θα κάνω µια µικρή αναφορά -και θα κλείσω- στο άρθρο 24 που
αφορά τον οικονοµικό διευθυντή. Άκουσα από την εισηγήτρια
του ΣΥΡΙΖΑ ότι θα µπορούσε να επιτευχθεί συναίνεση στο άρθρο
αυτό -και πράγµατι- γιατί είναι µια απαίτηση όλων των καλλιτε-
χνικών διευθυντών. Είναι απαραίτητος ο οικονοµικός διευθυντής,
γιατί οι καλλιτεχνικοί διευθυντές δεν πρέπει να ασχολούνται µε
το διοικητικό και οικονοµικό κοµµάτι. Και εφόσον επιτευχθεί µια
κοινή παραδοχή ότι ο οικονοµικός διευθυντής αναγκαστικά πρέ-
πει να είναι τοποθετηµένος για να µη χαθούν µεγάλα κονδύλια,
στη συνέχεια και από την πλευρά του Υπουργείου ίσως θα µπο-
ρούσαν να δοθούν και από τώρα κάποιες διευκρινίσεις για τη λει-
τουργία και να αποσαφηνιστεί το καθεστώς και οι διαδικασίες
που αφορούν τον οικονοµικό διευθυντή. 

Καταλήγοντας λοιπόν στόχος του Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού είναι τα κεφάλαια που επενδύονται στον πολιτιστικό
και δηµιουργικό κλάδο να λειτουργήσουν πολλαπλασιαστικά και
να µεγιστοποιηθεί η προστιθέµενη αξία που µπορούν να προσφέ-
ρουν τα χρήµατα αυτά στον πολιτισµό του τόπου και στην ανά-
πτυξη της οικονοµίας της χώρας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε
κυρία Ευθυµίου.

Ακολουθεί η Νέα Δηµοκρατία Καρδίτσας. Πρώτα είναι η κ.
Ασηµίνα Σκόνδρα και στη συνέχεια ο κ. Κωτσός.

Ορίστε, κυρία Σκόνδρα, έχετε τον λόγο.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

πριν µπω στο νοµοσχέδιο να εκφράσω την αγανάκτησή µου και
να καταδικάσω απ’ αυτό το Βήµα την απόφαση της Τουρκίας να
µετατρέψει την Αγιά Σοφιά σε τζαµί, µια απόφαση προκλητικό-
τατη, διότι η Αγία Σοφιά είναι ένα ορόσηµο χριστιανικό και πολι-
τιστικό και κατά συνέπεια ανήκει σε όλους µας, σε όλη την
παγκόσµια κοινότητα. 

Επί του νοµοσχεδίου τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο
πολιτισµός αποτελεί αδιαµφισβήτητα ένα από τα σηµαντικότερα
κεφάλαια της πατρίδας µας. Είναι ο εθνικός µας πλούτος για τον
οποίο εισπράττουµε τον παγκόσµιο θαυµασµό και µέχρι σήµερα
µας κατατάσσει σε περίοπτη θέση στην παγκόσµια πολιτιστική
σκακιέρα. 

Παράλληλα όµως -και δεν µπορούµε να το παραβλέψουµε- πα-
ράγει και οικονοµικό πλούτο, όπως επίσης και πολυπόθητες θέ-
σεις εργασίας. Πολιτισµός είναι το σύνολο των επιτευγµάτων
στην ιστορική διαδροµή ενός λαού. Ως εκ τούτου η πολιτιστική
κληρονοµιά µας δεν περιορίζεται µόνο στα µνηµεία του αρχαίου
Ελληνισµού, τον φιλοσοφικό πλούτο του Πλάτωνα και του Αρι-
στοτέλη, τον επιστηµονικό πλούτο του Αρχιµήδη και του Πυθα-
γόρα, τον ποιητικό πλούτο και την αρχαία κωµωδία του
Αριστοφάνη, του Αισχύλου και του Ευριπίδη. 

Υπάρχει και ο ζωντανός και πρόσφατος πολιτιστικός πλούτος.
Υπάρχουν καλλιτέχνες, ποιητές, άνθρωποι των τεχνών που τις
περασµένες δεκαετίες µέσα από τις δηµιουργίες τους πρόσφε-
ραν, έγιναν οι καλύτεροι πρεσβευτές της χώρας µας και πρόβα-
λαν την Ελλάδα και τον Ελληνισµό σε ολόκληρη την υφήλιο.

Ελύτης, Θεοδωράκης, Σεφέρης, Μούσχουρη, Κάλλας, Μερ-
κούρη και πολλοί άλλοι που ταξίδεψαν, µάγεψαν µε τις δηµιουρ-
γίες τους εκατοµµύρια ανθρώπους απ’ όλο τον κόσµο. Υπάρχει
και ο σύγχρονος δηµιουργικός καλλιτεχνικός κόσµος που χτυ-
πήθηκε αλύπητα όχι µόνο από την δεκαετή κρίση αλλά και από
την πανδηµία τελευταία. 

Σήµερα λοιπόν το Υπουργείο Πολιτισµού έχοντας όλα αυτά
κατά νου εισάγει το νοµοσχέδιο για τη σύσταση ενός νέου ανα-
πτυξιακού πολιτιστικού φορέα. Βασικός στόχος της Κυβέρνησης
είναι να εκσυγχρονιστούν οι δοµές και να αξιοποιηθούν τα δια-
θέσιµα κονδύλια τόσο του ΕΣΠΑ όσο και του εθνικού προϋπολο-
γισµού που θα βοηθήσουν τους καλλιτέχνες και τους
δηµιουργούς στην πορεία τους.

Ζούµε πλέον σε έναν κόσµο που οι αποστάσεις έχουν συµ-
πτυχθεί, τα φυσικά σύνορα εκλείπουν όλο και περισσότερο και
η τεχνολογική πρόοδος ανοίγει νέες µορφές ανθρώπινης συνύ-
παρξης και έκφρασης. Δηµιουργώντας υποστηρικτικούς φορείς
που καθιστούν τον δηµιουργικό τοµέα ισχυρότερο και ανταγω-
νιστικότερο βοηθάµε τους ίδιους τους καλλιτέχνες να προβάλ-
λουν τα έργα τους ευκολότερα σε µεγαλύτερο κοινό. 

Αυτός είναι επί της ουσίας ο ρόλος που καλείται να διαδραµα-
τίσει το «ΑΚΡΟΠΟΛ», υποστηρίζοντας την καλλιτεχνική δηµιουρ-
γία και βοηθώντας τον καλλιτεχνικό και δηµιουργικό κόσµο να
αποκτήσει για παράδειγµα πρόσβαση σε ευρωπαϊκούς πόρους
οι οποίοι είναι διαθέσιµοι αλλά έως σήµερα δεν αξιοποιούνται.
Θα τους παρέχει ακριβώς εκείνα τα εργαλεία που θα τους ενδυ-
ναµώσουν να κινήσουν τη δραστηριότητά τους και µε τον τρόπο
αυτό θα παραµείνουν κι απερίσπαστοι στο έργο και στη δηµιουρ-
γία τους. 

Η δραστηριότητα του «ΑΚΡΟΠΟΛ» θα βασίζεται σε τρεις άξο-
νες: Ο πρώτος αφορά τους ίδιους τους καλλιτέχνες και τους δη-
µιουργούς που παραµένουν έως σήµερα ευάλωτοι και παλεύουν
να ανταποκριθούν σε διάφορες περίπλοκες γραφειοκρατικές
διαδικασίες και προθεσµίες, σε εργατικές νοµοθεσίες και σε οι-
κονοµικές υποχρεώσεις. Αυτούς σκοπεύει να βοηθήσει µε την
ανάπτυξη δράσεων εξωστρέφειας και προγραµµάτων επιµόρφω-
σης. 

Επίσης υπάρχει το πρόγραµµα «Erasmus+», πρόγραµµα που

δεν περιορίζεται σε µαθητές αλλά αφορά επίσης καλλιτέχνες και
δηµιουργούς. Ελάχιστοι είναι όµως αυτοί που γνωρίζουν πώς να
το αξιοποιήσουν αυτό µέχρι σήµερα. Αυτό λοιπόν αλλάζει. Επι-
διώκουµε τη σύµπραξη και συνεργασία Ελλήνων και ξένων καλ-
λιτεχνών που για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα θέλουν να
εργαστούν µαζί προκειµένου να δηµιουργήσουν ένα καλλιτεχνικό
έργο -είτε έρθουν ξένοι καλλιτέχνες εδώ στην Ελλάδα είτε πάνε
Έλληνες στο εξωτερικό- κι υπάρχουν προγράµµατα που µπο-
ρούν να αξιοποιηθούν, που εξασφαλίζουν την παραµονή τους και
ό,τι άλλο χρειάζεται. 

Αντίστοιχα, συστήνεται κόµβος ψηφιακής και φυσικής πληρο-
φόρησης προκειµένου η δηµιουργική και καλλιτεχνική κοινότητα
να ενηµερώνεται για όλες τις δράσεις και δυνατότητες, για τις
πηγές χρηµατοδότησης, για νέα εργαλεία και για πληθώρα
άλλων ζητηµάτων που τους αφορούν. 

Ο δεύτερος άξονας αφορά την υποστήριξη της σύγχρονης ελ-
ληνικής δηµιουργίας και την ανάδειξη όλων των αναδυόµενων
καλλιτεχνικών δυνάµεων. Το «ΑΚΡΟΠΟΛ» καλείται να βοηθήσει
στην προαγωγή καινοτόµων πρακτικών που θα ευνοήσουν την
προαγωγή διαφόρων µορφών καλλιτεχνικής δηµιουργίας µέσα
από σύγχρονα µέσα έκφρασης. 

Τέλος, ο τρίτος άξονας αφορά στη διάχυση της σύγχρονης
καλλιτεχνικής δηµιουργίας στο ευρύτερο κοινό. Μέσα από την
ανάπτυξη και υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων για το
γενικό κοινό και για ειδικές κοινωνικές οµάδες το Υπουργείο Πο-
λιτισµού στοχεύει στην αναζωογόνηση της περιοχής του Εθνικού
Αρχαιολογικού Μουσείου και τη δηµιουργία ενός νέου προορι-
σµού πολιτισµού και αναψυχής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη δεν κάνει πολιτική µε λόγια, ευχολόγια και επιφανειακές
ευαισθησίες. Περνάει σε πράξεις, όπως και µε το παρόν νοµο-
σχέδιο που φέρνει η Υπουργός µας κ. Λίνα Μενδώνη. Υλοποιείται
η προγραµµατική µας δέσµευση για τη δηµιουργία ενός σύγχρο-
νου, ευέλικτου και πρότυπου φορέα για τον σύγχρονο πολιτισµό. 

Από πλευράς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ακούστηκαν
διάφορες µοµφές, κυρίως συγκρίνοντας το παρόν σχέδιο νόµου
µε το νοµοσχέδιο που είχε προτείνει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ
το 2019, αλλά που δεν πέρασε από τη Βουλή. Αξίζει να σηµειωθεί
ότι, σε αντίθεση µε τη δική σας αρχική πρόταση, το «ΑΚΡΟΠΟΛ»
δεν θα είναι απλώς ένας εκθεσιακός χώρος που θα φιλοξενεί εκ-
δηλώσεις. Δηµιουργούµε ένα θεσµικό εργαλείο χρηµατοδότη-
σης του πολιτιστικού και δηµιουργικού κλάδου. Υποστηρίζουµε
έµπρακτα τους καλλιτέχνες και τους δηµιουργούς. 

Επίσης, σχετικά µε τη στελέχωσή του η Νέα Δηµοκρατία δη-
µιουργεί φορέα µε προσωπικό µόλις δεκαεπτά ατόµων όταν στα
δικά σας σχέδια προβλεπόταν υπερδιπλάσιος αριθµός υπαλλή-
λων. Αντίστοιχα, το διοικητικό συµβούλιο το προβλέπατε επτα-
µελές και αµειβόµενο όταν το δικό µας είναι πενταµελές και µη
αµειβόµενο. 

Όλοι, λοιπόν, αντιλαµβάνονται τη διαφορά µεταξύ του βολεύω
καµµιά εικοσαριά δικούς µου σε έναν εκθεσιακό χώρο από το δη-
µιουργώ ενεργό φορέα διοικητικής και χρηµατοδοτικής υποστή-
ριξης των Ελλήνων καλλιτεχνών.

Το «ΑΚΡΟΠΟΛ», οι πόροι του οποίου δεν επιβαρύνουν τον
προϋπολογισµό, αλλά προέρχονται από το ΕΣΠΑ, είναι ένας σύγ-
χρονος φορέας που θα προσφέρει ένα ολοκληρωµένο πακέτο
υπηρεσιών µε απώτερο στόχο την αναβάθµιση ολόκληρου του
τοµέα της πολιτιστικής παραγωγής και δηµιουργίας. Μέσω
αυτού του ιδρύµατος βάζουµε τέλος σε έναν πεπαλαιωµένο και
αποσπασµατικό τρόπο λειτουργίας υφιστάµενων δοµών, προ-
ωθούµε την αναβάθµιση του πολιτιστικού τοµέα και της καλλιτε-
χνικής δηµιουργίας µε οργανωµένο τρόπο, διότι ο πολιτισµός
µας αξίζει την έµπρακτη και ουσιαστική υποστήριξή µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Παραµένουµε στην Καρδίτσα και στη Νέα Δηµοκρατία και τον
λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια
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ότι σήµερα η χώρα µας µετά την επιτυχή αντιµετώπιση της επι-
δηµιολογικής κρίσης του COVID-19 έχει µπει σε µία διαφορετική
τροχιά και η πολιτική αλλαγή είναι ορατή στο σύνολο της κοινω-
νίας.

Είναι αλήθεια, όµως, ότι αυτή η πανδηµία δηµιούργησε και µια
σειρά από προβλήµατα και σε οικονοµικό επίπεδο, αλλά και σε
κοινωνικό επίπεδο. Σίγουρα ο κλάδος του πολιτισµού είναι από
τους κλάδους που δέχθηκαν ισχυρότατο πλήγµα. Και εδώ να ση-
µειώσω πως όλοι αναγνωρίζουµε ότι ο πολιτισµός είναι το πρό-
σωπο της Ελλάδας και µέσα από αυτόν θα αναδείξουµε το νέο
ισχυρό πρόσωπο της χώρας µας στο εξωτερικό.

Θα πρέπει µε στοχευµένες δράσεις να συνδέσουµε την κλα-
σική πολιτιστική κληρονοµιά µε την Ελλάδα του αύριο, µε την Ελ-
λάδα της εξωστρέφειας. Αυτό θα το πετύχουµε στηρίζοντας
τους επαγγελµατίες αυτού του χώρου και προσελκύοντας επεν-
δύσεις στον κλάδο αυτόν, οι οποίες µε τη σειρά τους µπορούν
να αποφέρουν περισσότερα οικονοµικά οφέλη και να συµβάλ-
λουν στην περαιτέρω ανάπτυξη της οικονοµίας µας.

Κατ’ αυτή την έννοια λοιπόν, έρχεται να λειτουργήσει και το
σχέδιο νόµου δηµιουργώντας τον φορέα «ΑΚΡΟΠΟΛ». Είναι ση-
µαντικό, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, να υπάρχει ένας
κεντρικός δηµόσιος φορέας που θα µπορεί να διαδραµατίζει δο-
µικό ρόλο στον ελληνικό πολιτισµό και σε όλες τις τέχνες του θε-
άµατος, µουσική, εικαστικά, φωτογραφία, παραδοσιακές τέχνες
κ.λπ. και επιπλέον να στηρίζει φυσικά και νοµικά πρόσωπα ανε-
ξαρτήτως νοµικής µορφής.

Πολλοί καλλιτέχνες και δηµιουργοί σήµερα δεν µπορούν να
αναδείξουν το ταλέντο τους διότι δεν διαθέτουν την τεχνογνωσία
-και δεν είναι αναγκαίο εξάλλου να την κατέχουν-, την οργάνωση
που απαιτείται και προσκρούουν σε εµπόδια φορολογικά, γρα-
φειοκρατικά κ.λπ. Ιδιαίτερα στην επαρχία τα ζητήµατα αυτά είναι
ακόµη πιο επικίνδυνα και πολύ πιο δύσκολα. 

Εποµένως είναι πολύ σηµαντικό να γνωρίζουν οι άνθρωποι του
πολιτισµού, είτε φυσικά πρόσωπα είτε σύλλογοι, οι οποίοι προ-
σπαθούν µε ό,τι µέσα διαθέτουν να αναδείξουν την πολιτιστική
τους δηµιουργία, τα ήθη και τα έθιµα των τοπικών κοινωνιών, ότι
υπάρχει ένας κεντρικός δηµόσιος φορέας που µπορεί να είναι
στο πλευρό τους και να τους παρέχει τα εργαλεία που χρειάζον-
ται για να υποστηρίξει το έργο τους είτε µε τη διοργάνωση σεµι-
ναρίων είτε να τους φέρει σε επαφή µε άλλους φορείς µέσα από
τη διάχυση της δουλειάς τους, προκειµένου να αναδείξουν αυτή
τους τη δηµιουργία µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Επίσης θα µπορούν να γνωρίζουν και τα προγράµµατα χρηµα-
τοδότησης και να ετοιµάζονται επαρκώς για να διεκδικήσουν ισό-
τιµες θέσεις µε φορείς του εξωτερικού. 

Εδώ θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε τρία πολύ συγκεκρι-
µένα παραδείγµατα πολιτιστικής δηµιουργίας που αφορούν την
περιοχή µου, την Καρδίτσα, που είναι, αν θέλετε, παραδείγµατα
αναφοράς και που µπορούν να λειτουργήσουν πιλοτικά και για
όλη την Ελλάδα και που κυρίως αυτά τα παραδείγµατα και αυτή
η πολιτιστική δηµιουργία έρχεται και ξεκινά µέσα από την ίδια
την τοπική κοινωνία. 

Αναφέροµαι στο διεθνές παραδοσιακό φεστιβάλ «Καραϊσκά-
κεια» που κάθε χρόνο γιορτάζεται επ’ αφορµή του θανάτου του
Γεωργίου Καραϊσκάκη, του µεγάλου ήρωα της Επανάστασης και
µάλιστα είναι και επίκαιρο µιας και του χρόνου θα γιορτάσουµε
τα διακόσια χρόνια από την Ελληνική Επανάσταση, όπου η Καρ-
δίτσα µέσα από τη διοργάνωση που κάνει η Ένωση Πολιτιστικών
Συλλόγων Καρδίτσας, ένα δευτεροβάθµιο πολιτιστικό όργανο,
γίνεται το επίκεντρο διεθνώς πολιτιστικών δράσεων και παραγω-
γής, µε τη συµµετοχή πολλών συγκροτηµάτων απ’ όλον τον
κόσµο.

Ένα δεύτερο παράδειγµα είναι το Πανελλήνιο Φεστιβάλ Ερα-
σιτεχνικού Θεάτρου όπου πραγµατικά άνθρωποι εραστές της τέ-
χνης, ερασιτέχνες ηθοποιοί, ερασιτέχνες θιασάρχες
παρουσιάζουν τη δουλειά τους για µία εβδοµάδα στην Καρδίτσα.
Πάλι είναι µια πρωτοβουλία χωρίς κεντρική υποστήριξη, που έρ-
χεται να χρηµατοδοτηθεί είτε από την τοπική αυτοδιοίκηση της
περιοχής είτε από τους ίδιους τους φορείς µέσω της Ένωσης
Πολιτιστικών Συλλόγων Καρδίτσας. 

Και τρίτο παράδειγµα είναι το πανελλήνιο ή αν θέλετε τώρα

τελευταία πήρε και τη µορφή Διεθνούς Χορωδιακού Φεστιβάλ
Παιδικών Χορωδιών µε τη συµµετοχή παιδικών χορωδιών από
όλη την Ελλάδα µε σχολεία, αλλά και από τα Βαλκάνια. 

Τώρα πιστεύω ότι µέσα από το «ΑΚΡΟΠΟΛ» αυτές οι πρωτο-
βουλίες, οι τοπικές πρωτοβουλίες, που εξαρτώνται και στηρίζον-
ται κυρίως από τους ανθρώπους της επαρχίας, θα βρουν έναν
συµπαραστάτη και σε κεντρικό επίπεδο. Διότι το «ΑΚΡΟΠΟΛ» θα
διαθέτει ακόµα και τη δυνατότητα να εξελίξει έναν καλλιτέχνη σε
leader manager µιας οµάδας δηµιουργώντας ικανά στελέχη που
θα συνδυάζουν καλλιτεχνικά και διοικητικά προσόντα, κάτι το
οποίο εκλείπει από τον συγκεκριµένο χώρο.

Σε όλον τον κόσµο, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, οι φο-
ρείς της τεχνολογίας συνεργάζονται µε πολιτιστικούς οργανι-
σµούς, µε στόχο πάντα τη δηµιουργία νέων εµπειριών για το
κοινό. Στη χώρα µας για πρώτη φορά µε το «ΑΚΡΟΠΟΛ» θα διε-
ρευνηθεί κατά πόσο η τεχνολογία αλληλοεπιδρά µε τον πολιτι-
σµό. Θέλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µία κοινωνία
σύγχρονη µε βιώσιµη οικονοµική ανάπτυξη, που θα συµµετέχουν
όλοι οι πολίτες σε αυτήν.

Εδώ να σηµειώσω µία κυρίαρχη ιδεολογική µας διαφορά µε
τον ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς προφανώς και δεν είµαστε υπέρ της κρατικο-
δίαιτης πολιτιστικής δηµιουργίας, κάτι που άνθησε κυρίως τη δε-
καετία του 1980, όταν το ΠΑΣΟΚ µέσα από τη δηµιουργία
πολλών συλλόγων και την ισχυρή χρηµατοδότησή τους, συλλό-
γων που πραγµατικά είχαν να παρουσιάσουν κάποιο έργο, αλλά
και κάποιων άλλων που ήταν «σφραγίδες», προσπάθησε επί της
ουσίας να κάνει τη διείσδυση στην κοινωνία και δηµιούργησε µια
παθογένεια γύρω από το πολιτιστικό κίνηµα.

Εµείς στηρίζουµε την παραγωγή πολιτιστικού έργου, ενθαρ-
ρύνουµε πρωτοβουλίες και δράσεις και διευκολύνουµε τη διά-
χυσή τους στην κοινωνία.

Γιατί στόχος µας είναι κανείς πολίτης να µην είναι αποκλεισµέ-
νος από τις δράσεις του πολιτισµού. Και πιστεύω, κύριε Υπουργέ,
ότι θα τα καταφέρουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, και για τον χρόνο σας. Κύριος, µε όλα τα γράµµατα κε-
φάλαια.  

Η επόµενη τετράδα οµιλητών έχει άρωµα γυναίκας µόνο και
πολύ ΣΥΡΙΖΑ.

Καλείται στο Βήµα η κ. Φωτεινή Πιπιλή από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κυρία Υπουργέ, αναφέροµαι σε εσάς προ-

σωπικά και στον κ. Γιατροµανωλάκη γιατί έχω πολλούς λόγους
να σας συγχαρώ, ανεξαρτήτως του αν είµαι τώρα Βουλευτής ή
όχι, ως Αθηναία που θεωρώ ότι ζωντανεύετε τις µνήµες όλης, µα
όλης της δυτικής, κατεστραµµένης διαχρονικά, Αθήνας, αυτές
τις λαµπρές συνοικίες που το µεγάλο τους κόσµηµα ήταν πάντα
το «ΑΚΡΟΠΟΛ ΠΑΛΛΑΣ» της οικογένειας Καραδόντη. 

Κάνω µια παρένθεση: Υπάρχουν πολλοί από τους διανοούµε-
νους και του πολιτισµού ανθρώπους που µου επισήµαναν ότι
κακώς αφαιρέσατε το «ΠΑΛΛΑΣ» από την ονοµασία «ΑΚΡΟΠΟΛ».
Εγώ τους απάντησα, βέβαια, ότι θα είχαµε κάποια ντράβαλα -πι-
θανολογώ-, οπότε είπα «παιδιά, ας το αφήσουµε καλύτερα». 

Η Πατησίων, πραγµατικά, αποκτά ξανά το κόσµηµά της, η Πα-
τησίων που είναι το µοναδικό και µεγαλύτερο βουλεβάρτο σε όλη
την Αθήνα, που από την Αγίου Μελετίου βλέπει µονίµως για
πολλή απόσταση τον Παρθενώνα, την Ακρόπολη. Είναι ανακη-
ρυγµένο από την UNESCO το κτήριο του «ΑΚΡΟΠΟΛ ΠΑΛΛΑΣ»
από το 1991 ως ένα από τα σηµαντικότερα δείγµατα art nouveau
στην Ευρώπη, έργο του Σωτήρη Μαγιάση, που τα έπιπλα φιλο-
ξενούνται τώρα στην Εθνική Πινακοθήκη. 

Ευχαριστώ πολύ τον κ. Κωνσταντόπουλο, τον Βουλευτή Αιτω-
λοακαρνανίας, που έδωσε χρόνο και αυτός να δούµε πόσο ση-
µαντικό είναι ως τοπόσηµο και πόσο πιο σηµαντικό γίνεται µε την
επιλογή του Υπουργείου Πολιτισµού να γίνει αυτού του είδους ο
φορέας. 

Να σας πω και κάτι: Το «ΑΚΡΟΠΟΛ ΠΑΛΛΑΣ» παγκοσµίως είναι
γνωστό από την περίφηµη µοναδική αποτύπωση σε φιλµάκι
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τριάντα πέντε δευτερολέπτων από τον Ολλανδό δηµοσιογράφο
Αλµπέρ Κουρόν -που εµείς οι πιο παλιοί τον γνωρίσαµε- που απο-
τύπωσε ως ένοικος του γωνιακού δωµατίου την εισβολή του
τανκ.

Προτείνω, κυρία Υπουργέ και κύριε Γιατροµανωλάκη, να το-
ποθετηθεί στον χώρο της εισόδου του «ΑΚΡΟΠΟΛ» του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού µια αναµνηστική πλακέτα και πιθανόν µια
ψηφιακή αποτύπωση του συγκλονιστικού αυτού γεγονότος. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Ούτως ή άλλως θα υπάρχει η ιστορία του κτηρίου.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ωραία! Όχι, εγώ αναφέρθηκα στον συνά-
δελφο, τον δηµοσιογράφο. Πάντως χαίροµαι πάρα πολύ.

Δηµιουργείται, λοιπόν, νοµικό πρόσωπο. Ακούσαµε από συνα-
δέλφους της Συµπολίτευσης σε τι ακριβώς θα βοηθήσει και πόσο
προχωρηµένο είναι. Εγώ θα σταθώ στο ότι το µόνιµο προσωπικό
είναι δεκαέξι άτοµα, επί Κυβερνήσεως Νέας Δηµοκρατίας, ενώ
στο νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ ήταν 50% αυξηµένο, διότι τα µέλη
του διοικητικού συµβουλίου και του επιστηµονικού συµβουλίου
θα είναι άµισθα, ενώ στο νοµοσχέδιο της κ. Ζορµπά θα ήταν επ’
αµοιβή. Τα λέµε αυτά για να ξεκαθαρίσουµε µερικά πράγµατα.  

Ενδυνάµωση, λοιπόν, των επαγγελµατιών του κλάδου µε δε-
ξιότητες, ικανότητες, τεχνογνωσία και λοιπά, καθώς και ανά-
πτυξη του κοινού του πολιτισµού, το audience development. Και
εδώ στέκοµαι ιδιαίτερα σε αυτή την ευφυή ιδέα που έχετε ως
Υπουργείο να περιστοιχίζεται από τζαµαρία το ισόγειο, οπότε ο
κόσµος που περνάει θα βλέπει ένα ζωντανό σύµβολο του πολιτι-
σµού. Γιατί, µην ξεχνάµε, υπάρχει ο πολιτισµός της καθηµερινό-
τητας που λείπει πάρα πολύ από την Αθήνα. 

Όµως, έχουµε εδώ αντιδράσεις από συναδέλφους, από τον
ΣΥΡΙΖΑ κυρίως και το ΜέΡΑ25, ότι ξαφνικά οι καλλιτέχνες είναι
σαν να είναι εξωγήινοι, δηλαδή είναι ελεύθεροι, άρα δεν πρέπει
να τους επιβάλλει κανείς κάτι. 

Φοβάµαι ότι υποτιµάτε και απαξιώνετε τη σχέση καλλιτέχνη µε
κοινό, διότι, ξέρετε, η κοινωνία έχει άποψη όταν πληρώνει από
την τσέπη της αυτού του είδους τις δραστηριότητες. Έχει άποψη
από τη συντεχνιακή λογική ότι υπάρχουν κάποιοι άλλοι που είναι
περισσότερο ίσοι από τους άλλους. Αυτό, λοιπόν, να το προσέ-
ξετε. 

Πάµε στο θέµα της αδειοδότησης για κινηµατογραφήσεις.
Παγκόσµια µνηµεία είναι τα ελληνικά µνηµεία, παγκόσµιο µνη-
µείο είναι και ο Παρθενώνας και ως παγκόσµιο µνηµείο δεν µπο-
ρούµε να απαγορεύουµε στην παγκόσµια κοινότητα να µπορεί
να αποτυπώνει τις σκηνές τις µοναδικές του παγκόσµιου θησαυ-
ρού. 

Μιλάτε για χορηγίες και ότι δεν θέλουν οι καλλιτέχνες - προ-
στάτες. Μα, εγώ δεν ξέρω κανέναν είτε τραγουδιάρη, είτε τρα-
γουδιάρα, είτε ηθοποιό, είτε καλλιτέχνη, είτε ζωγράφο που να
µην έχει τουλάχιστον χορηγούς είτε µπύρες είτε αναψυκτικά. Δεν
λέµε για τους αρχαιολογικούς χώρους. Ξέρουµε, επίσης, και
τραγικά αποτελέσµατα διαφόρων, ειδικά θεατρανθρώπων, που
καταστράφηκαν οικονοµικά -είναι πολύ γνωστοί- γιατί δεν είχαν
ακριβώς το know how. Έρχεται, λοιπόν, ο φορέας να τους πει
«Ρε φίλε, µην κάνεις τον θεατρώνη, γιατί δεν µπορείς να το κά-
νεις». 

Και πάω στο κυριότερο που µε απασχολεί. Βλέπω αντιδράσεις
για την προστασία των αρχαίων µνηµείων. Σηµειωτέον, ο Παρ-
θενώνας δεν κινδυνεύει από την «COCA COLA», αλλά αφισοκολ-
λείται από το ΚΚΕ και άλλες δυνάµεις. Αυτό για να ξέρουµε τι
λέµε για τα πανό στον Παρθενώνα που κανείς καλλιτέχνης…

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΚΚΕ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ…
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Δεν κάνουµε διάλογο, σας λέω πραγµατικά

γεγονότα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αφήστε την να ολο-

κληρώσει.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κανείς καλλιτέχνης απ’ όλους αυτούς τους

ελεύθερους και ευαίσθητους ουδέποτε στο παρελθόν ασχολή-
θηκε και έκανε κατακραυγή για τους βανδαλισµούς µνηµείων,
αρχαιολογικών χώρων, όλων των κτηρίων του Υπουργείου Πολι-
τισµού στην Πλάκα, αποκεφαλισµό της Λέλας Καραγιάννη, µπο-

γιάτισµα στον Κωστή Παλαµά. Επίσης, ποτέ δεν έκλαψαν για τα
θύµατα της MARFIN, που ήταν και σε ένα ιστορικό κτήριο. 

Ακούµε και άλλα τραγικά. Όµως το κυριότερο: Πείτε µου εσείς
-δυστυχώς ο printer µου είχε ένα πρόβληµα- δεν πρέπει να ντρέ-
πεται η συντεχνία των διαφόρων οργανωµένων καλλιτεχνών και
ειδικά η Ανώτατη Σχολή Καλών Τεχνών για αυτό το αίσχος στο
εργοστάσιο «Σικιαρίδειον» -δεν θυµάµαι τώρα- το υφαντουργείο
που έχει µεταστεγαστεί χρόνια η Σχολή Καλών Τεχνών και έχει
αυτή την αποτρόπαιη εµφάνιση εδώ και πέντε χρόνια, στην Πει-
ραιώς 256; Για αυτό το κτήριο οι ευαίσθητοι γενικά του ανεξάρ-
τητου πνευµατικού και του καλλιτεχνικού χώρου δεν µίλησαν
ποτέ. Ντροπή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Μου χάλασε την τετράδα η κ. Βέττα η οποία µπήκε ασθµαίνον-

τας στην Αίθουσα. Χρειάζεται ανάσες. Θα τις της δώσει ο κ.
Σκουρολιάκος, ο οποίος θα προηγηθεί αυτής. Όµως, πρώτα θα
δώσουµε τον λόγο στην κ. Κυριακή Μάλαµα από τον ΣΥΡΙΖΑ και
την όµορφη Χαλκιδική, που σαν την Χαλκιδική δεν έχει. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα σχολιάσω την οµιλία της συναδέλφου. Νοµίζω ότι θα

αναρτηθεί στο διαδίκτυο και θα το κρίνουν αυτό οι συνάδελφοι
καλλιτέχνες. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το νοµοσχέδιο αυτό για την αξιο-
ποίηση του κτηρίου του «ΑΚΡΟΠΟΛ» και για δηµιουργία ενός
φορέα για τη σύγχρονη τέχνη απέχει χιλιόµετρα από τη δική µας
οπτική για το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα έχει µία τελείως διαφο-
ρετική στρατηγική κατεύθυνση από εκείνη του νοµοσχεδίου που
είχε θέσει σε δηµόσια διαβούλευση ο ΣΥΡΙΖΑ τον Απρίλιο του
2019. 

Εµείς οραµατιστήκαµε το «ΑΚΡΟΠΟΛ», ως κόµβο σύγχρονης
τέχνης και δηµιουργίας, ως χώρο ανοικτής έκφρασης και έµ-
πνευσης και ενίσχυσης αυτής της παραγωγής, ενώ εσείς το ορα-
µατίζεσθε, δυστυχώς, ως κέντρο επαγγελµατικής κατάρτισης.

Η δική µας κατεύθυνση ήταν αυτή της προώθησης των εφαρ-
µοσµένων εικαστικών και παραστατικών τεχνών, της ένωσής
τους µε τον κοινωνικό χώρο και µε τον χώρο της πόλης. Η δική
σας στόχευση είναι η παροχή τεχνογνωσίας για την εξεύρεση
πόρων, η δικτύωση µε χρηµατοδοτικούς οργανισµούς και η ανά-
δειξη στελεχών στον τοµέα της πολιτιστικής διαχείρισης. Και το
ερώτηµα που προκύπτει από αυτή τη διαφοροποιηµένη στό-
χευση, είναι διπλό. Το πρώτο αφορά την ίδια την τέχνη και την
άκρατη εµπορευµατοποίησή της και το δεύτερο, την τριτοβάθµια
εκπαίδευση της χώρας µας.

Ως προς την εµπορευµατοποιηµένη οπτική σας για την τέχνη,
δεν χρειάζεται να πούµε τίποτα, γιατί είναι γνωστές οι θέσεις της
Νέας Δηµοκρατίας. Μετατρέποντας, όµως, το «ΑΚΡΟΠΟΛ» σε
ΚΕΚ, τι ακριβώς λέτε στους απόφοιτους των τµηµάτων των ελ-
ληνικών και ξένων πανεπιστηµίων που ασχολούνται µε το αντι-
κείµενο της διαχείρισης των πολιτιστικών αγαθών; Ότι η γνώση
τους είναι άχρηστη; Ότι εσείς ξέρετε καλύτερα; Ότι ένας οργα-
νισµός µε είκοσι µετακλητούς θα φέρει, ως διά µαγείας, λεφτά
από το πουθενά στον κλάδο της σύγχρονης τέχνης; 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, πίσω από αυτή τη νεοφιλελεύθερη φρα-
σεολογία που επέλεξε για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αποκρύ-
πτει την απουσία σχεδίου για την τέχνη και για τον πολιτισµό
γενικότερα. Ο κόσµος του πολιτισµού περνάει τις πιο µαύρες
µέρες του στην ιστορία τον τελευταίο χρόνο. 

Οι ορχήστρες έχουν σιγήσει, οι χοροί έχουν σταµατήσει, τα
τραγούδια έχουν σωπάσει και η δηµιουργία έχει ατονήσει. Τα αρ-
χαία µνηµεία έχουν βυθιστεί στην απαξίωση και στο σκοτάδι. Κι
εσείς, µέσα σε όλον αυτόν τον ζόφο, ισχυρίζεστε ότι κατέχετε το
διαχειριστικό µυστικό, για να βγάλετε λεφτά από τον ελληνικό
πολιτισµό. Τότε, γιατί επί έναν χρόνο ο πολιτισµός µας έχει κα-
ταρρεύσει; Γιατί οι άνθρωποί του έχουν αφεθεί στο έλεος της
τύχης, γενικότερα;

Κάνοντας το «ΑΚΡΟΠΟΛ» κέντρο κατάρτισης που θα µοιράζει
voucher, πώς ακριβώς θα συµβάλετε στη στήριξη της χώρας που
σήµερα περνάει αυτές τις δύσκολες µέρες; 
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Το «ΑΚΡΟΠΟΛ» αποτελεί το δικό σας γεφύρι της Άρτας. Στην
αρχή της θητείας σας οραµατιστήκατε το «ΑΚΡΟΠΟΛ» ως συνέ-
χεια του Αρχαιολογικού Μουσείου. Στη συνέχεια, θέλατε να το
υπογειοποιήσετε. Τελικά, επιλέγετε να το καταστήσετε τεχνικό
γραφείο προς εξεύρεση χρηµατοδοτήσεων. Όµως, και σ’ αυτό
είµαστε βέβαιοι ότι θα αποτύχετε, γιατί όσο και αν η Κυβέρνηση
ισχυρίζεται ότι γνωρίζει την αγορά, το µόνο που έχει καταφέρει
είναι να τη βυθίσει και µαζί της να καταστρέψει όλους όσους
δραστηριοποιούνται στα επιχειρηµατικά ζητήµατα της τέχνης. 

Άλλωστε, η πολιτική σας για τον πολιτισµό είναι εδώ και έναν
χρόνο τελείως αποτυχηµένη. Από τις αποφάσεις σας για την
απόσπαση των αρχαιοτήτων στη Βενιζέλου στη Θεσσαλονίκη,
µέχρι την εικόνα εγκατάλειψης που εκπέµπει σήµερα η Ακρό-
πολη και όλος ο αρχαιολογικός περίπατος της Αθήνας, το έργο
σας στον πολιτισµό δεν διαπρέπει, κυρία Υπουργέ, ούτε η επι-
λογή σας στους Φιλίππους, ούτε η απαράδεκτη εικόνα εγκατά-
λειψης εκατοντάδων αρχαιολογικών χώρων σε όλη τη χώρα,
ούτε βέβαια η πολιτική σας για τα πνευµατικά δικαιώµατα των
καλλιτεχνών, που συρθήκατε αναγκαστικά προς τα εκεί. Το µόνο
που θυµάται κανείς µέχρι τώρα από την Κυβέρνησή σας είναι το
ύφος της εξουσίας και η αδιαφορία σας για τους καλλιτέχνες,
όπως καλή ώρα τώρα.

Ως προς τα υπόλοιπα ζητήµατα του νοµοσχεδίου, θεωρούµε
απαράδεκτη τη διατύπωση του άρθρου 20, µε την οποία µπορεί
πλέον ο οποιοσδήποτε να σκιτσάρει ένα αρχαίο µνηµείο και σας
θυµίζω ότι τον Οκτώβριο του 2019, όταν η «COCA COLA» είχε
σκιτσάρει τον Παρθενώνα πάνω στο µπουκάλι της, η Υπουργός
είχε κατηγορήσει τον ΣΥΡΙΖΑ ότι αυτός φταίει.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Με τη δική σας άδεια. 

ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Δεν σας διέκοψα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Σήµερα η Υπουργός νοµοθετεί την απαλ-

λαγή από κάθε δέσµευση όσων προβαίνουν σε αποτύπωση του
µνηµείου και όχι σε απεικόνιση. Τι είναι η αποτύπωση, λοιπόν;
Μας το λέει το ίδιο το νοµοσχέδιο. Η αποτύπωση, µας λέτε στο
νοµοσχέδιο, έχει µεν ως αφετηρία την υφιστάµενη εικόνα του
µνηµείου, αλλά την υπερβαίνει δηµιουργικά, προσθετικά, αφαι-
ρετικά ή µε οποιονδήποτε άλλον τρόπο. Αν αυτό δεν είναι η φω-
τογραφία του σκίτσου στο µπουκάλι της «COCA COLA», τότε τι
είναι;

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να αναφερθώ και σε ένα µείζον ζή-
τηµα της επικαιρότητας, αυτό της µετατροπής της Αγιάς Σοφιάς
σε τζαµί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Είναι σαφές ότι όλοι καταδικάζουµε τον

αναθεωρητισµό της κυβέρνησης της Τουρκίας και εκφράζουµε
την αµέριστη προσήλωσή µας στην προσπάθεια θεσµικής διε-
θνοποίησης του ζητήµατος, ώστε να αποτραπούν αυτά τα σχέ-
δια. 

Το ζήτηµα όµως που σχετίζεται µε το Υπουργείο Πολιτισµού
της χώρας µας είναι πιο συγκεκριµένο. Η Ελλάδα την προηγού-
µενη πενταετία δούλεψε πάρα πολύ µεθοδικά στο θέµα της ενί-
σχυσης της πολιτιστικής διπλωµατίας. Αυτή την πολιτιστική
διπλωµατία δεν φαίνεται να την κινητοποιεί τώρα η αρµόδια
Υπουργός. Πριν από δύο χρόνια, θυµίζω, είχαµε φιλοξενήσει
στην Αθήνα το forum των αρχαίων πολιτισµών, όπου είχαµε κα-
λέσει δέκα χώρες, µεταξύ των οποίων χώρες του µουσουλµανι-
κού κόσµου.

Στα τότε συµπεράσµατα των εργασιών είχαµε συµφωνήσει
στην ενίσχυση του πολιτισµού ως παράγοντα προώθησης του
διαλόγου, σε σχέση µε την προστασία των παγκόσµιων µνηµείων.
Δυστυχώς, εκτός από µία εκ των υστέρων ανακοίνωση του
Υπουργείου Πολιτισµού, δεν φαίνεται να υπάρχει κάποιος -οποι-
οσδήποτε- σχεδιασµός για τη διεθνοποίηση της προσπάθειας
προστασίας του µνηµείου της Αγιάς Σοφιάς. Μάλιστα, σε σχετική
δηµόσια ανακοίνωση του Συλλόγου Ελλήνων Αρχαιολόγων µα-
θαίνουµε ότι η Τουρκία έχει χαράξει την ίδια µοίρα και για την

Αγιά Σοφιά της Τραπεζούντας, αλλά και για την Αγιά Σοφιά της
Βιζύης, στην οποία µάλιστα οι εργασίες µετατροπής της σε τζαµί
έχουν φέρει τεράστιες ζηµιές.

Πρέπει, λοιπόν, άµεσα να ξαναδείτε τη στρατηγική σας και να
ενεργοποιήσετε την πολιτιστική διπλωµατία, όπως θα πρέπει και
η Βουλή και το Υπουργείο Εξωτερικών να ενεργοποιήσουν τη
θρησκευτική διπλωµατία. Και οι «γαλάζιοι» δήµαρχοί σας να
ενεργοποιήσουν τη διπλωµατία των πόλεων, γιατί αυτές τις κινή-
σεις πρέπει να κάνουν και όχι να αναρτούν οι Βουλευτές σας
γραφικές κορώνες µε ξιφολόγχες και λιανοντούφεκα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Μάλαµα.

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Σκουρολιάκος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε µια παρατήρηση ξεκινώντας. Αυτή τη

στιγµή, βεβαίως, τα έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας είναι άδεια -
είναι ένας Βουλευτής από ό,τι βλέπω εδώ- αλλά προηγουµένως
που ήρθαν και µίλησαν κάποιοι Βουλευτές και έφυγαν, έβαλαν
ενστάσεις για τις οποίες θα µπορούσαν πραγµατικά να είχαν
πάρει απαντήσεις, αν παρακολουθούσαν τις εργασίας της Επι-
τροπής Μορφωτικών Υποθέσεων, όπου και εκεί δεν προσήλθαν
να συζητήσουν και να υποστηρίξουν αυτό το νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στο νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα, θα µπορούσε να πει κανείς πως πράγµατι συγκρούονται
δύο διαφορετικοί κόσµοι. Ο ένας είναι ο κόσµος της δηµιουρ-
γίας, της συνεργασίας, της υποστήριξης της σύγχρονης ανεξάρ-
τητης καλλιτεχνικής παραγωγής, ο κόσµος της έρευνας, της
ανταλλαγής απόψεων και καλλιτεχνικών εµπειριών. 

Αυτός είναι ο κόσµος που πρότεινε ο ΣΥΡΙΖΑ στο δικό του νο-
µοσχέδιο για το «ΑΚΡΟΠΟΛ», που δεν πρόλαβε, λόγω εκλογών,
να ψηφίσει. Με αυτόν τον κόσµο συντάσσονται και οι φορείς των
καλλιτεχνών που συµµετείχαν στις διαδικασίες της Επιτροπής
Μορφωτικών Υποθέσεων. 

Κάποιους από αυτούς τους ευχαρίστησε η κυρία Υπουργός.
Βεβαίως, όλοι αυτοί διαφώνησαν και ακόµη σήµερα έχουµε
αναρτήσεις στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης, όπως την ανάρτηση
του υπευθύνου κ. Λεοντάρη από το SUPPORT ART WORKERS,
που µας ευχαρίστησε, αλλά λέει: να µην ξεχνιόµαστε, είµαστε
αντίθετοι µε αυτό το νοµοσχέδιο.

Ο άλλος κόσµος, τώρα, είναι εκείνος της νεοφιλελεύθερης αν-
τίληψης, όπου τα πάντα αποτιµώνται µε κέρδος και το µόνο που
χρειάζεται να κάνει το νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ» είναι να λειτουργήσει σαν µια δεξαµενή καλλιτεχνών υπό
τον έλεγχο επίδοξων κρατικών µάνατζερ. Έρχεται, δηλαδή, η Κυ-
βέρνηση να επιµορφώσει, λέει, τους καλλιτέχνες στο να διαχει-
ρίζονται οικονοµικά την καλλιτεχνική τους ύπαρξη και το έργο
τους. 

Αυτός είναι ο κόσµος της Κυβέρνησης. Στη φούρια τους,
όµως, να στήσουν όπως-όπως ένα νοµοσχέδιο, κανείς δεν τους
είπε ότι αυτό που οραµατίζονται συµβαίνει ήδη. Σοβαρά; Αυτό
το όραµα έχουν γι’ αυτό το «ΑΚΡΟΠΟΛ»; Δεν έχει κανένα άλλο
περιεχόµενο η πρότασή τους; Πάντα οι καλλιτέχνες ήταν µάνα-
τζερ του εαυτού τους. Το έχουµε πει πάρα πολλές φορές και το
ξέρουµε από προσωπική πείρα. Όµως, η αντιµετώπιση των καλ-
λιτεχνών, αλλά και των προβληµάτων τους, ειδικά την περίοδο
της πανδηµίας, ήταν επιεικώς απαράδεκτη και απαξιωτική από
µέρους της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Μοιράσατε εκατοµµύρια,
σε απευθείας αναθέσεις προς καλλιτέχνες και επιχειρήσεις,
χωρίς να δεχθείτε δηµόσιες αιτήσεις από κανέναν που θα ήθελε
να αιτηθεί στήριξης µε τη δική του πρόταση, κάτι σαν τη λίστα
«Μητσοτάκη - Πέτσα» για τα µέσα µαζικής επικοινωνίας. 

Αφήσατε πάνω από δώδεκα χιλιάδες δηµιουργούς εκτός των
µέτρων στήριξης -σας τα έχουµε πει, σας έχουµε κάνει ερωτή-
σεις, τα ξέρετε- παρ’ ότι τους υποχρεώσατε σε ακούσια ανεργία.
Παρ’ ότι χιλιάδες καλλιτέχνες βρίσκονται στα όρια της φτώχειας,
εξακολουθείτε να µην παίρνετε ούτε ένα µέτρο στήριξής τους.
Οι καλλιτέχνες καθηµερινά βρίσκονται στο δρόµο και διεκδικούν,
όπως χθες το απόγευµα, αλλά εσάς δεν ιδρώνει το αυτί σας. 
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Θα µπορούσα να πω κι άλλα παραδείγµατα. Ο χρόνος, όµως,
είναι περιορισµένος.

Φέρνετε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο απολύτως κενό περιεχοµέ-
νου. Τι νοµοθετεί; Διορισµούς. Διορισµούς Δ.Σ., διορισµό µιας
διεθνούς επιτροπής, διορισµούς υπαλλήλων χωρίς ΑΣΕΠ, απο-
σπάσεις υπαλλήλων. Δεκαεπτά θέλουµε εµείς, τριάντα δύο έλεγε
ο ΣΥΡΙΖΑ. Αποσπάσεις υπαλλήλων από τον ευρύτερο δηµόσιο
τοµέα. Διορισµό, και όχι προκήρυξη για το διευθυντή. Αλλεργία
έχετε µε την πλήρωση των δηµόσιων θέσεων ευθύνης µε διαφά-
νεια. Τακτική σας ο διορισµός ανθρώπων σας πίσω από κλειστές
πόρτες, στρατιές γαλάζιων παιδιών στο δηµόσιο, συνωστισµός
εν µέσω κορωνοϊού. 

Όµως, αυτό το κενού περιεχοµένου νοµοσχέδιο στήθηκε για
να κρύψετε αµαρτωλές διατάξεις, που ήρθαν τελευταία στιγµή.
Τολµάτε, λοιπόν, να καταργήσετε την αδειοδότηση από το
Υπουργείο Πολιτισµού και την καταβολή τέλους στο δηµόσιο,
στο Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων, για απεικονίσεις µνηµείων
που δεν είναι πίστες αποτυπώσεις της υφιστάµενης εικόνας του
µνηµείου. Θα καταθέσω φωτογραφίες εδώ. 

Όταν αυτό έγινε επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, δεν απαγορεύτηκε
αµέσως µόνον η διαφήµιση -και αυτό έγινε- αλλά εδόθη εντολή
από την Υπουργό, την κ. Ζορµπά, να γίνει γνωστό ποιος έδωσε
αυτή την άδεια. Γιατί δεν την έδωσε ο Υπουργός. Δεν την έδωσε
η εξουσία του ΣΥΡΙΖΑ, που ήταν στον τελευταίο όροφο του
Υπουργείου. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Έβγαλε απόφαση χωρίς νοµική γνωµοδότηση.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Αυτό το κενό πε-
ριεχοµένου νοµοσχέδιο, λοιπόν, φέρνει κι άλλα χειρότερα. Κα-
ταργείτε το ρυθµιστικό πλαίσιο και ανοίγετε τον δρόµο για την
παραχώρηση σε ιδιώτες της παραγωγής και εµπορίας πιστών αν-
τιγράφων, αυτά που πωλούνται περισσότερο και κοστίζουν στον
αγοραστή πιο ακριβά. Παραχωρείτε σε ιδιώτες, δηλαδή, δικαιώ-
µατα και υπεραξία από τα δικαιώµατα του δηµοσίου πάνω στα
µνηµεία της χώρας. Πείτε µας ξεκάθαρα, µε ένα ναι ή ένα όχι,
δίνετε την ευκαιρία να παραχθούν και να πωληθούν πιστά αντί-
γραφα από ιδιώτες; Χάνει το δηµόσιο πόρους;

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Όχι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Γιατί έχετε τόση
αγωνία, κυρία Μενδώνη; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σκουρολιάκο,
µην κάνετε διάλογο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Μην έχετε αγωνία.
Μη µε διακόπτετε, κυρία Μενδώνη. 

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Δεν έχω αγωνία. Ζητήσατε απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σκουλοριάκο,
σας παρακαλώ ολοκληρώστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Μην έχετε τόσο
µεγάλη αγωνία. Μην είστε τόσο εκνευρισµένη. Μάθετε να λει-
τουργείτε δηµοκρατικά, µάθετε να ακούτε.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Όχι από εσάς, κύριε Σκουρολιάκο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Δεν είσαστε στο
γραφείο του Υπουργείου σας, κυρία Μενδώνη, και δεν είµαστε
υπάλληλοί σας. Είµαστε εκλεγµένοι Βουλευτές και δεν πρέπει να
µας διακόπτετε! Δεν είµαστε υπάλληλοί σας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σκουρολιάκο,
σας παρακαλώ!

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Θέλατε απάντηση. Σας έδωσα απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην τον διακόπτετε,
κυρία Υπουργέ. 

Συνεχίστε, κύριε Σκουρολιάκο, σας παρακαλώ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Χάνει το δηµόσιο

πόρους, όπως αποφαίνεται το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους,
αλλά και η επιτροπή αξιολόγησης του Υπουργείου. Βεβαίως, δεν
καθορίζουν ακριβώς τη ζηµία του δηµοσίου, γιατί δεν γνωρίζουν

ακόµα το πλήθος των πωλήσεων. Εκεί πάει το «ενδεχοµένως»,
από το οποίο προσπαθεί να γαντζωθεί η Υπουργός, ότι δεν χάνει
σίγουρα. 

Ο ιδιώτης, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όποια τέλη και να απο-
δώσει στο Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων, θα κερδίσει πολλαπλά-
σια. Αυτά τα πολλαπλάσια τα χάνει το δηµόσιο, δηλαδή ο
ελληνικός λαός. Εσείς που λέτε πως ο πολιτισµός πρέπει να είναι
αυτοχρηµατοδοτούµενος, του στερείτε τα χρήµατα που µπορεί
να φέρει στο Δηµόσιο από το δικαίωµά του να παράγει και να
πωλεί πιστά αντίγραφα του πολιτιστικού µας πλούτου. 

Στη συζήτηση των φορέων δεν δεχτήκατε τη συµµετοχή των
αρχαιολόγων, που µε χθεσινή ανακοίνωσή τους -θα την κατα-
θέσω- αποδοµούν το νοµοσχέδιό σας. Κρίµα. Από την αρχαιολα-
τρία σας φτάσαµε στην παντελή αδιαφορία σας για τον
πολιτισµό, αρχαίο και σύγχρονο.

Κυρίες και κύριοι της κυβερνητικής Πλειοψηφίας, κανείς από
τους είκοσι οκτώ Βουλευτές σας που συµµετέχουν στην Επι-
τροπή Μορφωτικών Υποθέσεων, δεν πήρε τον λόγο σε τρεις συ-
νεδριάσεις για να υποστηρίξει το νοµοσχέδιό σας. Αναιµική και
η σηµερινή συµµετοχή σας ως Κοινοβουλευτική Οµάδα εκατόν
πενήντα οκτώ Βουλευτών. Αντιλαµβανόµαστε τη δύσκολη θέση
σας και σας κατανοούµε. 

Να πω και κάτι άλλο. Φέρατε κάποια διόρθωση. Την αποδεχό-
µαστε και θα την υπερψηφίσουµε. Πρόκειται για την επέκταση
της παραχώρησης από τα είκοσι ξανά στα ενενήντα εννιά χρόνια
για το κτήριο του Μουσείου Σύγχρονης Τέχνης. 

Το άρθρο 4, όµως, δεν µπορούµε να το δεχτούµε και το κατα-
ψηφίζουµε, γιατί προσθέτει µεν εκπρόσωπο των εργαζοµένων
στο διοικητικό συµβούλιο -είναι στη σωστή κατεύθυνση- αλλά η
δική µας άρνηση εστιάζει στο ότι στα υπόλοιπα µέλη του διοικη-
τικού συµβουλίου δεν είναι υποχρεωτικά -έστω ως ποσόστωση-
κάποιοι καλλιτέχνες, αλλά όποιος θέλει ο Υπουργός. Γιατί τέτοια
αλλεργία απέναντι στους καλλιτέχνες; Ή δεν υπάρχουν τόσο
πολλοί πρόθυµοι; Δεν ξέρω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ολοκληρώνω και
θα είχα ολοκληρώσει, αν µε άφηνε η κυρία Υπουργός να κάνω
τη δουλειά µου όπως πρέπει.

Κυρία Υπουργέ, εδώ κι ένα χρόνο σε καµµία από τις εξαγγε-
λίες σας δεν έχετε πέσει µέσα. Όλα πάνε αργότερα και αργό-
τερα και αργότερα: αναβατόρια ανθρώπων, ενοποίηση χώρων.
Εδώ κι ένα χρόνο θα ενοποιηθούν τα πάντα, κι ακόµα όπως ήταν
παραµένουν, και πολλά άλλα. 

Μας φέρατε ένα νοµοσχέδιο που βάζει ταφόπλακα στις προσ-
δοκίες του καλλιτεχνικού κόσµου. Χρησιµοποιείτε το «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ» ως προπέτασµα καπνού για τον πραγµατικό στόχο σας,
που είναι το ξεπούληµα σε ιδιώτες του Παρθενώνα και όλων των
άλλων ιστορικών συµβόλων της χώρας µας. Και, µάλιστα, σε
ποια συγκυρία; Της µέρας που η Αγία Σοφία, το οικουµενικό σύµ-
βολο του πολιτισµού, ταλαιπωρείται βάναυσα, αντιµετωπίζεται
µε πρωτοφανή βαρβαρότητα. Αλήθεια, τις περικεφαλαίες από το
Μακεδονικό τι τις κάνατε; Τις πετάξατε;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επόµενη προοδευτική κυβέρ-
νηση θα αποδώσει το «ΑΚΡΟΠΟΛ» στους καλλιτέχνες και, βε-
βαίως, θα προασπίσει τους πόρους του δηµοσίου που
απορρέουν από τη διαχείριση της πολύτιµης κληρονοµιάς µας.
Ήρθατε µε κούφια λόγια για να χτίσετε. Αλίµονο όµως, ένα
χρόνο γκρεµίζετε, γκρεµίζετε, γκρεµίζετε. Δεν θα συνεχίσετε για
πολύ. 

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σκουρολιάκος καταθέτει για

τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Σκουρολιάκο.
Θα συνεχίσουµε µε την κ. Αναστασία Γκαρά, Βουλευτή ΣΥ-

ΡΙΖΑ, από τον ακριτικό Έβρο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή το σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Πολιτισµού δεν θα µπορούσα παρά να αρχίσω την
οµιλία µου, εκφράζοντας από αυτό το Βήµα τον αποτροπιασµό
µου αλλά και τη βαθιά µου θλίψη και οργή για την αποτρόπαια,
παρανοϊκή απόφαση του Τούρκου Προέδρου να µετατρέψει τον
Ιερό Ναό της Αγίας Σοφίας σε τζαµί. 

Κι αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Με ποιο δι-
καίωµα προσβάλλει κάποιος ένα µοναδικό µνηµείο παγκόσµιας
πολιτιστικής κληρονοµιάς, σύµβολο πολιτισµού και χριστιανι-
σµού της οικουµένης; Με ποιο δικαίωµα προσβάλλεται ο χαρα-
κτήρας και η ιστορικότητα της Αγίας Σοφίας; Με ποιο θράσος
µπορεί να κρύψει κανείς τις µοναδικές αυτές τοιχογραφίες, που
αφηγούνται την τέχνη, την ιστορία αλλά και τη βιαιότητα που
ασκήθηκε στους λαούς αλλά και στο ίδιο το µνηµείο στο πέρα-
σµα των αιώνων; Με ποιο θράσος να πνίξει κανείς, να εγκλωβίσει
το δέος που προκαλεί στην οικουµένη η Αγία Σοφία;

Αναρωτιέµαι, επίσης: Ποια η στάση της ελληνικής Κυβέρνησης
όχι µόνο σ’ αυτή την αποτρόπαια απόφαση, αλλά και στο σύνολο
της αυξανόµενης τουρκικής προκλητικότητας; Είναι δυνατόν η
απάντηση της ελληνικής πολιτείας σε όλα τα παραπάνω να είναι
η µυστική διπλωµατία και οι κρυφές συναντήσεις µε την Τουρκία
και τη Γερµανία, τις οποίες η Βουλή και τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης πληροφορούνται από δηλώσεις πολιτικών προσώπων
ξένων χωρών; Το Υπουργείο Πολιτισµού σε ποιες ενέργειες προ-
χώρησε άραγε; Ποια η στρατηγική που ακολουθείται;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πολιτική -και ειδικά η εξωτε-
ρική πολιτική- απαιτεί την πρόβλεψη. Είναι ισχυρό στοιχείο της
εξωτερικής πολιτικής η πρόβλεψη. Απαιτεί την πρόβλεψη των κι-
νήσεων του άλλου, προκειµένου να δηµιουργήσεις το πεδίο ώστε
να αποτρέψεις επιθετικές κινήσεις. 

Δυστυχώς, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αδυνατεί να
αναλύσει, να «διαβάσει» την τουρκική εξωτερική πολιτική, µε
αποτέλεσµα να τρέχει πίσω από τα γεγονότα, τηρώντας µια υπο-
χωρητική και αλλοπρόσαλλη στάση πολλές φορές. Αρχικά αντι-
µετώπιζε τον Ερντογάν ως αποµονωµένο. Τα γεγονότα, όµως,
δεν το αποδεικνύουν. Το παράνοµο τουρκολυβικό σύµφωνο, η
εργαλειοποίηση και η κατεύθυνση προσφύγων στα σύνορα, τα
λίγα δεκάδες µέτρα του κ. Δένδια, το «ΟΡΟΥΤΣ ΡΕΪΣ» που το
πήρε ο άνεµος και έφτασε µέχρι την Κρήτη, ο αποκλεισµός µας
από τις διεθνείς συζητήσεις και άλλα πολλά γεγονότα αποδει-
κνύουν µια προβληµατική στάση της ελληνικής Κυβέρνησης στην
εξωτερική πολιτική. 

Να θυµηθούµε ότι µέλη της Κυβέρνησης, όπως ο Αναπληρω-
τής Υπουργός Εξωτερικών της χώρας µας, έκαναν δηλώσεις µία
µόλις ηµέρα πριν ο Τούρκος Πρόεδρος ανακοινώσει τη µετα-
τροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαµί και έλεγε ότι δεν θα τολµήσει
να το κάνει. Τόσο καλά είχαν «διαβάσει» τον Ερντογάν!

Επίσης, θυµίζω τη συνοµιλία του κ. Μητσοτάκη µε τον Ερντο-
γάν δέκα µέρες πριν, αφού είχε ανακοινωθεί η πρόθεση µετα-
τροπής σε τζαµί από την τουρκική πλευρά. Τέθηκε, άραγε, από
τον Πρωθυπουργό το θέµα της Αγίας Σοφίας µε πυγµή; 

Ενηµέρωση σε εµάς δεν υπάρχει, αλλά η εξέλιξη προκαλεί
πολλά ερωτηµατικά. Γι’ αυτό κι εµείς επιµένουµε στη σύσταση
ενός εθνικού µετώπου, που θα ασκήσει µια πολυδιάστατη εξω-
τερική πολιτική συµµαχιών, όπως και την επιβολή κυρώσεων
στην Τουρκία. Αν δεν είναι τώρα η ώρα, πότε είναι; 

Σε ό,τι αφορά το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δυστυχώς για το σύνολο των καλλιτεχνών και των αν-
θρώπων του πολιτισµού το νοµοσχέδιο είναι µια πιστή συνέχεια
των καταστροφικών επιλογών της πολιτικής ηγεσίας του Υπουρ-
γείου Πολιτισµού κατά τη διάρκεια της υγειονοµικής κρίσης. Δεν
µας ξαφνιάζει. Δεν φτάνει που η Κυβέρνηση Μητσοτάκη την πε-
ρίοδο της κρίσης, αφού επέβαλε καθολικές απαγορεύσεις,
άφησε στο έλεος της πείνας τους καλλιτέχνες, µε πενιχρά µέτρα
στήριξης -τα ελάχιστα, δε, χρήµατα που τελικά δόθηκαν, µοιρά-
στηκαν µε αδιαφάνεια και µε τη δηµιουργία ενός κλίµατος διχό-
νοιας µεταξύ των καλλιτεχνών-, σήµερα η Υπουργός Πολιτισµού
φέρνει ένα νοµοσχέδιο για το «ΑΚΡΟΠΟΛ» που µιλά για επιµόρ-
φωση καλλιτεχνών, για ζητήµατα της αγοράς, για εργαστήρια
µάρκετινγκ, για το πώς θα χειρίζονται προγράµµατα ΕΣΠΑ και
τηλεκαταρτίσεις. Μετατρέπει την καλλιτεχνική δηµιουργία σε εµ-

πορεύσιµο προϊόν και δεν προάγει την τέχνη, αλλά κυρίως το µά-
νατζµεντ. Είναι το µόνο που τους ενδιαφέρει.

Το ερώτηµα που τίθεται, βέβαια, είναι ποια σχέση έχουν όλα
τα παραπάνω µε την τέχνη και τον πολιτισµό. Η απάντηση είναι
απλή: Όση σχέση είχαν και τα µαθήµατα τηλεκατάρτισης τύπου
«σκόιλ ελικίκου» του κ. Βρούτση µε την ενίσχυση των νέων επι-
στηµόνων για την αντιµετώπιση της τρέχουσας κρίσης. Το µόνο
που εξυπηρετείται, τελικά, είναι η εµπορευµατοποίηση της τέ-
χνης. 

Παράλληλα, είναι άλλο ένα νοµοσχέδιο της Νέας Δηµοκρατίας
βολέµατος «ηµετέρων», πάγια τακτική της Κυβέρνησης από τότε
που ανέλαβε τη διακυβέρνηση, εδώ και έναν χρόνο. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ, από την άλλη, έχει µια εντελώς διαφορετική πρό-
ταση για τη λειτουργία του «ΑΚΡΟΠΟΛ» ως κέντρο ενίσχυσης
των τεχνών και του πολιτισµού. Ένας δηµόσιος θεσµός, ένας
καλλιτεχνικός κόµβος, που θα αγκαλιάζει τις τέχνες και τους καλ-
λιτέχνες και θα ενισχύει την αυτόνοµη καλλιτεχνική σκηνή, τη
σύγχρονη καλλιτεχνική δηµιουργία. 

Βεβαίως, δεν µπορώ να µη σχολιάσω και το άρθρο 20 στο δεύ-
τερο µέρος του νοµοσχεδίου, που προφανώς είναι και ο κύριος
λόγος που έρχεται όλο αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτός είναι ο στό-
χος. Με το άρθρο αυτό, λοιπόν, επιτρέπεται η χρήση της απει-
κόνισης ενός µνηµείου για εµπορικούς λόγους. Μπορεί, για
παράδειγµα, οποιαδήποτε εταιρεία να βγάζει µια φωτογραφία
του Παρθενώνα ή οποιουδήποτε άλλου ιστορικού µας µνηµείου
και στη συνέχεια να την τοποθετεί σε µια συσκευασία ή σε ένα
προϊόν και να την εµπορεύεται. Παραχωρείτε, δηλαδή, τα δικαιώ-
µατα και την υπεραξία των µνηµείων της χώρας µας και, µάλιστα,
χωρίς όρους, χωρίς αδειοδότηση. Εµπορεύεστε, δηλαδή, τη
δόξα των προγόνων µας, την αυταξία της πολιτιστικής µας κλη-
ρονοµιάς. Η ειρωνεία, δε, είναι ότι η διάταξη αυτή έρχεται τις
ηµέρες που πλήττεται η αξία του µνηµείου της Αγίας Σοφίας στο
συµβολικό της επίπεδο. 

Κλείνοντας, κυρία Υπουργέ, θα ήθελα να απευθύνω δύο επί-
καιρα ερωτήµατα που απασχολούν χιλιάδες συµπολίτες µας. Η
Κυβέρνηση πήρε την απόφαση να απαγορεύσει τη διεξαγωγή εκ-
δηλώσεων και πανηγυριών για υγειονοµικούς λόγους και σωστά.
Ποια µέτρα στήριξης θα λάβετε για τις χιλιάδες µουσικούς, καλ-
λιτέχνες και τεχνικούς που απασχολούνται σε αυτά; Γνωρίζετε,
και γνωρίζουµε όλοι, ότι υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι προσπο-
ρίζονται απ’ αυτή τη δουλειά και δεν έχουν κανένα άλλο εισό-
δηµα. Έχετε προνοήσει γι’ αυτούς τους επαγγελµατίες ή είναι
και αυτοί αόρατοι για την Κυβέρνηση, όπως και χιλιάδες άλλοι
εργαζόµενοι; 

Επιπλέον, θα είχε µεγάλο ενδιαφέρον να µας ενηµερώσετε
σχετικά µε το τι σχεδιάζετε να κάνετε και πώς σκέφτεστε να συν-
δράµετε και να ενισχύσετε τις χιλιάδες πολιτιστικούς συλλόγους,
οι οποίοι είναι οι διοργανωτές αυτών των εκδηλώσεων, σύλλογοι
µε σπουδαίο έργο και συµβολή στον πολιτισµό και την παρά-
δοση, που δίνουν ζωή κυρίως στην περιφέρειά µας, σύλλογοι
που καλύπτουν τα έξοδά τους για τη λειτουργία και την έρευνά
τους από τα έσοδα αυτών των εκδηλώσεων και των πανηγυριών.

Δυστυχώς, κυρία Υπουργέ, δεν σας απασχολούν αυτά τα επί-
καιρα ζητήµατα, αυτά τα ζητήµατα βιωσιµότητας των καλλιτε-
χνών. Δεν έχετε πάρει καµµία πρωτοβουλία, παρά βάζετε σε
προτεραιότητα ένα νοµοσχέδιο το οποίο κρύβει, ουσιαστικά, την
εµπορευµατοποίηση των ιστορικών µας µνηµείων, της τέχνης και
του πολιτισµού.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι
εµείς.

Από τον Έβρο πάµε στην Κοζάνη και στην κ. Καλλιόπη Βέττα
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ -η οποία λείπει-

, δεν µπορώ να µη σχολιάσω το πόσο µόνοι υπήρξατε στην υπε-
ράσπιση αυτού του νοµοσχεδίου κατά την εξέτασή του στις
τέσσερις συνεδριάσεις της επιτροπής. Πέρα από τον εισηγητή
της Πλειοψηφίας, δεν βρέθηκε ούτε ένας συνάδελφος της Νέας
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Δηµοκρατίας να µιλήσει για αυτό. Οι αρχαιολόγοι αποκλείστηκαν
αναίτια από την επιτροπή, για να µην τοποθετηθούν στο δεύτερο
µέρος του νοµοσχεδίου, που µας φέρατε χωρίς δηµόσια διαβού-
λευση, ενώ οι φορείς του σύγχρονου πολιτισµού που κλήθηκαν
στην επιτροπή στάθηκαν επικριτικά απέναντι σε αυτό, στάθηκαν
επικριτικά στην επιλογή σας να µετατρέψετε το ιστορικό «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ» σε ένα ιδιότυπο κέντρο εκπαίδευσης και κατάρτισης καλ-
λιτεχνών. Και αυτό γιατί δεν καταφέρνει να αποτελέσει έναν
πνεύµονα ελεύθερης καλλιτεχνικής έκφρασης και δηµιουργίας,
όπως οραµατίστηκε το αντίστοιχο νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ και
µια ανάσα για τον σύγχρονο πολιτισµό, όπως ήταν το όραµα του
καλλιτεχνικού κόσµου. 

Αλήθεια, θυµίζει κάτι στην κυρία Υπουργό η ηµεροµηνία 9 Γε-
νάρη του 2012, όταν ήταν Γενική Γραµµατέας στο Υπουργείο Πο-
λιτισµού; Ήταν η µέρα που το ιστορικό «ΑΚΡΟΠΟΛ» τυλίχτηκε
στις φλόγες για δεύτερη φορά µέσα σε λίγους µήνες, ενώ γίνον-
ταν εργασίες αποκατάστασής του. Ήταν τότε που σκοτείνιασαν
τα µπαλκόνια του, εκείνα τα µπαλκόνια από τα οποία τραβήχτηκε
το µοναδικό ιστορικό ντοκουµέντο για την επίθεση του τανκ της
χουντικής κυβέρνησης στο Πολυτεχνείο, γκρεµίζοντας διεθνώς
την προπαγάνδα του κέντρου επιχειρήσεων της χούντας που είχε
στηθεί σε άλλο δωµάτιο το «ΑΚΡΟΠΟΛ» για να δυσφηµίσει την
εξέγερση. 

Αυτοί είναι οι συµβολισµοί που φέρνει το πανέµορφο «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ». Και είναι κρίµα. Δεν του πρέπει, δεν του αξίζει να εγκλω-
βιστεί σε µια στενόµυαλη ιδέα, σε µια ρότα µικρή, δεν του αξίζει
να καταντήσει από όραµα και από µπαλκόνι τέχνης και ιδεών,
ανοιχτό στον κόσµο, ένας ταπεινός διαχειριστής κονδυλίων και
προγραµµάτων. Ούτε, φυσικά, αξίζει στα µοναδικά και λαµπερά
εκθέµατα του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου να υπογειοποι-
ηθούν, απλά και µόνο για να γίνουν ακόµη κάποιες εργολαβίες. 

Επίσης, δεν αξίζει και στο Υπουργείο Πολιτισµού της χώρας
να λείπει από τον σχεδιασµό και από τις εγκρίσεις που απαιτούν-
ται για τον «µεγάλο περίπατο» στο ιστορικό κέντρο της Αθήνας.
Και σίγουρα δεν αξίζει στην Ακρόπολη και στον Ιερό Βράχο να
µην είναι φέτος προσβάσιµος για άτοµα µε αναπηρία, επειδή πέ-
σατε έξω σε κάθε χρονοδιάγραµµα για τον ανελκυστήρα εν µέσω
εµπλοκής ιδιωτών, καταγγελιών και ντροπιαστικών ικριωµάτων,
εκθέτοντας διεθνώς τη χώρα.

Κανένας σχεδιασµός πουθενά. Οι καλλιτέχνες και οι εργαζόµε-
νοι στον πολιτισµό βρίσκονται σε πλήρη απόγνωση, χωρίς καµµία
στήριξη, ιδιαίτερα τώρα, και η πολιτιστική µας κληρονοµιά σε κίν-
δυνο. Μοιάζει σαν να µην αντιλαµβάνεστε καν ως Κυβέρνηση ότι
ο πολιτισµός είναι παντού και προσπαθείτε να τον φέρετε στα
µέτρα σας. Καταστρέφετε µοναδικές αρχαιότητες - δώρα για τη
χώρα και τη συµπρωτεύουσα. Φιµώνετε την Αρχαιολογική Υπηρε-
σία. Αργείτε να αντιδράσετε για την Αγία Σοφία. Ζητάτε απερίσκε-
πτα τον δανεισµό των κλεµµένων γλυπτών του Παρθενώνα και
πλέον εισάγετε χωρίς διαβούλευση, χωρίς συνείδηση και χωρίς
σεβασµό τροποποίηση του αρχαιολογικού νόµου, επιτρέποντας
σε κάθε ιδιώτη και ιδιωτική εταιρεία την άκρατη και αισχρή εµπο-
ρευµατοποίηση των µνηµείων της χώρας.

Με τα άρθρα 20 και 25 καταργείται η αδειοδότηση από το
Υπουργείο Πολιτισµού και η καταβολή τέλους στο ελληνικό δη-
µόσιο, στο ΤΑΠ, για τα απλά αντίγραφα και τις απεικονίσεις µνη-
µείων που δεν είναι πιστές αποτυπώσεις της υφιστάµενης
κατάστασής τους. Παλαιότερες φωτογραφίες, σχέδια µε µικρό-
τερες ή µεγαλύτερες διαφορές σε σχέση µε την υφιστάµενη κα-
τάσταση, φωτογραφίες µνηµείων που έχουν υποστεί κάποια
επεξεργασία µπορούν να χρησιµοποιηθούν ελεύθερα για οικο-
νοµικό, εµπορικό ή διαφηµιστικό σκοπό.

Επίσης, καταργείται το ρυθµιστικό πλαίσιο και ανοίγει η κερ-
κόπορτα για την παραχώρηση σε ιδιώτες ακόµα και της παρα-
γωγής και εµπορίας πιστών αντιγράφων και εκµαγείων, ενώ
ακόµα και για τις ελάχιστες χρήσεις απεικονίσεων που χρήζουν
αδειοδότησης και καταβολής τελών έχουν αφαιρεθεί οι ποινικές
διατάξεις σε περίπτωση που χρησιµοποιηθούν µε σκοπό το κέρ-
δος, σε αντίθεση µε όσα αναφέρονται στην αιτιολογική έκθεση,
και έχουν παραµείνει µόνο στα ακριβή αντίγραφα.

Κυρία Υπουργέ, πού είναι, άραγε, το ενδιαφέρον σας για το
brand name των µνηµείων, που δήθεν θα το αναβαθµίζατε, όπως

λέγατε εσείς και ο Πρωθυπουργός στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις της Κυβέρνησης έναν χρόνο πριν; Νοµίζετε πως θα το κα-
ταφέρετε αυτό καταστρατηγώντας το συγκεκριµένο άρθρο, που
στην ουσία προφυλάσσει τα οικονοµικά και ηθικά δικαιώµατα του
ελληνικού δηµοσίου επί των µνηµείων της χώρας; Με το να θε-
σµοθετείτε συνειδητά το πώς ένας ιδιώτης -ακόµη και µε σκοπό
το κέρδος- θα αποφύγει µε νοµιµοφάνεια την αδειοδότηση και
την καταβολή των προβλεπόµενων τελών στο δηµόσιο; Με ποιο
δικαίωµα το κάνετε αυτό; Με ποια εντολή ταπεινώνετε τη δηµό-
σια περιουσία, την κληρονοµιά, την υπερηφάνεια του ελληνικού
λαού; Ακόµη και η µικρότερη ιδιωτική εταιρεία ξέρει να διαφυ-
λάττει καλύτερα τα συµφέροντά της και τα δικαιώµατά της, σε
αντίθεση µε την Κυβέρνηση της χώρας, που επιλέγει να νοµοθε-
τήσει έτσι ώστε η ίδια η χώρα να τα απολέσει.

Κατά τα άλλα, στο κτήριο του «ΑΚΡΟΠΟΛ» θα στεγάζεται -φαν-
τάζοµαι- και πωλητήριο του ΤΑΠ. Νοµοθετείτε ώστε να αναπτυχθεί
µια παρασιτική οικονοµία, για να πωλούνται ελεύθερα, χωρίς αδει-
οδότηση και τέλη, ανταγωνιστικά του προϊόντα, δηλαδή ελαφρώς
παραλλαγµένα αντίγραφα, καρικατούρες µνηµείων και δήθεν εµ-
πνευσµένες αποτυπώσεις µνηµείων σε ψηφιακές εφαρµογές.

Και, παρ’ ότι τόσο από τους αρχαιολόγους όσο και από τους
λοιπούς εργαζόµενους του Υπουργείου Πολιτισµού διαψεύδον-
ται µε πάταγο όλα τα επιχειρήµατα της κ. Μενδώνη περί του αν-
τιθέτου, επιµένει στην απαράδεκτη ρύθµιση, την ώρα που όλοι
ζητούν την απόσυρση της για να µη ζηµιωθεί το δηµόσιο. Η δε
διαστρέβλωση της αλήθειας που επιχειρείται είναι πρωτοφανής.
Εµµένει, δε, µέχρι σήµερα σε χαρακτηρισµούς σπίλωσης και
αναπόδεικτους ισχυρισµούς, όπως χθες στην επιτροπή, αλλά και
όπως πριν από λίγο, για να χρεώσει στον ΣΥΡΙΖΑ ακόµη και το
γεγονός ότι η «COCA COLA» απεικόνισε µνηµεία της χώρας πέ-
ρυσι το καλοκαίρι στις ετικέτες των προϊόντων της.

Φυσικά, κυρία Μενδώνη, δεν παρουσιάσατε ούτε σε κοινοβου-
λευτική ερώτηση που σας έκανα τον Οκτώβρη του 2019 καµµία
σχετική άδεια που να εξέδωσε Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ, όπως λέτε,
γι’ αυτή τη χρήση. 

Οφείλουµε, όµως, εµείς, κύριε Πρόεδρε, να καταθέσουµε στα
Πρακτικά της Βουλής τα εξής, για να σταµατήσει, επιτέλους,
αυτή η ψευδολογία.

Το πρώτο έγγραφο που θα καταθέσω σε λίγο είναι η κατεπεί-
γουσα εντολή της πρώην Υπουργού Πολιτισµού κ. Μυρσίνης
Ζορµπά στις 26-6-2019 προς τις αρµόδιες γενικές διευθύνσεις,
αµέσως µόλις καταγγέλθηκε η συγκεκριµένη χρήση, όπου ζη-
τούνται αµελλητί κατεπείγουσες ενέργειες και διερεύνηση της
υπόθεσης και του χειρισµού της από τις εµπλεκόµενες υπηρε-
σίες του ΥΠΠΟ, µε γνώµονα την προάσπιση των συµφερόντων
του ελληνικού δηµοσίου.

Το δεύτερο έγγραφο που θα καταθέσω, µε ηµεροµηνία 4-7-
2019, απεστάλη ως απάντηση της Γενικής Διεύθυνσης Αναστή-
λωσης του Υπουργείου, όπου επισηµαίνεται ότι δεν έχει γίνει
κανένα αίτηµα για τη διαφηµιστική καµπάνια της «COCA COLA»,
δεν έχει χορηγηθεί κανενός είδους έγκριση ή άδεια για την εµ-
πορική εκµετάλλευση των µνηµείων και η εταιρεία δεν έχει κα-
ταβάλει τα απαιτούµενα προς το ΤΑΠ τέλη, σύµφωνα µε το
άρθρο 46 του ν.3028/2002.

Δεδοµένου, λοιπόν, ότι το έγγραφο έφτασε στο γραφείο του
Υπουργού την τελευταία εργάσιµη µέρα πριν από τις εκλογές,
θα είχε ενδιαφέρον πραγµατικά, κυρία Υπουργέ, να ακούσουµε
σε ποιες ενέργειες προέβη η ίδια η Υπουργός αµέσως µετά από
αυτές για την τήρηση της νοµιµότητας. Η αλήθεια είναι προφα-
νής: Ο ΣΥΡΙΖΑ προστάτευσε τόσο τα ηθικά όσο και τα οικονοµικά
δικαιώµατα του ελληνικού δηµοσίου και των µνηµείων της
χώρας, ενώ η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έρχεται τώρα
να νοµοθετήσει για να καταστήσει την εικόνα τους, την υπό-
σταση και την ταυτότητα αγοραίο προϊόν για πάσα εκµετάλ-
λευση και χρήση.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Καλλιόπη Βέττα καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός για µια παρέµβαση.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ούτως η άλλως είχα
σκοπό να µιλήσω και να τα πω όλα στο τέλος, αφού ακούσω όλα
όσα λέγονται, αλλά να θυµίσω λίγο τις ηµεροµηνίες.

Τον Αύγουστο του 2018 -τα είπα και χτες- αν δεν κάνω λάθος
ήταν κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Τον Αύγουστο του 2018 γνωστή εταιρεία
αναψυκτικών, η «COCA COLA», παρουσίασε αναµνηστική συλλε-
κτική φιάλη, η οποία είχε άµεση σχέση µε το Παλάτι της Κνωσού,
στην Ακρόπολη. Η αρµόδια υπηρεσία αποφάνθηκε ότι δεν απαι-
τείται η λήψη αδείας για τη χρήση αυτή. Το 2018, τον Αύγουστο,
η πολιτική ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ ουδόλως αντέδρασε. Και σωστά δεν
αντέδρασε τότε. Τον Νοέµβριο του 2018 η ίδια εταιρεία απευθύν-
θηκε στην Εφορεία Αρχαιοτήτων Αθηνών, προκειµένου να ζητήσει
άδεια ελεύθερης σχεδιαστικής σύνθεσης για διαφήµισή της. Τον
Νοέµβριο του 2018 ήταν πάλι κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Φτάσαµε την
τελευταία εργάσιµη µέρα προ των εκλογών για να ζητάει η Υπουρ-
γός, γιατί ζήτησε από αναρµόδια υπηρεσία και έλαβε απάντηση
από αναρµόδια υπηρεσία και όχι από την αρµόδια. Διότι, προφα-
νώς, την τελευταία εργάσιµη ηµέρα προ των εκλογών είχε να κάνει
πολλές άλλες δουλειές, να ακυρώνει αποφάσεις και να παραπέµ-
πει υπαλλήλους στα πειθαρχικά συµβούλια.

Για να δούµε, λοιπόν, τα πράγµατα µε τη σειρά τους. Την άδεια
για την «COCA COLA» πράγµατι δεν την έδωσε η κ. Ζορµπά µε
δική της υπογραφή. Και έδωσε αυτό που λέτε, εντολή να ερευ-
νηθεί ποιος έδωσε την άδεια. Και τι βγήκε από την έρευνα της
αρµόδιας υπηρεσίας; Ότι ορθά οι υπηρεσίες έδωσαν την άδεια,
διότι το επέτρεπε η υφιστάµενη διάταξη, δηλαδή αυτή που µας
λέτε ότι την καταστρατηγούµε και υπέρ της οποίας υπεραµύνε-
στε. Και τι έκανε τότε η κ. Ζορµπά; Εξέδωσε, χωρίς νοµική εξου-
σιοδότηση, υπουργική απόφαση για να ιδρύσει απαγόρευση,
δικαιώνοντας τις κορώνες της. Και µετά τι έγινε; Η υπουργική
απόφαση, επειδή ήταν εκτός εξουσιοδότησης, ακυρώθηκε. Και
ακυρώθηκε από το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους. Έτσι απλώς,
για να βάζουµε τα πράγµατα στη θέση τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχει πολύ ενδιαφέρον η σηµερινή

συζήτηση, γιατί είναι ένα νοµοσχέδιο στο οποίο αναδεικνύονται
µε ενάργεια και πολύ καθαρά οι διαφορές της οπτικής ανάµεσα
στη συντηρητική και στην προοδευτική παράταξη. Aφορά αυτή
η θέαση, αυτή η προσέγγιση στο µείζον θέµα του πολιτισµού.
Ίσως δεν είναι τυχαίος ο συµβολισµός ότι εισηγητής της Πλει-
οψηφίας είναι ο κ. Λοβέρδος, ένας διαπρύσιος κήρυκας του «lais-
sez-faire, laissez-passer», ο οποίος ήρθε και µας ανέλυσε την
προσέγγιση του κόµµατος της κυβερνητικής πλειοψηφίας για το
πώς αντιλαµβάνονται τη λειτουργία του πολιτισµού. Για την Πλει-
οψηφία, λοιπόν, η διάσταση του πολιτισµού είναι πρωτίστως οι-
κονοµική. Για εµάς είναι κυρίως δηµιουργική. Για εσάς της
Πλειοψηφίας είναι σχέσεις κόστους επένδυσης-απόδοσης. Για
εµάς ο πολιτισµός είναι στοιχείο της ανθρώπινης υπόστασης.
Αυτό, λοιπόν, είναι το στοιχείο, αυτή είναι η αφετηρία από την
οποία ξεκινούµε εµείς για να διαµορφώσουµε την πολιτική µας
και εσείς για να στοιχειοθετήσετε την πρότασή σας. 

Μιλάµε σήµερα για το «ΑΚΡΟΠΟΛ», το οποίο είναι διατηρητέο
έργο τέχνης και ως έργο τέχνης εξ ορισµού έχει συµβολισµούς
και περιεχόµενο. Θυµίζω, για όσους από εδώ ξεφυλλίζουν και κα-
νένα βιβλίο, ότι υπάρχει πάντα η διαλεκτική σχέση µορφής και
περιεχοµένου. Βεβαίως, το περιεχόµενο διασπά τη µορφή, την
ξεπερνά, αλλά πάντα σε µια σχέση µαζί της. Σ’ αυτό το κτήριο,
στο «ΑΚΡΟΠΟΛ», δεν µπορείτε να κάνετε ένα ΙΕΚ κατάρτισης
καλλιτεχνών. Αποτελεί ύβρη. Αποτελεί προσβολή. Η λειτουργία
του έργου τέχνης είναι να ανοίγει δρόµους, να είναι πιο µπροστά
από την εποχή του, αλλά πάντα σε σχέση µε αυτή. Οι καλλιτέχνες
δεν είναι µάνατζερ. Οι καλλιτέχνες είναι δηµιουργοί. Αυτό στο
οποίο στοχεύει ουσιαστικά το νοµοσχέδιο που µας φέρνετε να
συζητήσουµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία είναι να δώσει µια

πεζή, µια διαχειριστική άποψη της τέχνης, να την αφυδατώσει
από το επαναστατικό, από το προοδευτικό, από το βαθιά ουµα-
νιστικό της περιεχόµενο, σαν να είναι µια διαχείριση οποιουδή-
ποτε προϊόντος. 

Κατ’ αρχάς, αυτός καθαυτό ο νόµος, ο µισός, έρχεται χωρίς
διαβούλευση και αυτό είναι ενδεικτικό τού πώς αντιµετωπίζετε
το θέµα της καλής νοµοθέτησης. Εισάγετε αδιαφανή κριτήρια
χρηµατοδότησης στις καλλιτεχνικές οµάδες και τους καλλιτέ-
χνες. Η δόξα της λίστας Πέτσα - Μητσοτάκη φαίνεται διαπερνά
οριζόντια το κυβερνητικό έργο και ξεκίνησε από τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, γιατί ακριβώς είναι η ναυαρχίδα της επικοινωνίας,
και θα φτάσει και στον πολιτισµό. Δεν είναι τυχαίο ότι οι φορείς
του πολιτισµού είναι απέναντι. 

Οι αρχαιολόγοι δεν κλήθηκαν στην αρµόδια επιτροπή που εξέ-
τασε το νοµοσχέδιο, µε το πρόσχηµα ότι δεν τους αφορά, ενώ
το άρθρο 20 µιλάει ακριβώς για την αρχαία κληρονοµιά. Ποιον
πάτε, δηλαδή, να κοροϊδέψετε; Ό,τι σας ενοχλεί και ό,τι βρίσκετε
ότι είναι εµπόδιο, έστω και προφορικά και κατά δήλωση στα σχέ-
διά σας, το αποκλείετε από τη δηµόσια συζήτηση; Εάν δεν
αφορά τους αρχαιολόγους ένα µείζον θέµα πολιτιστικής πολιτι-
κής και διαχείρισης της αρχαιοελληνικής κληρονοµιάς, ποιον
αφορά επιτέλους; 

Αντιλαµβανόµαστε την προσέγγιση που έχετε. Η παραχώ-
ρηση, ας πούµε, σε ιδιώτες της κατασκευής και της πώλησης αν-
τιγράφων των αρχαιοτήτων είναι µέσα στους στόχους σας;
Προηγουµένως δηλώσατε, διακόπτοντας τον εισηγητή µας, ένα
«όχι». Θα έχετε την ευγενή καλοσύνη και την πολιτική υποχρέ-
ωση να απαντήσετε στην Εθνική Αντιπροσωπεία εάν µέσω αυτού
του τρόπου στοχεύετε και αυτό το κοµµάτι να το εκχωρήσετε σε
ιδιώτες; Σας είπε ο κ. Σκουρολιάκος προηγουµένως ότι επίκειται
απώλεια εσόδων. Πόσο δεν γνωρίζουµε, γιατί ακριβώς δεν ξέ-
ρουµε πόσα αντικείµενα θα πουληθούν. Αλλά αυτή καθαυτή η
πρωτοβουλία και αυτή καθαυτή η επιλογή είναι καταδικαστέα,
γιατί αφαιρεί πόρους ακριβώς από το κοµµάτι του πολιτισµού, ο
οποίος αφ’ ενός µεν εσείς θέλετε να είναι αυτοχρηµατοδοτού-
µενος και αφ’ ετέρου τον καταδικάζετε σε µια ασφυξία, περιορί-
ζοντας και αυτούς τους ελάχιστους πόρους. 

Δείτε τώρα πώς έρχεται η ειρωνεία της ιστορίας και σήµερα
µιλάµε υπό το κράτος και υπό την πίεση της αχαρακτήριστης πα-
ρέµβασης του Ερντογάν στο µνηµείο της Αγίας Σοφίας. Αντιλαµ-
βάνεστε τι συµβολισµό και τι βαρύτητα έχουν τα µνηµεία και
ειδικά τα µνηµεία που βρίσκονται στην ελληνική επικράτεια. Όλο
σας το νοµοθέτηµα, όλες σας οι επεξεργασίες ξεκινούν από τη
λογική ότι ο πολιτισµός φέρνει χρήµατα. Δεν είναι αυτό το κυ-
ρίαρχο. Άλλες είναι οι παραγωγικές δραστηριότητες που φέρ-
νουν χρήµατα. Ο πολιτισµός είναι δηµιουργία. Αλλά αυτό για
εσάς είναι εξαιρετικά δύσκολο να το αντιληφθείτε µέσα στη νε-
οφιλελεύθερη οίηση που σας διακατέχει. 

Κλείνω. Ως Βουλευτής της Δράµας, κυρία Υπουργέ, θεωρώ
πολύ θετική τη χρηµατοδότηση του Φεστιβάλ Ταινιών Μικρού
Μήκους της Δράµας µε το ενάµισι εκατοµµύριο. Ήταν µια χρη-
µατοδότηση που άνοιξε µε κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Την ολοκληρώ-
σατε. Ορθώς την κάνατε και το πιστώνεστε. Εάν µας επιτρέψει η
πανδηµία στα µέσα Σεπτεµβρίου θα είστε στη Δράµα, µε το καλό,
για το Φεστιβάλ Ταινιών Μικρού Μήκους. Να είµαστε όλοι υγιείς.
Και εκεί θα περιµένουµε έως δραµινή κοινωνία. Τι κάνουµε µε
την καπναποθήκη της οδού Περδίκα, τι γίνεται µε τη Σχολή Κινη-
µατογράφου, κάτι για το οποίο επί έναν χρόνο και παρ’ όλες τις
συµφωνίες που έχουµε κάνει δηµόσια δεν έχουµε κάποια απάν-
τηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς, κύριε Ξανθό-
πουλε, και για την τήρηση του χρόνου. 

Και µιας και ο λόγος για τους καλλιτέχνες, και δικαίως, τον
λόγο έχει µια επιτυχηµένη Λαρισαία, η κ. Άννα Βαγενά από τον
ΣΥΡΙΖΑ.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Χαίροµαι που επανήλθε στην Αίθουσα ο κ. Λοβέρδος, γιατί θα
κάνω αναφορές σ’ εσάς, κύριε Λοβέρδο. 
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Θα ήθελα να αναφερθώ σε όσα είπατε στην εισήγησή σας, στη
χθεσινή οµιλία σαν εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας σχετικά µε
τους καλλιτέχνες που ασχολούνται µε την πολιτική καθώς και τη
στρατευµένη τέχνη. Είπατε επί λέξει ότι «εγώ δεν θα ήθελα ούτε
καν να ασχολούνται µε την πολιτική οι καλλιτέχνες». 

Αγαπητέ κύριε Λοβέρδο, κάθε µας πράξη είναι πολιτική. Η
στάση µας στη ζωή είναι πολιτική. Οι καλλιτέχνες δικαιούνται,
όπως όλοι οι πολίτες, να συµµετέχουν ενεργά στην πολιτική. Η
ζωή τους και το έργο τους είναι συνυφασµένη. Δεν ξεχωρίζει.
Περιέχει το ένα το άλλο. Εκείνοι που πρέπει να είναι προσεκτικοί
κατά τη γνώµη µου στην αντιµετώπιση των καλλιτεχνών που
ασχολούνται µε τα κοινά είναι άλλοι. Για παράδειγµα, εγώ πολλές
φορές µέσα σε αυτή την Αίθουσα δέχτηκα προσβολές από συ-
ναδέλφους σας της κυβερνώσας παρατάξεως του τύπου «µη
µιλάς εσύ, εδώ δεν είναι θέατρο». Λες και το θέατρο είναι κάτι
το υποτιµητικό. 

Όχι, κύριοι. Είναι τιµή µου που είµαι ηθοποιός του ελληνικού
θεάτρου, όπως είναι και τιµή µου που είµαι µέλος του ελληνικού
Κοινοβουλίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και τι θα πει «στρατευµένη τέχνη»; Όπως είπε ο εισηγητής της

Νέας Δηµοκρατίας κ. Λοβέρδος επί λέξει, «για εµάς στη Νέα Δη-
µοκρατία δεν υπάρχει θέµα στρατευµένης τέχνης». Κύριε Λο-
βέρδο, έχω να σας απαντήσω ότι αν δεν είχα ποτιστεί και
στρατευτεί από τα εφηβικά µου χρόνια από τα ιδανικά της Αρι-
στεράς µέσα από τη νεολαία Λαµπράκη, της οποίας ιδρυτής και
εµψυχωτής ήταν ο Μίκης Θεοδωράκης, που πολλές φορές ανα-
φέρεται στην εισήγησή σας, η θεατρική αποκέντρωση στον τόπο
µας ίσως να µην είχε γίνει. Μιλάω για τη δηµιουργία του Θεσσα-
λικού Θεάτρου το 1975, που υπήρξε ο πρωτεργάτης και οδηγός
για τη δηµιουργία των δηµοτικών περιφερειακών θεάτρων και
κατά συνέπεια της θεατρικής αποκέντρωσης. Στρατευµένη τέχνη
ήταν αυτό που κάναµε τότε. Να πάµε το καλό θέατρο, δηλαδή,
και στο τελευταίο χωριό της Θεσσαλίας, της πατρίδας µας. Αν
δεν πιστεύαµε στις ιδέες της Αριστεράς, ότι η καλή τέχνη είναι
για όλους, πλούσιους και φτωχούς, χωρικούς και αστούς, αυτό
το θαύµα, όπως το αποκάλεσε τότε ο Κώστας Γεωργουσόπου-
λος σε ένα άρθρο του στα «ΝΕΑ» µε τίτλο «Θεσσαλικό Θέατρο -
θαύµα στην επαρχία», δεν θα είχε γίνει. 

Κι ακόµα έχω να σας πω από την προσωπική µου εµπειρία, θα
µου επιτρέψετε, όταν ευτυχώς πολλές φορές µού έχουν πει θε-
ατές ότι έχουν συγκλονιστεί µε τον τρόπο που ερµηνεύω τις
απλές γυναίκες του λαού, τους απαντώ ότι τις ερµηνεύω έτσι
επειδή τις πονάω αυτές τις γυναίκες, γιατί από µικρό παιδί έχω
ζήσει δίπλα τους, στους καθηµερινούς αγώνες τους, είµαι παιδί
µιας τέτοιας µάνας, της Μαρίας Βαγενά.

Αυτό για µένα είναι στρατευµένη τέχνη, να αφουγκράζεσαι τις
χαρές και τις λύπες και τις αγωνίες του κόσµου και γιατί όχι να
τις οσµίζεσαι, δηλαδή να τις εισπράττεις µε τις αισθήσεις σου
και να τις µετουσιώνεις σε τέχνη.

Πριν µιλήσω για το θέµα µας, το «ΑΚΡΟΠΟΛ», θα ήθελα να πω
ότι ο σύντροφός µου, Λουκιανός Κηλαηδόνης, ονειρευόταν να
κάνει στην ταράτσα του «ΑΚΡΟΠΟΛ» ένα θέαµα µε τίτλο: «Media
Luz». Ελπίζω να µην τον κατηγορούσατε για καταληψία τύπου
«ΒΟΞ».

Σχετικά µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε, θα ήθελα να πω πως
φοβάµαι ότι πάει να προστεθεί ακόµα ένας εποπτευόµενος φο-
ρέας του Υπουργείου Πολιτισµού ο οποίος θα χειραγωγείται από
την εκάστοτε, προσέξτε µε, κυβέρνηση. Άλλωστε, η πρόθεση
είναι σαφής. Ο διευθυντής θα διορίζεται για τα δύο πρώτα χρό-
νια τώρα από την Υπουργό Πολιτισµού µε δικαίωµα ανανέωσης.
Συγχωρέστε µε, αλλά η πολυετής εµπειρία µου σε σχέση µε αυτό
το Υπουργείο µε κάνει επιφυλακτική.

Αν αυτός ο οργανισµός θα έχει σαν κύριο σκοπό του την επι-
µόρφωση των καλλιτεχνών ώστε να µανατζάρουν οι ίδιοι τη δου-
λειά τους και τις διεθνείς επαφές τους, κάπως περίεργα µού
ακούγονται εµένα όλα αυτά. Εκείνο που έχει ανάγκη ο πολιτι-
σµός και οι καλλιτέχνες στη χώρα µας και ιδιαίτερα στις δύσκο-
λες παρούσες συνθήκες είναι, κατά την ταπεινή µου γνώµη,
ουσιαστική, δίκαιη και άµεση οικονοµική ενίσχυση. Επαναλαµ-
βάνω, κυρία Υπουργέ, δίκαιη και άµεση. Τα θέατρα διανύουν τον

πέµπτο µήνα που είναι κλειστά, µε χιλιάδες εργαζόµενους ανέρ-
γους. Σας παρακαλώ και σας ζητώ να αυξήστε µόνιµα τον ετήσιο
κρατικό προϋπολογισµό, το κονδύλι για τον πολιτισµό. Δεν είναι
προσβολή η ενίσχυση των καλλιτεχνών και της καλλιτεχνικής δη-
µιουργίας, ακόµα και µε επιδόµατα. Μη φοβάστε τη λέξη. Επα-
ναλαµβάνω: στην παρούσα δύσκολη κατάσταση είναι αναγκαία
προϋπόθεση επιβίωσης για πολλούς.

Είµαι στη δυσάρεστη θέση να αναφέρω κάτι. Πριν από λίγο
µέσα στη Βουλή µού ήρθε µια καταγγελία από µια κάτοικο του
Δήµου Αγίας Βαρβάρας ότι στη Δραµατική Σχολή του Δήµου
Αγίας Βαρβάρας εν µέσω πανδηµίας διορίστηκε Διευθυντής ο
σύζυγος της Βουλευτού του Κινήµατος Αλλαγής κ. Νάντιας Γιαν-
νακοπούλου. Πρόκειται για άξιο συνάδελφο ηθοποιό. Κατά σύµ-
πτωση, όµως, είναι και κουµπάρα του Δηµάρχου της Αγίας
Βαρβάρας, του κ. Λάµπρου Μίχου, πρώην ΠΑΣΟΚ και τώρα στη-
ριγµένου ολόψυχα από τη Νέα Δηµοκρατία. Τώρα εξηγούνται
πολλά πράγµατα.

Θα ήθελα να κλείσω την οµιλία µου µε ένα ποίηµα του Βασίλη
Μάγγου, που πέθανε προχθές από οξύ πνευµονικό οίδηµα, σύµ-
φωνα µε την αρµόδια ιατροδικαστική εξέταση, αφού είχε ξυλο-
κοπηθεί άγρια από τις αστυνοµικές δυνάµεις πριν από λίγες
εβδοµάδες, γιατί πήρε µέρος σε µια διαµαρτυρία για ένα θέµα
οικολογικό του Βόλου.

Ο Βασίλης Μάγγος προερχόταν από µια οικογένεια που είχε
σχέση µε την τέχνη στον Βόλο. Ο παππούς του ήταν αρχιµαέ-
στρος στον Βόλο. Το ποίηµα έχει τίτλο: «Δεν θέλησα ποτέ να
γίνω καλλιτέχνης». Είναι καλό για εσάς αυτό, κύριοι.

Λέει: «Είναι αυτές οι ώρες που δεν υπάρχει καθόλου έµ-
πνευση, κανένας οίστρος. Αυτές τις ώρες καθόλου δεν πιέζω τον
εαυτό µου να γράψει ούτε τον πιέζω να πιει νερό. Αφήνοµαι απλά
στον στροβιλισµό της ύπαρξής µου κι ίσως το µόνο που κάνω
είναι να ανασαίνω.».

Τώρα πια αυτό το παιδί δεν ανασαίνει καν.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,

µου επιτρέπετε µια µικρή παρέµβαση, επειδή µε ανέφερε προ-
σωπικά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Λοβέρδο, όχι,
σας παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν θέλω να πω
τίποτα κακό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα έρθει ο κ. Μπου-
κώρος να µας τα πει. 

Τον λόγο έχει ο κ. Νικόλαος Φίλης του ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα νοµοσχέδιο το

οποίο έχει δύο µεγάλα µέρη. Το πρώτο είναι το «ΑΚΡΟΠΟΛ». Διε-
ξοδικά έχουµε τοποθετηθεί για τη λανθασµένη αντίληψη, τη συγ-
κεντρωτική, την κρατική, τη «µανατζίριαλ» για την τέχνη που
υπηρετεί αυτό το µοντέλο που προτείνει η Κυβέρνηση, σε αντί-
θεση µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, η οποία προχώρησε και σε µε-
γάλο βαθµό έφτασε στο τέλος, για λίγο δεν λειτούργησε το
«ΑΚΡΟΠΟΛ», µε µια αντίληψη αυτοοργάνωσης των καλλιτεχνών
και ενίσχυσης της καλλιτεχνικής δηµιουργίας.

Να δεχτώ ότι αυτή η διαφορά είναι µια διαφορά γενικότερη
και οι εκλογές δίνουν τη µια ή την άλλη κατεύθυνση. Τα ερωτή-
µατα αφορούν το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, που είναι µια
προσπάθεια απροκάλυπτης εµπορευµατοποίησης των πολιτιστι-
κών θησαυρών της χώρας.

Δύο ερωτήµατα: Πρώτον, γιατί αυτά τα άρθρα δεν τα βάλατε
στη διαβούλευση και τα φέρατε κρυφά, εν κρυπτώ και παραβύ-
στω, µόλις ήρθε το θέµα στην επιτροπή της Βουλής. Γιατί;

Δεύτερον, γιατί αρνηθήκατε να συµµετάσχει στον διάλογο
στην επιτροπή της Βουλής ο σύλλογος αρχαιολόγων; Είµαστε
σε µια περίοδο που ακούµε τους ειδικούς. Έτσι δεν λέµε; Αν για
το ζήτηµα της πολιτιστικής κληρονοµιάς και της αξιοποίησής της
δεν ακούµε τους κατ’ εξοχήν ειδικούς, όχι µόνο λόγω γνώσεων
αλλά και λόγω βιωµάτων και λόγω προσφοράς, που είναι οι αρ-
χαιολόγοι, ποιους ακούµε; Ακούµε τις διάφορες εταιρείες που
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θέλουν να κάνουν µπίζνες µε τα οµοιώµατα του Παρθενώνα;
Θέλω να καταθέσω στη Βουλή, για να υπάρχουν στα Πρακτικά

της Ολοµέλειας της Βουλής, τις θέσεις του συλλόγου των αρ-
χαιολόγων, οι οποίοι ζητούν να ανακληθεί το νοµοσχέδιο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Φίλης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Υπουργός Πολιτισµού περιέλαβε ορισµένες ρυθµίσεις για
τη χρήση της εικόνας των µνηµείων, που είναι στο σύνολό τους
αρνητικές για το δηµόσιο συµφέρον. Να σηµειώσω ότι σε κάθε
χώρα τα ιστορικά µνηµεία αποτελούν αγαθό προς κοινό όφελος,
αξία που ως σήµερα ο αρχαιολογικός νόµος έχει προστατέψει,
παράγοντας συν τοις άλλοις πλούτο για τους Έλληνες.

Είναι κοινή διαπίστωση ότι µεταπολεµικά η ελληνική αρχαιολο-
γική νοµοθεσία ήταν από τις θετικότερες στην Ευρώπη, αλλά
από µόνο του αυτό δεν αρκεί. Βοήθησε ότι την υπηρέτησαν άν-
θρωποι, επιστήµονες και τεχνικοί, µε γνώσεις και φιλότιµο, µε
υψηλή αίσθηση επιστηµοσύνης και εθνικής αντίληψης. Χωρίς αυ-
τούς, ο νόµος θα ήταν κενό γράµµα. Ήταν επίσης θετική η αυ-
στηρότητα της νοµοθεσίας, γιατί όχι µόνο έσωζε τα µνηµεία,
αλλά καλλιέργησε στο κοινό την αντίληψη ότι η προστασία τους
µπορεί να είναι µερικές φορές επώδυνη και ακριβή, αλλά αυτά
είναι πρόσκαιρα, ενώ το κέρδος για τον πολιτισµό και την εθνική
οικονοµία είναι µόνιµα.

Σήµερα προδίδεται η παράδοση της αρχαιολογικής νοµοθε-
σίας και αυτό είναι κάτι που θα έχει συνέπειες. Αποδυναµώνονται
και αδυνατίζουν οι διατάξεις που θέτουν όρια και αποδίδουν πό-
ρους στο δηµόσιο από τη χρήση της εικόνας των µνηµείων. Το
ίδιο το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους στην έκθεσή του που συ-
νοδεύει το νοµοσχέδιο µιλάει γι’ αυτόν τον κίνδυνο απώλειας δη-
µοσίων εσόδων.

Οι αλλαγές που νοµοθετούνται -και πρέπει να τις πάρετε πίσω,
κυρία Υπουργέ- αντιστρατεύονται αξίες που διαχρονικά έχει υπη-
ρετήσει η Αρχαιολογική Υπηρεσία.

Η κυριότερη ειδική ρύθµιση αφορά την αλλαγή επί το δυσµε-
νέστερο των περιπτώσεων εµπορικής αξιοποίησης της εικόνας
ενός µνηµείου χωρίς καταβολή τέλους. Με µια πονηρή διάταξη
που περνάει στα «ψιλά» αντικαθίσταται η φράση του ισχύοντος
αρχαιολογικού νόµου, η οποία προβλέπει ότι τέλη καταβάλλουν,
αφού απαραίτητα αιτηθούν και τη σχετική άδεια, όσοι έχουν
«άµεσο ή έµµεσο εµπορικό οικονοµικό σκοπό». Αυτή η φράση
αντικαθίσταται µε τη φράση «όταν έχουν σκοπό το κέρδος».

Όταν αφαιρείται ο άµεσος ή έµµεσος εµπορικός ή οικονοµικός
σκοπός, αφαιρείται η πλειονότητα των περιπτώσεων χρήσης από
επιχειρήσεις και µετατρέπεται η Αρχαιολογική Υπηρεσία σε κριτή
της λεπτοµέρειας. Παράγεται άραγε άµεσα κέρδος από τη συγ-
κεκριµένη χρήση; 

Αυτή την πονηρή διατύπωση η Υπουργός επιχείρησε να δικαιο-
λογήσει µε ανήκουστες απλοποιήσεις. Θα εξηγήσω ευθύς αµέ-
σως τι στην πραγµατικότητα σηµαίνει και γιατί µπορεί να
ωφελήσει επιχειρηµατικά συµφέροντα, προκαλώντας ανοιχτά
ζηµία στο ελληνικό δηµόσιο, όπως και το Γενικό Λογιστήριο του
Κράτους σηµειώνει στην έκθεσή του. 

Μια επιχείρηση δεν ωφελείται µόνο επειδή πουλάει, για παρά-
δειγµα, t-shirt µε την Ακρόπολη, όπως ανέφερε η κυρία Υπουρ-
γός. Μπορεί να ωφεληθεί µε πολλούς έµµεσους τρόπους.
Μπορεί να προάγει και να αναβαθµίζει την εικόνα της στο κοινό,
κάνοντας χρήση της εικόνας ενός µνηµείου, χωρίς εκείνη τη
στιγµή να πουλάει ένα προϊόν και να εισπράττει. 

Είναι κάτι που πλέον µε τη νοµοθέτησή σας είτε επιτρέπετε
χωρίς κώλυµα είτε αναγκάζετε τα ολιγάριθµα στελέχη της Αρ-
χαιολογικής Υπηρεσίας να πρέπει να εξετάζουν αν προκύπτει
άµεσο κέρδος και να τσακώνονται µε τους απεσταλµένους των
µεγάλων εταιρειών. Και, φυσικά, αφήνει απ’ έξω όλες τις µη κερ-
δοσκοπικές εταιρείες, τα ιδρύµατα, για παράδειγµα, να έχουν
πλέον πάτηµα να πουν ότι «εγώ καταστατικά δεν έχω σκοπό το
κέρδος, άρα κάθε ενέργεια που κάνω, ακόµα και η πώληση ενός
προϊόντος, είναι θεµιτή και δεν οφείλω τίποτα στο ΤΑΠ». 

Έκανε εδώ στη Βουλή η κυρία Υπουργός µια απίστευτη παρα-
πλάνηση των Βουλευτών και του κοινού που µας ακούει. Γιατί

βλέπετε ότι ο λαϊκισµός έχει πολλά ποδάρια και εκφράσεις. 
Μας είπε η Υπουργός ότι αυτή η συσταλτική διαφοροποίηση

νοµοθετείται για να µπορούν να παίρνουν εύκολα selfie οι νέοι
σε αρχαιολογικούς χώρους. Θαρρείς και υπήρξε ποτέ αρχαιολό-
γος που κυνήγησε τουρίστα επειδή ανέβασε στο Facebook φω-
τογραφία των παιδιών του στον Nαό του Ποσειδώνα στο Σούνιο,
διαφηµίζοντας στην πραγµατικότητα τη χώρα µας. Θαρρείς και
η προηγούµενη διάταξη, που καθόριζε ότι καταβάλλονται τέλη
όταν οι σκοποί είναι εµπορικοί, περιελάµβανε τη selfie του του-
ρίστα. Γιατί, λοιπόν, την αλλάζετε, κυρία Υπουργέ;

Ας πάµε στην αιτιολογική έκθεση, µήπως µας διαφωτίσει,
αφού και στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων δεν είπε λέξη
η κυρία Υπουργός για τη συγκεκριµένη αλλαγή. Δεν µπορεί. Αι-
τιολογική έκθεση είναι αυτή, θα εξηγεί τι κακό είχε η προηγού-
µενη ρύθµιση -άµεσος ή έµµεσος εµπορικός ή οικονοµικός
σκοπός- για να αντικαθίσταται µε τη µικρότερη, την πιο συσταλ-
τική φράση «µε σκοπό το κέρδος». 

Αιτιολογείται, λοιπόν, στην εισηγητική έκθεση: «Η υποχρέωση
της αδειοδότησης όταν η απεικόνιση των µνηµείων χρησιµοποι-
είται µε κερδοσκοπικό σκοπό έχει στόχο την αποτροπή της κερ-
δοσκοπίας», µια ανόητη ταυτολογία, δηλαδή. Θαρρείς και η
προηγούµενη διάταξη προήγαγε την κερδοσκοπία.

Ποιον κοροϊδεύετε, κυρία Υπουργέ, και ποιους εξυπηρετείτε;
Να διευκρινίσουµε, λοιπόν, στην κυρία Υπουργό και τους συν-

τάκτες της αιτιολογικής έκθεσης ότι «αιτιολογώ» σηµαίνει
«εξηγώ γιατί αλλάζω το προηγούµενο», που προφανώς κι αυτό
έλεγχε το κέρδος, µε πιο διασταλτική ερµηνεία όµως. 

Τι πρόβληµα είχε η προηγούµενη διάταξη; Ήταν εµπορικός ή
οικονοµικός σκοπός η selfie του τουρίστα; Ήταν εµπορικός ή οι-
κονοµικός σκοπός η καλλιτεχνική δηµιουργία; Αλλιώς, σε τέτοιες
κακής ποιότητας αιτιολογικές εκθέσεις απλώς κοροϊδεύετε τους
Βουλευτές και κυρίως τους Βουλευτές σας.

Πώς σας έπεισε η κυρία Υπουργός στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων, εξακολουθώντας τη λαϊκίστικη επιχειρηµατολο-
γία της, ότι οι προηγούµενες διατάξεις υποχρέωναν τους
µαθητές ενός σχολείου που ήθελαν να βάλουν µια φωτογραφία
του Παρθενώνα στο ηµερολόγιό τους και να το πουλήσουν για
να µαζέψουν χρήµατα για την εκδροµή τους έκαναν εµπορική
πράξη, χωρίς να έχουν σκοπό το κέρδος; Και τώρα –λέει- απαλ-
λάσσονται, ενώ πριν θα τους κυνηγούσε η Αρχαιολογική Υπηρε-
σία υποχρεωµένη από τον νόµο.

Αφήνω κατά µέρος ότι κανείς δεν ασχολήθηκε να κυνηγήσει
µαθητή που έβαλε τον Παρθενώνα στο ηµερολόγιο της τάξης
του. Αλλά είναι φοβερό να χρησιµοποιούνται οι µαθητές, τα νέα
παιδιά, για να κτυπήσει η κατάλληλη «χορδή» των πολιτών που
ακούν, ενώ µέσω της διάταξης απαλλάσσονται οι επιχειρήσεις,
το µεγάλο κεφάλαιο, που θα επικαλούνται εµπορικό µεν σκοπό,
αλλά όχι µε στόχο το κέρδος. Ντροπή! 

Εδώ, λοιπόν, είναι ξεκάθαρα τα θέµατα. Να αποσύρετε αµέ-
σως τη διάταξη και αφ’ ενός να αποσυνδέσετε την αδειοδότηση
από την καταβολή τελών, αφ’ ετέρου να µην τροποποιήσετε τη
διάταξη που παύει να υποχρεώνει σε καταβολή πόρων, εφόσον
δεν παράγεται άµεσα κέρδος. Διαφορετικά, προκαλείτε ζηµία
στο δηµόσιο, για την οποία κάποια στιγµή µπορεί να κληθείτε να
απολογηθείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω και ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπατε στην Επιτροπή Μορφωτικών Υποθέσεων και για τους

καλλιτέχνες. Ισχυριστήκατε ότι αυτούς θέλετε να βοηθήσετε µε
τις ρυθµίσεις σας. Εµείς δήθεν τους θέλαµε στρατευµένους, αυ-
τούς και την τέχνη τους, και µαθηµένους στα επιδόµατα να εξαρ-
τώνται από εµάς. Και εξυψώσατε τη Νέα Δηµοκρατία, τη
φιλελεύθερη παράταξή σας, όπως είπατε, που βρίσκεται στον
αντίποδα, γιατί θέλει τους καλλιτέχνες στα πόδια τους. Τι υπο-
κρισία!

Εγκαταλείψατε πλήρως τους καλλιτέχνες την περίοδο της κρί-
σης, µόλις προχθές. Ήταν ο µοναδικός κλάδος που µέσα στην
κρίση του κορωνοϊού έκανε διαδήλωση έξω από τη Βουλή και
απαιτούσε το βλέµµα σας, µια στοιχειώδη επιδότηση. Γιατί είναι
ένας κλάδος που η ανεργία τον κτυπάει, όχι µόνο τους δύο πρώ-
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τους µήνες του κορωνοϊού, αλλά για πολλούς µήνες, στο άµεσο
µέλλον.

Προφανές είναι ότι εσείς επιµένετε, απ’ ό,τι φαίνεται, στο ότι
οι ποιητές και κατ’ επέκταση οι καλλιτέχνες –πώς το λέει ο πρώην
Υπουργός σας;- είναι λαπάδες. Τι να πούµε;

Θα περιµέναµε, κυρία Υπουργέ, να έρθετε εδώ µε πρόσθετα
µέτρα επιδότησης των καλλιτεχνών, µε ένα γενναίο πρόγραµµα
δηµοσίων επενδύσεων για τον πολιτισµό, µε αξιοποίηση της ευ-
ρωπαϊκής εµπειρίας για τη χρηµατοδότηση των καλλιτεχνικών
δηµιουργιών και των δηµιουργών. Τίποτα απ’ όλα αυτά.

Είδαµε, εξάλλου, και ως γενική γραµµατέας τότε, που ήταν
άλλοι Υπουργοί πάνω από εσάς και «η φιλελεύθερη παράταξίς
µας, η Νέα Δηµοκρατία», όπως είπατε, είδαµε πώς τους αντιµε-
τωπίσατε µε την «αµαρτωλή» ΑΕΠΥ τους καλλιτέχνες, η οποία
ουδένα έλεγχο και περιορισµό είχε επί των ηµερών σας και εξευ-
τέλιζε τους καλλιτέχνες. Ήπιε κυριολεκτικά και το δικό τους µε-
δούλι. Αλλά και τους επιχειρηµατίες, οι οποίοι οδηγούνταν στα
δικαστήρια επειδή καθυστερούσαν την καταβολή των τελών, που
πήγαιναν στις τσέπες των ιδιοκτητών τους, οι οποίοι, ας µη ξε-
χνάµε, µετά από πρωτοβουλία για έλεγχο, που έκανε η δική µας
κυβέρνηση, διώκονται για κακουργήµατα που διεπράχθησαν µε
την ανοχή των δικών σας παλαιότερων κυβερνήσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κύριε Φίλη.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχουν και άλλα ζητήµατα

για τα οποία οφείλουµε να καταψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο.
Κάνω έκκληση στους ελάχιστους που σήµερα είναι εδώ Βουλευ-
τές της Πλειοψηφίας. Δυστυχώς δεν είχαν ενδιαφέρον µεγάλο
γι’ αυτό το νοµοσχέδιο οι συνάδελφοι. 

Ξέρω, σε άλλα θέµατα µπορούµε να διαφωνήσουµε µε βάση
πολύ συγκεκριµένες ιδεολογικοπολιτικές διαφορές. Αλλά εδώ
υπάρχει το κοινό καλό του πολιτισµού.

Μην παραιτείστε από το δικαίωµά σας να µιλήσετε µε βάση τη
συνείδησή σας, µε βάση τη συνείδηση του Έλληνα Βουλευτή.
Και µη συντρέχετε και εσείς σε µια προσπάθεια ιδιωτική εταιρεία
να καπηλευθεί τα δικαιώµατα που έθνους, τα πολιτιστικά δικαιώ-
µατα. Και, όπως κάνει η κ. Μενδώνη και ο Κυριάκος Μητσοτάκης
–ή µήπως το στενό πρωθυπουργικό περιβάλλον;- µη βάλετε κι
εσείς υποσηµείωση στην αξία του Παρθενώνα.

Είπε η κυρία Υπουργός –και τελειώνω- ότι επί των ηµερών του
ΣΥΡΙΖΑ η «COCA COLA» θέλησε να βάλει αντί για τις κολόνες
στον Παρθενώνα τις µποτίλιες της και υπήρξε αντίδραση. Και κα-
τηργήθη η αντίδραση της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, γιατί υπήρχε πρό-
βληµα από τη νοµοθετική εξουσιοδότηση. Μάλιστα! Και ποια
είναι η απάντηση; Η απάντηση θα ήταν να οχυρώσετε νοµοθετικά
τη δυνατότητα του κράτους να απαγορεύει τον εξευτελισµό του
Παρθενώνα από την «COCA COLA» και από άλλες εταιρείες, όχι
να αφήσετε ασύδοτα πια νοµοθετικά αυτή τη δυνατότητα. 

Να αποσύρετε τον νόµο. Σας το ζητούν όλοι όσοι γνωρίζουν,
όλοι όσοι ενδιαφέρονται, σας το ζητούν ανάµεσά τους οι κατ’
εξοχήν ειδικοί, οι αρχαιολόγοι.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο για να απαντήσω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι. Θα τη δώσει την
απάντηση ο κ. Μπουκώρος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
όταν έρθει η ώρα. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, χρειάζεται µια
απάντηση για κάτι που είπε. Δεν είπε ποτέ ο Μητσοτάκης ότι είναι
λαπάδες οι καλλιτέχνες.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Είπα, «ο Υπουργός».
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Για τους ποιητές είπε κάποιος

Υπουργός, αλλά όχι ο Μητσοτάκης.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όχι, όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Χατζηδάκη, µί-

λησε δεκατρία λεπτά, µη µου βάζετε φωτιές.
Κύριε Φίλη, κύριε Χατζηδάκη, σας παρακαλώ.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνι-

κής Λύσης κ. Βασίλειος Βιλιάρδος.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το «ΑΚΡΟΠΟΛ»

είναι πρώτα απ’ όλα στολίδι για την Αθήνα, δείγµα αρχιτεκτονι-
κής Art Nouveau, που εγκαινιάστηκε ως µεγάλο ξενοδοχείο το
1928 µε εκατόν επτά δωµάτια. Υπήρξε το µοναδικό Grand Hotel
του Μεσοπολέµου, όπου συνωστιζόταν όλη η κοσµική Αθήνα. Συ-
νέχιζε δε να αποτελεί σηµείο αναφοράς για την περιοχή και την
κοινωνική ζωή της Αθήνας έως τη δεκαετία του 1980 µε δεξιώ-
σεις και εκδηλώσεις.

Για όσους από εµάς έχουν σχέση µε την περιοχή, είτε ως κά-
τοικοι είτε ως φοιτητές στην ΑΣΟΕΕ και στο Πολυτεχνείο, στα
επεισόδια του οποίου µάλιστα είχε στεγάσει και τηλεοπτικά συ-
νεργεία, είναι εµβληµατικό. Σίγουρα θλιβερό να το βλέπουµε
κουφάρι να αποσυντίθεται, όπως όλη η περιοχή, άλλωστε, γεγο-
νός που είναι κρίµα, επειδή αποτελεί το κέντρο της Αθήνας που
σε καµµία άλλη ευρωπαϊκή πόλη, και µάλιστα τουριστική, δεν
είναι τόσο υποβαθµισµένο. Τα σπίτια καταλήφθηκαν από εγκλη-
µατικά και άλλα στοιχεία. Καταστράφηκαν. Μιλάµε για αρχιτε-
κτονικά και ιστορικά µνηµεία, µέρος της ιστορίας της πόλης, της
ποιότητας ζωής, αν θέλετε, και του τουριστικού προϊόντος.

Η εισηγήτρια τώρα της Ελληνικής Λύσης αναφέρθηκε εκτενώς
στο σηµερινό νοµοσχέδιο για το «ΑΚΡΟΠΟΛ», οπότε δεν υπάρχει
κάτι άλλο να προσθέσουµε. Εµείς, πάντως, το πρώτο που σκε-
φτήκαµε διαβάζοντάς το είναι το γνωστό «σαν να µην πέρασε µία
µέρα», µε την έννοια πως µετά από την υπερχρέωση της Ελλά-
δας λόγω της σπατάλης του πελατειακού κράτους και της πολι-
τικής διαφθοράς, µετά από τη χρεοκοπία της µε το ειδεχθές
έγκληµα του PSI, µετά από την υποθήκευση των πάντων για ενε-
νήντα εννέα χρόνια, µετά από την υπογραφή ενός τρίτου µνηµο-
νίου εκ µέρους της χώρας µας για πρώτη φορά στην παγκόσµια
ιστορία, µετά από δέκα ολόκληρα χρόνια βαθιάς κρίσης και ούτω
καθεξής, δεν µάθαµε απολύτως τίποτα, αφού για ένα κτήριο,
όπως το «ΑΚΡΟΠΟΛ», το δηµόσιο θεωρεί σωστό να ιδρύσει µία
νέα εταιρεία ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µε δεκαεπτά
υπαλλήλους και µε ένα οργανόγραµµα πολυεθνικής, στην οποία
µεταφέρει το κτήριο. Και αυτό, παραδόξως επίσης για ενενήντα
εννέα χρόνια, όπως ακριβώς ό,τι έχουµε και δεν έχουµε στους
δανειστές, γεγονός που σηµαίνει πως το έχει πια συνηθίσει.
Όπως λένε «µία φορά κλέφτης, πάντα κλέφτης».

Βρήκε, λοιπόν, την ευκαιρία να ιδρύσει και να στελεχώσει µία
επιπλέον εταιρεία η Κυβέρνηση ενός κράτους που ακόµη δεν
έχει δροµολογήσει την καταµέτρηση των υπαλλήλων του, παρά
τις συνεχείς συστάσεις της Διεθνούς Διαφάνειας Ελλάδος, αλλά
και πολλών άλλων, τελευταία, στις 16 Οκτωβρίου του 2019, πρό-
σφατα. Γιατί δεν το κάνει; Γιατί τους αύξησε µε το επιτελικό κρά-
τος ή µε το «ΑΚΡΟΠΟΛ» σήµερα και όχι µόνο; Απλούστατα για
να συνεχίσει να τρέφει κυριολεκτικά από τις σάρκες των εξαθλιω-
µένων πια Ελλήνων το κοµµατικό, πελατειακό κράτος που χρεο-
κόπησε και θα χρεοκοπήσει σύντοµα ξανά την Ελλάδα -και
εννοούµε επίσηµα- µια πάµπλουτη για το µέγεθός της και πολ-
λαπλά προικισµένη χώρα, που όµως λεηλατείται χρόνια τώρα
από την εγχώρια και διεθνή ολιγαρχία, χωρίς δυστυχώς να αντι-
δρούν οι πολίτες έχοντας χειραγωγηθεί µεταξύ άλλων, έτσι ώστε
να πιστεύουν στο γνωστό «µαζί τα φάγαµε». Έχουν µετατραπεί,
δηλαδή, σε θύµατα που νοµίζουν πως είναι θύτες µε ευθύνη κυ-
ρίως του ΣΥΡΙΖΑ που τους έπεισε µε την αποτρόπαιη προδοσία
του 2015 ότι δεν υπάρχει εναλλακτική λύση και πως το πρό-
βληµα, τα µνηµόνια και η υποταγή στους ξένους, είναι η λύση.
Πρόκειται για ένα έγκληµα που δεν πρέπει να ξεχαστεί ποτέ.

Μετά από αυτό το έγκληµα, ήταν πάντως εύλογο να βυθιστεί
µε τη σειρά του στη διαφθορά, σύµφωνα µε τις ηχογραφήσεις
που έχουµε όλοι ακούσει, αποτελώντας έτσι ντροπή για την Ελ-
λάδα, κυρίως όµως για την Αριστερά.

Θα συνεχίσουµε τώρα από το ότι δεν καταλαβαίνουµε γενικό-
τερα την αισιοδοξία της Κυβέρνησης, κατανοώντας από την άλλη
πλευρά τους επαίνους των µέσων µαζικής επικοινωνίας, αφού
τροφοδοτήθηκαν ανεύθυνα µε µεγάλα διαφηµιστικά ποσά από
τα χρήµατα των φορολογουµένων Ελλήνων.

Επειδή θεωρούµε δε πως είναι καταστροφικό να συµπεριφέ-
ρεται κανείς ως αιθεροβάµων, ειδικά αυτή την εποχή, θα ανα-
φερθούµε επιγραµµατικά στα εξής τρία θηριώδη προβλήµατα
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που αντιµετωπίζει η Ελλάδα. Πρώτον, στα εθνικά. Εν προκειµένω,
οι προκλήσεις της Τουρκίας έχουν µετατραπεί από καιρό τώρα
σε διεκδικήσεις, αφ’ ενός µεν λόγω των τεράστιων οικονοµικών
της προβληµάτων που θα επιδεινωθούν κατακόρυφα από την
πτώση των τουριστικών της εσόδων και, αφ’ ετέρου, εξαιτίας της
αδύναµης θέσης της Ελλάδας που µειώνει συνεχώς τις αµυντι-
κές της δαπάνες τα τελευταία δέκα χρόνια, ενώ είναι χρεοκοπη-
µένη. Άλλωστε, διαθέτει µία ελίτ -εννοούµε την ελληνική ελίτ- που
το µόνο ενδιαφέρον της είναι η οικονοµική της ευµάρεια, αδια-
φορώντας για την πατρίδα της και µε κριτήριο µεταξύ άλλων το
άρθρο 52 του νέου νοµοσχεδίου του Υπουργείου Ανάπτυξης µε
το οποίο επιδοτείται από το δηµόσιο το γνωστό για τον αντεθνικό
του ρόλο ΕΛΙΑΜΕΠ µέσω του Ελληνικού Ιδρύµατος Έρευνας και
Καινοτοµίας. Αν είναι δυνατόν!

Η πρόσφατη µετατροπή της Αγίας Σοφίας σε τζαµί από την
Τουρκία, η εµπλοκή της στη Θράκη δήθεν για την υπεράσπιση
των δικαιωµάτων τής δήθεν τουρκικής µειοψηφίας, ο βίαιος εποι-
κισµός των νησιών µας από παράνοµους µετανάστες, η απαίτηση
συνεκµετάλλευσης του ορυκτού πλούτου στο Αιγαίο µε τη διε-
νέργεια γεωτρήσεων µε δικά της µέσα, η συµφωνία ΑΟΖ µε τη
Λιβύη, οι κινήσεις της στην Κύπρο και ούτω καθεξής δεν είναι
µόνο ανησυχητικές, αλλά και εξαιρετικά επικίνδυνες. Και αυτό
ως αποτέλεσµα, µεταξύ άλλων, της πολιτικής του κατευνασµού
της Κυβέρνησής µας απέναντί της, η οποία υποδηλώνει την αδυ-
ναµία προστασίας της εθνικής µας κυριαρχίας. 

Υπάρχει, όµως, και κάτι ευχάριστο. Ο «ΣΚΑΪ» σταµάτησε τις
τουρκοσειρές, µετά από πιέσεις ακτιβιστών, όπως φυσικά και
δικές µας, που ανάγκασαν τις εταιρείες να διακόψουν τις διαφη-
µίσεις τους. Οπότε έχει µείνει πλέον µόνο το «STAR». 

Το δεύτερο πρόβληµα που αντιµετωπίζει η Ελλάδα είναι το µε-
ταναστευτικό. Το συγκεκριµένο θέµα ασφαλώς δεν έχει καµµία
ρατσιστική ή εθνικιστική χροιά για εµάς, ενώ φυσικά δεν συµπε-
ριλαµβάνει τους νόµιµους µετανάστες, αλλά τους παράνοµους
και κυρίως αυτούς που χρησιµοποιούνται ως όπλο εισβολής της
Τουρκίας, ενώ επιβαρύνουν οικονοµικά τη χώρα µας µε το κό-
στος της φροντίδας τους σε µια πολύ δύσκολη οικονοµική συγ-
κυρία για την Ελλάδα. Όταν δε αντιληφθούν πως η πρόσβασή
τους στην υπόλοιπη Ευρώπη δεν πρόκειται να τους επιτραπεί
ποτέ, ενώ θα σταµατήσει η οικονοµική στήριξη που τους προ-
σφέρεται από τις ΜΚΟ ή από το κράτος µας, θα συµπεριφερθούν
ανάλογα µε τις άλλες χώρες, όπως στη Σουηδία, στη Γαλλία, στο
Βέλγιο κ.λπ., δηλαδή θα δηµιουργήσουν γκέτο και συµµορίες για
να επιβιώσουν, οπότε θα εκτοξευθεί η εγκληµατικότητα στα ύψη
και θα έχει επιπλέον κόστος αστυνόµευσης για την Ελλάδα.

Τελευταίο πρόβληµα είναι η οικονοµία. Ξεκινώντας από αυτά
που συµβαίνουν διεθνώς, στην αρχή της κρίσης του COVID-19
όλοι περίµεναν µία ανάκαµψη τύπου «V», δηλαδή µια περιορι-
σµένη ύφεση που θα την ακολουθούσε µία ραγδαία ή έστω ανά-
λογη ανάπτυξη. Επίσης, περίµεναν πως η οικονοµία µετά από ένα
µικρό διάλειµµα δύο µηνών, κατά τη διάρκεια του οποίου θα στη-
ριζόταν µε µεγάλα ποσά από τα κράτη, θα θεραπευόταν συνεχί-
ζοντας από εκεί που βρισκόταν πριν από την κρίση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εν τω µεταξύ, όµως, φτάσαµε στον Ιούλιο συνειδητοποιώντας
πως η ανάκαµψη τύπου «V» ήταν απλά ένα ευχολόγιο, αφού η
εξέλιξη της οικονοµίας µετά την πανδηµία, που κανένας δεν γνω-
ρίζει εάν θα υπάρξει ένα δεύτερο και τρίτο κύµα, ήταν το λιγό-
τερο αναιµική.

Εν προκειµένω, το ΔΝΤ προβλέπει πως η οικονοµία στα τέλη
του 2021 δύσκολα θα φτάσει στα επίπεδα του 2019 παγκοσµίως.
Θα είναι µειωµένη κατά 4% σε περιοχές, όπως η Ευρώπη και οι
Ηνωµένες Πολιτείες.

Η Ελλάδα όµως δεν αντιµετωπίζει µόνο τα προβλήµατα που
έχουν τα υπόλοιπα κράτη, αλλά επιπλέον τα πολύ µεγαλύτερα
δικά της που υπήρχαν πριν από την κρίση, όπως είναι το λανθα-
σµένο οικονοµικό µοντέλο, ο αποψιλωµένος παραγωγικός ιστός,
το θηριώδες δηµόσιο χρέος, το ασύλληπτο κόκκινο ιδιωτικό
χρέος, οι χρεοκοπηµένες τράπεζες και τόσα πολλά άλλα.

Απαιτούνται λοιπόν πραγµατικά σκληρές αποφάσεις κι επώδυ-
νες µε στόχο τη θεραπεία και των τριών πληγών, όχι τα συνήθη

ευχολόγια που υιοθετεί η Κυβέρνηση µε µια θεατρινίστική αισιο-
δοξία που δεν τεκµηριώνεται από τίποτα και πουθενά.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Βιλιάρδο.

Θα συνεχίσουµε µε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο και αυτή τη
φορά µε τον κ. Γεώργιο Καµίνη από το Κίνηµα Αλλαγής.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η φωτιά στο ιστορικό ξενοδοχείο «ΑΚΡΟΠΟΛ» επί της Πατη-

σίων τον Ιανουάριο του 2012 ήταν ένα καίριο πλήγµα για την
Αθήνα. Ως δήµαρχος της πόλης τότε είχα επανειληµµένα ζητήσει
από την πολιτεία να προβεί σε εργασίες αποκατάστασης και
αξιοποίησης του ιστορικού αυτού κτιρίου και αυτό στο πλαίσιο
ενός συνολικού σχεδίου ανάπλασης και αναµόρφωσης του
χώρου που περιβάλλει το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο. Μόλις
στα τέλη του 2019 µπήκε στην τελική ευθεία η αποκατάσταση
του κτιρίου, το οποίο ήδη από το 1991 είχε χαρακτηριστεί ως
έργο τέχνης.

Με το νοµοσχέδιο δηµιουργείται ένα Κέντρο Πολιτισµού και
Δηµιουργίας υπό τη µορφή νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου
µε την επωνυµία «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ», του οποίου οι δραστηριό-
τητες θα στεγαστούν στο ιστορικό κτίριο της οδού Πατησίων για
είκοσι χρόνια.

Χωρίς αµφιβολία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πανδηµική
κρίση επέφερε καθοριστικό πλήγµα στον χώρο του πολιτισµού.
Γι’ αυτό και επείγουν από την πλευρά της πολιτείας πρωτοβου-
λίες που θα συµβάλουν στην επανεκκίνηση του.

Η κυρία Υπουργός εξέφρασε τη φιλοδοξία το «ΑΚΡΟΠΟΛ
ΑΚΡΟΣ» να γίνει το ΚΕΠ των καλλιτεχνών. Μακάρι! Γιατί στο
παρόν νοµοσχέδιο υπάρχουν αρκετά σηµεία για τα οποία µπορεί
κανείς να είναι επιφυλακτικός.

Ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλαγής, ο συνάδελφός
µου, ο Δηµήτρης Κωνσταντόπουλος, τόσο στις συνεδριάσεις της
επιτροπής όσο και σήµερα στην ολοµέλεια έχει αναλύσει τις επι-
µέρους αντιρρήσεις κι έχει διατυπώσει τις προτάσεις του Κινή-
µατος Αλλαγής. Και κρίνουµε θετικό το γεγονός ότι κάνατε δεκτή
την πρότασή µας να συµπεριληφθεί στο διοικητικό συµβούλιο
και εκπρόσωπος των εργαζοµένων.

Τα πλέον προβληµατικά άρθρα είναι το 13 και το 14. Στο µεν
άρθρο 13 προβλέπεται η έκδοση εσωτερικού κανονισµού λει-
τουργίας του νοµικού προσώπου, αλλά µέχρι την έκδοσή του τα
ζητήµατα θα ρυθµίζονται από το διοικητικό συµβούλιό του. Και
πώς θα προκύψει στο Δ.Σ.; Αυτό µας το λέει το άρθρο 14. Ο πρώ-
τος διευθυντής του διορίζεται µε µόνη την απόφαση της Υπουρ-
γού Πολιτισµού, κατά παρέκκλιση των προβλέψεων του άρθρου
5 παράγραφος 1 του νοµοσχεδίου, δηλαδή χωρίς πρόσκληση εν-
διαφέροντος, για δύο έτη.

Παράλληλα µέσα σε δύο µήνες η Υπουργός θα έχει συγκρο-
τήσει µε απόφασή της το διοικητικό συµβούλιο, το οποίο πρέπει
µέσα σε πέντε µήνες να υποβάλλει τον εσωτερικό κανονισµό. Δη-
λαδή ο ίδιος ο νόµος δίνει τη δυνατότητα µέχρι το τέλος του
έτους στην καλύτερη περίπτωση το Κέντρο Πολιτισµού και Δη-
µιουργίας να λειτουργήσει µέσα σε µία γκρίζα ζώνη. 

Το άρθρο 7 προβλέπει τη σύσταση δεκαεφτά θέσεων πλήρους
απασχόλησης ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και δύο νοµι-
κών συµβούλων. Το ποιες ειδικότητες θα έχουν αυτοί οι δεκαε-
πτά θα καθοριστεί από τον εσωτερικό κανονισµό. Αλλά έως ότου
εκδοθεί αυτός, το διοικητικό συµβούλιο που διορίζεται από την
Υπουργό έχει την απόλυτη διακριτική ευχέρεια να καλύψεις
αυτές τις θέσεις µε όποιες ειδικότητες το ίδιο νοµίζει. Και σαν να
µην έφτανε αυτό, κατά τον πρώτο χρόνο λειτουργίας µπορεί να
αποσπάσει, όπως λέει, κατά παρέκκλιση των κειµένων διατάξεων
προσωπικό από το Υπουργείο Πολιτισµού.

Κατά σύµπτωση σήµερα δηµοσιεύεται στην «ATHENS VOICE»
ένα άρθρο που υπογράφω µαζί µε την κ. Έφη Στεφοπούλου,
υπεύθυνη του τοµέα δηµόσιας διοίκησης του Κινήµατος Αλλα-
γής, για τις κατά παρέκκλιση διατάξεις σε θέµατα όχι µόνο απο-
σπάσεων αλλά και δηµοσίων συµβάσεων και τοποθέτησης σε
θέσεις προϊσταµένων κ.λπ. που έχει φέρει η Κυβέρνηση από την
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πρώτη στιγµή που κατέθεσε νοµοσχέδιο. Έχουµε βρει πάνω από
σαράντα περιπτώσεις και οι περισσότερες απ’ αυτές, η συντρι-
πτική τους πλειονότητα, δεν αφορά τον κορωνοϊό. Είναι µία Κυ-
βέρνηση η οποία διαρκώς νοµοθετεί κατά παρέκκλιση.

Τι θα γίνει λοιπόν µε αυτό το προσωπικό που θα αποσπαστεί
κατά παρέκκλιση των κειµένων διατάξεων; Θα γίνει αυτό που µας
λέει το επόµενο άρθρο, το άρθρο 15. Προσέξτε τι λέει το άρθρο
15. Το άρθρο 15 παρέχει τη δυνατότητα µετάταξης στους απο-
σπασµένους του Υπουργείου Πολιτισµού -αυτούς που έχουν
αποσπαστεί στο Εθνικό Θέατρο, στο Κρατικό Θέατρο Βορείου
Ελλάδος, την Εθνική Λυρική Σκηνή- και των οποίων η απόσπαση
ανανεώνεται αυτοδίκαια µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του έτους
αυτού µε δυνατότητα ισόχρονης ανανέωσης. Και λέτε στο άρθρο
αυτό ότι οι αποσπασµένοι τρεις µήνες πριν από τη λήξη της από-
σπασής τους µπορούν να κάνουν αίτηση µετάταξης σε κενές ορ-
γανικές θέσεις του φορέα υποδοχής που βρίσκονται.

Φαντάζοµαι ότι αυτό γίνεται κατά παρέκκλιση βεβαίως των δια-
τάξεων για την κινητικότητα. Ουσιαστικά µε µια αίτηση µετατάσ-
σονται στον φορέα υποδοχής και αυτό, γιατί -όπως βλέπουµε-
πρόκειται για υπαλλήλους που βρίσκονται σε αυτό το καθεστώς
εδώ και δεκαπέντε χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Αυτό συµβαίνει διαρκώς στο κράτος µας –και η παρούσα Κυ-
βέρνηση έχει κάνει µεγάλη κατάχρηση- να συνιστώνται οργανισµοί
κατά παρέκκλιση και να αποσπώνται υπάλληλοι απ’ άλλες υπηρε-
σίες. Και «κατά παρέκκλιση» σηµαίνει χωρίς τη γνώµη, δηλαδή
χωρίς τη σύµφωνη γνώµη της υπηρεσίας από την οποία προέρχε-
ται ο υπάλληλος. Και µε αυτόν τον τρόπο διαρκώς πολλαπλασιά-
ζονται οι οργανικές θέσεις στο δηµόσιο, δηλαδή αναπαράγεται το
φαινόµενο εκείνο το οποίο ήρθε το µνηµόνιο ακριβώς να εξαλεί-
ψει, γιατί ήταν µία διαρκής αιτία χρεοκοπίας της χώρας, δηλαδή,
το γεγονός ότι πολλαπλασιάζαµε διαρκώς τις θέσεις στο δηµόσιο,
χωρίς να αφαιρούµε θέσεις από εκεί που περισσεύουν. 

Έρχοµαι στην τροπολογία που έχει υποβάλει το Κίνηµα Αλλα-
γής σχετικά µε την έκτακτη αποζηµίωση στους εργαζόµενους
που απασχολούνται εποχικά σε επιχειρήσεις του τουρισµού και
του επισιτισµού, για τους οποίους ο ν.4690/2020 δεν έχει προ-
βλέψει ότι η ως άνω µηνιαία έκτακτη αποζηµίωση που ανέρχεται
σε ποσό που ισούται µε το τελευταίο µηνιαίο επίδοµα ανεργίας
που έλαβαν µπορεί να εισπραχθεί.

Με βάση τις παραπάνω διατάξεις και την κοινή υπουργική από-
φαση που ακολούθησε την 23102/477/13-06-2020, ένας σηµαντι-
κός αριθµός εποχικά απασχολούµενων στον τουρισµό-επισιτισµό
χωρίς δικαίωµα επαναπρόσληψης ανά την επικράτεια, αποκλείεται
από τη λήψη του συγκεκριµένου επιδόµατος γιατί οι ηµέρες επι-
δότησης λόγω ανεργίας υπερβαίνουν τις ογδόντα.

Ειδικά σε περιοχές που η τουριστική περίοδος διαρκεί συχνά
µέχρι και τον Νοέµβριο οι ηµέρες απασχόλησης των εποχικά ερ-
γαζοµένων στον τουρισµό-επισιτισµό είναι κατά µέσο όρο πολύ
περισσότερες από άλλες τουριστικές περιοχές µε συνέπεια αφ’
ενός η διάρκεια της τακτικής επιδότησης της ανεργίας να υπερ-
βαίνει τους τρεις µήνες και τις πέντε ηµέρες αφ’ ετέρου η κατα-
βολή του επιδόµατος ανεργίας να αρχίζει για πολλούς
εργαζοµένους τον Δεκέµβριο και να φτάνει µέχρι τον Απρίλιο του
επόµενου έτους. Η διάταξη της παραγράφου 1 του άρθρου 33
του ν.4690 δεν το λαµβάνει υπ’ όψη της αυτό. 

Και ανέφερε ο Βουλευτής µας κ. Γιώργος Μουλκιώτης το πα-
ράδειγµα της Ρόδου. Από τους έξι χιλιάδες εποχικά απασχολού-
µενους τελικά δικαιούνται την επιδότηση ανεργίας µόλις οι
πεντακόσιοι, δηλαδή λιγότερο από το 5%. Για τη θεραπεία του
προβλήµατος αυτού προτείνουµε την παρούσα τροπολογία.

Υπάρχει το άρθρο 21 του νοµοσχεδίου που αφορά τη σύσταση
αυτοτελούς Τµήµατος Δηµοσίων Σχέσεων και Εθιµοτυπίας, το
οποίο υπάγεται στην Υπουργό Πολιτισµού. Εδώ µας προκαλεί εν-
τύπωση το εξής: Περιγράφετε αρµοδιότητες, αλλά δεν περιγρά-
φετε µε ποιες διαδικασίες θα στελεχωθεί το αυτοτελές αυτό
τµήµα. Θα γινεί ενδοϋπηρεσιακά; Θα γίνει µε προσκλήσεις για
αποσπάσεις στο ενιαίο σύστηµα κινητικότητας; Θα το στελεχώ-
σετε µε µετακλητούς, όπως είναι η συνήθης πρακτική αυτής της
Κυβέρνησης;

Καλό θα ήταν να µας το πείτε αυτό, κυρία Υπουργέ, γιατί το
άρθρο 10 του π.δ.4/2008, που προβλέπει τη σύσταση αυτοτε-
λούς Τµήµατος Τύπου και Επικοινωνίας, προβλέπει τη διαδικασία
του άρθρου 67 του ν.1943/1991 που αφορά τη στελέχωση γρα-
φείων τύπου και δηµοσίων σχέσεων. Εδώ τι θα ισχύσει τελικά;

Υπάρχουν κάποια θετικά στο νοµοσχέδιο που αξίζει µεταξύ
άλλων να τονίσουµε. Είναι η σύσταση της Διεθνούς Συµβουλευ-
τικής Επιτροπής του άρθρου 9. Είναι ειδικότερες πρόνοιες του
άρθρου 16 για την αντιµετώπιση των συνεπειών της πανδηµίας,
όπως και ότι σύµφωνα µε το άρθρο 17 το Εθνικό Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης θα στεγάζεται πλέον στους χώρους του πρώην
εργοστασίου «ΦΙΞ», που ανήκει κατά κυριότητα στην εταιρεία
«ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ».

Και ως προς την κυβερνητική τροπολογία του Υπουργείου
Υγείας είµαστε µεν σύµφωνοι µε την παράγραφο 1 για την πα-
ράταση συµβάσεων του ΕΟΔΥ λόγω κορωνοϊού, δεν συµφω-
νούµε όµως µε την παράγραφο 3, που αντί να προβεί σε
προσλήψεις έκτακτου προσωπικού επιλέγεται να µετακινηθεί
προσωπικό στα σηµεία εισόδου της χώρας από τα νοσοκοµεία,
τα κέντρα υγείας κ.λπ., µε συνέπεια να αποδυναµωθούν αυτοί οι
φορείς υγείας σε εποχή κορωνοϊού.

Θετικό, επίσης, θεωρούµε ότι στα νοµικά πρόσωπα του Υπουρ-
γείου προβλέπεται πια µια θέση διοικητικού οικονοµικού διευ-
θυντή διαφορετική από αυτή του καλλιτεχνικού διευθυντή. Η
σύγχυση των αρµοδιοτήτων αυτών σε ένα πρόσωπο µε αρµοδιό-
τητες που απαιτούν εντελώς διαφορετικές δεξιότητες έχει οδη-
γήσει στο παρελθόν σε τραγελαφικά φαινόµενα.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Φωτίου από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ευτυχής συγκυρία που

ψηφίζεται αυτό το νοµοσχέδιο. Εννοώ τη συγκυρία της µετατρο-
πής της Αγιάς Σοφιάς σε τζαµί, δηλαδή την προσβολή των πα-
νανθρώπινων συµβόλων και της ιστορίας τους.

Για να δούµε, όµως, µήπως η συγκεκριµένη Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη και η συγκεκριµένη Υπουργός προσβάλλει επίσης τα
δικά µας µνηµεία, σύµβολα είτε της νεωτερικότητας είτε τα αρ-
χαιότερα, της νεότερης ιστορίας και της αρχαίας ιστορίας. Φαί-
νεται υπερβολή η σύγκριση; Για να δούµε.

Πάµε πρώτα στο «ΑΚΡΟΠΟΛ». Ένα µνηµείο της νεότερης αρ-
χιτεκτονικής µας ιστορίας, παράδοσης και πολιτισµού από τα
λίγα πολυώροφα εκλεκτικιστικά κτήρια που υπάρχουν στην
Αθήνα της περιόδου 1919-1929 όταν η κυβέρνηση του Ελευθε-
ρίου Βενιζέλου επιτρέπει για πρώτη φορά την καθ’ ύψος επέ-
κταση της πόλης για να γίνει µεγαλούπολη η Αθήνα από εκεί που
είναι ένα χωριό µε διώροφα χαµηλά σπίτια.

Μεγάλη η πορεία του «ΑΡΚΟΠΟΛ», µεγάλη η ιστορία, άδοξη
η κατάληξη. Την αγνοεί η Κυβέρνησή σας και µε το που εκλέγεται
αρχίζει τους επικοινωνιακούς ποµφόλυγες του µεγαλοϊδεατι-
σµού σας. Λέει, «το “ΑΚΡΟΠΟΛ” θα συναποτελέσει την τριλογία
του νέου αρχαιολογικού µουσειακού συγκροτήµατος Αρχαιολο-
γικό Μουσείο – Πολυτεχνείο –“ΑΚΡΟΠΟΛ”». 

Ολίγο µετά εβυθίσθη αυτό το µεγαλόπνοο σχέδιο που έρχεται
και επανέρχεται από τη Δεξιά. Δηλαδή ποιο είναι το σχέδιο; Δεν
ήταν το «ΑΚΡΟΠΟΛ» το σχέδιο. Το Πολυτεχνείο ήταν. Ένα ζων-
τανό ίδρυµα της χώρας, το Πολυτεχνείο, το υπέρτατο πανεπι-
στήµιο, την παγκόσµια µνήµη της αντίστασης του λαού µας κατά
της χούντας να το κάνει η Δεξιά µουσείο µπας και ξεχάσουµε.
Αυτό δεν θα το καταφέρετε ποτέ. Σας διαβεβαιώ µε όσους νό-
µους Χρυσοχοΐδη και αν ψηφίσετε.

Αµέσως µετά υπήρξε η µεγάλη έµπνευση της υπόγειας σύν-
δεσης Μουσείου – «ΑΚΡΟΠΟΛ». Για ποιον λόγο; Για να καλούνται
σε δεξιώσεις ξένοι αξιωµατούχοι του πολιτισµού και να µην τους
βλέπει κανείς; Για να διορίζετε ηµέτερους χωρίς γνώση των πο-
λιτιστικών ζητηµάτων στο Δ.Σ. και χωρίς καλλιτεχνικό διευθυντή
που αποκτάται από δηµόσια πρόσκληση;

Το «ΑΚΡΟΠΟΛ» όφειλε να είναι ο δηµόσιος πολιτιστικός χώρος
σε διάλογο µε την πόλη, µε το Πολυτεχνείο, µε το σηµαντικότερο
µουσείο της χώρας που είναι το Αρχαιολογικό πράγµατι.
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Εµείς λέµε ότι όταν θα ξαναποκτήσει προοδευτική κυβέρνηση
αυτή η χώρα θα το επαναφέρουµε στον ρόλο που πρέπει να έχει.

Πάµε τώρα στα απαράδεκτα άρθρα 20-25 του νοµοσχεδίου.
Εδώ πραγµατικά επιτυγχάνετε κάτι που κανείς Υπουργός όχι
µόνο δεν θα τολµούσε, αλλά δεν θα µπορούσε και να το κατα-
φέρει. Αρχικά, απεµπολείτε το αποκλειστικό δικαίωµα του κρά-
τους στη διαχείριση και εκµετάλλευση της πολιτιστικής
κληρονοµιάς και το καταφέρνετε µε το εξής καταπληκτικό δί-
πολο: Από τη µια ζηµιώνετε το κράτος µε την απώλεια τεράστιων
εσόδων, εκχωρώντας τα αντίγραφα των αρχαιολογικών θησαυ-
ρών της χώρας σε ιδιώτες καθώς και τα όποια έσοδα προκύ-
πτουν από την απεικόνισης των αρχαιολογικών τόπων και
µνηµείων και από την άλλη ευτελίζετε τα µνηµεία του τόπου µας.

Φανταστείτε, δηλαδή, όλο αυτό το κιτσαριό που θα προκύψει
από αυτή την εκχώρηση που κάνετε, από τη µια της αναπαρά-
στασης και από την άλλη των νέων αντιγράφων που θα είναι λίγο
πειραγµένα. 

Με έναν σµπάρο δύο τρυγόνια, δηλαδή, κυρία Υπουργέ. Ευ-
τελισµός των πανανθρώπινων µνηµείων και αρχαιολογικών θη-
σαυρών και, από την άλλη, ζηµιά του κράτους και του
Υπουργείου Πολιτισµού σε έναν τοµέα που πραγµατικά σε όλες
τις χώρες χρηµατοδοτεί αθρόα τον πολιτισµό.

Ξέρετε πολύ καλά, διότι είναι αδύνατο να το αγνοείτε, ότι
έσοδα που προκύπτουν από τα αντίγραφα του Λούβρου, του
Μουσείου του Καΐρου, του British Museum, του Μουσείου της
Ακρόπολης κ.λπ. ακόµη πολλές φορές είναι τόσο µεγάλα, ώστε
αυτά χρηµατοδοτούν ακόµα και την ελεύθερη πρόσβαση στα
µουσεία αυτά. Ποιος δεν το ξέρει; Είναι τεράστια τα έσοδα. Χάνει
λοιπόν, το κράτος, αλλά συγχρόνως ευτελίζεται και το σύµπαν.

Δεν είναι τυχαίο ότι δεν µετέχουν οι Βουλευτές σας σε αυτή
τη συζήτηση. Δεν ενδιαφέρονται για αυτά, για τον πολιτισµό. Δεν
είναι λόγω της ακτινοβολίας της Υπουργού, είναι γιατί αυτά είναι
έξω από τη λογική της Δεξιάς.

Εγώ πιστεύω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ προστάτευσε τα δικαιώµατα του δη-
µοσίου επί των µνηµείων, αλλά και των ίδιων των µνηµείων, που
δεν έχουν φωνή, ενώ η Νέα Δηµοκρατία και καταστρέφει τα µνη-
µεία, όπως κάνει µε το µετρό Θεσσαλονίκης παρά τις διεθνείς
επιστηµονικές αντιδράσεις, και ξεπουλάει την εικόνα τους, την
υπόστασή τους, την ταυτότητά τους για πάσα χρήση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Με αυτόν τον τρόπο η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επιχειρεί να
κάνει καθεστώς την εµπορευµατοποίηση των µνηµείων και των
συµβόλων της χώρας από τον οποιονδήποτε ιδιώτη, χωρίς να
δίνει κανέναν λογαριασµό στον ιδιοκτήτη –τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε, δηλαδή στο κράτος, καταστρατηγώντας το δικαίωµά του
να έχει λόγο για τη χρήση των συµβόλων του.

Εµείς, κυρία Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, δεσµευόµαστε ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα επαναφέρει και θα κατο-
χυρώσει πλήρως τα συγκεκριµένα δικαιώµατα του ελληνικού δη-
µοσίου και του ελληνικού λαού όταν ξαναγίνει κυβέρνηση,
καταργώντας τη συγκεκριµένη διάταξη, εφόσον αυτή ψηφιστεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο κύριος Βασί-
λειος Σπανάκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε νοµοσχέδιο που φέρνει η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη στη Βουλή αποδεικνύει τη διαφορετική
νοοτροπία, τη διαφορετική κουλτούρα που έχουµε µε την παρά-
ταξη του ΣΥΡΙΖΑ, σε όλα όµως τα επίπεδα. Κάθε νοµοσχέδιο που
φέρνουµε σκοπό έχει την ανάπτυξη, τις νέες θέσεις εργασίας,
την αναβάθµιση των περιοχών µας και τη δηµιουργία µιας καλής,
σταθερής βάσης για την Ελλάδα που θέλουµε, για την πατρίδα
που αξίζει στους Έλληνες.

Βάζουµε βάσεις για σωστές υποδοµές στην πολιτιστική προ-
βολή της χώρας. Δηµιουργούµε ένα σύγχρονο και ευέλικτο µον-
τέλο διοίκησης. Ας µην ξεχνούµε ότι νοµοθετούµε το έτος 2020
για το µέλλον της πατρίδας µας και των παιδιών µας.

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι χάθηκε πολύ σηµαντικός

χρόνος, αλλά ταυτόχρονα είναι και µια εποχή-ευκαιρία για να κά-
νουµε όσα δεν έγιναν τα προηγούµενα χρόνια.

Στο νοµοσχέδιο αυτό που καλείται σε λίγες ώρες το Κοινοβού-
λιό µας να ψηφίσει γίνεται µια αρχή για να υλοποιήσουµε πολιτι-
κές για την προώθηση του πολιτιστικού µας προϊόντος.
Ταυτόχρονα, όµως, διαφαίνεται για τα καλά ότι ήρθε η ώρα να
πάµε σε πιο γενναίες πολιτικές προσέλκυσης επενδύσεων σε όλα
τα επίπεδα, και στον πολιτισµό. Και για να έρθουν επενδύσεις
στον πολιτισµό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απαιτούνται και
γενναία φορολογικά κίνητρα.

Διαβάζοντας κανείς το άρθρο 12 αυτού του νοµοσχεδίου, θα
διαπιστώσει ότι µία από τις πηγές εσόδων του νέου νοµικού προ-
σώπου µε τον διακριτικό τίτλο «ΑΚΡΟΠΟΛ» είναι από χορηγίες,
δωρεές, κληρονοµιές καθώς και από κάθε είδους κοινωνικούς
πόρους.

Και επιτρέψτε µου από το Βήµα αυτό να πω ότι ήρθε η ώρα να
πάµε σε πιο γενναία φορολογική πολιτική για την πολιτιστική
ανάπτυξη της χώρας µας, µε µεγαλύτερα κίνητρα, µε φοροαπαλ-
λαγές, τόσο για τα φυσικά όσο και για τα νοµικά πρόσωπα.

Άκουσα µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον τους συναδέλφους όλων των
παρατάξεων και διάβασα µε ιδιαίτερη προσοχή την έκθεση της
αρµόδιας επιτροπής και διαπίστωσα ότι η εισηγήτρια της Μει-
οψηφίας, η παράταξη του ΣΥΡΙΖΑ, εισηγήθηκε τη µη ψήφιση
αυτού του νοµοσχεδίου.

Προσέξτε το εξής: Είναι τουλάχιστον υποκριτική η στάση του
ΣΥΡΙΖΑ απέναντι στους ανθρώπους του πολιτισµού, δηλαδή ρυθ-
µίσεις όπως αυτές που προβλέπονται στο άρθρο 16, για την ακύ-
ρωση και αναβολή εκδηλώσεων λόγω του κορωνοϊού, να τις
καταψηφίζετε σε αυτή την Αίθουσα! Να τα ακούσει ο ελληνικός
λαός! Εσείς, λοιπόν, ενδιαφέρεστε για τις µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις και θα έρθετε σε αυτή την Αίθουσα να καταψηφίσετε
αυτή την σηµαντική διάταξη; Ή το άρθρο 19, που αφορά την πα-
ράταση των µισθώσεων κινηµατογράφων και θεάτρων έως τις 30
Σεπτεµβρίου του 2021 λόγω κορωνοϊού;

Σε κάθε περίπτωση ο ΣΥΡΙΖΑ άλλα ψηφίζει εδώ µέσα, άλλα
λέει στον ελληνικό λαό. Σε κάθε περίπτωση κανείς δεν µπορεί να
αµφισβητήσει ότι το νοµοσχέδιο αυτό πρέπει το Κοινοβούλιό µας
να το υπερψηφίσει γιατί φέρνει σηµαντικές ρυθµίσεις, όπως είναι
αυτές για το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης επί της λεωφό-
ρου Συγγρού, στο πρώην εργοστάσιο του «ΦΙΞ», ένα µουσείο ση-
µαντικό για τα νότια προάστια, για την Αττική, για ολόκληρη τη
χώρα. Φέρνει σηµαντικές ρυθµίσεις για το Φεστιβάλ Κινηµατο-
γράφου Θεσσαλονίκης, για το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατογρά-
φου, για το Ελληνικό Φεστιβάλ και εκσυγχρονίζει τον τρόπο
διοίκησης των νοµικών προσώπων που εποπτεύονται από το
Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού.

Κυρία Υπουργέ, θέλω να σας συγχαρώ για τις πρωτοβουλίες
σας. Γνωρίζω τις αγωνίες και τις ανησυχίες σας. Θέλω µέσα σε
αυτό το πλαίσιο των πρωτοβουλιών σας να εντάξετε και την ανά-
δειξη της οδού Πειραιώς σε δρόµο πολιτισµού, µιας οδού που
ενώνει την πρωτεύουσα της χώρας µε το µεγάλο λιµάνι του Πει-
ραιά, µιας οδού µε ιστορία, πλάι στα Μακρά Τείχη, µε σηµαντικά
ιδρύµατα, όπως της Ειρήνης Παππά, του Μιχάλη Κακογιάννη,
του Μείζονος Ελληνισµού, της Ανώτατης Σχολής Καλών Τεχνών,
του κτηρίου του Εθνικού Ωδείου επί της Πειραιώς, κοντά στην
Οµόνοια όπου φοίτησε ο Μίκης Θεοδωράκης, λίγα µέτρα από
τον Ελαιώνα µε µια υπέροχη θέα στην Ακρόπολη. Τέτοια νοµικά
πρόσωπα, όπως αυτό που ιδρύεται σήµερα, πρέπει να είναι η
αρχή για µια συνέχεια γρήγορη για να µη χαθεί άλλος πολύτιµος
χρόνος.

Δεν µπορούµε να κάνουµε αντιπολίτευση πάνω στα θέµατα
του πολιτισµού και της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς. Ο πολιτι-
σµός µας δείχνει τον δρόµο του µέλλοντος και γι’ αυτό η Βουλή
µας πρέπει να πάρει πρωτοβουλίες ακόµα πιο σηµαντικές.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο δίνει µια απάν-
τηση σε αυτούς που µέχρι χθες έξω από εδώ υπερασπίζονταν,
δήθεν, τα προβλήµατα που έχουν οι εργαζόµενοι στον πολιτισµό
και έρχονται σήµερα να καταψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο ως
µια πράξη υποκρισίας προς τους εργαζοµένους του χώρου του
πολιτισµού.

Ευχαριστώ πολύ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ και

εγώ τον κ. Σπανάκη, ειδικά για την τήρηση του χρόνου.
Καλείται τώρα στο Βήµα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του

ΜέΡΑ25 κ. Φωτεινή Μπακαδήµα.  
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτισµού που αφορά τη δηµιουργία
του Κέντρου Πολιτισµού «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ». Διαβάζοντας την
αιτιολογική έκθεση προκαλεί εντύπωση το γεγονός πως εξαρχής
ως ένας εκ των βασικότερων στόχων είναι η προσέλκυση δηµι-
ουργών διεθνούς διαµετρήµατος.

Και γιατί λέω πως προκαλεί εντύπωση; Ο λόγος που το λέω
είναι πολύ συγκεκριµένος. Στη χώρα µας, ειδικά την περίοδο
µετά την πανδηµία, θεωρούµε πως θα ήταν καλύτερο και πιο
ωφέλιµο να επικεντρωθούµε, πριν επιδοθούµε σε προσπάθειες
προσέλκυσης δηµιουργών του εξωτερικού, να φροντίσουµε να
στηρίξουµε τους δικούς µας δηµιουργούς, συντελεστές και καλ-
λιτέχνες όλων των τοµέων, ανθρώπους που είτε έµειναν εκτός
µέτρων στήριξης και πλέον αντιµετωπίζουν σοβαρότατο πρό-
βληµα βιοπορισµού και επιβίωσης είτε περιµένουν να ζήσουν µε
το έκτακτο επίδοµα µη γνωρίζοντας τι θα γίνει τους επόµενους
µήνες.

Είναι πολλοί αυτοί οι άνθρωποι. Είναι ηθοποιοί, µουσικοί, χο-
ρογράφοι, χορευτές, καλλιτέχνες µε αναπηρία, είναι πάρα πολ-
λοί. Ο κατάλογος πραγµατικά είναι µακρύς.

Σε όσες συναντήσεις και συνοµιλίες και αν είχαµε σαν ΜέΡΑ25
απ’ όλο το φάσµα και απ’ όλους τους τοµείς της τέχνης, απ’
όποιο µετερίζι και αν την υποστηρίζουν, είτε είναι τεχνικοί, ηχο-
λήπτες, φωτιστές είτε είναι µπροστά ή πίσω από τις κάµερες,
µπροστά ή πίσω από ένα µικρόφωνο, η αγωνία τους για το αύριο
ήταν κοινή. Υπάρχει η αβεβαιότητα για το µέλλον, ο φόβος ότι
θα αντιµετωπίσουν σοβαρά προβλήµατα ακόµα και αν δεν
έχουµε µια νέα έξαρση, που δυστυχώς οι αριθµοί δείχνουν πως
πηγαίνουµε σ’ ένα νέο κύµα πανδηµίας και ίσως αναγκαστούµε
να πάρουµε νέα µέτρα και να επιβάλουµε νέους περιορισµούς.
Στην καλύτερη περίπτωση αυτοί οι άνθρωποι εκτιµούν και περι-
µένουν να οµαλοποιηθεί η καθηµερινότητά τους και η εργασία
τους σ’ έναν µε ενάµιση χρόνο. Έως τότε τόσο αυτοί όσο και οι
οικογένειές τους θα συνεχίσουν να ζουν σε ένα καθεστώς καθη-
µερινού άγχους και τεράστιας ανασφάλειας. 

Την ίδια στιγµή εκτός από τους επαγγελµατίες της τέχνης, το
Υπουργείο άφησε εκτός στήριξης τους ερασιτέχνες, τα ερασιτε-
χνικά θέατρα, τους πολιτιστικούς συλλόγους και άλλους φορείς
και ανθρώπους που στηρίζουν την πολιτιστική παραγωγή της
χώρας. Έσπευσε, όµως, να φέρει προς συζήτηση ένα νοµοσχέ-
διο που στοχεύει στην προσέλκυση ξένων δηµιουργών και απο-
σκοπεί, όπως διαβάζουµε, στο να επιδράσει καταλυτικά στη
σύγχρονη ελληνική δηµιουργία στη χώρα, στις συνθήκες που επι-
κρατούν στον πολιτιστικό και δηµιουργικό τοµέα, στη στήριξη και
ενδυνάµωση των επαγγελµατιών του κλάδου, στην εθνική οικο-
νοµία και στην προβολή του σύγχρονου προσώπου της Ελλάδας
στον κόσµο. 

Όµως, όλοι ξέρουµε ότι οι Έλληνες δηµιουργοί και καλλιτέ-
χνες είναι το πρόσωπο της Ελλάδας, του πολιτισµού της Ελλά-
δας στον κόσµο. Όσο συντοµότερα το αντιληφθούµε αυτό, όσο
συντοµότερα αποφασίσουµε να τους στηρίξουµε, τόσο δυνατό-
τερος θα γίνει ο σύγχρονος πολιτιστικός τοµέας της χώρας και
µόνο τότε θα µπορέσει να συγκεντρώσει και να προσελκύσει το
ενδιαφέρον ξένων δηµιουργών που θα επιλέξουν τη χώρα µας
για να προβάλουν το έργο και τη δράση τους.

Δηλώσατε στην επιτροπή, κυρία Υπουργέ, ότι ο πολιτισµός
είναι ένα βαθιά πολιτικό θέµα που αναγνωρίζει και δίνει την ευ-
καιρία να φανούν οι ιδεολογικές µας διαφορές, αλλά µας καλέ-
σατε αυτό το νοµοσχέδιο να µην το δούµε µικροπολιτικά, αλλά
ως ένα βήµα ενδυνάµωσης των καλλιτεχνών και των δηµιουργών.
Συµφωνώ απόλυτα µαζί σας. Είναι πράγµατι πολιτικό θέµα ο πο-
λιτισµός. Οποιαδήποτε πράξη µας είναι πολιτική, από το πρωί
που θα σηκωθούµε, από το τι θα κάνουµε όταν ξυπνήσουµε µέχρι
την κάθε µικρή ή µεγάλη απόφαση που παίρνουµε στη ζωή µας.

Πράγµατι, ο πολιτισµός είναι πολιτικό θέµα και έκφραση και -πι-
στέψτε µε- προσπάθησα να µη δω µε κανέναν µικροκοµµατικό
φακό και πρίσµα το προτεινόµενο από εσάς νοµοθέτηµα. 

Παρ’ όλα αυτά δεν µπορώ και δεν µπορούµε ως ΜέΡΑ25 να
παραβλέψουµε αρκετά σηµεία που είναι -να το πω κοµψά- το λι-
γότερο προβληµατικά, όπως για παράδειγµα η σύσταση δεκαε-
πτά θέσεων πλήρους απασχόλησης ιδιωτικού δικαίου αορίστου
χρόνου και δύο θέσεων νοµικών συµβούλων, η πλήρωση των
οποίων διενεργείται µε απόφαση του διοικητικού συµβουλίου κα-
τόπιν εισήγηση του διευθυντή. Έχει, δηλαδή, την ευχέρεια ο δι-
ευθυντής του κέντρου να αποφασίζει τους υπαλλήλους που
θέλει να διορίσει. Οφείλω να οµολογήσω ότι από µια Κυβέρνηση
που έχει κάνει σηµαία της την αριστεία, τουλάχιστον σε θεωρη-
τικό επίπεδο -γιατί σε πρακτικό, ας είµαστε ειλικρινείς µεταξύ
µας, δεν τηρείται- θα περιµέναµε ειλικρινά µια καλύτερη πρό-
βλεψη επί του θέµατος. 

Κυρία Υπουργέ, δηλώσατε επίσης στην επιτροπή ότι η στρά-
τευση της τέχνης είναι ίδιον άλλων κοµµάτων και όχι µιας φιλε-
λεύθερης παράταξης. Δυστυχώς, όµως, για εµάς και για την
τέχνη, µιας και η Νέα Δηµοκρατία έχει τη διακυβέρνηση της
χώρας, είναι ίδιον µιας φιλελεύθερης παράταξης αυτό που δια-
φαίνεται και από το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, δηλαδή η εµπο-
ρευµατοποίηση της τέχνης. Πιστέψτε µε, αυτή είναι σαφέστατα
χειρότερη. 

Ταυτόχρονα επισηµάνατε ότι θέλετε οι εργαζόµενοι στον
τοµέα του πολιτισµού να ζουν µε αξιοπρέπεια και να εργάζονται
χωρίς να περιµένουν την κρατική επιχορήγηση ή τα επιδόµατα
του κράτους. Όλοι το επιθυµούµε αυτό και οι εργαζόµενοι στην
τέχνη δεν θα είχαν ανάγκη επιδοµάτων αν δεν είχε διαλύσει κάθε
έννοια καλλιτεχνικής παραγωγής ειδικά φέτος στη χώρα µας ο
κορωνοϊός. Βλέπουµε ότι ελάχιστες εκδηλώσεις και παραστά-
σεις θα πραγµατοποιηθούν, αν τελικά γίνουν και αυτές, ενώ εκα-
τοντάδες έως και χιλιάδες άλλες έχουν παραπεµφθεί στις
καλένδες. 

Την ίδια στιγµή, όµως, που θέλετε το καλό των εργαζοµένων,
στην ακρόαση των φορέων δεν προσκλήθηκε το Σωµατείο Ελλή-
νων Ηθοποιών, ένα σωµατείο που εκπροσωπεί ένα τεράστιο κοµ-
µάτι εργαζοµένων στον τοµέα της τέχνης. Δεν φταίτε εσείς
προφανώς γι’ αυτό, παρ’ όλα αυτά δεν γίνεται να µην το σχολιά-
σουµε, µε δεδοµένο ότι η απόφαση αυτή δείχνει πολλά για τον
τρόπο σκέψης της κυβερνώσας παράταξης, µιας και από το δικό
σας κόµµα προέρχεται ο πρόεδρος της Διαρκούς Επιτροπής που
επεξεργάστηκε το νοµοσχέδιο και προχώρησε στην επιλογή και
τη συνακόλουθη πρόσκληση των φορέων σε ακρόαση.

Βλέπουµε επίσης να διατρέχει ολόκληρο το νοµοσχέδιο µια
προσπάθεια να περιγραφεί η τέχνη ως εµπόρευµα και ο καλλι-
τέχνης-δηµιουργός να παίρνει τη θέση επιχειρηµατία. Σε µια -
επιτρέψτε µας να πούµε- εξόχως αγοραία προσέγγιση της
τέχνης και του πολιτισµού που µας ξενίζει, αν αναλογιστούµε τον
τεράστιο πλούτο της χώρας, αλλά και την αξιοσηµείωτη πολιτι-
στική παραγωγή του σύγχρονου πολιτισµού, το να θέλουµε να
µετατρέψουµε τους καλλιτέχνες και τους δηµιουργούς σε deal-
ers τέχνης όχι µόνο δεν έχει να προσδώσει κάτι, αλλά µακροπρό-
θεσµα είναι κάτι που θα στοιχίσει. 

Συµφωνώ µαζί σας, κυρία Υπουργέ, ότι το καλλιτεχνικό µάνα-
τζµεντ είναι σε εµβρυακό στάδιο στη χώρα µας και θα έπρεπε να
αναπτυχθεί, αλλά ας δώσουµε τη δέουσα προσοχή πρώτα στη
στήριξη της εγχώριας παραγωγής, ώστε να µην πεινάνε οι άν-
θρωποι της τέχνης και να µην έχουν ανάγκη τα επιδόµατα που
τους δίνουµε και έπειτα ας ασχοληθούµε µε το cultural manage-
ment, µε το gentrification και µε όλες τις άλλες έννοιες που θα
µπορούσαν να εισαχθούν σε δεύτερο χρόνο στη συζήτηση και
να κάναµε και µια µεγάλη συζήτηση επ’ αυτού. 

Επιστρέφω τώρα στο Δ.Σ., όπως αυτό περιγράφεται. Δεν µπο-
ρούµε να µην προσέξουµε ότι µε απόφαση της Υπουργού Πολι-
τισµού ορίζεται ο πρώτος διευθυντής, όπως και το διοικητικό
συµβούλιο. Για τους υπόλοιπους διευθυντές θα ακολουθηθεί η
διαδικασία της δηµόσιας πρόσκλησης ενδιαφέροντος, άρα θα
πρέπει να είναι λίγο ως πολύ αναµενόµενο ότι οι θέσεις θα κα-
λυφθούν από άτοµα εµπιστοσύνης της Υπουργού, συνακολού-
θως και της Κυβέρνησης. Όλα τα αναφερόµενα χαρακτηριστικά
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του διευθυντή όπως τα τυπικά προσόντα και οι αρµοδιότητες
που έχουν θέσει, παραπέµπουν περισσότερο σε µάνατζερ ιδιω-
τικής κερδοσκοπικής εταιρείας και όχι σε διευθυντή δηµόσιου
πολιτιστικού οργανισµού.

Από το ίδιο άρθρο, το άρθρο 5, συνάγεται ότι σκοπός του δι-
ευθυντή του «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» είναι να µεγιστοποιήσει τα
κέρδη του κέντρου και επ’ ουδενί να προάγει τον πολιτισµό δί-
νοντας βήµα έκφρασης, παρουσίας και συνδροµής σε όλους
τους καλλιτέχνες. Δυστυχώς µολονότι το «ΑΚΡΟΠΟΛ» θα µπο-
ρούσε πραγµατικά να αποτελέσει µια κοιτίδα πολιτισµού, έναν
ανοικτό δηµόσιο χώρο ο οποίος θα ήταν αφιερωµένος στις τέ-
χνες χωρίς κανέναν αποκλεισµό, που θα ενθάρρυνε νέους και
παλαιότερους καλλιτέχνες και θα αποτελούσε ένα κοµβικό ση-
µείο συνάντησης, αλλά και ώσµωσης µεταξύ τους, έναν τόπο και-
νοτοµίας και πειραµατισµού, τώρα έχουµε τη µετατροπή του σ’
έναν χώρο που κανείς µπορεί να δει να γίνονται επιδείξεις µόδας
και -γιατί όχι- κοσµικές εκδηλώσεις, οι οποίες όµως θα αποφέ-
ρουν πολλά κέρδη στο κέντρο και πλέον το κέρδος θα πρέπει
είναι ο απώτερος στόχος των δηµιουργών, αλλά φυσικά είναι και
της διοίκησής του. Δυστυχώς βλέπουµε να θυσιάζεται ο πολιτι-
σµός στον βωµό της νεοφιλελεύθερης αντίληψης ότι όλα είναι
µια επιχείρηση µε στόχο τη µεγιστοποίηση του κέρδους και τη
µείωση των απωλειών. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πολιτισµός δεν είναι
εµπόρευµα, οι καλλιτέχνες δεν είναι πωλητές ή επιχειρηµατίες,
αλλά είναι δηµιουργοί που αφιερώνουν τη ζωή τους, την τέχνη
τους, όποια και αν είναι αυτή, είτε είναι το θέατρο, η µουσική, η
ζωγραφική, οι παραστατικές τέχνες, είτε είναι όποια µορφή τέ-
χνης έχουν επιλέξει να υπηρετήσουν. Οφείλουµε να τους στηρί-
ζουµε και όχι να συζητάµε ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο σε µια
συγκυρία εξαιρετικά δύσκολη για τον καλλιτεχνικό κλάδο που
ακόµα αντιµετωπίζει τα οικονοµικά «απόνερα» της πανδηµίας του
κορωνοϊού. Επίσης δεν θα πρέπει επ’ ουδενί να συγχέουµε την
τέχνη µε το πολιτιστικό προϊόν, όπως συχνά κάνει το νοµοσχέ-
διο.

Παρ’ ότι δεν είναι κάτι που συνηθίζω, θα κλείσω κάνοντας µια
σύντοµη αναφορά σε συνάδελφο που µίλησε πριν από εµένα.
Ακούσαµε εκφράσεις που σίγουρα θα κρίνουν οι πολίτες εκεί έξω
που θα δουν το βίντεο. Θεωρώ ότι το να χρησιµοποιούµε εκφρά-
σεις του στυλ «τραγουδιάρα», «τραγουδιάρης» δεν τιµά κανέναν
µας. 

To λέω αυτό, γιατί είναι πάρα πολλοί συνάδελφοι που είναι
καλλιτέχνες. Εγώ έχω φάει αρκετά χρόνια της ζωής µου να σπου-
δάζω κλασικό τραγούδι. Είµαι πάρα πολύ υπερήφανη, γιατί έχω
δουλέψει σαν µουσικός σε µουσικές σκηνές. Δεν θεωρώ ότι θα
πρέπει να ντρέπεται κανείς, αλλά εκφράσεις τέτοιου ύφους και
τέτοιου στυλ δεν έχουν χώρο στο ελληνικό Κοινοβούλιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Μπακαδήµα.

Καλείται τώρα στο Βήµα από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Βασίλειος Βα-
σιλικός.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΒΑΣΙΛΗΣ) ΒΑΣΙΛΙΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Καθώς είναι η πρώτη φορά που µιλάω από το Βήµα της Βου-
λής, είµαι ιδιαίτερα συγκινηµένος.

Το πρώτο άρθρο του νοµοσχεδίου που αναφέρει ότι ο πολιτι-
στικός και δηµιουργικός τοµέας στηρίζει την οικονοµική ανά-
πτυξη, που παρακάτω λέει επίσης για ενδυνάµωση των
επαγγελµατιών του κλάδου του πολιτισµού και της δηµιουργίας
µε δεξιότητες, ικανότητες και τεχνογνωσία και για ανάπτυξη ενός
πλαισίου που χαρακτηρίζεται από βιώσιµα επιχειρηµατικά και ερ-
γασιακά µοντέλα, όλα αυτά αποτελούν κάτι το οποίο δεν έχει
ακριβώς σχέση µε τον πολιτισµό.

Υπήρξε ένα έτοιµο και µετά από µακρά διαβούλευση νοµοσχέ-
διο του ΣΥΡΙΖΑ που αγνοήθηκε παντελώς. Αυτό που απουσιάζει,
όµως, σκανδαλωδώς από το νοµοσχέδιο για το «ΑΚΡΟΠΟΛ» είναι
η ίδια η Ακρόπολη. Η Ακρόπολη του πολιτισµού είναι ο λόγος,
«εν αρχή ην ο λόγος». Διασώθηκαν κείµενα από τους προσωκρα-
τικούς φιλοσόφους, αποσπασµατικά βέβαια, από τον Δηµόκριτο

που εφεύρε το άτοµο, δηλαδή το µη τεµνόµενο περαιτέρω, που
κατέληξε -δυστυχώς- πρώτα στην ατοµική βόµβα και στις µέρες
µας στην ατοµική πίτσα, δηλαδή το µη τεµνόµενο περαιτέρω, και
ο Λεύκιππος που πρώτος ανακάλυψε τις συνάψεις των νευρώνων
στον εγκέφαλο.

Εν συνεχεία, ακολούθησε ο Πλάτων. Και ο µεν Σωκράτης µπο-
ρεί να ήπιε το κώνειο, όµως αργότερα ο Χριστός που ήθελε να
σταυρωθεί για να περάσει το µήνυµα της Ανάστασης και της
Δεύτερης Παρουσίας, διαιωνίστηκε µε τη γραφή των τεσσάρων
Ευαγγελιστών. Άρα το βιβλίο, το γραπτό είναι που διασώζει την
πρώτη αποκτηµένη εµπειρία και την προωθεί. Χωρίς το βιβλίο
δεν θα υπήρχε πολιτισµός, αλλά χωρίς το «ΑΚΡΟΠΟΛ» η Ακρό-
πολη θα συνέχιζε να υπάρχει, οπότε αυτή η πρωτοφανής περι-
φρόνηση για το βιβλίο από το Υπουργείο Πολιτισµού ισούται µε
την Ακροναυπλία, όταν πρωτεύουσα του νεοελληνικού κράτους
ήταν το Ναύπλιο και όπου αργότερα εκεί ο Μανιαδάκης φυλάκιζε
τους κοµµουνιστές επί Μεταξά.

Και δεν θα υπήρχε εξέλιξη των ειδών χωρίς το βιβλίο του Δαρ-
βίνου, όπως δεν θα υπήρχε η γνώση της οικονοµίας της αγοράς
χωρίς το Κεφάλαιο του Μαρξ. Το «Capital», δηλαδή κεφάλαιο,
προέρχεται από το cattle, δηλαδή αγελάδα. Ο καπιταλισµός,
άρα, αρµέγει όλο το γάλα της αγελάδας και το προωθεί τώρα
ως καταπραϋντικό της πανδηµίας του κορωνοϊού. Και εγώ πίνω
χυµούς και ονειρεύοµαι φρούτα!

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Γεώργιος Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σίγουρα υπάρχουν πιο ειδικοί

να µιλήσουν για τον πολιτισµό για ένα εξειδικευµένο αντικείµενο,
ένα εξειδικευµένο θέµα από εµένα, διότι δεν τον έχω υπηρετήσει,
δεν έχω εργαστεί στον πολιτισµό. Είναι τελείως διαφορετική η
εκπαίδευσή µου, οι εγκύκλιες σπουδές µου, οι πανεπιστηµιακές,
οι µεταπτυχιακές και ο εργασιακός µου βίος.

Γνωρίζω ότι η κυρία Υπουργός Πολιτισµού υπηρετεί από θέ-
σεις ευθύνης τον πολιτισµό όλη της τη ζωή. Ξέρω -και το διαπί-
στωσα κατά τις συνεδριάσεις της επιτροπής µας, συζητώντας το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο- ότι υπάρχουν συνάδελφοι Βουλευτές,
πολιτικοί από όλα τα κόµµατα, που γνωρίζουν τις ιδιαιτερότητες
του χώρου του πολιτισµού και σίγουρα έχουν να πουν αρκετά εν-
διαφέροντα πράγµατα για το σχέδιο νόµου.

Η δική µου τοποθέτηση, ως ένας άνθρωπος µε τα χαρακτηρι-
στικά που περιέγραψα πιο πριν, θα είναι διαφορετική. Θα εστια-
στεί στην προστιθέµενη αξία του σχεδίου νόµου, έτσι όπως εγώ
την αντιλαµβάνοµαι, αλλά θα είναι µια προσέγγιση η οποία έχει
βαθιά αγάπη για το πολιτιστικό αγαθό της χώρας µας και για την
πολιτιστική κληρονοµιά του τόπου µας έτσι όπως εγώ την έχω
ζήσει και έτσι όπως την αντιλαµβάνοµαι.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Z’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Με τη συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία στηρίζονται έµ-
πρακτα οι άνθρωποι της τέχνης και του πολιτισµού που έχουν
χτυπηθεί όσο κανένας άλλος κλάδος από την κρίση του κορω-
νοϊού. Δείχνουµε την ευαισθησία απέναντί τους, όπως και στις
υπόλοιπες κοινωνικές οµάδες, για να καταφέρουµε όλοι να ξε-
περάσουµε τη συγκεκριµένη δυσκολία.

Προσπαθούµε να δώσουµε στους ανθρώπους αυτούς τις προ-
ϋποθέσεις για την ανάκαµψή τους και αυτό όχι για λόγους κοι-
νωνικούς -αν θέλετε- καθώς δεν αντιµετωπίζουµε τον πολιτισµό
µε µια επιδοµατική πολιτική, αλλά για λόγους οικονοµικούς, ανα-
πτυξιακούς, ενίσχυσης της διεθνούς εικόνας της χώρας, του
νέου προσώπου που θέλουµε να παρουσιάσουµε στον κόσµο, τη
σύνδεσή του µε τον τουρισµό, τη σύνδεσή του µε το εξαγώγιµο
προϊόν της χώρας µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα όπως είπε ο εισηγητής
µας, ο κλάδος του πολιτισµού στη χώρα απασχολεί πάνω από το
3% των εργαζοµένων. Στον χώρο αυτόν δραστηριοποιούνται
εκατό χιλιάδες και πλέον εργαζόµενοι και περισσότερες από σα-
ράντα χιλιάδες επιχειρήσεις, στην πλειοψηφία τους µικρές και
µικροµεσαίες. Γίνεται, λοιπόν, αντιληπτό ότι κάθε επένδυση στον
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δηµιουργικό και πολιτιστικό τοµέα δύναται να αποφέρει πολλα-
πλάσια οφέλη και προστιθέµενη αξία γενικότερα στην ανάπτυξη
και την οικονοµία της χώρας. Βάζει ο πολιτισµός από µόνος του
έναν πολλαπλασιαστή µεγάλο.

Ως εκ τούτου, προκύπτει η ανάγκη να καταστεί ο κλάδος αν-
θεκτικότερος, ανταγωνιστικότερος και να προσελκύσει δηµιουρ-
γούς διεθνούς διαµετρήµατος. Για να υπηρετηθούν όλα τα
παραπάνω είναι αναγκαίο να δηµιουργηθεί το κατάλληλο πλαίσιο
που θα δίνει στους επαγγελµατίες του κλάδου τεχνογνωσία, πλη-
ροφορία, αναπτυξιακά εργαλεία για την ενίσχυση της εξωστρέ-
φειας και της δυναµικής του, συµβουλευτική, όπως θα το
λέγαµε, υπηρεσίες γενικότερα συµβουλευτικής.

Κατά τη γνώµη µου αυτόν τον σκοπό έρχεται να υπηρετήσει
το Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας «ΑΚΡΟΠΟΛ», ένας νέος
φορέας µε αντικείµενο δραστηριότητας σε τρεις άξονες: Ο πρώ-
τος µε κέντρο ενδιαφέροντος τα ίδια τα µέλη του πολιτιστικού
και δηµιουργικού κλάδου, ο δεύτερος µε κέντρο ενδιαφέροντος
τον σύγχρονο ελληνικό πολιτισµό και ο τρίτος µε κέντρο ενδια-
φέροντος το γενικότερο κοινό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δηµιουργοί και οι καλλιτέχνες
σήµερα και κυρίως όσοι βρίσκονται στο ξεκίνηµά τους συγκρο-
τούνται κατά βάση σε άτυπα σχήµατα που έχουν να αντιµετωπί-
σουν έναν κυκεώνα διοικητικών, φορολογικών, εργατικών και
συµβατικών βαρών που ξεπερνούν κατά πολύ την καλλιτεχνική
δηµιουργία. Γιατί, κακά τα ψέµατα, ο καλλιτέχνης δεν µπορεί να
αναλώνει τον χρόνο του ούτε τον νου του για να προσεγγίσει
προγράµµατα, να καταθέσει φακέλους, να συντάσσει τεχνικά
δελτία.

Από την άλλη, ξέρουµε όλοι ότι κανένας δεν δίνει χρήµατα
χωρίς να υπάρχει µια τεκµηριωµένη πρόταση, να την αξιολογήσει
και να γνωρίζει πώς αυτά τα χρήµατα -µιλώ για τα ευρωπαϊκά
κονδύλια και τα κονδύλια που µοιράζει το κράτος- θα διατεθούν
και πώς θα αξιοποιηθούν. 

Το «ΑΚΡΟΠΟΛ», λοιπόν, έρχεται να καλύψει αυτό το κενό κατά
τη δική µας γνώµη. Δεν είναι, δηλαδή, µια επιπλέον λέσχη προ-
βληµατισµού, στην ουσία, που θα παράσχει τα εργαλεία που θα
βοηθήσουν στην ενίσχυση των δοµών αυτών, αλλά θα τους δώ-
σουν ικανότητες διοικητικές, οργανωτικές, µάρκετινγκ, δικτύω-
σης κυρίως µέσω της διοργάνωσης σεµιναρίων, εργαστηρίων και
της συνύπαρξης- σύµπραξής τους και των συνεργασιών τους σε
cluster µε εκπαιδευτικούς, πολιτιστικούς ερευνητικούς φορείς
που τόσους πολλούς έχουµε στην Ελλάδα και στο εξωτερικό. 

Θα συνεπικουρεί, λοιπόν, την προσπάθειά τους να βρουν χρη-
µατοδότηση που την έχουν ανάγκη. Ξέρετε και εσείς και όλοι
µας, ότι µπορεί να έχεις πολύ καλές ιδέες, αλλά χρειάζεσαι και
χρήµατα για να καταφέρεις να υλοποιήσεις αυτές τις ιδέες. 

Πρόκειται, λοιπόν, κατά τη δική µου γνώµη, για µια παρέµ-
βαση, για µια προσπάθεια προστιθέµενης αξίας, η οποία θέλει
να βοηθήσει και να ενισχύσει τους καλλιτέχνες όλης της χώρας
µας. 

Στο νοµοσχέδιο, επίσης, υπάρχουν και διατάξεις που αποσα-
φηνίζουν τους όρους και τις προϋποθέσεις υπό τις οποίες θα επι-
τρέπεται η διοργάνωση διεθνών παραγωγών στη χώρα µας, έτσι
ώστε να µην οδηγούµαστε σε περιστατικά που δυσφηµίζουν την
πατρίδα µας. Μόλις πριν από µερικές µέρες ψηφίστηκε το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Πολιτικής που συµβάλλει
προς αυτή την κατεύθυνση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε δύο µόνο κουβέντες, κατά
τη γνώµη µου ο πολιτισµός και η τέχνη δεν ανήκουν σε κανέναν
πολιτικό χώρο. Ανήκουν σε όλους µας. Είναι ένα νήµα αόρατο
και παντοδύναµο που µας κρατά ενωµένους εδώ και αιώνες, που
µας δίνει λόγο ύπαρξης. Η τέχνη υπερβαίνει την πεζή πραγµατι-
κότητά µας, νοηµατοδοτεί τον βίο, δίνει αξία και λόγο στην
ύπαρξή µας. Όλοι εδώ στη Βουλή έχουµε να προσθέσουµε κάτι,
το δικό µας λιθαράκι, για να πάµε τον πολιτισµό µας πιο µπρο-
στά, να στηρίξουµε το έθνος µας και την πατρίδα µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται στο Βήµα ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΜέΡΑ25 κ. Γιάνης
Βαρουφάκης. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, διάβασα
πολύ προσεκτικά το νοµοσχέδιο. Διακατέχεται από µια αγωνία η
οποία είναι εύλογη. Είναι η αγωνία για το πώς θα βρεθούν πόροι
για τον πολιτισµό και πώς η ίδια η πολιτιστική παραγωγή θα πα-
ραγάγει πόρους. Πράγµατι, η τέχνη απαιτεί χρήµα. Πάντοτε
απαιτούσε χρήµα. Και, ναι, οι καλλιτέχνες, οι µουσικοί, οι άνθρω-
ποι του θεάτρου του κινηµατογράφου, πρέπει να βοηθηθούν, να
φτάσουν στο σηµείο να µπορούν να πουλάνε τα έργα τους αλλά
και εισιτήρια και να µη ζουν µόνο από το κράτος ή από την ελε-
ηµοσύνη κάποιου ηγεµόνα. 

Πράγµατι -και εκεί θα συµφωνήσουµε- ότι η σύγχρονη ελλη-
νική πολιτιστική παραγωγή πρέπει να διεθνοποιηθεί. Έχει πολύ
σηµαντική αξία, η οποία, δυστυχώς, δεν προβάλλεται στο εξω-
τερικό, όπως θα έπρεπε. Πρέπει να αποκτηθεί, να δηµιουργηθεί
ένα κοινό τόσο εντός όσο και εκτός της Ελλάδας. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης,
το νοµοσχέδιό σας συγχέει πράγµατα τα οποία δεν έπρεπε να
συγχέει. Συγχέετε την παραγωγή πολιτισµικών αγαθών µε την
αγορά τους, την τιµή ως ακούσιο, αλλά καλοδεχούµενο, υποπρο-
ϊόν µιας ανεκτίµητης αξίας, µε την τιµή ως αντικείµενο του πόθου
του καλλιτέχνη ο οποίος παρουσιάζεται ως επιχειρηµατίας, µια
µορφή επιχειρηµατία. Το βλέπουµε στο νοµοσχέδιό σας κάθε
φορά που υπάρχει κάποια αναφορά στον καλλιτέχνη. Ο καλλιτέ-
χνης, σωστά, χρειάζεται χρήµατα και αρκετά χρήµατα για να ζει
και καλά. Όµως, ο καλλιτέχνης ο οποίος λειτουργεί ως µια
µορφή επιχειρηµατία, αυτοαναιρείται. Όπως ο µαθηµατικός ή ο
µουσικός. Ο καλλιτέχνης πρέπει να υπερβεί τον εαυτό του, το
εγώ του, για να µπορέσει να δηµιουργήσει κάτι ανεκτίµητο. Πρέ-
πει να µην µπορεί να κάνει αλλιώς από αυτό που κάνει. Όχι να το
κάνει εργαλειακά για να πετύχει κάτι άλλο, είτε αυτό είναι η φήµη
είτε αυτό είναι το κέρδος. Πρέπει, δηλαδή, να είναι ακριβώς το
αντίθετο του επιχειρηµατία, του entrepreneur, ο οποίος εάν δεν
κινητοποιείται από το κέρδος, θα πάψει να είναι επιχειρηµατίας,
θα πτωχεύσει. Πρέπει να είναι το αντίθετο του κυνικού, τον οποίο
ο Όσκαρ Ουάιλντ τον όρισε ως εκείνον που γνωρίζει την τιµή τού
καθετί, αλλά αγνοεί την αξία τού οτιδήποτε. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, έχετε παραστρατήσει
από την ιδεολογία της Νέας Δηµοκρατίας παλαιότερων δεκαε-
τιών. Έχετε ενστερνιστεί έναν ακραίο ψευδονεοφιλελευθερισµό
που κάλλιστα µπορεί να σας οδηγήσει στο να θέσετε το ερώτηµα
-το έχω ακούσει αυτό το ερώτηµα από ανθρώπους της παράτα-
ξής σας- «και γιατί δεν µπορεί να θεωρηθεί τέχνη η ικανότητα µε-
γιστοποίησης του κέρδους του καλλιτέχνη µέσα από την τέχνη
του;». Υπάρχει µια τέτοια παράδοση και στην τέχνη, δυστυχώς,
τον τελευταίο καιρό, που, βεβαίως, αυτοαπαξιώνεται. Όποιος
γνωρίζει τον Ντάµιεν Χιρστ ξέρει τι εννοώ. 

Η απάντηση στο ερώτηµα: «γιατί η µεγιστοποίηση των προσό-
δων από την τέχνη δεν συνάδει µε την τέχνη;», δίνεται από τον
Αριστοτέλη, όχι από εµένα. Να σας θυµίσω ότι για τον Αριστο-
τέλη καµµία δραστηριότητα δεν είναι ενάρετη εάν δεν έχει τέλος.
Και δίνει το παράδειγµα του να χτίσεις ένα πλοίο, µια βάρκα.
Έχει αρχή, µέση και τέλος. Επειδή ακριβώς έχει τέλος, αυτό το
τέλος την καθιστά εν δυνάµει ενάρετη, ενώ η µεγιστοποίηση του
κέρδους -επειδή το κέρδος τείνει στο άπειρο, ιδίως αν είσαι Μπιλ
Γκέιτς, Έλον Μασκ, Ντέµιεν Χιρστ- εξ ορισµού δεν µπορεί να
είναι ενάρετη, σύµφωνα µε τον Αριστοτέλη. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης, το κόµµα σας είναι ξε-
κάθαρο -διαβάζοντας και το νοµοσχέδιό σας- ότι αγνοεί την πεµ-
πτουσία της πολιτιστικής παραγωγικής διαδικασίας, το βασικό
γλυκό παράδοξο από τη µια µεριά των ακούσιων κινήτρων και
από την άλλη µεριά του αποτελέσµατος. 

Είχα γνωρίσει έναν µαθηµατικό στο Κέιµπριτς αρχές της δε-
καετίας του ’80, ο οποίος µου είχε πει για τη θεωρία των αριθ-
µών, «Number Theory», µε την οποία ασχολείτο τότε. Όταν τον
ρώτησα: «τι είναι αυτά τα θεωρήµατα µε τα οποία ασχολείσαι, τι
είναι η θεωρία των αριθµών», µου λέει: «κοίταξε, το βασικό τους
χαρακτηριστικό είναι ότι δεν έχουν καµµία απολύτως πρακτική
αξία».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, ξέρετε ότι
σήµερα τα κινητά σας δεν θα λειτουργούσαν εάν δεν υπήρχε η
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θεωρία των αριθµών µαθηµατικών, όπως εκείνος, που θεωρού-
σαν ότι δεν έχουν καµµία πρακτική αξία. Η πρακτική αξία, τελικά,
είναι σαν ένα υποπροϊόν, κάτι σαν την ευτυχία που την επιτυγχά-
νεις µόνο αν δεν προσπαθείς να είσαι ευτυχισµένος. Γιατί αν προ-
σπαθείς να είσαι ευτυχισµένος, η δυστυχία είναι εξασφαλισµένη. 

Το ίδιο ανέφερε ο Κλέων Γρηγοριάδης, στο παράδειγµα του
Βαν Γκογκ. Ο Βαν Γκογκ τελικά κατέληξε να έχει δηµιουργήσει
έργα τα οποία µοσχοπουλιούνται για δισεκατοµµύρια, ακριβώς
επειδή δεν ήταν στόχος του αυτός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεγιστοποιούν τα έσοδα όσοι
δηµιουργούν ανεκτίµητες αξίας. Όµως, για να δηµιουργήσεις µια
ανεκτίµητη αξία δεν µπορεί να είναι ο στόχος σου η µεγιστοποί-
ηση των εσόδων. Για να δηµιουργηθούν οι ανεκτίµητες αξίες,
είτε είναι στα µαθηµατικά είτε είναι στη µουσική είτε είναι στο
θέατρο είτε είναι στα εικαστικά, ο µόνος τρόπος είναι µέσω της
απελευθέρωσης των δηµιουργών από την αγωνία της δηµιουρ-
γίας τιµών, να απελευθερωθούν έτσι ώστε να µπορούν να δηµι-
ουργούν χωρίς αυτή την αγωνία µόνο και µόνο επειδή ένας
πραγµατικός καλλιτέχνης δεν µπορεί να κάνει αλλιώς. 

Για να σας βοηθήσω να καταλάβετε αυτό το γλυκό παράδοξο,
θα σας πω το εξής: Όταν λες σε κάποιον άνθρωπο -ιδίως νέο-
«πήγαινε να κάνεις τέχνη σκεπτόµενος το πώς θα βγάλεις λεφτά
ώστε να ζεις, να χρηµατοδοτήσεις το έργο σου», είναι σαν του
λες ή να της λες «έσο αυθόρµητος». Για σκεφτείτε το, «έσο αυ-
θόρµητος»! Είναι µια προσταγή που αυτοϋπονοµεύεται την ώρα
που την ξεστοµίζεις. Είναι αδύνατον να προσπαθήσεις να είσαι
αυθόρµητος; Είναι αδύνατον να κυνηγήσεις το χρήµα ως πραγ-
µατικός καλλιτέχνης. 

Η κοινωνία πρέπει, λοιπόν -αν εκτιµούµε την τέχνη- να απελευ-
θερώσει τους δηµιουργούς από την αγορά, όχι να τους σκλαβώ-
σει στην αγορά. Το αντίθετο, δηλαδή, από αυτό που κάνει το
νοµοσχέδιο σας, το αντίθετο της δικής σας νοοτροπίας. Πρέπει
να ξεκινήσουµε από νωρίς, από το σχολείο. Ο Πικάσο, αν θυµά-
στε, έλεγε ότι όλα τα παιδιά γεννιούνται καλλιτέχνες, το ζήτηµα
είναι πώς θα τους κρατήσουµε καλλιτέχνες όταν µεγαλώσουν. 

Είδαµε, όµως, τη συνάδελφό σας στο Υπουργείο Παιδείας, τη
χυδαιότητα µε την οποία αντιµετωπίσατε τα καλλιτεχνικά µαθή-
µατα. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25 προτείνουµε καλλιτεχνικά µουσικά γυµνά-
σια και λύκεια σε κάθε γειτονιά, για κάθε παιδί, ακόµα και γι’ αυτά
που δεν θέλουν να γίνουν καλλιτέχνες. Πόροι για καλλιτέχνες
µέσα από συναγωνιστικές διαδικασίες από κριτικές επιτροπές.
Ναι, στη διεθνοποίηση της ελληνικής πολιτιστικής παραγωγής.
Αλλά πώς διεθνοποίηση; Έχουµε αυτό το κόσµηµα που έφτιαξε
η Άννα Καφέτση στη Συγγρού, στο Φιξ, το Εθνικό Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης, το οποίο κάθεται και αραχνιάζει τόσα χρόνια από
όλες τις µνηµονιακές κυβερνήσεις. 

Αυτό θα έπρεπε να είναι ο πόλος έλξης ξένων καλλιτεχνών
στην Ελλάδα και η πηγή από την οποία η ελληνική σύγχρονη δη-
µιουργία θα βγαίνει στο εξωτερικό µέσα από συµφωνίες µεταξύ
του ΕΜΣΤ και σηµαντικών µουσείων τέχνης. Όχι αυτό που γίνεται
στην Ελλάδα, όπου συγκεκριµένοι ολιγάρχες έρχονται εδώ, επι-
λέγουν δυο-τρεις ντόπιους καλλιτέχνες, τους αναµειγνύουν µε
εισαγόµενα έργα µεγάλης εµπορικής αξίας και ουσιαστικά, λόγω
και της πτώχευσης του ελληνικού δηµοσίου τόσα χρόνια, αυτό
που κάνουν είναι να έχουν πλήρη ηγεµονία επί της πολιτιστικής
σκηνής. 

Ο Tζον Κένεντι, για να µη λέτε ότι αναφέροµαι µόνο σε Αρι-
στερούς, είχε πει ότι αν θέλουµε η τέχνη να θρέψει τις ρίζες του
πολιτισµού, η κοινωνία πρέπει να απελευθερώσει τους καλλιτέ-
χνες ώστε να ακολουθήσουν το όραµά τους εκεί που τους ωθεί,
το αντίθετο από εκείνο που κάνει το νοµοσχέδιό σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο καλλιτέχνης ως δηµιουργός
και όχι ως µιας τρίτης µορφής κατηγορίας επιχειρηµατίας είναι
ανύπαρκτος στο νοµοσχέδιο, είναι απών από την ίδια τη λογική
τού νοµοσχεδίου σας. 

Το νοµοσχέδιό σας είναι ξεκάθαρο ότι δεν συλλαµβάνει το ση-
µαντικό δυϊσµό που βρίσκεται στο επίκεντρο της πολιτιστικής πα-
ραγωγής. Ποιος δυϊσµός; Από τη µία µεριά ένας σοβαρός
καλλιτέχνης, ένας σοβαρός δηµιουργός δηµιουργεί ανεκτίµητη
αξία, αξία που δεν µπορεί να ποσοτικοποιηθεί. Την ίδια στιγµή

είναι ένας άνθρωπος, όπως όλοι µας, εργαζόµενος, που έχει
ανάγκη να ζήσει, έχει ανάγκη ποσοτικοποιηµένης αξίας πρώτης
ύλης, είδη πρώτης ανάγκης, αυτός ο συνδυασµός, η ανεκτίµητη
αξία που παράγεται µε διατιµηµένες ανάγκες και κόστη ευκαιρίας. 

Αυτός ο δυϊσµός δεν είναι κανένα παράδοξο το οποίο πρέπει
να το συνθλίψουµε, που πρέπει και η παραγωγή και οι πρώτες
ύλες της παραγωγής να µετατραπούν, τελικά, σε ποσοτικοποι-
ήσιµη µονάδα, σε µέγεθος το οποίο είναι µετρήσιµο.

Το δικό σας νοµοσχέδιο προσπαθεί να συνθλίψει αυτά τα δύο,
να συνθλίψει αυτό το παράδοξο. Αν το συνθλίψετε, όµως, δεν θα
έχετε τέχνη. 

Ο Μαρξ είχε γράψει κάποτε ότι «η τέχνη πάντα και παντού είναι
η κρυφή εξοµολόγηση και την ίδια στιγµή η κρυφή κίνηση της
εποχής της».

Μιλάει το νοµοσχέδιό σας για τη σηµασία να δηµιουργήσουµε
ένα κοινό το οποίο να είναι ευαισθητοποιηµένο απέναντι στον πο-
λιτισµό, στα πολιτιστικά αγαθά, στην τέχνη. Έχετε δίκιο. Είναι
πολύ σηµαντικό. Όµως, συνεχίζει ο Μαρξ: «Όπως κάθε προϊόν,
έτσι και το αντικείµενο της τέχνης δηµιουργεί ένα κοινό, το οποίο
ευαισθητοποιείται στην τέχνη και χαίρεται την οµορφιά της».

Η παραγωγή, συνεπώς, όχι µόνο παράγει αντικείµενα για τα
υποκείµενα, αλλά και υποκείµενα για τα αντικείµενα. Αυτή είναι
ρήση του Καρόλου Μαρξ. 

Παρακολουθώ πολύ προσεκτικά τη λογική του νοµοσχεδίου
σας. Ωθώντας τους καλλιτέχνες προς τη λογική της αγοράς, εάν
πετύχει η δική σας πολιτιστική πολιτική, θα δηµιουργήσετε ένα
κοινό ανίκανο να εκτιµήσει έργα τέχνης για οτιδήποτε υπερβαίνει
την ανταλλακτική τους αξία. Μόνο ωθώντας τους καλλιτέχνες να
µην τους καίγεται καρφάκι για την τιµή του έργου τους θα δηµι-
ουργήσετε ένα κοινό που µπορεί να δει την τέχνη ως κάτι ανε-
κτίµητο και τελικά να είναι έτοιµο να πληρώσει όσα-όσα γι’ αυτή.
Εδώ είναι το µέγα παράδοξο.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι ξεκάθαρο ότι στο κόµµα
της Συµπολίτευσης -αλλά και γενικότερα στο µνηµονιακό τόξο-
δεν θέλετε κοινό που να µπορεί να εκτιµά την τέχνη για την
τέχνη. Ο Αντόρνο είχε περιγράψει τον συγκεντρωµένο ακροατή
της µουσικής ως κάποιον που εκείνη τη στιγµή χάνεται µέσα της
και που εκείνη τη στιγµή -είτε είναι ταξιτζής είτε βιοµηχανικός
εργάτης είτε καθηγητής πανεπιστηµίου- είναι ένας συµµέτοχος
στη διαδικασία της µουσικής παραγωγής.

Αυτή η ιδέα του συγκεντρωµένου, συνεπούς ακροατή της µου-
σικής ή κοινού της τέχνης σάς τροµάζει. Κι έχετε δίκιο να σας
τροµάζει. Ένα τέτοιο κοινό, ένα κοινό που δεν καταναλώνει, αλλά
βιώνει την τέχνη, ζει την τέχνη, δεν είναι εύκολα χειραγωγήσιµο.
Είναι ένα κοινό έτοιµο να αντισταθεί στην καθεστηκυία τάξη, είναι
έτοιµο να αντισταθεί στη µίζερη, κιτς, παρασιτική ολιγαρχία,
ιδίως αυτής της χώρας.

Για εσάς -διαβάζοντας το νοµοσχέδιό σας, µε όλη την καλή
διάθεση, αλλά διαβάζοντας κι άλλα νοµοσχέδια του Υπουργείου
Παιδείας, του Υπουργείου Υγείας- τέχνη, µόρφωση και υγεία κρί-
νονται ως προς την αξία τους, σύµφωνα µε αξίες που -ντε και
καλά- πρέπει να µετρηθούν, να ποσοτικοποιηθούν µέσω της απο-
ξενωµένης, αφηρηµένης δύναµης της ανθρωπότητας. Και ποια
είναι η αποξενωµένη, αφηρηµένη δύναµη της ανθρωπότητας
σύµφωνα µε τον Μαρξ; Το χρήµα.

Με άλλα λόγια, οτιδήποτε δεν διατιµάται, για εσάς δεν έχει
αξία λόγου στα νοµοσχέδιά σας. Εµείς δεν είµαστε αιθεροβάµο-
νες. Εµείς θέλουµε και χρήµατα να παράγονται από τους καλλι-
τέχνες και πόροι να παράγονται µέσα από την καλλιτεχνική
κοινότητα και πωλήσεις έργων σε υψηλές τιµές θέλουµε και πω-
λήσεις εισιτηρίων ικανές να συντηρήσουν µια θεατρική παρά-
σταση, ένα κινηµατογραφικό έργο. Όµως, αυτά τα θέλουµε ως
υποπροϊόντα κι όχι ως σκοπό. Για εµάς η τέχνη, η µόρφωση και
η υγεία είναι αυτοσκοπός. Δεν είναι εργαλεία για να πετύχουµε
κάτι άλλο, αντίθετα µε εσάς. Αυτός ο µισανθρωπισµός της αντα-
ποδοτικότητας είναι αυτό που διαχωρίζει εσάς από εµάς.

Και ξέρετε κάτι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας; Το λέω και το ξαναλέω και δεν σας αρέσει καθόλου, αλλά
πρέπει να το λάβετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν σας γιατί νοµίζω ότι
έχω δίκιο. Δεν είστε φιλελεύθεροι. Προσποιείστε τους φιλελεύθε-
ρους.
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Έχω αναφερθεί ξανά στον Άνταµ Σµιθ εδώ µέσα και παρακαλώ
να µε διαψεύσετε. Για τον Άνταµ Σµιθ η αγορά, είτε είναι η αγορά
πορτοκαλιών είτε έργων τέχνης, είναι ένα εργαλείο. Είναι ένα
πολύ καλό και χρήσιµο εργαλείο η αγορά. Είναι ένα εργαλείο για
την επίτευξη, όµως, άλλων στόχων, ανεξάρτητων από την αγορά,
κοινωνικών στόχων. Εσείς βλέπετε την ίδια την αγορά ως αυτο-
σκοπό και όχι ως εργαλείο για την επίτευξη κάποιου άλλου σκο-
πού. Ως αυτοσκοπό!

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, έχετε ξεστρατίσει
από τον δρόµο του φιλελεύθερου συντηρητισµού. Χαθήκατε στη
ζούγκλα της εξίσωσης του εργαλείου της κοινωνίας µε την ίδια
την κοινωνία. Τα πάντα υπό το αγοραίο πρίσµα της στυγνής αν-
ταποδοτικότητας. Όποιος διαβάσει επιµελώς και αντικειµενικά
το νοµοσχέδιό σας, αυτό θα δει. Είναι µια γενικότερη αντιµετώ-
πιση. Είµαι σίγουρος ότι σκέπτεστε την αποτελεσµατικότητα
ενός νοσοκοµείου από το πόσα κέρδη είχε ή, εν δυνάµει, θα µπο-
ρούσε να έχει, ενός σχολειού από το τι δίδακτρα χρεώνει ή τι δί-
δακτρα εν δυνάµει θα µπορούσε να χρεώσει, το πόσο πουλήθηκε
ένας πίνακας ή το πόσα εισιτήρια έκοψε η τάδε ταινία.

Αυτή η νοοτροπία της µισανθρωπικής χυδαίας ανταποδοτικό-
τητας βρίσκεται και πίσω από αυτά που βλέπουµε σχεδόν κάθε
µέρα σε αυτή την Ολοµέλεια. Είναι πατριωτικό κόµµα, υποτίθε-
ται, η Νέα Δηµοκρατία που επιδίδεται στο γενικό ξεπούληµα των
πάντων. Να το κλειδί στην ερώτηση. 

Γιατί τα κάνετε όλα αυτά; Γιατί ξεστρατίσατε από τη δική σας
ιδεολογία, την πολιτική φιλοσοφία, την ηθική φιλοσοφία; Γιατί
είστε δέσµιοι µιας κιτς, παρασιτικής ολιγαρχίας.

Αυτήν εκπροσωπείτε εδώ στα έδρανα της Βουλής και στα
υπουργικά έδρανα. Είτε πουλάτε κόκκινα δάνεια, είτε πουλάτε
τον Ερηµίτη στην Κέρκυρα, είτε φέρνετε το νοµοσχέδιο για το
«ΑΚΡΟΠΟΛ», όπου και να κοιτάξουµε, βλέπουµε αυτή την κιτς
αισθητική που αποπνέει η δουλικότητα και η ταύτισή σας µε την
παρασιτική σας ολιγαρχία. 

Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τι σχέση έχει ο «µε-
γάλος περίπατος» του δηµάρχου σας µε τις εξαίσιες πεζοδρο-
µήσεις ενός Στέφανου Μάνου ή ενός Κώστα Λαλιώτη;

Παλιά, η Νέα Δηµοκρατία είχε σχέση µε µία ολιγαρχία, βε-
βαίως, που, όµως, είχε εργοστάσια και παρήγαγαν πράγµατα, µε
τα προβλήµατά τους, µε τις διαπλοκές τους, µε τις αναποτελε-
σµατικότητες. Ήσασταν, όµως, κοµµάτι µιας αστικής τάξης που
παρήγαγε πλυντήρια, σίδερο, κάτι. Σήµερα τι παράγει;

Παρεµπιπτόντως, ακριβώς επειδή είχατε σχέση µε µια αστική
τάξη που παρήγαγε πλυντήρια και σίδερο, είχατε και έναν Χατζι-
δάκι στο «Τρίτο Πρόγραµµα». 

Σήµερα τι παράγει, ακριβώς, η παρασιτική ολιγαρχία, που
εσείς εκπροσωπείτε; Αναδιάρθρωση κόκκινων δανείων. Φτιά-
χνετε πακετάκια από κόκκινα δάνεια, τα βάζετε µέσα σε αρπα-
κτικά ταµεία και ρίχνετε και µια εγγύηση από το κρατικό δηµόσιο,
δηλαδή φορτώνετε περισσότερο δηµόσιο χρέος στις πλάτες του
κόσµου. Αυτή είναι η ολιγαρχία που βρίσκεται από πίσω σας και
σας βάζει πλάτες και τώρα εσείς σήµερα εξαργυρώνετε τα
«γραµµάτια». 

Και ποια είναι η αισθητική που εσείς παρουσιάζετε εκ µέρους
αυτής της παρασιτικής ολιγαρχίας; Ο «µεγάλος περίπατος» του
δηµάρχου σας και τα κανάλια της συµφοράς. 

Το χειρότερο µε την κιτς παρασιτική ολιγαρχία σας είναι ότι
δεν είναι µόνο αντιαισθητική και χυδαία, αλλά ρέπει και στον αυ-
ταρχισµό. Βλέπουµε µέσα στο νοµοσχέδιό σας να µιλάτε για
εξευγενισµό, gentrification, της περιοχής. 

Εµείς στο ΜέΡΑ25 είµαστε 100% υπέρ της αναβάθµισης της
περιοχής, της βελτίωσης της περιοχής, του να γίνει πιο ασφαλής
η περιοχή, να γίνει πιο όµορφη η περιοχή για τους κατοίκους της,
για τους επισκέπτες, για τους τουρίστες, για όλους. 

Πώς θα γίνει αυτό, κυρία Υπουργέ; Με πωλητήριο και καφετέ-
ρια στο «ΑΚΡΟΠΟΛ»; Πώς θα γίνει ακριβώς;

Εµείς τι παρατηρούµε; Παρατηρούµε µια επικίνδυνη αναβίωση
στην πλατεία Βικτωρίας αυτών που γινόντουσαν στην πλατεία
του Αγίου Παντελεήµωνος µια περίοδο που η Χρυσή Αυγή επιδι-
δόταν στο να δηµιουργεί διαδηλώσεις δήθεν εξαγριωµένων κα-
τοίκων στο πλαίσιο της δηµιουργίας εκείνου του µορφώµατος. 

Ήταν η ίδια Χρυσή Αυγή που βοήθησε στον «εξευγενισµό» της

περιοχής Γκάζι, αν θυµάστε τότε που όταν φτιαχνόντουσαν ως
τροµοκρατική οργάνωση, ουσιαστικά, µισθώνονταν οι χρυσαυγί-
τες µε την ώρα για να διώχνουν ξένους, να διώχνουν διάφορους
κατοίκους, έτσι ώστε να καθαρίσει η περιοχή και να αγοραστεί η
περιοχή από συγκεκριµένα συµφέροντα Real Estate. 

Είναι ή δεν είναι αλήθεια ότι Βουλευτής σας εµφανίστηκε
δίπλα σε γνωστό χρυσαυγίτη αυτές τις µέρες στην πλατεία Βι-
κτωρίας; Αυτό εννοείτε εξευγενισµό; 

Εµείς, ξέρετε, τι εννοούµε µιλώντας για εξευγενισµό; Να εισά-
γουµε καλλιτεχνικά µαθήµατα στα παιδιά που ζουν κοντά στο
«ΑΚΡΟΠΟΛ». Να δώσουµε τη δυνατότητα στις οικογένειες που
ζουν εκεί, στους ανθρώπους που ζουν εκεί, να πάνε στην Ανω-
τάτη Σχολή Καλών Τεχνών, να αναβαθµίσουµε την Ανωτάτη
Σχολή Καλών Τεχνών, να λειτουργήσουµε το Εθνικό Μουσείο
Σύγχρονης Τέχνης. Αυτό για µας είναι αναβάθµιση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ας κλείσουµε µε λίγο Ιπποκράτη:
«Ο βίος βραχύς, η δε τέχνη µακρή, ο δε καιρός οξύς, η δε πείρα
σφαλερή, η δε κρίσις χαλεπή». 

Ναι, η απόφαση που παίρνουµε είναι γεµάτη ευθύνες. Εσείς
τις ευθύνες σας τις καταλαβαίνετε ως διεκπεραίωση εκ µέρους
της κιτς, παρασιτικής, αντιφιλελεύθερης ολιγαρχίας. Εµείς τις
ευθύνες µας τις βλέπουµε απέναντι στην πολιτιστική παραγωγή
και τον πολιτικό πολιτισµό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Βαρουφάκη. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο για µισό λεπτό, γιατί εκ παραδροµής δεν είπα κάτι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κυρία Βαγενά. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Επειδή στη συνεδρίαση αυτή κατηγορηθήκαµε επανειληµµένα

ότι δεν ξέρουµε να διαβάζουµε, δεν ξέρουµε γράµµατα και δεν
ξέρω τι άλλο, θέλω να πω ότι το νοµοσχέδιο στο άρθρο 2 λέει τα
εξής: «Στο «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» παραχωρείται χωρίς αντάλλαγµα
για ενενήντα εννέα χρόνια…» -νοµίζω ότι τώρα έγινε για είκοσι
χρόνια- «…η χρήση του ακινήτου του πρώην ξενοδοχείου
«ACROPOLE PALACE», που βρίσκεται στην Αθήνα επί των οδών
28ης Οκτωβρίου - Πατησίων 51, Αβέρωφ και Μάρνης». Παρακαλώ
πάρα πολύ, επειδή αγαπώ πολύ την ελληνική γλώσσα, Μάρνης
δεν υπάρχει. Εµείς µπορεί να µην πήγαµε σε κολέγια, µπορεί να
µην είµαστε άριστοι, αλλά ξέρουµε καλά την ελληνική γλώσσα.
Η οδός είναι Μάρνη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Βαγενά. 
Ο τελευταίος από τον κατάλογο των οµιλητών είναι ο κ. Ιωάν-

νης Πασχαλίδης από τη Νέα Δηµοκρατία. Μην ξεχνάµε ότι είστε
και από την όµορφη Καβάλα!

Ορίστε, κύριε Πασχαλίδη, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΑΣΧΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-

µοσχέδιο συστήνεται ένας νέος αναπτυξιακός πολιτιστικός φο-
ρέας µε πολλές καινοτοµίες στη δοµή, που επιχειρούν να
δηµιουργήσουν εντελώς νέα δεδοµένα και προκλήσεις. 

Πρόκειται για το «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» έναν διεθνούς εµβέλειας
φορέα, που στοχεύει στην ενίσχυση και την προβολή Ελλήνων
δηµιουργών και καλλιτεχνών και θα στεγάζεται στο εµβληµατικό
κτήριο του «ΑΚΡΟΠΟΛ» στην Πατησίων.

Ο δηµιουργικός και πολιτιστικός κλάδος και φυσικά οι επαγ-
γελµατίες του, οι περίφηµες σύγχρονες δηµιουργικές βιοµηχα-
νίες, βρίσκουν επιτέλους έναν φορέα στήριξης και ανάδειξης,
που θα στεγαστεί σε ένα από τα ελάχιστα εναποµείναντα κτήρια
της εποχής του Μεσοπολέµου. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο ορίζεται µε ακρίβεια η φυσιογνωµία,
οι σκοποί και η δράση του νέου εποπτευόµενου φορέα του
Υπουργείου Πολιτισµού. Είναι ο πρώτος φορέας του Υπουργείου
που δεν έχει ένα αντικείµενο δράσης, δεν έχει δηλαδή µια κάθετη
δράση άλλα οριζόντια στο σύνολο του σύγχρονου πολιτισµού
και του δηµιουργικού κλάδου, δηλαδή σε όλες τις κλασικές µορ-
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φές πολιτισµού αλλά και στις νεότερες και έως σήµερα εντελώς
παραγκωνισµένος από την ελληνική πολιτεία, όπως είναι η µόδα,
το design, η φωτογραφία και ούτω καθεξής.

Σκοπός του νέου φορέα είναι η διοργάνωση αλλά και η συµ-
µετοχή σε διεθνείς εκθέσεις, καθώς και η σύναψη προγραµµατι-
κών ή άλλων συµβάσεων µε δηµόσιους ή ιδιωτικούς φορείς της
Ελλάδας και του εξωτερικού.

Στους σκοπούς του «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» περιλαµβάνονται, επί-
σης, η διεξαγωγή µελετών και ερευνών για τη συµµετοχή στον
σύγχρονο πολιτισµό, καθώς και η διοργάνωση δράσεων, εκδη-
λώσεων και εκθέσεων τόσο µέσα στο κτήριο όσο και στην ευρύ-
τερη περιοχή.

Όσον αφορά τη διοίκηση του φορέα, θα επιλέγεται διευθυντής
κατόπιν πρόσκλησης ενδιαφέροντος, θα οριστεί διοικητικό συµ-
βούλιο, αλλά θα µπει για πρώτη φορά στο ελληνικό δηµόσιο και
διεθνής συµβουλευτική επιτροπή. Η απόφαση για τη σύσταση
αυτής της επιτροπής αντικατοπτρίζει την εν γένει φιλοσοφία που
διέπει το «ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ», καθώς και την πρόθεσή του να
αποτελέσει πρότυπο φορέα. 

Κεντρική ιδέα της εισαγωγής του εν λόγω θεσµού είναι η δη-
µιουργία µιας επιτροπής στην οποία θα συµµετέχουν εγνωσµέ-
νου κύρους προσωπικότητες, οι οποίες µε τις γνώσεις και το
διεθνές κύρος τους θα συµβάλουν τόσο εισφέροντας τεχνογνω-
σία, όσο και πηγές χρηµατοδότησης. Η επιτροπή δεν θα συνδέ-
εται οργανικά και λειτουργικά µε τον φορέα και δεν θα αµείβεται
από αυτόν. 

Θα ήθελα, επίσης, να επισηµάνω ότι η επιλογή στέγασης του
διεθνούς φορέα στο κτήριο του «ΑΚΡΟΠΟΛ» δεν είναι τυχαία. Το
µοναδικής αίγλης κτήριο που βρίσκεται απέναντι από το Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο και πολύ κοντά στο Εθνικό Μετσόβιο Πο-
λυτεχνείο, θα γίνει η καρδιά και µαζί ο αιµατοδότης του σύγχρο-
νου πολιτισµού. Χάρη στον νέο φορέα θα έχει, επίσης,
αναψυκτήριο, εστιατόριο και πωλητήριο µε πλήθος µοναδικών
δηµιουργιών µέσα στο κτήριο της Πατησίων. Έτσι, οι πολίτες και
οι χιλιάδες επισκέπτες του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου θα
έχουν ένα ακόµα σηµείο αναφοράς, επίσκεψης και κατανάλωσης
στο σηµείο αυτό της πόλης.

Όπως προαναφέρθηκε, βασικός στόχος του φορέα είναι η δη-
µιουργία µιας δεξαµενής καλλιτεχνών, οι οποίοι θα διαθέτουν
προσόντα που θα µπορέσουν να τους αναδείξουν σε ικανούς δι-
οικητές µιας καλλιτεχνικής δηµιουργικής οµάδας. Και τούτο,
διότι στους καλλιτεχνικούς οργανισµούς παρατηρείται συχνά το
φαινόµενο να είναι δυσχερής η εξεύρεση ενός προσώπου το
οποίο να συγκεντρώνει ταυτόχρονα καλλιτεχνική αξία και διοικη-
τικά προσόντα. 

Σύµφωνα, επίσης, µε το παρόν νοµοσχέδιο, στο «ΑΚΡΟΠΟΛ»
θα εφαρµοστεί και ο θεσµός φιλοξενίας καλλιτεχνών και δηµι-
ουργών. Ο θεσµός αυτός συνίσταται στη δυνατότητα καλλιτε-
χνών και δηµιουργών από όλο τον κόσµο να ζήσουν και να
εργαστούν σε τόπο εκτός του τόπου κατοικίας τους, σε χώρους
κατάλληλα διαµορφωµένους, προκειµένου να µπορέσουν να πα-
ραγάγουν το καλλιτεχνικό τους έργο για συγκεκριµένο χρονικό
διάστηµα κάποιων µηνών.

Άλλες δράσεις του νέου φορέα είναι η διοργάνωση έρευνας
πεδίου και ταξιδιών µελέτης µε συµµετοχή διεθνών προσωπικο-
τήτων αλλά και η υποστήριξη της συµµετοχής εθνικών αντιπρο-
σώπων σε αντίστοιχες διεθνείς συναντήσεις, που θα οδηγήσει
στην ισχυροποίηση των δεσµών και στην αύξηση των ευκαιριών
συνεργασίας. Ακόµα ο νέος φορέας θα θεσµοθετήσει προγράµ-
µατα που θα στοχεύουν στη διερεύνηση της σχέσης µεταξύ της
σύγχρονης τέχνης και της ελληνικής παράδοσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αξιοποίηση του «ΑΚΡΟΠΟΛ»
αποτελεί ένα σηµαντικότατο βήµα ωρίµανσης του δηµιουργικού
και πολιτιστικού κλάδου τόσο σε εθνικό όσο και σε ευρωπαϊκό
επίπεδο. Στηρίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο για τις καινοτόµες
ρυθµίσεις του, έχοντας πάντα στο µυαλό µας ότι κάθε επένδυση
στον δηµιουργικό και πολιτιστικό τοµέα, συµβάλλει καθοριστικά
στην ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας και προβολή του σύγχρο-
νου προσώπου της Ελλάδος στον κόσµο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Πασχαλίδη και για την τήρηση του χρόνου και µε
το παραπάνω. Να είστε καλά. 

Θα δώσω τον λόγο στην Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
την κ. Στυλιανή Μενδώνη. Στη συνέχεια θα µιλήσει η Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπού-
λου και αν θελήσει να απαντήσει η Υπουργός, φυσικά θα έχει τον
λόγο. Θα µιλήσει και ο κ. Μπουκώρος µετά. Επισηµαίνω ότι δεν
θα κλείσει εδώ η διαδικασία µε την οµιλία της Υπουργού. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, να δούµε λίγο τα διαδικα-

στικά. Έχουν κατατεθεί πέντε βουλευτικές τροπολογίες οι οποίες
είναι εκπρόθεσµες και µία υπουργική τροπολογία, αυτή που υπο-
στήριξε ο Υφυπουργός Υγείας. Η υπουργική τροπολογία του
Υπουργείου Υγείας γίνεται δεκτή. Όσον αφορά τις βουλευτικές
τροπολογίες: Αυτή η οποία ανέπτυξε ο κ. Καµίνης προηγουµέ-
νως -κατετέθη από το Κίνηµα Αλλαγής- για την επιδότηση της
ανεργίας των εργαζοµένων στον τουρισµό και τον επισιτισµό
είναι ενδιαφέρουσα. Θα θέλαµε πολύ να τη δούµε. Υπάρχει όµως
το εκπρόθεσµο από τη µια και από την άλλη, ακριβώς επειδή δεν
το ξέραµε εγκαίρως, δεν προλάβαµε να κάνουµε την διαβού-
λευση που έπρεπε µε τα συναρµόδια Υπουργεία και ιδιαίτερα µε
το Υπουργείο Οικονοµικών. Όµως, µπορούµε τη συζήτηση αυτή
να την µεταφέρουµε και να δούµε πώς θα το αντιµετωπίσουµε.
Επίσης η τροπολογία η οποία κατετέθη για την παράταση της
θητείας των διοικητικών οργάνων των πολιτιστικών σωµατείων
είναι και αυτή εκπρόθεσµη. Εποµένως, δεν µπορεί να γίνει δεκτή.
Θα δούµε εάν µέσα πάλι από µια διαβούλευση, µπορεί κι αυτή
να προχωρήσει.

Τώρα πριν µπω στο θέµα του «ΑΚΡΟΠΟΛ», του νοµοσχεδίου
και των λοιπών διατάξεων, άκουσα µε πολλή προσοχή όσα ελέχ-
θησαν -τα οποία φυσικά ήταν εκτός του περιεχοµένου του σχε-
δίου νόµου- και επιλεκτικά θα απαντήσω σε κάποια απ’ αυτά.
Διότι, αν µη τι άλλο, πρέπει να καταγράφονται στα Πρακτικά της
Βουλής όχι µόνο αυτά τα οποία λέγονται ή επισηµαίνονται αλλά
και οι σχετικές απαντήσεις, για να µπορεί κι ο ιστορικός του µέλ-
λοντος να κρίνει σε τελευταία ανάλυση.

Μας κατηγόρησε η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ για την πρώτη
πράξη που κάναµε, για την αλλαγή του αρχιφύλακα της Ακρόπο-
λης, ναι, πράγµατι, αλλάξαµε τον αρχιφύλακα της Ακρόπολης
,όταν διαπιστώσαµε ότι ήταν ελέγχων και ελεγχόµενος, όταν ενώ
ήταν διαχειριστής του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων, ήταν συγ-
χρόνως κι αρχιφύλακας. Αυτό τουλάχιστον για τη λογική του ΣΥ-
ΡΙΖΑ µπορεί να µην έχει πρόβληµα αλλά για τη δική µας λογική
έχει πρόβληµα. 

Επίσης, όταν κάναµε πρόσκληση για την τοποθέτηση αρχιφύ-
λακα στην Ακρόπολη, δεν προσήλθε ο συγκεκριµένος ή κάποιος
άλλος ως υποψήφιος. Προσήλθε απλώς µία υποψήφια, η οποία
συµπτωµατικά ήταν στέλεχος της ΔΑΚΕ. Αλλά δεν υπήρχε και
άλλος υποψήφιος.

Να πάµε τώρα σε αυτό το οποίο µας κατηγορήσατε και το
οποίο έρχεται και σε µια απόλυτη αντίφαση µε αυτά που λέτε,
ότι µετακινήσαµε κάποιο διευθυντικό στέλεχος από τη διοίκηση
παρανόµως και γι’ αυτό η δικαιοσύνη παρενέβη. 

Προφανώς δεν παρενέβη η δικαιοσύνη. Δεν υπάρχει καµµία
προσωρινή δικαστική προστασία. Δεν ξέρω αν ζητήθηκε, αλλά
σε κάθε περίπτωση απερρίφθη, γιατί τίποτα δεν έχει φτάσει στο
Υπουργείο. 

Την δε συγκεκριµένη υπάλληλο τη µετακινήσαµε στη Διεύ-
θυνση Καλλιτεχνικής Εκπαίδευσης, ακριβώς διότι θέλαµε να δώ-
σουµε ιδιαίτερη έµφαση στην καλλιτεχνική εκπαίδευση. Και,
όπως γράφει και η απόφαση µετακίνησής της, ακριβώς, επειδή
έχει ικανότητες, γι’ αυτόν τον λόγο µετακινήθηκε στην άλλη δι-
εύθυνση της καλλιτεχνικής εκπαίδευσης. Εποµένως, να είµαστε
λίγο προσεκτικοί σε αυτά που λέµε.

Όσο για το αναβατόριο της Ακρόπολης, πάντα µας παραπέµ-
πει στις σκηνές του 2018 και του 2019, όταν ήταν µέρα παρά
µέρα χαλασµένο, όταν µαθητές τους πήραν στα χέρια για να
τους ανεβάσουν στον βράχο. Και φυσικά το αναβατόριο θα ήταν
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εγκαίρως στη θέση του, αλλά µεσολάβησε ο κορωνοϊός, µεσο-
λάβησαν εβδοµήντα δύο εργάσιµες ηµέρες που ήταν κλειστό το
εργοστάσιο στην Ιταλία. Εποµένως, αυτό το αντικειµενικό µπορεί
να ισχύσει για οπουδήποτε αλλού, κατά τους Βουλευτές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όχι όµως για το αναβατόριο της Ακρόπολης.

Μιλήσατε για ανεπαρκή µέσα ως προς τη στήριξη των καλλι-
τεχνών την περίοδο της πανδηµίας. Έχω απαντήσει σε δεκάδες
ερωτήσεις, έχω µιλήσει από αυτό το Βήµα σε επίκαιρες ερωτή-
σεις. Η Κυβέρνηση από την πρώτη στιγµή υποστήριξε τους επαγ-
γελµατίες του καλλιτεχνικού κλάδου, έτσι όπως υποστήριξε
όλους τους πληττόµενους επαγγελµατίες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Πέρα από τα οριζόντια µέτρα τα οποία εφαρµόστηκαν ήδη από
τον Μάρτιο, για να µη µιλάµε για καθυστερήσεις, και διευρύνθη-
καν σε τέτοιο βαθµό ώστε στο τέλος να δικαιούνται επιδόµατος
όσοι έχουν απλώς ασφαλιστική ικανότητα, δηλαδή εισόδηµα
2.022,5 ευρώ στους δώδεκα µήνες, υπήρξε και το πακέτο των
αναπτυξιακών µέτρων, το οποίο εσείς µπορεί να θέλετε να το ξε-
χνάτε, όµως, οι προκηρύξεις είναι στον αέρα. Είναι 22 εκατοµ-
µύρια ευρώ τα αναπτυξιακά µέτρα, είναι πέντε προκηρύξεις
αυτές που βρίσκονται ήδη στον αέρα. Οι προηγούµενες έχουν
ολοκληρωθεί. Έχουν δοθεί επιχορηγήσεις και αφορούν στο θέ-
ατρο, στον χορό, για πρώτη φορά στην ελεύθερη αγορά τα ει-
καστικά, το video game development, το design. Το Ελληνικό
Κέντρο Κινηµατογράφου πήρε επιπλέον της συνήθους χρηµατο-
δότησής των 4,5 εκατοµµυρίων 2.000.800 ευρώ, ακριβώς για να
ενισχύσει ανθρώπους οι οποίοι επλήγησαν από την πανδηµία, και
ενισχύθηκαν για πρώτη φορά οριζόντια. 

Δόθηκε περίπου 1,5 εκατοµµύριο ευρώ, είναι σε διαδικασία
εκταµίευσης, προς τις περιφέρειες, ακριβώς για να ενισχυθούν
οι συναυλίες, ενώ βρισκόµαστε σε συνεργασία µε τον ΟΑΕΔ και
µε το Ελληνικό Ίδρυµα Πολιτισµού για την ενίσχυση του βιβλίου,
η οποία απλώς έπρεπε να επιλύσει ορισµένα διαδικαστικά θέ-
µατα.

Να πάµε τώρα σε αυτά που είπε ο κ. Βερναρδάκης. Πράγµατι
δεν κάναµε τα ίδια µε εσάς στο πεδίο των οργανισµών συλλογι-
κής διαχείρισης. Πιο συγκεκριµένα, εσείς µε τον ν.4491/2017 συ-
στήσατε ένα αµφιλεγόµενο νοµικό µόρφωµα το οποίο
λειτουργούσε ως υπηρεσία του ΟΠI, δίνοντάς του επιχορήγηση
3 εκατοµµύρια ευρώ από το αποθεµατικό του Γενικού Λογιστη-
ρίου του Κράτους, εγείροντας ζητήµατα υγειούς ανταγωνισµού.
Γι’ αυτό το θέµα έχουν γίνει σοβαρές καταγγελίες. 

Ενώ συστήσατε αυτόν τον κρατικό φορέα, επιχειρήσατε µε
εξουσιοδοτικές διατάξεις που δεν έχουν σαφή εµβέλεια να µε-
ταφέρετε περιουσία του ελληνικού δηµοσίου στον νέο οργανι-
σµό συλλογικής διαχείρισης. Ο νόµος σας ψηφίστηκε το 2017.
Γιατί δεν προβήκατε στην αδειοδότηση του νέου ΟΣΔ, της ΕΔΕΜ
δηλαδή, µέχρι τον Ιούλιο του 2019; Διότι είπατε ότι καθυστερή-
σαµε οκτώ µήνες µέχρι τον Φεβρουάριο του 2020, ενώ εσείς επί
είκοσι µήνες δεν είχατε κάνει τίποτα. Γιατί; Γιατί εµπαίζετε τους
δηµιουργούς. 

Γιατί εµείς αδειοδοτήσαµε τον νέο οργανισµό συλλογικής δια-
χείρισης, την ΕΔΕΜ, µόλις αυτή προσκόµισε την έκθεση βιωσι-
µότητας για την οποία υπάρχει πρόβλεψη στο δικό σας
νοµοσχέδιο.

Επίσης, ο προσωρινός διαχειριστής της ΕΥΕΔ, που εµείς ορί-
σαµε, έκανε δύο µεγάλες διανοµές που ωφέλησαν απολύτως
τους δηµιουργούς. Αντίθετα, η δική σας διαχειρίστρια, η κ. Βλά-
χου, παραιτήθηκε άρον-άρον τον Οκτώβρη.

Τέλος, συγκροτήσαµε οµάδα εργασίας µετά από πρόταση των
ΟΣΔ, για να εξεταστεί ένα συνολικό πακέτο στήριξης. Στην
οµάδα εργασίας συµµετέχουν εκπρόσωποι των αρµοδίων
Υπουργείων Οικονοµικών και Ανάπτυξης υπό τον Γενικό Γραµµα-
τεία Σύγχρονου Πολιτισµού µαζί µε εκπροσώπους των ΟΣΔ. Είναι
σε διαδικασία αυτή η επιτροπή και πολύ σύντοµα θα κατατεθεί
το πόρισµά της.

Το σχέδιο που υποβάλατε για τα πνευµατικά δικαιώµατα όχι
απλώς ήταν ατελές, αλλά είχε σκοπό να εγκλωβίσει σε αδιέξοδο
τους δηµιουργούς και τη δηµιουργία. Αυτό το οποίο εµείς κά-
ναµε, είναι µέσα από συγκεκριµένη και νόµιµη διαδικασία να

αδειοδοτήσουµε την ΕΔΕΜ και να κλείσουµε το συγκεκριµένο
µόρφωµα το οποίο εσείς δηµιουργήσατε.

Επιπλέον, µας είπε ο κ. Βερναρδάκης ότι φέρνουµε για τον
σύγχρονο πολιτισµό ένα σχέδιο νόµου µετά από έναν χρόνο δια-
κυβέρνησης. Μα, τα δικά σας τρία νοµοσχέδια, που υποτίθεται
αφορούσαν τον σύγχρονο πολιτισµό, κατετέθησαν µε τέσσερα
χρόνια καθυστέρηση, γι’ αυτό και δεν πρόλαβαν να περάσουν
από τη Βουλή.

Επίσης, εθίγη το θέµα του Μουσείου Βρανά στη Λέσβο. Οι
Υπουργοί Πολιτισµού του ΣΥΡΙΖΑ είχαν δεσµευθεί ότι θα τακτο-
ποιήσουν το Μουσείο Βρανά και θα το κρατικοποιήσουν. Δεν
έγινε κάτι τέτοιο επί ΣΥΡΙΖΑ παρά τις δεσµεύσεις σας ,και δεν
έγινε γιατί υπήρχαν αντικειµενικές δυσκολίες τις οποίες επι-
λύουµε και το Μουσείο Βρανά θα συµπεριλαµβάνεται στο επό-
µενο νοµοσχέδιό µας.

Και για να τελειώσω µε αυτά τα οποία είναι στο περιθώριο του
σηµερινού σχεδίου νόµου, να πω στον κ. Σπανάκη ότι η οδός Πει-
ραιώς προφανώς είναι ο δεύτερος άξονας µαζί µε τη Συγγρού
και οπωσδήποτε είναι ένας άξονας που πρέπει πολιτιστικά να
αναδειχθεί. Αυτό θα είχε γίνει, εάν το 2015 η κυβέρνηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν είχε σταµατήσει τη διαδικασία που είχε ξεκινήσει ο τότε
Υπουργός Πολιτισµού, ο κ. Τασούλας, ο νυν Πρόεδρος της Βου-
λής, για την αξιοποίηση του εργοστασίου Τσαούσογλου για µό-
νιµη στέγαση του Υπουργείου Πολιτισµού και του Φεστιβάλ.
Αυτά όλα σταµάτησαν επί ΣΥΡΙΖΑ. Τα έχουµε επαναφέρει και
ήδη είµαστε σε συνεννόηση µε την Εθνική Τράπεζα, στην οποία
ανήκει το συγκρότηµα Τσαούσογλου, και σύντοµα θα µπορούµε
να δώσουµε µια εικόνα για το τι κάνουµε στην Πειραιώς. 

Είπα και στις επιτροπές ότι ο πολιτισµός είναι µια βαθιά πολι-
τική έννοια. Υπ’ αυτή την έννοια, βεβαίως, το νοµοσχέδιο το
οποίο εµείς φέρνουµε στη Βουλή είναι διαφορετικό από το νο-
µοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί απλώς έχουµε διαφορετική αντίληψη,
έχουµε διαφορετική ιδεολογία. Όµως, ας µην κρυβόµαστε,
έχουν περάσει δώδεκα µήνες αλλά η δική σας πολιτική πολιτι-
σµού, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, όπως και οι άλλες πολιτικές κρίθηκαν
από τον ελληνικό λαό. Έχω πει και άλλες φορές και θα το πω και
σήµερα, η πολιτική σας επί του πολιτισµού κρίθηκε και επί της
ουσίας ατοµικά όταν εκ των πέντε Υπουργών Πολιτισµού που εί-
χατε, οι τέσσερις έβαλαν υποψηφιότητα και ουδείς εξελέγη στο
Κοινοβούλιο.

ΚΑΛΛΙΟΠΗ ΒΕΤΤΑ: Είναι ντροπή να το λέτε αυτό τη στιγµή
που είστε διορισµένη. Δεν µπήκατε στη διαδικασία.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Δεν σας διέκοψα. 

Όπως ήδη έχω επισηµάνει, µε το προτεινόµενο σχέδιο νόµου
υλοποιούµε προγραµµατική µας δέσµευση για τη δηµιουργία
ενός σύγχρονου, ευέλικτου και, κυρίως, πρότυπου φορέα, που
θα βοηθά, θα ενισχύει και θα ενδυναµώνει τον καλλιτεχνικό και
δηµιουργικό κόσµο να ενηµερώνεται, να αξιοποιεί ευκαιρίες, να
αξιοποιεί χρηµατοδοτικά εργαλεία, να διαλέγεται µε την τεχνο-
λογία, να επικοινωνεί τόσο µεταξύ των µελών του όσο και µε το
γενικό κοινό και να είναι σε διαρκή επαφή µε το διεθνές καλλιτε-
χνικό και πολιτιστικό γίγνεσθαι. 

Το επεσήµανα και στη χθεσινή συνεδρίαση. Οι αρνητικοί σχο-
λιασµοί που ακούστηκαν σχετικά µε το «ΑΚΡΟΠΟΛ», εξαντλούν-
ται σε µια κινδυνολογία περί εµπορευµατοποίησης της τέχνης,
που δήθεν θα επέλθει, διότι κατά τους κινδυνολογήσαντες µε-
ταξύ των σκοπών του νέου φορέα εντοπίζεται και η µέριµνα να
καλλιεργήσει δεξιότητες στα µέλη του πολιτιστικού και δηµιουρ-
γικού κλάδου. Ο σκοπός αυτός ερµηνεύτηκε ως στόχος µας να
µεταλλάξουµε τους καλλιτέχνες και τους δηµιουργούς σε µάνα-
τζερ και διαχειριστές. 

Μας ειπώθηκε, κυρίως από τους Βουλευτές της Μείζονος Αν-
τιπολίτευσης, ότι οι καλλιτέχνες δεν ενδιαφέρονται καθόλου να
µάθουν πώς να λειτουργούν µια επιχείρηση ή πώς να λειτουρ-
γούν εντός µιας επιχειρηµατικής δράσης, και αυτό ενώ η ίδια η
πραγµατικότητα τους διαψεύδει, αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι εδώ
και χρόνια οι καλλιτέχνες προσπαθούν να δηµιουργήσουν µε
συµπράξεις, είτε πρόκειται για θιάσους είτε πρόκειται για συνερ-
γατικά µουσικά σχήµατα είτε πρόκειται για κοινές εκθέσεις τέ-
χνης.
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Μας είπαν, επίσης, ότι οι καλλιτέχνες πένονται και πρέπει να ενι-
σχυθούν µέσω επιδοµάτων και επιχορηγήσεων. Μα, αυτό δεν αναι-
ρεί τους σκοπούς του «ΑΚΡΟΠΟΛ». Το είπα και χθες. Το
Υπουργείο Πολιτισµού δεν αφίσταται των αρµοδιοτήτων ούτε των
υποχρεώσεών του, εάν θέλετε. Το γεγονός ότι ενδέχεται να προ-
κύψουν λόγοι για τους οποίους οι καλλιτέχνες πρέπει να ενισχυ-
θούν οικονοµικά από την πολιτεία, δεν σηµαίνει ότι είναι περιττός
ο εφοδιασµός τους µε την ικανότητα να εκπροσωπούν και να δια-
χειρίζονται αποτελεσµατικά τις δικές τους καλλιτεχνικές δοµές
στον καιρό της οµαλότητας, εκτός εάν θέλουµε τους καλλιτέχνες
µονίµως ευάλωτους, µονίµως σε ανάγκη. Είναι και αυτό µια σαφής
πολιτική επιλογή. 

Χαίροµαι, κύριε Κωνσταντόπουλε, που εκτιµήσατε την ίδρυση
του «ΑΚΡΟΠΟΛ» ως θετικό βήµα, ανεξαιρέτως από το έδρανο που
κάθεται ο καθένας. Σας ευχαριστώ που εντοπίσατε ότι υποστηρίζει
τη δικτύωση και τη διασύνδεση µεταξύ των ίδιων των φορέων του
δηµιουργικού κλάδου, την παροχή τεχνογνωσίας στη διακίνηση
των έργων των δηµιουργών και την ανάπτυξη πολιτικών προσέλ-
κυσης του κοινού. 

Χαίροµαι που συµφωνήσαµε κι εσείς ότι ο πολιτισµός απαιτεί
συνέργειες. Φυσικά και συµφωνώ µαζί σας ότι το επάγγελµα του
καλλιτέχνη είναι επισφαλές και ότι υπάρχει µια πολυπλοκότητα
των εργασιακών σχέσεων στον χώρο του πολιτισµού. Όµως, αυτή
την επισφάλεια φιλοδοξεί να µετριάσει τουλάχιστον ο συγκεκρι-
µένος σκοπός του «ΑΚΡΟΠΟΛ».

Ας µην προσβάλλουµε -και δεν αναφέροµαι στον κ. Κωνσταν-
τόπουλο, άλλωστε αρκετές από τις προτάσεις του τις κάναµε ήδη
δεκτές- τους καλλιτέχνες φυλακίζοντάς τους σε µια διαρκή
ανάγκη ενίσχυσής τους από το κράτος. Ας τους δώσουµε την ευ-
καιρία να είναι οι ίδιοι οι γνώστες και οι διαχειριστές της δουλειάς
τους, να πληροφορούνται και να αξιοποιούν τις ευκαιρίες, τα προ-
γράµµατα, τα χρηµατοδοτικά εργαλεία και νοµίζω ότι όλοι θα εκ-
πλαγούµε ευχάριστα.  

Σας είπα και χθες, ο πολιτισµός σύµφωνα µε τη διεθνή βιβλιο-
γραφία -εµένα µου αρέσει να αναφέροµαι στη διεθνή βιβλιογρα-
φία, την οποία, εάν θέλετε, µπορώ να την δώσω και πολύ
συγκεκριµένα- αναγνωρίζεται σαφώς ως διακριτός τοµέας της οι-
κονοµίας, που χρησιµοποιεί πόρους, παράγει προϊόντα και υπη-
ρεσίες, δηµιουργεί εισόδηµα και θέσεις εργασίας. Η οικονοµία του
πολιτισµού απασχολεί όλο και περισσότερο τα κράτη, τους επι-
στηµονικούς οργανισµούς, τους επαγγελµατικούς φορείς. Δεν
είναι, συνεπώς, ασύµβατες οι έννοιες πολιτισµός και οικονοµία,
όπως επιχειρείτε, όπως προσπαθείτε συνεχώς να µας πείσετε.
Εκτός εάν µιλάµε για καλλιτέχνες που βιοπορίζονται από άλλη
πηγή. Αυτοί είναι µάλλον οι τυχεροί του κλάδου. Στα αλήθεια,
όµως, πόσους τέτοιους καλλιτέχνες ξέρετε;

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σύµφωνα µε την UNESCO-και δεν
αναφέροµαι σ’ έναν οποιονδήποτε οργανισµό, αναφέροµαι στην
UNESCO- οι πολιτιστικές και δηµιουργικές βιοµηχανίες είναι ο
πλέον ανερχόµενος οικονοµικά τοµέας. Μας λέει η UNESCO ότι
η ευαίσθητη κατηγορία των καλλιτεχνών, µε την κατάλληλη υπο-
στήριξη, µπορεί όχι απλώς να επιβιώσει οικονοµικά αλλά να ανθί-
σει, να αποφέρει έσοδα, να παράσχει θέσεις εργασίας χάρις στο
ταλέντο των δηµιουργών. Αυτό φιλοδοξεί να κάνει και το «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ». 

Όλα αυτά, κατά τη γνώµη σας, καθιστούν τον πολιτισµό και την
τέχνη αγοραία προϊόντα. Μα, όλα αυτά που είπα προηγουµένως
δεν τα λέµε εµείς, τα λέει η UNESCO, τα εκτιµούν όλοι οι διεθνείς
οργανισµοί, από τον ΟΗΕ στον ΟΟΣΑ. Εάν έχετε επιχειρήµατα
περί του αντιθέτου, ευχαρίστως να τα ακούσουµε. Επιχειρήµατα
όµως, όχι αντιπολιτευτικές αυτοσκοπικές κινδυνολογίες. Εάν δεν
έχετε, βοηθήστε στη δηµιουργία αυτού του φορέα. Επιµένω, τα
αποτελέσµατα θα µας εκπλήξουν όλους θετικά.  

Πριν µπω στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου, θα ήθελα να
κάνω δυο-τρεις παρατηρήσεις.

Κατ’ αρχάς, ο κ. Γρηγοριάδης, για να στηρίξει την αιτίασή του
περί βολέµατος στο «ΑΚΡΟΠΟΛ», διάβασε τη µισή φράση από το
πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 7, όπου διευκρινί-
ζεται ότι ο διορισµός γίνεται σύµφωνα µε τις διατάξεις του
2190/1994, δηλαδή του ΑΣΕΠ. Δεν τις κάνουµε έτσι όπως µας έρ-
χονται τις προσλήψεις, τις κάνουµε µέσω ΑΣΕΠ και έπειτα από εγ-

κριτική απόφαση της ΠΥΣ 33/2006. Άρα, το «ΑΚΡΟΠΟΛ» εντάσ-
σεται πλήρως στους κανόνες διαφάνειας του δηµόσιου τοµέα.  

Όσο για τον προβληµατισµό της κ. Ασηµακοπούλου, επαναλαµ-
βάνω, γιατί το έχω ήδη πει, οι αµοιβές του προσωπικού είναι βάσει
του ενιαίου µισθολογίου, δηλαδή του ν.4354/2015. Δεν είναι αµοι-
βές τις οποίες τις καθορίζουµε εµείς, τις καθορίζει το ενιαίο µι-
σθολόγιο.  

Επίσης, από κανένα σηµείο δεν προκύπτει η οποιαδήποτε σχέση
του ΑΚΡΟΠΟΛ µε ΜΚΟ. Για να κλείσουµε και αυτό το ερώτηµα,
δεν έχουµε συνεργασία µε ΜΚΟ.

Επίσης, δεν υπάρχουν µετακλητοί υπάλληλοι. Κανένας µετακλη-
τός υπάλληλος στο «ΑΚΡΟΠΟΛ». Όλοι διορίζονται µε ΑΣΕΠ.  

Τέλος, επειδή άκουσα ότι στο νοµοσχέδιο αναφέρουµε τη λέξη
εξευγενισµός για την ευρύτερη περιοχή, δεν υπάρχει πουθενά
µέσα στο κείµενο η λέξη εξευγενισµός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Επίσης, αυτά τα οποία ακούσαµε για το ΕΜΣΤ, προφανώς το
ΕΜΣΤ πρέπει να λειτουργήσει ως ένας τέτοιος φορέας, ο οποίος
θα βγάζει την ελληνική τέχνη προς τα έξω διεθνώς. Μα το ΕΜΣΤ
άνοιξε. Το ΕΜΣΤ παρελήφθη ως κτήριο τον Φεβρουάριο του 2013.
Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε τίποτα επί πέντε χρόνια να το ανοί-
ξει. Και το ΕΜΣΤ άνοιξε, σύµφωνα µε τον προγραµµατισµό µας,
πριν το τέλος του Φεβρουαρίου του 2020.

Τέλος, επειδή έγιναν δύο-τρεις αναφορές στο σχέδιο του Εθνι-
κού Αρχαιολογικού Μουσείου και της ευρύτερης αναγέννησης της
περιοχής ότι δήθεν δεν προχωρεί, κάνετε πολύ µεγάλο λάθος.
Είναι µία από τις προγραµµατικές δεσµεύσεις του Πρωθυπουρ-
γού, του Κυριάκου Μητσοτάκη. Προφανώς, δηµιουργούµε το τρί-
γωνο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο - Πολυτεχνείο – «ΑΚΡΟΠΟΛ».

Μας είπατε ότι δεν ξέρουµε την επιταγή του Συντάγµατος για
το Πολυτεχνείο. Μα εµείς ουδέποτε είπαµε -ουδέποτε είπαµε!- ότι
στο Πολυτεχνείο θα µεταφερθούν εκθέσεις του Εθνικού Αρχαι-
ολογικού Μουσείου. Από την αρχή έχουµε πει ότι στο Πολυτεχνείο
θα συνεχίσει να λειτουργεί η Αρχιτεκτονική Σχολή, την οποία θέ-
λουµε να λειτουργεί εκεί. Είπαµε ότι το Πολυτεχνείο θα συνεχίσει
να το διαχειρίζεται το ίδιο το Πολυτεχνείο, διότι αυτό πρέπει να
γίνει. Ήδη το Πολυτεχνείο στα διοικητικά του επίπεδα έχει βγάλει
τις πρώτες αποφάσεις του για το κτήριο Γκίνη.

Ουδέποτε, λοιπόν, εµείς είπαµε ότι θα µεταφέρουµε το Εθνικό
Αρχαιολογικό Μουσείο στο Πολυτεχνείο.

Είπαµε, αντίθετα, ότι το Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο θα επε-
κταθεί εν υπογείω. Σας είπα και χτες ότι θα έρθουν όλες οι χωρο-
ταξικές ρυθµίσεις τον Σεπτέµβρη, οι οποίες θα διευκολύνουν τους
µελετητές να κάνουν τις σωστές µελέτες, για να τελειώνουµε µία
ώρα αρχύτερα από τις µελέτες. Και έχουµε πει ότι το Εθνικό Αρ-
χαιολογικό Μουσείο θα συνδέεται µε το «ΑΚΡΟΠΟΛ», γιατί πρέπει
να συνδέεται. Γιατί οι σύγχρονες µουσειολογικές αντιλήψεις, όλες
οι σύγχρονες τάσεις συνδέουν τον κλασικό πολιτισµό, τον κλασικό
ελληνικό πολιτισµό µε τη σύγχρονη δηµιουργία.

Λοιπόν, δεν ακούτε, δεν διαβάζετε και τα Πρακτικά. Είναι η τρίτη
φορά που το επαναλαµβάνω αυτό για το Εθνικό Αρχαιολογικό
Μουσείο.

Πάµε τώρα στο Δεύτερο Μέρος του νοµοσχεδίου. Νοµίζω ότι
σε κάποια άρθρα δεν χρειάζεται καν να επανέλθω. Τα είπε και ο
εισηγητής µας. Νοµίζω ότι έχω εξαντλήσει και εγώ το θέµα.

Θα σταθώ επιλεκτικά στο άρθρο 16, µε το οποίο ρυθµίζεται το
ζήτηµα των εκδηλώσεων που ακυρώθηκαν ή αναβλήθηκαν λόγω
της πανδηµίας. Συγκεκριµένα, προβλέπουµε τη δυνατότητα του
διοργανωτή να προσφέρει στον πελάτη, σε αυτόν που αγόρασε
δηλαδή ένα εισιτήριο, το ισόποσο πιστωτικό σηµείωµα, το οποίο
θα ισχύει για την παρακολούθηση της ίδιας της αναβληθείσας εκ-
δήλωσης, αν πραγµατοποιηθεί, ή άλλης εκδήλωσης η οποία θα
πραγµατοποιηθεί µέχρι 30-9-2021. Σε άλλη περίπτωση, ο διοργα-
νωτής επιστρέφει τα χρήµατα στον κάτοχο του πιστωτικού σηµει-
ώµατος. 

Είναι προφανές ότι επιχειρούµε µια ισορροπία µεταξύ αφ’ ενός
µεν του αγοραστή, που έδωσε τα χρήµατά του για µία παράσταση
που δεν πραγµατοποιήθηκε, αφ’ ετέρου των διοργανωτών, οι
οποίοι προφανώς δεν µπορούν να διαχειριστούν την άµεση και συ-
νολική επιστροφή των αντιτίµων χωρίς να οδηγηθούν σε κατα-
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στροφή, και µάλιστα χωρίς ευθύνη τους, αφού η πανδηµία ήταν
ανώτερη βία.

Είναι εφικτό κάποιος από εµάς να περιµένει να πάρει πίσω τα
χρήµατα τα οποία έδωσε για ένα εισιτήριο. Άλλωστε η πλειοψηφία
των εισιτηρίων, ένας µέσος όρος, δεν ξεπερνά τα 20 µε 30 ευρώ.
Δεν είναι, όµως, εφικτό να ζητηθούν διά µιας αυτά τα ποσά εκ µέ-
ρους όλων των πελατών από τον διοργανωτή ξαφνικά και συνο-
λικά. 

Τα επισηµαίνω αυτά, διότι ακούστηκε ότι νοµοθετούµε σε
βάρος των πελατών. Πρέπει να έχουµε και κάποιο µέτρο και κά-
ποια όρια σε αυτά που λέµε.

Θα τονίσω και πάλι τη σηµασία του άρθρου 17. Με τις νοµοτε-
χνικές ρυθµίσεις βγάλαµε το είκοσι χρόνια και δώσαµε πλήρη
χρήση στο Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης, χωρίς αντάλ-
λαγµα, στο κτήριο του Φιξ.

Σχετικά µε το άρθρο 21, γιατί και για αυτό ακούστηκαν διάφορα
πράγµατα, πώς και αν θα στελεχωθεί µε µετακλητούς κ.λπ., µα το
άρθρο 21 δεν κάνει τίποτε άλλο από το να εξορθολογίζει το άρθρο
10 του π. δ.4 του 2018, το οποίο προέβλεπε ένα αυτοτελές Τµήµα
Τύπου, Επικοινωνίας και Προβολής. 

Εµείς, λοιπόν, αφήνουµε το Τµήµα Τύπου και Προβολής να
κάνει τη δουλειά του, και δηµιουργούµε ένα άλλο Τµήµα Εθιµοτυ-
πίας, το οποίο είναι απαραίτητο και υπάρχει σε όλα τα Υπουργεία
Πολιτισµού των κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Θα είναι οι δηµόσιοι υπάλληλοι οι ίδιοι υπάλληλοι που υπηρε-
τούν. Η µόνη διαφορά που θα υπάρξει, είναι ένας τµηµατάρχης
επιπλέον µε το επίδοµα του τµηµατάρχη, τα 250 ευρώ. Αυτή είναι
η διαφορά. 

Σχετικά µε το άρθρο 22, που ορίζει τον Διευθυντή Φεστιβάλ
Θεσσαλονίκης ως όργανο διοίκησης, θα τονίσω ξανά ότι πρόκειται
για θέση τέτοιου φόρτου και ευθύνης, που δικαιολογεί τη φύση
του ως οργάνου διοίκησης και τον καθορισµό των αποδοχών του
µε κοινή υπουργική απόφαση. Εµείς αναγνωρίζουµε το βάρος της
θέσης αυτής και ρυθµίζουµε το ζήτηµα, χωρίς καθόλου να µας
απασχολεί ότι το πρόσωπο που κατέχει σήµερα τη θέση το διόρισε
ο ΣΥΡΙΖΑ και χωρίς προκήρυξη. Γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ, έκανε προκηρύ-
ξεις όπου ήθελε. Σε πολλές άλλες περιπτώσεις διόριζε. Εκεί δεν
υπήρχε κανένα πρόβληµα. 

Επαναλαµβάνω, οι προκηρύξεις τις οποίες κάνατε ήταν χωρίς
νοµική εξουσιοδότηση. Σε πάρα πολλές δε περιπτώσεις οι φορείς
σας είχαν κατηγορήσει για φωτογραφικές ρυθµίσεις. 

Πάµε, λοιπόν, παρακάτω. Στο άρθρο 23, διευρύνονται οι αρµο-
διότητες του διοικητικού συµβουλίου του Ελληνικού Κέντρου Κι-
νηµατογράφου και ρυθµίζονται θέµατα για τον τρόπο πρόσληψης,
την κάλυψη θέσεων µέσω αποσπάσεων και την ανάθεση έργου
σύµφωνα µε τον ν.4412/2016. 

Με το άρθρο 24, συστήνουµε θέση διοικητικού οικονοµικού δι-
ευθυντή σε κάθε νοµικό πρόσωπο, το οποίο έχει κύριο σκοπό καλ-
λιτεχνική και πολιτιστική φύση, ιδίως µουσεία και θέατρα. Με τη
ρύθµιση αυτή ικανοποιούµε αίτηµα των ήδη υπηρετούντων καλλι-
τεχνικών διευθυντών, καθώς ο διοικητικός και οικονοµικός διευ-
θυντής θα αναλάβει την εποπτεία και τον συντονισµό των
διοικητικών και οικονοµικών υπηρεσιών, ενώ οι καλλιτεχνικοί διευ-
θυντές θα µπορούν πλέον να επιτελέσουν απερίσπαστοι το καλλι-
τεχνικό και επιστηµονικό τους έργο, χωρίς να είναι επιφορτισµένοι
µε διοικητικά βάρη. 

Τέλος, σχετικά µε το άρθρο 20, το οποίο ρυθµίζει το ζήτηµα της
άδειας που απαιτείται να λάβει κανείς από το Υπουργείο Πολιτι-
σµού, προκειµένου να απεικονίσει ένα µνηµείο, δηλαδή προκειµέ-
νου να το φωτογραφήσει, να το βιντεοσκοπήσει, να διαδώσει τις
φωτογραφίες ή το βίντεο στο κοινό. 

Το πιο εντυπωσιακό από όσα ακούστηκαν είναι ότι όσοι δεν συµ-
φωνούν, δεν συµφωνούν ακριβώς και γιατί δεν συµφωνούν. Για
παράδειγµα, κάποιοι µας κατηγόρησαν ότι πρέπει να απελευθε-
ρωθούµε από την υποχρέωση καταβολής τέλους στις απεικονίσεις
µνηµείων. Κάποιοι άλλοι µας κατηγόρησαν ότι εµπορευµατοποι-
ούµε τα µνηµεία. Είναι µια αντίφαση αυτή. 

Θα τα ξαναπώ, λοιπόν, από την αρχή. Η ρύθµιση που προτεί-
νουµε, επαναλαµβάνει ακριβώς τη ρύθµιση που ισχύει αυτή τη
στιγµή, που ισχύει σήµερα, περί αδειοδότησης έναντι τέλους υπέρ
του Ταµείου Αρχαιολογικών Πόρων. 

Σχετικά µε τη δυνατότητα των ιδιωτών να παράγουν ακριβή αν-
τίγραφα, για την οποία ο κ. Σκουρολιάκος µε µεγάλη αυστηρότητα
µου ζήτησε να του απαντήσω µε ένα ναι ή ένα όχι, αλλά όταν του
είπα όχι µάλλον θύµωσε, λέω, λοιπόν, και επαναλαµβάνω. Όχι!
Ρητά και κατηγορηµατικά δεν παρέχεται τέτοια δυνατότητα. Το
έχω πει πολλές φορές το λέω άλλη µία. Όχι! Δεν µπορεί ένας ιδιώ-
της να παραγάγει ακριβές αντίγραφο µνηµείου. Και αν το κάνει
παρανόµως, αντιµετωπίζει ποινή φυλάκισης. Αυτό προβλέπεται
ήδη στην υφιστάµενη ρύθµιση και αυτό δεν το αλλάζουµε. Κάντε
τον κόπο να διαβάσετε τη διάταξη. Είναι σαφής η διατύπωσή της. 

Απαντώ ξανά και σε εσάς, κυρία Χρηστίδου. Εδώ δεν µένουν
απροστάτευτα τα βυζαντινά µνηµεία. 

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Δεν µίλησα εγώ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Χτες τα είπατε. Τόση ώρα επιχειρηµατολογούσατε για τα
βυζαντινά µνηµεία. Πώς να το κάνουµε; Να την εµπεδώσουµε λίγο
την απάντηση. 

Η διάταξη υπάγει σε αδειοδότηση τα µνηµεία που ανήκουν στο
ελληνικό δηµόσιο και τα βυζαντινά µνηµεία ανήκουν στο ελληνικό
δηµόσιο εκ του νόµου.

Παρεξηγηθήκατε που σας είπα ότι δεν έχετε διαβάσει τη διά-
ταξη. Προσέξτε, δεν σας είπα ότι δεν ξέρετε να διαβάσετε, όπως
παραπονεθήκατε. Διάβασα τα Πρακτικά επισταµένως. Σας είπα
επακριβώς ότι δεν έχετε διαβάσει τη διάταξη. Προστρέξτε στα
Πρακτικά και θα επιβεβαιωθώ.

ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Προσέτρεξα. Δεν είπατε αυτό αλλά δεν
πειράζει.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Λυπάµαι, ειλικρινά, αλλά µε όλον το σεβασµό, θα σας το
ξαναπώ: Δεν έχετε διαβάσει τη διάταξη ούτε εσείς ούτε άλλοι Βου-
λευτές του κόµµατός σας που µίλησαν. 

Αν την είχατε διαβάσει, θα βλέπατε ότι τα ακριβή αντίγραφα
απαγορεύεται να τα παράγουν ιδιώτες. Η διάταξη είναι σαφής. Αν
την είχατε διαβάσει, θα βλέπατε ότι όλα τα µνηµεία που ανήκουν
στο δηµόσιο υπάγονται στη διάταξη. Αν την είχατε διαβάσει, θα
βλέπατε ότι σε αντίθεση µε όσα µας είπατε χτες –και υπάρχουν
καταχωρηµένα στα Πρακτικά- δεν επιτρέπεται η σάρωση για πα-
ραγωγή τρισδιάστατου µοντέλου χωρίς άδεια, ακόµα και αν αυτή
η σάρωση δεν έχει κερδοσκοπικό σκοπό. Διαβάστε τη διάταξη.

Ως προς τη µείωση εσόδων που τόσο σας έχει στενοχωρήσει,
ξαναλέω ότι η ισχύουσα ρύθµιση προβλέπει δυνατότητα να προ-
βλεφθεί απαλλαγή από την καταβολή τέλους, δυνάµει κοινής
υπουργικής απόφασης των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού. Ούτε αυτό το αλλάζουµε. Δεν το αλλάζουµε, τι να κάνουµε;
Συνεπώς, καµµία µείωση εσόδων δεν επέρχεται από την προτει-
νόµενη ρύθµιση, αφού η δυνατότητα απαλλαγής από το τέλος ήδη
προβλέπεται.

Αναφέρεστε συνεχώς στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους, που κάνει λόγο για απώλεια εσόδων. Γιατί επιχειρείτε να
µας προσβάλλετε τόσο πολύ τη νοηµοσύνη µας; Σε αυτή την Αί-
θουσα όλοι γνωρίζουµε ότι σε όλες τις διατάξεις δηµοσιονοµικού
ενδιαφέροντος το Γενικό Λογιστήριο κάνει µια τέτοια εκτίµηση.

Στην προτεινόµενη ρύθµιση, πράγµατι, προβλέπεται δυνατό-
τητα απαλλαγής από την καταβολή τελών. Ωστόσο ξαναλέω ότι
η πρόβλεψη αυτή δεν είναι καινοτοµία δική µας, του σχεδίου
νόµου. Η δυνατότητα αυτή της απαλλαγής προβλέπεται στην
ήδη ισχύουσα διάταξη, την οποία ούτε τροποποιούµε αλλά ούτε
και καταργούµε. Εφόσον, λοιπόν, εξακολουθεί να υφίσταται στη
διάταξη αυτή η δυνατότητα απαλλαγής, εύκολα επισηµαίνει το
Γενικό Λογιστήριο την ενδεχόµενη απώλεια εσόδων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα µε αφήσετε να τελειώσω. Δεν µίλησα κα-
θόλου, ενώ θα µπορούσα. Θέλω για το συγκεκριµένο άρθρο να
ολοκληρώσω αυτά που πρέπει να πω.

Συνεχίζει, βεβαίως, λέγοντας ότι εξαιτίας των προτεινόµενων
ρυθµίσεων θα υπάρξει αύξηση εσόδων από την καταβολή τέλους
για τη χορήγηση αδείας για την πραγµατοποίηση πολιτιστικών ή
άλλων εκδηλώσεων.

Εσείς, αυτό το θέµα της δεύτερης παραγράφου, της αύξησης
εσόδων, το κρύβετε επιµελώς. Εποµένως, σας παρακαλώ µην
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επιχειρείτε να δηµιουργείτε συνεχώς εντυπώσεις τουλάχιστον µε
διαδικαστικά ζητήµατα, που είναι γνωστά στον χώρο του Κοινο-
βουλίου.

Για να τελειώνουµε µε το άρθρο 20, ποιο είναι το νέο στοιχείο
που εισάγει; Το νέο στοιχείο που εισάγει είναι ότι ορίζει την έννοια
της απεικόνισης µνηµείου, σύµφωνα µε την υπόδειξη και τη γνω-
µοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, κατά τρόπο που
να είναι σαφές ότι δεν χρειάζεται να ζητήσει άδεια από το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού, για να πληρώσει τέλη ο καλλιτέχνης, που εµπνέ-
εται να ζωγραφίζει ένα µνηµείο. Γιατί δεν χρειάζεται; Γιατί το
απαγορεύει η συνταγµατική ελευθερία της τέχνης και η νοµοθεσία
περί πνευµατικής δηµιουργίας.

Επίσης, δεν χρειάζεται άδεια και καταβολή τέλους κάθε πολίτης
που ανεβάζει στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης µια φωτογραφία του
µπροστά σε ένα µνηµείο. Γιατί δεν χρειάζεται; Γιατί τα µνηµεία
είναι και πρέπει να είναι µέρος της κοινωνικής µας ζωής. Μόνο
έτσι προστατεύονται ουσιαστικά.

Σχολιάζοντας την τοποθέτηση της εισηγήτριας του ΣΥΡΙΖΑ για
έκδοση υπουργικής απόφασης, αναφέρω τα εξής: Οι ρυθµίσεις
εισάγονται στον πραγµατικό και νοµικό κόσµο µε νόµο και όχι µε
υπουργικές αποφάσεις, γιατί αυτό είπατε «γιατί δεν βγάζουµε
υπουργικές αποφάσεις».

Συνεπώς, η πρόταση που µας είπατε να εισάγουµε ρυθµίσεις
µε υπουργικές αποφάσεις, αντί να αλλάξουµε τον νόµο, µπορεί να
δικαιολογείται όταν προέρχεται από υπηρεσιακούς παράγοντες
του Υπουργείου Πολιτισµού -γιατί από το έγγραφό τους µας το
διαβάσατε- δεν δικαιολογείται, όµως, αυτό να υιοθετείται από
µέλος του Κοινοβουλίου.

Ακούσαµε, επίσης, ότι δεν καλέσαµε τους ειδικούς, δηλαδή τον
Σύλλογο Ελλήνων Αρχαιολόγων, το συνδικαλιστικό όργανο των
εργαζοµένων στο Υπουργείο Πολιτισµού. Μα, ακούσαµε τους ει-
δικούς, διότι το άρθρο αυτό δεν το φτιάξαµε µόνοι µας. Ούτε εγώ
το συνέταξα µόνη µου ούτε οι νοµικοί µου σύµβουλοι. Το άρθρο
αυτό το πρότεινε mot à mot επιτροπή, η οποία έχει συσταθεί στο
Υπουργείο και αποτελείται από υπηρεσιακούς παράγοντες, αρχαι-
ολόγους µε θέσεις ευθύνης κάποιοι εξ αυτών και από µέλη του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους. Η δε επιτροπή αυτή κατέληξε
στο κείµενο, το οποίο ενσωµατώσαµε στο σχέδιο νόµου µετά από
δεκαέξι συνεδρίες.

Μεταξύ των όσων έλαβε υπ’ όψιν της η συγκεκριµένη Επιτροπή
είναι οι απόψεις που ακούστηκαν για το ζήτηµα των απεικονίσεων
σε ειδική συνεδρίαση του Κεντρικού Αρχαιολογικού Συµβουλίου
που έλαβε χώρα επί ΣΥΡΙΖΑ. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ζήτησε από το
Κεντρικό Συµβούλιο να γνωµοδοτήσει.

Στη συνεδρίαση αυτή, λοιπόν, µέλη του ΚΑΣ, που είναι εξαιρε-
τικά διαπρεπή µέλη της επιστηµονικής κοινότητας, κατέθεσαν
ακριβώς αυτό που προβλέπει η ρύθµιση που προτείνουµε, ότι δη-
λαδή πρέπει να υπόκειται σε άδεια και τέλος η πιστή αποτύπωση
της εικόνας του µνηµείου, όχι όµως και η φαντασιακή παράσταση
αυτού.

Στη συγκεκριµένη συνεδρίαση του Κεντρικού Αρχαιολογικού
Συµβουλίου -τότε που έγινε- ζήτησε να παραστεί -και παρέστη- ο
Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων διά της προέδρου και της τα-
µείου του.

Τι κατέθεσαν; Ότι «σε περίπτωση που οι αναπαραστάσεις είναι
φανταστικές, φαντασιακές, είναι κάτι που δεν µας ενοχλεί, πχ ένας
ζωγράφος απεικονίζει το Ναό της Απτέρου Νίκης» και ότι εκεί που
πρέπει να εστιάσουµε είναι η εµπορική χρήση, που να αποδίδει,
να βγάζει λεφτά από το µνηµείο. Αυτό ακριβώς κάνει και η προ-
τεινόµενη ρύθµιση.

Μας είπε ο κ. Φίλης ότι η υπάρχουσα διάταξη προέβλεπε άδεια
και τέλος για απεικόνιση µε εµπορικό σκοπό «Ο νέος που ανεβάζει
φώτο στο facevbook δεν είχε εµπορικό σκοπό, άρα τον εξασφά-
λιζε η διάταξη και συνεπώς, δεν χρειαζόταν αλλαγή του άρθρου». 

Κάνετε λάθος. Η υπάρχουσα διάταξη προβλέπει άδεια και τέλος
για κάθε περίπτωση διάδοσης στο κοινό απεικονίσεων µνηµείων,
ανεξάρτητα από τον εµπορικό σκοπό. Αν η διάδοση είχε και εµπο-
ρικό σκοπό, τότε η έλλειψη άδειας ήταν και ποινικό αδίκηµα. Συ-
νεπώς, η υπάρχουσα διάταξη δεν εξασφάλιζε έναν νεαρό που
ήταν παράνοµος και ας µην είχε εµπορικό σκοπό αυτό το οποίο
έκανε.

Ο αρχαιολογικός νόµος, ο ν.3028/2002 -γιατί ακούσαµε να τον
επικαλείστε συνεχώς- έχει ακριβώς ενσωµατώσει πλήρως τις διε-
θνείς συµβάσεις και δίνει ιδιαίτερη σηµασία στην προστασία και
την ανάδειξη της πολιτιστικής κληρονοµιάς, στην ανάδειξη και
την προβολή και τη διάδοση των πολιτιστικών µας αγαθών, ακρι-
βώς γιατί η ολοκληρωµένη προστασία του πολιτιστικού αποθέ-
µατος της χώρας, κατά τη διεθνή βιβλιογραφία και τις διεθνείς
συµβάσεις, τις οποίες έχει κυρώσει η χώρα µας, εµπεριέχει ως
βασική συνιστώσα τη διάδοση και την κοινωνικοποίηση του πο-
λιτιστικού αποθέµατος. 

Σας είπα και χτες ότι είχα την τύχη και την τιµή να συµµετάσχω
ενεργά στη σύνταξη του ν.3028. Τον ξέρω, λοιπόν. Ξέρω πολύ
καλά τη σηµασία των διατάξεών του. Αυτή, λοιπόν, τη διάσταση
της κοινωνικοποίησης του πολιτιστικού αποθέµατος, αυτή τη συ-
νιστώσα αναδεικνύει η ρύθµιση του άρθρου 20, χωρίς καmµία
έκπτωση στην προστασία του µνηµειακού µας πλούτου και χωρίς
καmµία έκπτωση στο δηµόσιο συµφέρον.

Μη µε απειλείτε, λοιπόν, ότι κάποια στιγµή θα πρέπει να απο-
λογηθώ γι’ αυτό. Υποστηρίζω το δηµόσιο συµφέρον, εδώ και
πάρα πολλά χρόνια, από τότε που είµαι στη δηµόσια ζωή. Ο κα-
θένας έχει την ιστορία του σε αυτό τον τόπο και ο καθένας µπο-
ρεί, χωρίς να χρειάζεται ιδιαίτερη δυσκολία, να υπερασπιστεί τις
επιλογές του.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαρι-
στούµε την κυρία Υπουργό. 

Καλώ τώρα στο Βήµα την  Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαριλίζα Ξενογιαννακοπούλου. 

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια
ότι τώρα, που έκλεισε ένας χρόνος διακυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας υπάρχουν κάποια γενικά χαρακτηριστικά. Αυτά τα γε-
νικά χαρακτηριστικά τα βλέπουµε σε κάθε τοµέα πολιτικής και
δυστυχώς τα βλέπουµε και στον τοµέα του πολιτισµού και της
δηµιουργίας. Πρόκειται για χαρακτηριστικά, που έχουν να κά-
νουν αφενός µε µία αντίληψη καθαρά νεοφιλελεύθερη, όσον
αφορά τη λειτουργία της οικονοµίας, της κοινωνίας και της ερ-
γασίας -βλέπουµε και την κρίση να είναι µία αφορµή για αποδιάρ-
θρωση των εργασιακών σχέσεων και για τη λογική τού όποιος
επιβιώσει και της ανοσίας της αγέλης- και αφετέρου, βλέπουµε
µία αδυναµία ύπαρξης ενός ολοκληρωµένου σχεδίου.

Πραγµατικά, όλες αυτές οι επιλογές -εδώ, κυρία Υπουργέ,
θέλω να πω ότι δεν είναι κάτι προσωπικό, που απευθύνεται σε
εσάς, απευθύνεται συνολικά σε µία κυβερνητική πολιτική- τελικά
θίγουν το δηµόσιο συµφέρον. Γιατί το δηµόσιο συµφέρον εν
τέλει, είναι µία έννοια, η οποία λαµβάνει κι ένα συγκεκριµένο πε-
ριεχόµενο. 

Κατ’εµάς, θίγεται το δηµόσιο συµφέρον, όταν γίνονται άκριτες
ιδιωτικοποιήσεις. Θίγεται το δηµόσιο συµφέρον, όταν αυτή τη
στιγµή υπάρχει µία λογική, η οποία είπατε ότι είναι µια διαφορε-
τική αντίληψη και γύρω από τον πολιτισµό, όπως υπάρχει και
γύρω από την οικονοµία. Θίγεται το δηµόσιο συµφέρον, όταν δεν
προστατεύονται µε τον τρόπο που εµείς πιστεύουµε -που όλα τα
προηγούµενα χρόνια διαχρονικά οι κυβερνήσεις προστάτευαν-
ο πολιτισµός µας, η κληρονοµιά και τα µνηµεία της χώρας µας. 

Η αλήθεια είναι ότι την περίοδο της κρίσης η Κυβέρνηση επέ-
δειξε µεγάλη ανεπάρκεια και επέλεξε τον τρόπο αντιµετώπισης.
Δεν πήρε εµπροσθοβαρή µέτρα, δεν στήριξε την εργασία και βέ-
βαια, βλέπουµε τώρα τις συνέπειες µε τις συνεχείς διορθωτικές
κινήσεις και τη διεύρυνση της ύφεσης.

Όµως είναι επίσης αλήθεια, κυρία Υπουργέ, ότι υπήρξε πολύ
µεγάλη καθυστέρηση στον χώρο του πολιτισµού, των καλλιτε-
χνών και των εργαζοµένων στον πολιτισµό, που είναι χιλιάδες.
Αυτό δεν είναι κάτι που το λέµε εµείς, απλώς για να κάνουµε αν-
τιπολίτευση. Ήταν µια κραυγή αγωνίας εκείνη την περίοδο, όταν
στα πρώτα µέτρα, που τότε ανακοίνωσε ο Πρωθυπουργός, δεν
υπήρχε καµµία πρόβλεψη για τον κόσµο του πολιτισµού.

Έπρεπε να γίνουν µεγάλες κινητοποιήσεις, παρ’ότι ήταν εν
µέσω πανδηµίας, έπρεπε να έρθει τότε ο ΣΥΡΙΖΑ στη Βουλή και
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τα άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και να το θέσουν αυτό µετ’
επιτάσεως, προκειµένου µε καθυστέρηση, αλλά και αποσπασµα-
τικά να παρθούν κάποια µέτρα, τα οποία βέβαια, δεν µπόρεσαν να
στηρίξουν µε τον τρόπο που θα έπρεπε αυτή τη στιγµή τους καλ-
λιτέχνες. 

Υπάρχουν και πάρα πολλά παράπονα και καταγγελίες για τις
διαδικασίες που ακολουθήθηκαν, όπως επίσης δεν έχουν φτάσει
όλα αυτά τα µέτρα στήριξης σε πάρα πολλούς. Μου αναφέρθηκε
χαρακτηριστικά το θέµα των µικρών θεατρικών επιχειρήσεων, που
δεν έχουν λάβει µετά από τόσους µήνες την παραµικρή απ’ όλες
αυτές τις επιχορηγήσεις, όπως επίσης το έχουµε δει συνολικά από
τα µέτρα, που κατά καιρούς εξαγγέλλονται από την Κυβέρνηση. 

Εµείς, από την πλευρά µας, από την πρώτη στιγµή, αναδείξαµε
το θέµα στήριξης των καλλιτεχνών και των εργαζοµένων στον πο-
λιτισµό, συνολικά ενός τοµέα, που πλήττεται ιδιαίτερα όλο αυτό
το τετράµηνο, που περνάµε αυτό το δύσκολο καλοκαίρι. 

Είχαµε πει ότι χρειάζεται να υπάρξει ένα γενναίο πακέτο στήρι-
ξης του πολιτισµού και των εργαζοµένων σε αυτόν. Είχαµε πει ότι
πρέπει να υπάρξουν ενισχύσεις µη επιστρεπτέες, όσον αφορά τη
λειτουργία ακριβώς αυτών των επιχειρήσεων, για τις οποίες εσείς
µιλάτε στον καλλιτεχνικό χώρο. 

Είχαµε πει ότι πρέπει να στηριχθούν οι καλλιτέχνες και οι εργα-
ζόµενοι πραγµατικά και ουσιαστικά, όχι απλώς µε κάποια οριζόντια
µέτρα, αλλά ειδικότερα αυτοί οι αόρατοι εργάτες του πολιτισµού,
οι οποίοι αυτό το τετράµηνο είναι στην ουσία στην πλήρη επισφά-
λεια. 

Κάναµε κι εκεί συγκεκριµένες προτάσεις για ένα έκτακτο κοι-
νωνικό εισόδηµα το οποίο µπορούσε από τη δηµοσιονοµική δυνα-
τότητα της χώρας πραγµατικά να καταβληθεί µέσα στη συνολική
αυτή προσπάθεια. Προτείναµε, ακόµα και στην αναπτυξιακή τρά-
πεζα, να υπάρξει ένα ειδικό ταµείο για τον χώρο του πολιτισµού
και της δηµιουργίας. 

Δυστυχώς, τίποτε απ’ όλα αυτά δεν έχει εισακουστεί και οι συ-
νέπειες στον χώρο του πολιτισµού, όπως και του τουρισµού, αλλά
και συνολικά της οικονοµίας να τις βλέπουµε καθηµερινά. 

Να έρθω όµως τώρα στο νοµοσχέδιο. Η εισηγήτριά µας κ. Χρη-
στίδου, έκανε µια πολύ εµπεριστατωµένη ανάλυση και κατ’ άρ-
θρον και στο σύνολο, όσον αφορά το σχέδιο νόµου, οπότε δεν θα
µπω σε λεπτοµέρειες, γιατί εκεί όλοι οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
που πήραν τον λόγο αναφέρθηκαν γύρω απ’ όλα αυτά τα ζητή-
µατα. 

Εγώ θα ήθελα να σταθώ σε δύο θέµατα κυρίως. Το ένα είναι και
θέµα φιλοσοφίας, το δεύτερο είναι και θέµα δηµοσίου συµφέρον-
τος. Το πρώτο θέµα αφορά το «ΑΚΡΟΠΟΛ». Ακούσαµε πολλά από
τους συναδέλφους της πλειοψηφίας. Είναι παρών και ο αγαπητός
συνάδελφος, ο εισηγητής κ. Λοβέρδος. 

Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ στο σχέδιο νόµου ήταν συγκεκριµένη.
Εµείς βλέπαµε το «ΑΚΡΟΠΟΛ» ως έναν δηµόσιο θεσµό για ένα
κέντρο πολιτισµού,  δηµιουργίας και τέχνης. Δεν είναι τίποτε απ’
όλα αυτά που ακούσαµε εδώ, τα οποία προσπαθούν να απαξιώ-
σουν και τη σκοπιµότητα και τον στόχο, που είχε η δική µας πρό-
ταση. 

Γιατί όπως ακριβώς υπάρχουν πάρα πολλά κέντρα πολιτισµού,
τα οποία είναι αξιόλογα είτε από ιδιωτικά ιδρύµατα είτε από ιδιω-
τική πρωτοβουλία -κανείς δεν είναι αντίθετος και πολλά από αυτά
είναι πάρα πολύ σηµαντικά- πρέπει όµως σε µια δηµοκρατική πο-
λιτεία να υπάρχουν και δηµόσιοι θεσµοί, που να στηρίζουν πραγ-
µατικά τη δυνατότητα της δηµιουργίας και της τέχνης.

Αυτό εµείς οραµατιζόµασταν µέσα από το σχέδιο νόµου για το
«ΑΚΡΟΠΟΛ». Εσείς έρχεστε εδώ και φέρνετε µια νοµοθετική διά-
ταξη, που όπως πολύ εύστοχα είπαν πάρα πολλοί συνάδελφοι, µε
µια αντίληψη ενός ΚΕΚ, στην ουσία επιχειρηµατικότητας στον πο-
λιτισµό, η οποία δεν έχει καµµία σχέση µε την αντίληψη στήριξης
δηµιουργία και τον πολιτισµό. 

Βέβαια, αν εσείς κρίνατε και αν µας πείθατε ότι υπάρχει ανάγκη
να στηριχτούν σε επίπεδο ενηµέρωσης οι καλλιτέχνες, οι άνθρω-
ποι του πολιτισµού γύρω από διάφορα θέµατα κοινοτικών προ-
γραµµάτων και χρηµατοδοτήσεων, υπάρχουν οι αρµόδιες
διευθύνσεις του Υπουργείου. Θα µπορούσε εκεί, πραγµατικά, να
υπάρχει και η ενηµέρωση, αν χρειάζεται και κάποια καλλιτεχνικά
σχήµατα να µπορούν να αξιοποιήσουν τέτοιες δυνατότητες. Δεν

ήταν ανάγκη να φτιάξετε έναν ολόκληρο τέτοιο θεσµό µέσα στο
«ΑΚΡΟΠΟΛ», χωρίς να κάνετε αυτό που σήµερα χρειάζεται, έναν
δηµόσιο θεσµό.

Εδώ, όµως, θέλω να πω κάτι, αγαπητέ κύριε Λοβέρδο, επειδή
ξέρω ότι σας αρέσει η ιστορία. Δεν είναι αλήθεια ότι στη δηµο-
κρατική πολιτεία η στήριξη του πολιτισµού είναι χειραγώγηση και
κρατικός έλεγχος. Το αντίθετο. Η ιστορία της τέχνης δείχνει ότι η
τέχνη πού στηριζόταν πάντα; Υπήρχε χειραγώγηση και έλεγχος
στον Μεσαίωνα και στην Αναγέννηση, από την εκκλησία και τους
φεουδάρχες, στη συνέχεια από τις βασιλικές και αυτοκρατορικές
αυλές και από τους ισχυρούς του χρήµατος και µόλις µετά τη Γαλ-
λική Επανάσταση και στο σύγχρονο δηµοκρατικό πολιτικό κράτος
άρχισε να υπάρχει η αντίληψη της δηµόσιας στήριξης του πολιτι-
σµού, άρα και η απελευθέρωση.

Εδώ θέλω να κάνω µια αναφορά. Κλείνουν φέτος τα διακόσια
πενήντα χρόνια από τη γέννηση του Μπετόβεν. Ο Μπετόβεν ήταν
το γνήσιο τέκνο του ροµαντισµού και της επαναστατικής περιό-
δου, που ακολούθησε τη Γαλλική Επανάσταση. Ήταν ο πρώτος
µεγάλος καλλιτέχνης, ο οποίος αντιτάχθηκε τότε στην πατρωνία
των ισχυρών φεουδαρχών και πλήρωσε το κόστος.

Άρα, το να έχεις µια αντίληψη για τον πολιτισµό, ως συντεταγ-
µένη πολιτεία και να τον στηρίζεις πραγµατικά µε την καλλιτεχνική
εκπαίδευση, να τον στηρίζεις µε τις δυνατότητες και µε τους θε-
σµούς, δεν είναι χειραγώγηση. Είναι απελευθέρωση της τέχνης
και του πολιτισµού.

Ξέρετε πολύ καλά, κυρία Υπουργέ κι εσείς και φυσικά οι συνά-
δελφοι της Πλειοψηφίας, ότι ακόµα και σε χώρες µε πολύ νεοφι-
λελεύθερη αντίληψη, όπως είναι οι αγγλοσαξονικές χώρες,
υπάρχουν θεσµοί δηµόσιοι για τη Λυρική τους Σκηνή, για το
Εθνικό Θέατρο, για τις Εθνικές Βιβλιοθήκες, ακριβώς γιατί ακόµα
και εκεί που υπάρχει µια ισχυρή νεοφιλελεύθερη αντίληψη υπάρ-
χει η έννοια της δηµόσιας παρέµβασης και του θεσµού για την
τέχνη και τον πολιτισµό.

Έρχοµαι στο δεύτερο µείζον θέµα. Εκεί µπαίνει θέµα δηµοσίου
συµφέροντος, σύµφωνα µε τη δική µας αντίληψη και πιστεύω ότι
εκφράστηκε κατά κόρον από όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.

Κυρία Υπουργέ, πρέπει να πω ότι, ενώ οι συνάδελφοι Βουλευ-
τές της Νέας Δηµοκρατίας ήταν λαλίστατοι για το θέµα του
«ΑΚΡΟΠΟΛ», µε τη δική τους αντίληψη και φιλοσοφία, δεν τοπο-
θετήθηκαν για τα άρθρα 20 και 25. Εκεί πέρα είναι σαφές ότι
υπάρχει αµηχανία, γιατί εκεί δεν είναι θέµα ιδεολογικής διαφο-
ράς. Εκεί υπάρχει σαφής αλλαγή του νοµοθετικού πλαισίου, που
ίσχυε από το 2002, το οποίο παρείχε µια συγκεκριµένη προστα-
σία. Δεν είναι αλήθεια ότι δεν υπάρχει αλλαγή. Είναι σαφείς οι
αλλαγές που υπάρχουν.

Φυσικά, όπως ειπώθηκε, το πρόβληµα δεν είναι ο τουρίστας,
που θα βγάλει µια φωτογραφία από το κινητό του ούτε ο ξένος
φοιτητής µε το σακίδιο, που θα βγάλει και θα ανεβάσει στο Face-
book µια φωτογραφία. Προς Θεού! Δεν είναι αυτό το θέµα. Το
ζήτηµα εδώ είναι ότι έρχεστε και µειώνετε την προστασία και θί-
γετε το δηµόσιο συµφέρον, αφ’ ενός, γιατί υπάρχει απώλεια εσό-
δων, αλλά υπάρχει και κάτι άλλο, που είναι πολύ σηµαντικό όσον
αφορά στο δηµόσιο συµφέρον, ότι δεν υπάρχει πια η εποπτεία,
ο έλεγχος για τη χρήση όλων αυτών των αποτελεσµάτων, που
τώρα πλέον επιτρέπονται.

Δηλαδή, πάτε στη στενή λογική της απεικόνισης και βγάζετε
την αναπαράσταση. Υπήρξε πλήρης ανάλυση τι σηµαίνει αυτό.
Άρα, εκεί και τα έσοδα χάνονται και δεν σας ενδιαφέρει και η
χρήση. Σαφώς, δεν αφορά τον φοιτητή και τον τουρίστα, όταν
έρχεστε και αλλάζετε την έµµεση και άµεση οικονοµική και εµ-
πορική συνέπεια µε τη λέξη του κέρδους κι αυτό αναλύθηκε
επαρκώς.

Σίγουρα, όσον αφορά στα πιστά αντίγραφα, είπατε ότι επάνω
στο λεκτικό της ρύθµισης αυτά παραµένουν. Βάζετε, όµως, µια
λέξη µέσα σε αυτό το άρθρο, που στην ουσία, ανοίγετε το παρά-
θυρο στο µέλλον, προκειµένου και εδώ να υπάρχει καταστρατή-
γηση.

Θα µου επιτρέψετε να κλείσω -επειδή, όπως είπατε, κυρία
Υπουργέ, οφείλουµε στη Βουλή να µιλάµε µε ακρίβεια και για τα
Πρακτικά και για τον ελληνικό λαό που ενηµερώνεται και για τον
ιστορικό του µέλλοντος- λέγοντας ότι δεν είναι τα πράγµατα,
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όπως µας τα είπατε σε σχέση µε την Υπουργό του ΣΥΡΙΖΑ κ.
Ζορµπά και την υπόθεση τότε µε τη διαφηµιστική καµπάνια της
«COCA-COLA».

Η συνάδελφος κ. Βέττα έχει καταθέσει και τη σχετική απόφαση
της Υπουργού και όσον αφορά το έγγραφο που έστειλε η Γενική
Διεύθυνση Νεωτέρων Μνηµείων. Εδώ πρέπει να είµαστε σαφείς.
Από αυτή την ίδια απόφαση, αλλά και από το έγγραφο του Γρα-
φείου της Υπουργού Πολιτισµού κ. Ζορµπά είναι σαφές ότι οι δια-
φηµιστικές πινακίδες αναρτήθηκαν τον Μάιο του 2019. Στις 20
Μαΐου του 2019 υπάρχει το αίτηµα της εταιρείας -υπάρχουν και
τα πρωτόκολλα- στην Εφορεία Αρχαιοτήτων. Αµέσως το Γραφείο
τής κ. Ζορµπά αντέδρασε, δηλαδή αµέσως ζήτησε στις 26 Ιουνίου
να υπάρξει µία σχετική διαλεύκανση του θέµατος και προς δύο τις
Γενικές Διευθύνσεις, καθώς και οι δύο ήταν αρµόδιες γιατί, όπως
ξέρετε πολύ καλά, δεν ήταν µόνο τα αρχαία µνηµεία, δεν ήταν
µόνο ο Παρθενώνας ή η Ροτόντα της Θεσσαλονίκης, ήταν και το
κτήριο της Βουλής, που ανήκει στα νεότερα µνηµεία. 

Μάλιστα, το έγγραφο που κατατέθηκε δείχνει µε σαφήνεια
όσον αφορά τη Γενική Διεύθυνση Νεωτέρων Μνηµείων ότι δεν
υπήρξε ούτε τέτοιο αίτηµα ούτε καλυπτόταν. Πολύ περισσότερο
είναι σαφές ότι δεν συνεχίστηκε αυτή η διερεύνηση και έγινε µία
ερµηνεία της πολιτικής ηγεσίας, η οποία βασίστηκε και σε µία
γνωµοδότηση του αρµόδιου Τµήµατος του Νοµικού Συµβουλίου
του Κράτους περί διαφοράς απεικόνισης και αναπαράστασης.
Είναι όµως σαφές ότι ο νόµος του 2002 δεν το κάλυπτε αυτό. Γι’
αυτό -µεταξύ άλλων- έρχεστε σήµερα και το γενικεύετε πλέον
για όλες τις περιπτώσεις. Αυτά για τα Πρακτικά.

Εµείς σας καλούµε, ακόµα και τώρα, να αποσύρετε τα άρθρα
20 και 25. Τα καταψηφίζουµε και θεωρούµε ότι πραγµατικά, θί-
γουν το δηµόσιο συµφέρον µε κάθε έννοια και θα είναι µία µε-
λανή στιγµή όσον αφορά την προστασία των µνηµείων.

Είπατε ότι είχατε µία επιτροπή. Δεν το αµφισβητεί κανείς
αυτό. Είδατε όµως σήµερα ότι ο Σύλλογος των Ελλήνων Αρχαι-
ολόγων σαφώς διαφωνεί, έχει πολύ σηµαντικά στοιχεία και δυ-
στυχώς, παρ’ ότι επιµείναµε στην επιτροπή, ποτέ δεν εκλήθησαν
να πουν τις απόψεις τους.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς την κ. Ξενογιαννακοπούλου.

Έχει ζητήσει η κυρία Υπουργός τον λόγο, για να απαντήσει σε
κάτι.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Άκουσα µε πολλή προσοχή αυτά που είπε η κ. Ξενογιαν-
νακοπούλου.

Θα ξεκινήσω, λέγοντας δυο λόγια γι’ αυτό που είπατε για την
καθυστερηµένη αντίδραση έναντι των καλλιτεχνών στην πανδηµία.
Ξέρετε, παρουσιάσαµε το αναπτυξιακό πακέτο στις 2 Απριλίου.
Το lockdown έγινε στις 12,13 Μαρτίου. Εµείς παρουσιάσαµε ανα-
πτυξιακό πακέτο στις 2 Απριλίου. Εάν είχαµε καθυστερήσει, δεν
θα ήµαστε έτοιµοι στις 2 Απριλίου να το πούµε µε τόσες λεπτοµέ-
ρειες, που το είπαµε. Στις 2 Απριλίου παρουσιάσαµε όλους τους
σχετικούς µε τα πολιτιστικά επαγγέλµατα ΚΑΔ. Εάν είχαµε καθυ-
στερήσει, δεν θα ήµαστε έτοιµοι να το κάνουµε. 

Οι δικαιούχοι του πρώτου πακέτου των οριζόντιων µέτρων,
αυτοί δηλαδή που αντιµετωπίστηκαν αµέσως από την Κυβέρ-
νηση, ήταν σαράντα πέντε χιλιάδες επιχειρήσεις και απασχολού-
µενοι στον τοµέα του πολιτισµού. Αυτά για το θέµα της
καθυστερηµένης αντίδρασης.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ήταν εργαζόµενοι. Δεν ήταν
επιχειρήσεις.

ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού): Επίσης έχω να πω και κάτι άλλο: Σύµφωνα µε έγκυρες
πληροφορίες που είχαµε από το Υπουργείο Εργασίας, οι δικαιού-
χοι στο σύστηµα «ΕΡΓΑΝΗ», αφού ανοίξαµε την περίµετρο για
το επίδοµα των 800 ευρώ, είναι περισσότεροι από είκοσι πέντε
χιλιάδες. Ξέρετε πόσοι έχουν κάνει τις αιτήσεις τους για να πλη-
ρωθούν; Λιγότεροι από δύο χιλιάδες. Γι’ αυτό ζητήσαµε από το
Υπουργείο Εργασίας να παρατείνει την περίοδο µέχρι 31 Ιουλίου,
µήπως πάνε και κάποιοι ακόµα. Αυτό εµένα µε προβληµατίζει.

Υποθέτω ότι θα πρέπει να προβληµατίσει και σας.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Θα µιλήσω µετά.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητι-

σµού): Είπατε ότι σας ειδοποίησαν κάποιες µικρές θεατρικές επι-
χειρήσεις ότι δεν έχουν επιχορηγηθεί. Η παρούσα κ. Βαγενά
γνωρίζει πάρα πολύ καλά ότι φέτος διπλασιάσαµε την επιχορή-
γηση των ΑΜΚΕ, των θεατρικών επιχειρήσεων -ειδικά των θεα-
τρικών επιχειρήσεων- ακριβώς λόγω της πανδηµίας, από 1
εκατοµµύριο που ήταν προγραµµατισµένο, την κάναµε 2 εκατοµ-
µύρια. Οι περισσότερες µικρές θεατρικές επιχειρήσεις είναι
ΑΜΚΕ. Όλες οι ΑΜΚΕ χρηµατοδοτήθηκαν. Πείτε µου ότι οι 2.000
που δώσαµε είναι πολύ λίγα χρήµατα. Αυτό είναι µια άλλη ιστο-
ρία. όµως, όλες οι ΑΜΚΕ δικαιούνται χρηµατοδότησης οριζόντια.
Έχω υπογράψει πάρα πολλές τέτοιες αποφάσεις. Όσοι φέρνουν
τα δικαιολογητικά τους στις υπηρεσίες, πληρώνονται. 

Οι αόρατοι εργαζόµενοι. Βεβαίως αόρατοι εργαζόµενοι. Μιλή-
σαµε και χθες και προχθές για γκρίζα και µαύρη εργασία. Δεν είδα
την περίοδο της πενταετίας του ΣΥΡΙΖΑ να έγινε κάτι προς αυτήν
την κατεύθυνση. Φταίµε όλοι οι υπόλοιποι, οι πριν και οι νυν. Αλλά
δεν είδα και στα πέντε χρόνια να υπήρξαν ρυθµίσεις για να περιο-
ριστεί η µαύρη και γκρίζα εργασία στον καλλιτεχνικό κόσµο. 

Εµείς προχωρήσαµε και είπαµε ότι συγκροτούµε το Μητρώο
των Καλλιτεχνών και Δηµιουργών, των ανθρώπων που δουλεύουν
γενικώς στα πολιτιστικά επαγγέλµατα. Το µητρώο είναι ανοιχτό.
Μπορεί να έχει προβλήµατα και γι’ αυτό προσπαθούµε να τα λύ-
σουµε µε το Υπουργείο Εργασίας, γιατί είναι η πρώτη φορά, που
γίνεται κάτι τέτοιο. Υπολογίζουµε θεωρητικά τον κλάδο γύρω
στους εκατό χιλιάδες. Η εγγραφή στο µητρώο µέχρι την προ-
ηγούµενη βδοµάδα ήταν µόλις έξι χιλιάδες. Γιατί άραγε; 

Να πω και δυο κουβέντες για το «ΑΚΡΟΠΟΛ». Φυσικά, χρει-
άζονται ειδικά ταµεία. Φυσικά, χρειάζονται χρηµατοδοτικά εργα-
λεία. Φυσικά, χρειάζεται συνεργασία µε την Αναπτυξιακή
Τράπεζα. Όλα αυτά όµως, τα προβλέπει το «ΑΚΡΟΠΟΛ». Γιατί,
ακόµη και αν δεν συµφωνείτε, «το ΑΚΡΟΠΟΛ» είναι ένας δηµό-
σιος θεσµός, είναι ένας δηµόσιος οργανισµός, όπως όλα τα νο-
µικά πρόσωπα του Υπουργείου Πολιτισµού. 

Το άρθρο 20 νοµίζω ότι το εξαντλήσαµε κατά κόρον. 
Ως προς αυτά που είπατε για την αλληλογραφία ανάµεσα στις

υπηρεσίες του Υπουργείου, το γραφείο Υπουργού και την κ.
Ζορµπά να επισηµάνω ότι εγώ δεν είπα κάτι διαφορετικό. Είπα
ότι στο τέλος, η κ. Ζορµπά επειδή απεδείχθη ότι οι αδειοδοτή-
σεις είχαν δοθεί από τις υπηρεσίες -διότι δεν υπήρχε θεσµικό
πλαίσιο- έβγαλε µία απόφαση υπουργική. Δεν την αµφισβητώ.
Στερείτο, όµως, νοµικής εξουσιοδότησης. Έχετε θητεύσει σε
υπουργικές θέσεις και ξέρετε ότι αν δεν έχουµε εξουσιοδότηση
δεν µπορούµε να βγάζουµε υπουργικές αποφάσεις. Εποµένως,
τα δήθεν έσοδα, τα οποία χάθηκαν δεν µπορούσαν να χαθούν,
γιατί δεν υπήρχε θεσµοθετηµένη η λογική της αναπαράστασης.
Για να µην δηµιουργούµε περισσότερες σκιές σ’ αυτά τα οποία
λέµε. Συµφωνώ κι εγώ απολύτως ότι στη Βουλή πρέπει όλα να
λέγονται καθαρά και ξάστερα. 

Το 2002 έγινε ο αρχαιολογικός νόµος. Είναι ένας νόµος σοφός
και δίκαιος. Είµαι ο άνθρωπος, ο οποίος θα το λέει µέχρι την τε-
λευταία στιγµή. Είναι ένας νόµος, ο οποίος έχει κριθεί στα επιστη-
µονικά fora ως ο καλύτερος νόµος προστασίας της πολιτιστικής
κληρονοµιάς στην Ευρώπη και όχι µόνο. Το 2002 η τεχνολογία
ήταν δεκαοχτώ χρόνια πίσω. Στα δεκαοχτώ χρόνια που µεσολά-
βησαν η τεχνολογία έχει κάνει άλµατα. Όταν το 2002, µε τον τότε
Υπουργό Πολιτισµού φέραµε τον αρχαιολογικό νόµο 3028 στη
Βουλή, το τότε δικό σας κόµµα ήταν αντίθετο, διότι υποστήριζε µε
πάθος την ορθότητα του ν.5351/1932. Ευχαριστώ.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν χρειάζεται. Εί-
πατε, υπήρξαν σαφείς απαντήσεις της κυρίας Υπουργού. Δεν
συµφωνούµε όλοι. Κλείνουµε µε τον κ. Μπουκώρο, τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρό-
εδρε. Δεν υπήρξαν. Σας παρακαλώ. Αναφέρθηκε το όνοµά µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, τι θέλετε; Δεν
µπορείτε να πάρετε τον λόγο. Προσωπικό θέµα δεν υπήρξε. Δεν
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υπάρχει η δυνατότητα από τον Κανονισµό. 
Αν θέλετε κάτι, που δεν το καταλάβατε, στο τέλος θα ρωτή-

σετε την Υπουργό κατευθείαν. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Ιδιωτικά να τη ρωτήσω; Ανα-

φέρθηκε το όνοµά µου και δηµιουργείται λάθος εντύπωση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τώρα δεν µπορείτε

να πάρετε τον λόγο. Κατά τον ίδιο τρόπο θα µπορούσαν οι πάν-
τες. 

Κύριε Μπουκώρο, ξεκινήστε. Έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι δεδοµένη η ευαισθησία της κ. Βαγενά, πλην όµως είναι

δεδοµένες και οι διαδικασίες και ο Κανονισµός της Βουλής. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ - ΚΗΛΑΗΔΟΝΗ: Κι αυτό σηµαίνει ότι όποιος

µιλάει τελευταίος, έχει τα δίκια. Όποιος δεν µιλάει τελευταίος,
δεν µπορεί να υπερασπιστεί τον εαυτό του. Πάρα πολύ ωραία
διαδικασία! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν θα χρειαστώ όλο τον χρόνο,
κύριε Πρόεδρε, αρκεί να επικρατήσει ησυχία στην Αίθουσα. Άλ-
λωστε, η κυρία Υπουργός -µε χαροποίησε ιδιαίτερα το γεγονός
αυτό- κυριολεκτικά δεν άφησε τίποτα να πέσει κάτω. Απάντησε
στην κάθε παρατήρηση, στον κάθε Βουλευτή, στον κάθε ειση-
γητή για όλα τα ζητήµατα που τέθηκαν, για όλα τα άρθρα του
νοµοσχεδίου και ιδιαιτέρως του δεύτερου µέρους, για το οποίο
υπάρχουν διαφορετικές προσεγγίσεις.

Βλέπω την Αξιωµατική Αντιπολίτευση να διαπιστώνει ότι υπέ-
στη πλήγµα, εξαιτίας της πανδηµίας και το παραγόµενο πολιτι-
στικό προϊόν. Είναι γεγονός αυτό, κύριε Πρόεδρε. Όλοι οι τοµείς
της οικονοµίας υπέστησαν σοβαρά πλήγµατα. Αλλά βλέπω την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση να διολισθαίνει αργά, αλλά σταθερά
σε ένα είδος αντιπολίτευσης, που επιχειρεί να ενοχοποιήσει για
το οικονοµικό αποτύπωµα της πανδηµίας την Κυβέρνηση. Σε λίγο
θα µας κατηγορήσουν ότι κατασκευάσαµε τον ιό στα υπόγεια
του Μεγάρου Μαξίµου.

Δεν βλέπουν οι κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης ότι τουλάχιστον κατά το πρώτο τρίµηνο του 2020 η
ύφεση στη χώρα µας, σε σχέση µε τον µέσο ευρωπαϊκό όρο ύφε-
σης, ήταν πολύ χαµηλότερη, κατά το ένα τέταρτο. Βεβαίως, θα
κλείσει αυτή η ψαλίδα το επόµενο και τα επόµενα τρίµηνα. Όλοι
το γνωρίζουµε. Αλλά ας µην είµαστε βέβαιοι για τις εκτιµήσεις.

Για το ζήτηµα του νοµοσχεδίου, καλό θα είναι να είµαστε πε-
ρισσότερο υπεύθυνοι όταν λέµε ότι οδηγεί η Κυβέρνηση -η Κυ-
βέρνηση που εισέπραξε τα εύσηµα για τη διαχείριση της
πανδηµίας!- τον ελληνικό λαό σε µια λογική ανοσίας της αγέλης.
Γιατί δεν λέει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ευθέως εδώ στο Κοινο-
βούλιο: κλείστε τα σύνορα, να µη δουλέψει καθόλου ο τουρισµός;

ΜΑΡΙΛΙΖΑ ΞΕΝΟΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Όχι, κύριε συνάδελφε,
είπαµε: στην οικονοµία. Όχι στο υγειονοµικό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Στην οικονοµία. Σας είπα µε αριθ-
µούς προηγουµένως ότι αυτό δεν συµβαίνει. 

Σας είπα, όµως, ότι ακούω από πολλούς συναδέλφους της Αν-
τιπολίτευσης να λένε πως είναι αντιφατική η πολιτική να λαµβά-
νονται µέτρα στο εσωτερικό της χώρας και από την άλλη να
ανοίγουµε τα σύνορα στους Άγγλους τουρίστες. Γιατί είναι αντι-
φατική αυτή η πολιτική, όταν έχουν πολλαπλασιαστεί οι έλεγχοι
για τα τεστ; Εν πάση περιπτώσει, όσοι λένε και υποστηρίζουν, µε
επιχειρήµατα όµως, ότι είναι αντιφατική µια τέτοια πολιτική, ας
κάνουν και την πρόταση για συνολικό lockdown. Είπαµε ότι αυτό
δεν θα συµβεί. Θα αντιµετωπιστεί το όλο ζήτηµα κατά περί-
πτωση, γιατί η χώρα πρέπει να ανοίξει, η οικονοµία και ο τουρι-
σµός πρέπει να δουλέψουν στον βαθµό που µπορούν να
δουλέψουν αυτήν τη δύσκολη χρονιά και να περιοριστεί η ζηµιά.

Για το νοµοσχέδιο τώρα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι: οι µονοδιάστατες πολιτικές ούτε στον πολιτισµό µπο-
ρούν να αποδώσουν. Είπε ξεκάθαρα η κυρία Υπουργός ότι δεν
αποποιείται µε το «ΑΚΡΟΠΟΛ» των αρµοδιοτήτων του το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού. Ό,τι στήριζε και ό,τι στηρίζει µέχρι σήµερα θα
εξακολουθεί να το στηρίζει και στο πλαίσιο αυτό. όµως, απόψεις
τού τύπου ότι η παραγωγή πολιτιστικού προϊόντος και ο καλλι-
τεχνικός κόσµος, ο πνευµατικός κόσµος της χώρας πρέπει να
στηρίζονται αποκλειστικά και µόνο από κρατικά κονδύλια, είναι

απόψεις που εµάς δεν µας βρίσκουν σύµφωνους και πράγµατι,
αναδείχθηκε µια διαφορετική προσέγγιση και µια µεγάλη ιδεο-
λογική διαφορά στο ζήτηµα αυτό. 

Ασφαλώς, το κράτος δεν αποποιείται των ευθυνών του. Ασφα-
λώς το κράτος, όµως, πρέπει να δηµιουργήσει και τα εργαλεία
εκείνα -αυτό κάνει το νοµοσχέδιο για το «ΑΚΡΟΠΟΛ»- που θα δώ-
σουν τη δυνατότητα στους καλλιτέχνες, όχι να εµπορευµατοποι-
ήσουν το καλλιτεχνικό τους προϊόν και την πνευµατική τους
αναζήτηση, όπως έτσι -αν θέλετε- άκοµψα υποστηρίξατε -αυτό
µπορεί να είναι η απότοκος αυτών των εργαλείων- αλλά όλα αυτά
τα εργαλεία που δηµιουργεί το νοµοσχέδιο θα τους δώσουν τη
δυνατότητα να αυξήσουν την απήχησή τους. Αν αυτό φέρει και
οικονοµικά οφέλη, δεν νοµίζω ότι είναι αρνητικό στο ζήτηµα της
παραγωγής πολιτιστικού προϊόντος.

Εν πάση περιπτώσει, οι δικές µας απόψεις είναι υπέρ των χο-
ρηγιών, αλλά ταυτόχρονα, απέχουν πάρα πολύ από τη στρατευ-
µένη τέχνη. Έχουµε ζήσει εποχές στρατευµένης τέχνης από
πολλά και διάφορα καθεστώτα. Η δική µας λογική απέχει.

Αν µόνος οικονοµικός πόρος στήριξης της πνευµατικής ζωής
του τόπου είναι τα κρατικά έσοδα, πάµε σε άλλες παρενέργειες
και σε άλλες παθογένειες: Στο ποιοι επιδοτούνται, πώς επιδο-
τούνται, πόσο επιδοτούνται, πόσο αρεστοί είναι σε εκείνους που
µοιράζουν κονδύλια και ένα άλλο πλήθος παθολογιών που τα
έχουµε δει σε διάφορες ιστορικές περιόδους και σε διάφορες
ιστορικές φάσεις.

Έρχεται, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Πολιτι-
σµού και της Υπουργού κ. Μενδώνη να λειτουργήσει θεραπευ-
τικά και να δώσει εναλλακτικές. Όταν δίδονται εναλλακτικές σε
δύσκολες εποχές, όπως είναι αυτές που διανύουµε, λειτουργούν
αθροιστικά, σωρευτικά και δεν προσβάλλουν τον πνευµατικό
κόσµο ούτε εµπορευµατοποιούν το πολιτιστικό προϊόν, αλλά ενι-
σχύουν την παραγωγή του πολιτιστικού προϊόντος. Αυτό ακρι-
βώς κάνει το νοµοσχέδιο, κατά τις δικές µας αντιλήψεις.

Θα ήθελα να ευχαριστήσω για µια ακόµη φορά την Υπουργό
που απάντησε πραγµατικά σε κάθε ερώτηµα, που ακούστηκε σε
αυτήν την Αίθουσα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Μπουκώρο.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολογιών του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού: «Κέντρο
Πολιτισµού και Δηµιουργίας «ΑΚΡΟΠΟΛ» και λοιπές διατάξεις».

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνουµε ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή
του νοµοσχεδίου, είκοσι έξι άρθρα, µία τροπολογία, το ακροτε-
λεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. Κάθε
φορά, στην οθόνη εµφανίζονται ως τέσσερα άρθρα προς ψή-
φιση. Για να ψηφίσετε και τα υπόλοιπα, θα πρέπει να κυλήσετε
την οθόνη αφής (scroll down). Στο πάνω δεξί µέρος της οθόνης
εµφανίζεται κάθε φορά ο αριθµός των άρθρων, που αποµένουν
για ψήφιση. Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει όλα τα άρθρα, την
τροπολογία, καθώς και το ακροτελεύτιο άρθρο και το σύνολο
του νοµοσχεδίου. Αφού καταχωρίσετε την ψήφος σας, έχετε τη
δυνατότητα να την ελέγξετε ή και να την αναθεωρήσετε έως τη
λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, εφόσον έχετε ολοκληρώσει την ψηφοφορία, παρα-
καλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Επί της αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 17 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 23 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Υπ. Τροπ. 400/8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, µετά την ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα, το σχέδιο νόµου του  Υπουργείου Πολιτισµού και
Αθλητισµού: «Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας ΑΚΡΟΠΟΛ και
λοιπές διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής, των άρθρων και στο
σύνολό του κατά πλειοψηφία και έχει ως εξής: 

«Κέντρο Πολιτισµού και Δηµιουργίας ΑΚΡΟΠΟΛ και λοιπές
διατάξεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’: Σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε
την επωνυµία «ΚΕΝΤΡΟ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ»

Άρθρο 1: Σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου µε την
επωνυµία «ΚΕΝΤΡΟ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ ΑΚΡΟΠΟΛ»

Άρθρο 2: Σκοποί
Άρθρο 3: Όργανα διοίκησης
Άρθρο 4: Διοικητικό Συµβούλιο
Άρθρο 5: Διορισµός και αρµοδιότητες του Διευθυντή
Άρθρο 6: Σύγκληση και λειτουργία του Δ.Σ.
Άρθρο 7: Στελέχωση-ζητήµατα προσωπικού
Άρθρο 8: Διάρθρωση τµηµάτων και αρµοδιότητες
Άρθρο 9: Διεθνής συµβουλευτική επιτροπή
Άρθρο 10: Διαχειριστική χρήση
Άρθρο 11: Έλεγχος οικονοµικής διαχείρισης
Άρθρο 12: Πόροι
Άρθρο 13: Εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας
Άρθρο 14: Μεταβατικές διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Β’: Ρυθµίσεις άλλων θεµάτων αρµοδιότητας Υπουρ-
γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού

Άρθρο 15: Ρυθµίσεις θεµάτων προσωπικού του ΥΠΠΟΑ, του
Εθνικού Θεάτρου, του Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελλάδος και
της Εθνικής Λυρικής Σκηνής

Άρθρο 16: Ρυθµίσεις για την ακύρωση και αναβολή εκδηλώ-
σεων

Άρθρο 17: Ρυθµίσεις για το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης
Άρθρο 18: Ρυθµίσεις σχετικά µε τον κανονισµό λειτουργίας του

Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου, της Εθνικής Λυρικής Σκηνής
και του Οργανισµού Μεγάρου Μουσικής Αθηνών

Άρθρο 19: Παράταση µισθώσεων κινηµατογράφων και θεάτρων
Άρθρο 20: Ρυθµίσεις σχετικά µε την απεικόνιση µνηµείων και τη

Γενική Διεύθυνση Αναστήλωσης, Μουσείων και Τεχνικών Έργων
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού

Άρθρο 21: Αυτοτελές Τµήµα Δηµοσίων Σχέσεων Εθιµοτυπίας
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού

Άρθρο 22: Ρυθµίσεις σχετικά µε το Φεστιβάλ Κινηµατογράφου
Θεσσαλονίκης

Άρθρο 23: Ρυθµίσεις σχετικά µε το Ελληνικό Κέντρο Κινηµατο-
γράφου και την Ελληνικό Φεστιβάλ Α.Ε.

Άρθρο 24: Σύσταση θέση Διοικητικού-Οικονοµικού Διευθυντή
στα Νοµικά Πρόσωπα Ιδιωτικού Δικαίου του ΥΠΠΟΑ

Άρθρο 25: Αντικατάσταση του άρθρου 66Ε του              ν.
2121/1993 (Α’25) περί ενίσχυσης της προστασίας των δικαιωµά-
των στο διαδίκτυο 

Άρθρο 26 : Καταργούµενες διατάξεις
Άρθρο 27: Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΚΕΝΤΡΟ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ ΑΚΡΟΠΟΛ

Άρθρο 1
Σύσταση νοµικού προσώπου ιδιωτικού δικαίου 

µε την επωνυµία «ΚΕΝΤΡΟ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 
ΚΑΙ ΔΗΜΙΟΥΡΓΙΑΣ ΑΚΡΟΠΟΛ»

1. Ιδρύεται νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου µη κερδοσκοπι-

κού χαρακτήρα µε την επωνυµία «ΚΕΝΤΡΟ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΔΗ-
ΜΙΟΥΡΓΙΑΣ ΑΚΡΟΠΟΛ» και τον διακριτικό τίτλο «ΑΚΡΟΠΟΛ
ΑΚΡΟΣ». Στις διεθνείς συναλλαγές ο διακριτικός τίτλος «ΑΚΡΟ-
ΠΟΛ ΑΚΡΟΣ» αποδίδεται στα αγγλικά ως «ACROPOLE ACROSS».
Το ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ εδρεύει στην Αθήνα και εποπτεύεται από
τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού. Έχει διοικητική και οι-
κονοµική αυτοτέλεια και λειτουργεί χάριν του δηµοσίου συµφέ-
ροντος κατά τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας. Απολαµβάνει
των διοικητικών και δικαστικών απαλλαγών και ατελειών, καθώς
και των δικονοµικών και ουσιαστικών προνοµίων του Δηµοσίου,
πλην των φορολογικών απαλλαγών και προνοµίων.

2. Στο ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ παραχωρείται χωρίς αντάλλαγµα για
ενενήντα εννέα  (99) έτη η χρήση του ακινήτου του πρώην ξενο-
δοχείου ACROPOLE PALACE, που βρίσκεται στην Αθήνα επί των
οδών 28ης Οκτωβρίου (Πατησίων) 51, Αβέρωφ και Μάρνης, κυ-
ριότητας του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού. Το Υπουρ-
γείο Πολιτισµού και Αθλητισµού διατηρεί τη δυνατότητα να
χρησιµοποιεί, χωρίς αντάλλαγµα, χώρους του ως άνω παραχω-
ρούµενου κτιρίου για την πραγµατοποίηση εκδηλώσεων, την υπο-
δοχή επίσηµων προσκεκληµένων και κάθε άλλη δραστηριότητα,
για την οποία ο Υπουργός κρίνει σκόπιµη τη χρήση των χώρων
του. Με τη λήξη του χρόνου παραχώρησης, η χρήση του ακινήτου
του πρώην ξενοδοχείου ACROPOLE PALACE επανέρχεται αυτο-
δίκαια και χωρίς άλλη διατύπωση στο Υπουργείο Πολιτισµού και
Αθλητισµού. 

Άρθρο 2
Σκοποί

Με την ίδρυση και λειτουργία του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ επιδιώκε-
ται η εξυπηρέτηση των κάτωθι σκοπών δηµοσίου συµφέροντος:

1. Ως προς τα µέλη του πολιτιστικού και δηµιουργικού κλάδου:
α. Η ανάπτυξη δράσεων και προγραµµάτων για την ενδυνά-

µωση των δοµών οργανισµών και φορέων του πολιτιστικού και
δηµιουργικού κλάδου.

β. Η παροχή εργαλείων και τεχνογνωσίας για την εξεύρεση
πόρων και την αξιοποίηση ευκαιριών διεθνώς.

γ. Η καλλιέργεια των δεξιοτήτων των µελών του πολιτιστικού
και δηµιουργικού κλάδου και η ανάδειξη νέων στελεχών στο
πεδίο του πολιτισµού και της πολιτιστικής διαχείρισης.

δ. Η παροχή υπηρεσιών και ευκαιριών δικτύωσης και διασύν-
δεσης φορέων του πολιτιστικού και δηµιουργικού κλάδου τόσο
µεταξύ τους όσο και µε καλλιτεχνικούς, τεχνολογικούς, ερευνη-
τικούς, χρηµατοδοτικούς και άλλους οργανισµούς και φορείς
στην Ελλάδα και το εξωτερικό.

ε. Η δηµιουργία ευκαιριών κινητικότητας, τόσο µέσω φιλοξε-
νίας καλλιτεχνών και δηµιουργών όσο και µέσω της υποστήριξης
δράσεων εξωστρέφειας, όπως η συµµετοχή σε διεθνή φεστιβάλ
και εκδηλώσεις και της ανάθεσης συγκεκριµένων έργων και δρά-
σεων.

στ. Η παροχή δυνατότητας έκθεσης και διάθεσης έργων των
µελών του πολιτιστικού και δηµιουργικού κλάδου.

ζ. Η χρηµατοδότηση ή και επιδότηση της παραγωγής καλλιτε-
χνικών, δηµιουργικών έργων, η χρηµατοδότηση ή και επιδότηση
προώθησης και διανοµής των έργων αυτών στην Ελλάδα και το
εξωτερικό.

η. Η χορήγηση υποτροφιών σε µέλη του πολιτιστικού και δη-
µιουργικού κλάδου.

θ. Η σύσταση και λειτουργία φυσικού και ψηφιακού κόµβου
πληροφόρησης για τα µέλη του πολιτιστικού και δηµιουργικού
κλάδου.

ι. Κάθε άλλη συναφής προς τα ανωτέρω δραστηριότητα, κα-
τόπιν σχετικής απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου.

2. Ως προς τον σύγχρονο ελληνικό πολιτισµό στο σύνολό του:
α. Η διερεύνηση της αµφίδροµης σχέσης µεταξύ πολιτισµού

και τεχνολογίας και η ανάπτυξη προγραµµάτων γύρω από τη
σχέση αυτή.

β. Η διερεύνηση καινοτόµων πρακτικών στις διάφορες µορφές
καλλιτεχνικής δηµιουργίας.

γ. H ερµηνεία και προσέγγιση της ελληνικής πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς µέσα από σύγχρονα καλλιτεχνικά µέσα έκφρασης.
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δ. Η προώθηση και προβολή της σύγχρονης καλλιτεχνικής και
πολιτιστικής δηµιουργίας στην Ελλάδα και το εξωτερικό.

ε. Η δηµιουργία συνθηκών που θα επιτρέπουν την ενίσχυση,
καλλιέργεια και παραµονή στη χώρα αναδυόµενων καλλιτεχνικών
δυνάµεων.

στ. Κάθε άλλη συναφής προς τα ανωτέρω δραστηριότητα, κα-
τόπιν σχετικής απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου.

3. Ως προς το γενικό κοινό:
α. Η διάχυση της σύγχρονης καλλιτεχνικής δηµιουργίας στο

γενικό κοινό και ο σχεδιασµός πολιτικών ανάπτυξης κοινού.
β. Η διοργάνωση δράσεων, εκδηλώσεων και εκθέσεων τόσο

µέσα στο κτίριο που του έχει παραχωρηθεί όσο και στην ευρύ-
τερη περιοχή.

γ. Η εξασφάλιση της δυνατότητας διάδρασης του γενικού κοι-
νού µε µέλη του πολιτιστικού και δηµιουργικού κλάδου.

δ. Η ανάπτυξη και υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων
για το γενικό κοινό, παιδιά και οικογένειες, καθώς και στοχευµέ-
νες κοινωνικές και άλλες οµάδες, όπως άτοµα άνω των 65 ετών,
άτοµα µε αναπηρία, κατοίκους της περιοχής για την εξοικείωσή
τους µε την τέχνη και τις πολλαπλές εκφάνσεις της δηµιουργι-
κότητας και τη συµµετοχή τους σε πολιτιστικές δράσεις.

ε. Η αναζωογόνηση της ευρύτερης περιοχής του Εθνικού Αρ-
χαιολογικού Μουσείου και η δηµιουργία ενός νέου προορισµού
πολιτισµού και αναψυχής.

στ. Η διεξαγωγή µελετών και ερευνών για τη συµµετοχή του
κοινού στον σύγχρονο πολιτισµό.

ζ. Κάθε άλλη συναφής προς τα ανωτέρω δραστηριότητα, κα-
τόπιν σχετικής απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου.

4. Ως προς το κτίριο του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ, ως σηµείο ανα-
φοράς και συνάντησης των κατοίκων της ευρύτερης περιοχής
και των επισκεπτών της Αθήνας:

α. Η λειτουργία πωλητηρίου.
β. Η λειτουργία αναψυκτηρίου και εστιατορίου.
γ. Κάθε άλλη συναφής προς τα ανωτέρω δραστηριότητα, κα-

τόπιν σχετικής απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου. 

Άρθρο 3
Όργανα διοίκησης

Όργανα διοίκησης του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ είναι το Διοικητικό
Συµβούλιο (Δ.Σ.) και ο Διευθυντής.

Άρθρο 4
Διοικητικό Συµβούλιο

1. Το Δ.Σ. του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ είναι πενταµελές, διορίζεται
µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού που δη-
µοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και αποτελείται
από τον Πρόεδρο, τον Αντιπρόεδρο και δύο (2) µέλη, οι οποίοι
ορίζονται από τον Υπουργό και έναν υπάλληλο της Γενικής Διεύ-
θυνσης Σύγχρονου Πολιτισµού της Γενικής Γραµµατείας Σύγ-
χρονου Πολιτισµού του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού,
υπηρετούντα σε θέση ευθύνης τον οποίο υποδεικνύει η Γενική
Συνέλευση της Πανελλήνιας Οµοσπονδίας Εργαζοµένων του
ΥΠ.ΠΟ.Α.. Τα µέλη του Δ.Σ. είναι προσωπικότητες του καλλιτε-
χνικού, πνευµατικού και επιστηµονικού κόσµου, νοµικοί, οικονο-
µολόγοι ή πρόσωπα µε εµπειρία συναφή προς τους σκοπούς του
φορέα ή εµπειρία σε διοίκηση οργανισµών. 

2. Η θητεία του Δ.Σ. είναι τριετής, η οποία µπορεί να ανανεω-
θεί.

3. Το Δ.Σ. είναι αρµόδιο για όλα τα ζητήµατα που αφορούν στη
διοίκηση, τη λειτουργία, καθώς και τη διαχείριση της περιουσίας
του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ και λαµβάνει όλα τα ενδεικνυόµενα µέτρα
και τις αποφάσεις για την πραγµατοποίηση των σκοπών του. 

Στο Δ.Σ. ανήκει ιδίως:
α. η έγκριση του ετήσιου προγραµµατισµού δράσεων του

φορέα, ο οποίος υποβάλλεται στο Δ.Σ. κάθε χρόνο από τον Δι-
ευθυντή,

β. η απόφαση για τη σύναψη κάθε σύµβασης, απαραίτητης για
τη σύσταση δικαιωµάτων ή την ανάληψη συµβατικών υποχρεώ-
σεων του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ, 

γ. η απόφαση για την πρόσληψη και την καταγγελία της σύµ-

βασης εργασίας του προσωπικού, των συνεργατών και των νο-
µικών συµβούλων του φορέα, τηρουµένης της σχετικής νοµοθε-
σίας, 

δ. η αποδοχή δωρεών, εισφορών ή χορηγιών,
ε. η έγκριση του ετήσιου προϋπολογισµού, του ισολογισµού

και του απολογισµού του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ, καθώς και της ετή-
σιας έκθεσης πεπραγµένων, 

στ. η υποβολή προς έγκριση στον Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού, σχεδίου εσωτερικού κανονισµού λειτουργίας του
φορέα,

ζ. η έγκριση προγραµµάτων επιδοτήσεων και χρηµατοδοτή-
σεων, τα οποία ανταποκρίνονται στις ανάγκες της σύγχρονης ελ-
ληνικής καλλιτεχνικής δηµιουργίας, κατόπιν εισήγησης του
Διευθυντή,

η. η έγκριση προγραµµάτων υποτροφιών των µελών του καλλι-
τεχνικού και δηµιουργικού κλάδου, κατόπιν εισήγησης του Διευ-
θυντή.

4. Ο Πρόεδρος του Δ.Σ. ή, σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµα-
τος αυτού, ο Αντιπρόεδρος, εκπροσωπεί το ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ
δικαστικά και εξώδικα. Επίσης ο Πρόεδρος του Δ.Σ., ή, σε περί-
πτωση απουσίας ή κωλύµατος αυτού, ο Αντιπρόεδρος, προΐστα-
ται των συνεδριάσεων του Δ.Σ. και διευθύνει τις εργασίες του.

5. Στα µέλη του Δ.Σ. δεν καταβάλλεται για τη συµµετοχή τους
σε αυτό η οποιαδήποτε αµοιβή ή αποζηµίωση.  

Άρθρο 5
Διορισµός και αρµοδιότητες του Διευθυντή

1. Στο ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ συστήνεται θέση Διευθυντή. Με από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, που δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διορίζεται, κατόπιν
δηµόσιας πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος, Διευθυντής
µε τριετή θητεία. Η θέση του Διευθυντή είναι πλήρους και απο-
κλειστικής απασχόλησης και η θητεία του µπορεί να ανανεωθεί
άπαξ, χωρίς δηµόσια πρόσκληση. 

2. Οι αποδοχές του Διευθυντή καθορίζονται µε κοινή απόφαση
των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

3. Ο Διευθυντής του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ πρέπει να διαθέτει: 
α. Πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής,

αναγνωρισµένο από τον Διεπιστηµονικό Οργανισµό Αναγνώρι-
σης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης (ΔΟΑΤΑΠ) ή το
Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικής Ισοτιµίας Τίτλων Τρι-
τοβάθµιας Εκπαίδευσης (ΣΑΕΙΤΤΕ) ή το Συµβούλιο Αναγνώρισης
Επαγγελµατικών Προσόντων (ΣΑΕΠ) ή το Συµβούλιο Επαγγελ-
µατικής Αναγνώρισης Τίτλων Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΣΕ-
ΑΤΕΚ), σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 11 του άρθρου 26
του π.δ. 50/2001 (Α’39).

β. Μεταπτυχιακό ή διδακτορικό τίτλο Α.Ε.Ι. σε γνωστικά αντι-
κείµενα συναφή προς τους σκοπούς του ΑΚΡΟΠΟΛ της ηµεδα-
πής ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής, αναγνωρισµένο από τον
ΔΟΑΤΑΠ.

γ. Πενταετή, τουλάχιστον, επαγγελµατική εµπειρία σε θέµατα
διοίκησης οργανισµών.

δ. Γνώση δύο (2) ξένων γλωσσών σε άριστο επίπεδο, η µία από
τις οποίες να είναι η αγγλική. 

4. Ο Διευθυντής του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ έχει τις εξής αρµοδιό-
τητες:

α. Σχεδιάζει, σε συνεργασία µε το τµήµα προγραµµατισµού,
τον ετήσιο προγραµµατισµό δράσεων του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ,
τον οποίο υποβάλλει στο Δ.Σ. προς έγκριση.

β. Ασκεί τις αρµοδιότητες που του εκχωρούνται µε απόφαση
του Δ.Σ.. 

γ. Προΐσταται όλων των υπηρεσιών του φορέα και διευθύνει
το έργο τους.

δ. Λαµβάνει τα αναγκαία µέτρα για την εφαρµογή των αποφά-
σεων του Δ.Σ., επικουρούµενος από τα αρµόδια τµήµατα του
φορέα.

ε. Εγκρίνει τις λειτουργικές δαπάνες στο πλαίσιο του ετήσιου
προϋπολογισµού.

στ. Εισηγείται στο Δ.Σ. οποιοδήποτε θέµα έχει σχέση µε το προ-
σωπικό. 
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ζ. Εισηγείται στο Δ.Σ. τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας, για
τη σύνταξη του οποίου συνεπικουρείται από τον Τµηµατάρχη δι-
οικητικής-οικονοµικής υποστήριξης και λειτουργίας, καθώς και
από έναν (1) νοµικό σύµβουλο.

η. Εισηγείται στο Δ.Σ. τον ετήσιο προϋπολογισµό και είναι υπεύ-
θυνος για την τήρησή του.

θ. Υποβάλλει στο Δ.Σ. ετήσια έκθεση πεπραγµένων και απολο-
γισµό του έργου του.

ι. Υποβάλλει στο Δ.Σ. προτάσεις και εισηγήσεις για την υλοποί-
ηση των σκοπών του φορέα.

ια. Συνοµολογεί, υπογράφει και εκτελεί κάθε σύµβαση που έχει
εγκρίνει το Δ.Σ..

ιβ. Μετά από έγκριση του Δ.Σ. υπογράφει κάθε σύµβαση και
κάθε άλλο σχετικό έγγραφο αναφορικά µε την πρόσληψη και από-
λυση του προσωπικού και τη σύναψη ή καταγγελία συµβάσεων
των συνεργατών και νοµικών συµβούλων του φορέα.

ιγ. Ασκεί πειθαρχική εξουσία πρώτου βαθµού για όλον τον προ-
σωπικό του φορέα.

ιδ. Είναι υπεύθυνος για την προετοιµασία, οργάνωση και εκτέ-
λεση όλων των εκδηλώσεων σε συνεργασία µε τα αρµόδια τµή-
µατα του φορέα.

ιε. Είναι υπεύθυνος για την εξεύρεση πόρων σε συνεργασία µε
το τµήµα ανάπτυξης.

ιστ. Διαµορφώνει και καταρτίζει σχέδια προγραµµάτων, επιδο-
τήσεων και χρηµατοδοτήσεων, τα οποία ανταποκρίνονται στις
ανάγκες της σύγχρονης ελληνικής καλλιτεχνικής δηµιουργίας,
προκειµένου να τα εισηγηθεί στο Δ.Σ. προς έγκριση.

ιζ. Διαµορφώνει και καταρτίζει σχέδια προγραµµάτων υποτρο-
φιών των µελών του καλλιτεχνικού και δηµιουργικού κλάδου, προ-
κειµένου να τα εισηγηθεί στο Δ.Σ. προς έγκριση.

Άρθρο 6
Σύγκληση και λειτουργία του Δ.Σ.

1. Το Δ.Σ. συνεδριάζει στην έδρα του φορέα τουλάχιστον µια
φορά τον µήνα. Οι συνεδριάσεις µπορεί να διεξάγονται και µε τη-
λεδιάσκεψη. Το Δ.Σ. βρίσκεται σε απαρτία και συνεδριάζει νόµιµα,
εφόσον µετέχουν στη συνεδρίαση ο Πρόεδρος, ή, σε περίπτωση
απουσίας ή κωλύµατος αυτού, ο Αντιπρόεδρος και δύο (2) τουλά-
χιστον µέλη. 

2. Ο Πρόεδρος καθορίζει την ηµέρα και την ώρα της συνεδρία-
σης και προσκαλεί τα µέλη. Η πρόσκληση, η οποία περιλαµβάνει
την ηµερήσια διάταξη, είναι έγγραφη και γνωστοποιείται από τον
Πρόεδρο στα µέλη του Δ.Σ. δύο (2) ηµέρες τουλάχιστον πριν από
τη συνεδρίαση. Η ως άνω γνωστοποίηση δύναται να πραγµατο-
ποιείται και µε ηλεκτρονικά µέσα, συµπεριλαµβανοµένου του ηλε-
κτρονικού ταχυδροµείου. Ο Πρόεδρος υποχρεούται να συγκαλεί
το Δ.Σ. για συγκεκριµένα θέµατα, όταν αυτό ζητηθεί από δύο (2)
τουλάχιστον µέλη του. 

3. Εισηγητής για τα θέµατα της ηµερήσιας διάταξης είναι ο Δι-
ευθυντής, ο οποίος παρίσταται καθ’ όλη τη διάρκεια του Δ.Σ.,
χωρίς δικαίωµα ψήφου. Κατ’ εξαίρεση, ο Πρόεδρος µπορεί είτε
να εισηγηθεί ο ίδιος ορισµένα θέµατα, είτε να ορίσει ως εισηγητή
µέλος του Δ.Σ. ή και τον εκάστοτε προϊστάµενο τµήµατος ή άλλο
µέλος του προσωπικού, εφόσον πρόκειται για ζήτηµα για το οποίο
έχει γνώση λόγω της θέσης του. Οι έγγραφες εισηγήσεις, µαζί µε
τα απαραίτητα συνοδευτικά έγγραφα, κοινοποιούνται στα µέλη
τουλάχιστον είκοσι τέσσερις (24) ώρες πριν από τη συνεδρίαση.
Στις συνεδριάσεις παρίσταται γραµµατέας, υπάλληλος του
φορέα, ο οποίος ορίζεται µε απόφαση του Διοικητικού Συµβουλίου
µετά από πρόταση του Προέδρου του Δ.Σ. και είναι υπεύθυνος
για την τήρηση πρακτικών. Στις συνεδριάσεις του Δ.Σ. δύναται να
παρίσταται και νοµικός σύµβουλος χωρίς δικαίωµα ψήφου. Κατ'
εξαίρεση, µπορούν να συζητηθούν και θέµατα που δεν περιλαµ-
βάνονται στην ηµερήσια διάταξη, αν είναι παρόντα όλα τα µέλη
και συµφωνούν για τη συζήτησή τους. 

4. Οι αποφάσεις του Δ.Σ. λαµβάνονται µε την απόλυτη πλειοψη-
φία των παρόντων µελών. Σε περίπτωση ισοψηφίας υπερισχύει η
ψήφος του Προέδρου. Οι αποφάσεις καταχωρούνται σε πρακτικό,
το οποίο συντάσσεται από τον γραµµατέα και επικυρώνεται από
τον προεδρεύσαντα. 

5. Αν µέλος του Δ.Σ. απουσιάζει από τις συνεδριάσεις ή κωλύε-
ται για οποιονδήποτε λόγο για διάστηµα πέραν των τριών (3)
µηνών, εκπίπτει αυτοδικαίως και αντικαθίσταται µε απόφαση του
Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού. Δεν επιτρέπεται η αντιπρο-
σώπευση µέλους του Δ.Σ. στις συνεδριάσεις του. 

6. Σε περίπτωση κατά την οποία κενωθούν για οποιονδήποτε
λόγο µία ή περισσότερες θέσεις µελών του Δ.Σ., η πλήρωση
αυτών για τον υπόλοιπο χρόνο της θητείας τους γίνεται κατά τον
τρόπο που γίνεται ο ορισµός τους. Μέχρι την πλήρωση αυτή το
Δ.Σ. συνέρχεται νόµιµα και αποφασίζει έγκυρα, εφόσον ο αριθµός
των µελών του δεν έχει µειωθεί κάτω των τριών.

7. Η θητεία των µελών του Δ.Σ. παρατείνεται µέχρι να ορισθούν
νέα µέλη και πάντως όχι πέραν των τεσσάρων (4) µηνών.

8. Για κάθε άλλο ζήτηµα σχετικό µε τις συνεδριάσεις του Δ.Σ.
και τη λήψη των αποφάσεών του εφαρµόζονται αναλογικά οι σχε-
τικές διατάξεις του ν. 2690/1999 (Α’45). 

Άρθρο 7
Στελέχωση - ζητήµατα προσωπικού

1. Για την εξυπηρέτηση των αναγκών του φορέα συνιστώνται
δεκαεπτά (17) θέσεις πλήρους απασχόλησης ιδιωτικού δικαίου αο-
ρίστου χρόνου και δύο (2) θέσεις νοµικών συµβούλων. Η κατανοµή
των θέσεων του προσωπικού κατά κατηγορία και ειδικότητα κα-
θορίζεται µε τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας.

2. Η κάλυψη των ανωτέρω θέσεων του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ διε-
νεργείται µε απόφαση του Δ.Σ., κατόπιν εισήγησης του Διευθυντή
και µετά από εγκριτική απόφαση της Επιτροπής της ΠΥΣ 33/2006,
ύστερα από αιτιολογηµένη εισήγηση του Υπουργού Πολιτισµού
και Αθλητισµού, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2190/1994 (Α’
28). Για την κάλυψη επειγουσών, εποχικών ή απρόβλεπτων αναγ-
κών δύναται να προσλαµβάνεται προσωπικό µε σύµβαση εργα-
σίας ορισµένου χρόνου σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
2190/1994.

3. Για την υλοποίηση προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται ή
συγχρηµατοδοτούνται από ενωσιακούς πόρους, το ΑΚΡΟΠΟΛ
ΑΚΡΟΣ µπορεί να απασχολεί προσωπικό µε σύµβαση µίσθωσης
έργου, σύµφωνα µε το άρθρο 30 του ν. 4314/2014 (Α’ 265) και την
παρ. 3 του άρθρου 8 του ν. 4325/2015 (Α’ 47). Η σχετική δαπάνη
βαρύνει το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµµατος
Δηµοσίων Επενδύσεων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού.

4. Για την κάλυψη αναγκών εξειδικευµένου ή τεχνικού χαρα-
κτήρα, το σχετικό έργο ή υπηρεσία µπορεί, µε απόφαση του Δ.Σ.,
ύστερα από εισήγηση του Προϊσταµένου του τµήµατος διοικητι-
κών-οικονοµικών υπηρεσιών και λειτουργίας, να ανατίθεται σε
ανάδοχο ή πάροχο υπηρεσιών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
4412/2016 (Α’ 147). Η σχετική δαπάνη βαρύνει το συγχρηµατοδο-
τούµενο σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού.

5. Τα προσόντα για την πρόσληψη του προσωπικού µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου καθορίζονται στις
διατάξεις του π.δ. 50/2001 (Α’ 39). Όπου προβλέπεται ως προσόν
διορισµού η γνώση ξένης γλώσσας, αυτή αποδεικνύεται σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στο άρθρο 28 του π.δ. 50/2001. 

6. Για την κάλυψη των αναγκών του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ επιτρέ-
πεται η απόσπαση σε αυτό προσωπικού από το Δηµόσιο, από φο-
ρείς του άρθρου 14 παρ. 1 του ν. 2190/1994 ή του ευρύτερου
δηµόσιου τοµέα, από ανεξάρτητες διοικητικές αρχές, καθώς και
από νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου και φορείς, που επο-
πτεύονται από το Δηµόσιο σύµφωνα µε τις εφαρµοστέες, κατά πε-
ρίπτωση, διατάξεις.

Άρθρο 8
Διάρθρωση τµηµάτων και αρµοδιότητες 

1. Το ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ διαρθρώνεται στα ακόλουθα τµήµατα:
α. Τµήµα προγραµµατισµού
β. Τµήµα προβολής και προώθησης
γ. Τµήµα ανάπτυξης
δ. Τµήµα διοικητικών-οικονοµικών υπηρεσιών και λειτουργίας
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Στο ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ λειτουργεί, επίσης, αυτοτελές γραφείο
νοµικής υπηρεσίας, που υπάγεται απευθείας στο Δ.Σ..

2. Με τον κανονισµό εσωτερικής λειτουργίας του ΑΚΡΟΠΟΛ
ΑΚΡΟΣ είναι δυνατόν να τροποποιηθεί η ανωτέρω διάρθρωση.

3. Το τµήµα προγραµµατισµού έχει ως αντικείµενο, στο πλαίσιο
των σκοπών του άρθρου 2:

α. τον σχεδιασµό και την υλοποίηση, σε συνεργασία µε τον Δι-
ευθυντή και κατόπιν έγκρισης από το Δ.Σ., του συνόλου των πολι-
τιστικών, καλλιτεχνικών και εκπαιδευτικών δράσεων, που
προορίζονται για το γενικό κοινό, 

β. τον σχεδιασµό και την υλοποίηση δράσεων που προσανατο-
λίζονται προς τον πολιτιστικό και δηµιουργικό κλάδο και στο-
χεύουν στην εν γένει στήριξη και ανάπτυξη του σύγχρονου
ελληνικού πολιτισµού, 

γ. τον σχεδιασµό και την υλοποίηση, σε συνεργασία µε τον Δι-
ευθυντή, των προγραµµάτων χρηµατοδότησης, επιχορήγησης και
υποτροφιών για την ανάπτυξη του πολιτιστικού και δηµιουργικού
κλάδου. 

4. Το τµήµα προβολής και προώθησης έχει ως αντικείµενο: 
α. τη χάραξη και υλοποίηση της επικοινωνιακής στρατηγικής

του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ και την προβολή του φορέα και των δρά-
σεών του εντός και εκτός Ελλάδας, µε σκοπό τη διεύρυνση του
ενδιαφερόµενου κοινού,

β. την προώθηση και προβολή της σύγχρονης καλλιτεχνικής δη-
µιουργίας στην Ελλάδα και το εξωτερικό,

γ. την εκπόνηση µελετών και ερευνών σχετικών µε τον πολιτι-
στικό και δηµιουργικό κλάδο, 

δ. τη λειτουργία του κόµβου πληροφόρησης του άρθρου 2.
5. Το τµήµα ανάπτυξης έχει ως αντικείµενο:
α. τη χαρτογράφηση του θεσµικού και οικονοµικού πλαισίου

χρηµατοδοτήσεων µέσω ΕΣΠΑ, ευρωπαϊκών προγραµµάτων, χο-
ρηγιών και άλλων πηγών χρηµατοδότησης, µε σκοπό την κατα-
γραφή εργαλείων και ενεργειών ανάπτυξης, 

β. τη χρήση των ως άνω χρηµατοδοτικών εργαλείων και δρά-
σεων για την ανάπτυξη του φορέα, σε συνεργασία µε τον Διευ-
θυντή, την εν γένει εξεύρεση πόρων και τη δηµιουργία εσόδων για
τον φορέα,

γ. την εκµίσθωση των χώρων εστίασης του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ
και την επίβλεψη της ορθής λειτουργίας τους,

δ. την εκµίσθωση χώρων του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ προς τρίτους
για τη διεξαγωγή εκδηλώσεων και την επίβλεψη της ορθής χρήσης
των χώρων,

ε. την εύρυθµη λειτουργία του πωλητηρίου.
6. Το τµήµα διοικητικών-οικονοµικών υπηρεσιών και λειτουργίας

έχει ως αντικείµενο:
α. την κατάρτιση και εκτέλεση του προϋπολογισµού, την κατάρ-

τιση του απολογισµού, τη σύνταξη των οικείων οικονοµικών κατα-
στάσεων και την εν γένει λογιστική αποτύπωση των
δραστηριοτήτων του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ, 

β. την είσπραξη των εσόδων του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ,
γ. τη διαχείριση κάθε άλλου ζητήµατος οικονοµικής και λογιστι-

κής φύσεως, 
δ. τη διαχείριση ζητηµάτων ανθρώπινου δυναµικού και µισθο-

δοσίας,
ε. τη διαχείριση κάθε ζητήµατος διοικητικής φύσεως, τη γραµ-

µατειακή υποστήριξη του Δ.Σ., την τήρηση πρωτοκόλλου και των
πάσης φύσεως διοικητικών αρχείων του φορέα,

στ. τη διαχείριση κάθε ζητήµατος που άπτεται της απρόσκοπτης
λειτουργίας των τεχνολογικών, µηχανολογικών και κτιριακών υπο-
δοµών, των πάσης φύσεως εγκαταστάσεων και της εν γένει λει-
τουργίας του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ,

ζ. την παρακολούθηση της εκτέλεσης συµβάσεων µε εργολή-
πτες-παρόχους υπηρεσιών αναφορικά µε τη λειτουργία και συν-
τήρηση του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ, καθώς και των τεχνολογικών,
µηχανολογικών και κτιριακών υποδοµών του και των πληροφορια-
κών του συστηµάτων και υποδοµών,

η. την ασφάλεια, φύλαξη και καθαριότητά του,
θ. την οικονοµική διαχείριση και διοικητική διεκπεραίωση των

προγραµµάτων χρηµατοδότησης-επιχορήγησης που εκπονεί το
ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ. Στο εν λόγω τµήµα λειτουργεί γραφείο αρµό-
διο για την εξόφληση των δαπανών του φορέα.

Ο προϊστάµενος της οικείου τµήµατος ασκεί τα καθήκοντα του
προϊσταµένου οικονοµικών υπηρεσιών, σύµφωνα µε τις διατάξεις
των άρθρων 25, 26 και 69Γ του  ν. 4270/2014 (Α’ 143).

Άρθρο 9
Διεθνής συµβουλευτική επιτροπή

1. Στο ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ συστήνεται διεθνής συµβουλευτική
επιτροπή, η οποία συγκροτείται µε απόφαση του Υπουργού Πολι-
τισµού και Αθλητισµού. Η διεθνής συµβουλευτική επιτροπή είναι
πενταµελής και τα µέλη της είναι προσωπικότητες εγνωσµένου
κύρους στον χώρο των τεχνών, των γραµµάτων, της τεχνολογίας
και εν γένει των επιστηµών. Ο Πρόεδρος και τα µέλη της επιτρο-
πής ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού.

2. Αντικείµενο της επιτροπής είναι:
α. Να αποτελεί σύνδεσµο µεταξύ του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ και του

διεθνούς καλλιτεχνικού - πολιτιστικού γίγνεσθαι, µε σκοπό να βρί-
σκεται το ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ σε διαρκή επαφή µε τις διεθνείς εξε-
λίξεις στο σύνολο των τεχνών. 

β. Να προσελκύει οικονοµικούς πόρους - χορηγίες, σε συνερ-
γασία µε τον Διευθυντή και τον Προϊστάµενο του τµήµατος ανά-
πτυξης.

γ. Να φέρνει σε επαφή το ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ µε φορείς πολιτι-
σµού εντός και εκτός Ελλάδας µε απώτερο στόχο τις συµπαρα-
γωγές και τις εν γένει συµπράξεις, σε συνεργασία µε τον
Διευθυντή και το τµήµα προγραµµατισµού.

δ. Να υποβάλει προτάσεις και γνωµοδοτήσεις σχετικά µε τον
προγραµµατισµό και σχεδιασµό δράσεων, την προβολή και προ-
ώθηση του σύγχρονου πολιτισµού και εν γένει τη λειτουργία του
ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ.

3. Η διεθνής συµβουλευτική επιτροπή συγκαλείται από τον Πρό-
εδρό της, ο οποίος εισηγείται σε αυτήν σχετικά µε τα θέµατα αρ-
µοδιότητάς της. Η διεθνής συµβουλευτική επιτροπή δύναται να
συνεδριάζει και µέσω τηλεδιάσκεψης.

4. Η διεθνής συµβουλευτική επιτροπή υποβάλλει τις προτάσεις
στον Πρόεδρο του Δ.Σ., ο οποίος είναι υποχρεωµένος να εισάγει
τα σχετικά ζητήµατα στην αµέσως επόµενη, από την υποβολή
τους, συνεδρίαση του Δ.Σ..

5. Η συµµετοχή στη διεθνή συµβουλευτική επιτροπή είναι τιµη-
τική και δεν καταβάλλεται για αυτή η οποιαδήποτε αµοιβή ή απο-
ζηµίωση.

6. Η διεθνής συµβουλευτική επιτροπή µπορεί να συνεδριάζει
στην έδρα του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ και να χρησιµοποιεί τις υποδο-
µές του.

Άρθρο 10
Διαχειριστική χρήση

1. Η διαχειριστική χρήση του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ αρχίζει την 1η
Ιανουαρίου κάθε έτους και τελειώνει την 31η Δεκεµβρίου του
ίδιου έτους. Κατ’ εξαίρεση, η πρώτη διαχειριστική χρήση αρχίζει
µε τη δηµοσίευση του παρόντος στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως και λήγει την 31η Δεκεµβρίου του τρέχοντος έτους.

2. Οι ετήσιες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις του ΑΚΡΟΠΟΛ
ΑΚΡΟΣ συντάσσονται από τη διοίκηση του, βάσει των ισχυόντων
Λογιστικών Προτύπων, έως την 10η Ιουλίου του εποµένου έτους. 

3. Για κάθε ετήσια χρήση η διοίκηση του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ
συντάσσει έκθεση πεπραγµένων, η οποία συνοδεύει τις χρηµα-
τοοικονοµικές καταστάσεις της παρ. 2. 

4. Οι ετήσιες χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις και η έκθεση
πεπραγµένων εγκρίνονται από τον Υπουργό Πολιτισµού και
Αθλητισµού. Για τον λόγο αυτό υποβάλλονται προς αυτόν, συ-
νοδευόµενες από την έκθεση των ορκωτών ελεγκτών του άρ-
θρου 11, έως την 31η Ιουλίου του εποµένου έτους.

5. Αµέσως µετά από την έγκρισή τους, οι χρηµατοοικονοµικές
καταστάσεις και η έκθεση πεπραγµένων, µαζί µε την έκθεση των
ορκωτών ελεγκτών του άρθρου 11, αναρτώνται στην ιστοσελίδα
του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ, όπου και παραµένουν για πέντε (5) του-
λάχιστον έτη.
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Άρθρο 11
Έλεγχος οικονοµικής διαχείρισης

1. Οι χρηµατοοικονοµικές καταστάσεις του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ
υπόκεινται σε υποχρεωτικό έλεγχο από ορκωτούς ελεγκτές σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του                         ν. 4449/2017 (Α’ 7), οι
οποίοι ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού. 

2. Ο έλεγχος των χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων εκάστης
χρήσεως κατά τα ανωτέρω ολοκληρώνεται µέχρι την 31η Ιουλίου
του εποµένου έτους.

Άρθρο 12
Πόροι 

1. Οι πόροι του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ είναι: 
α. Επιχορηγήσεις από τον τακτικό προϋπολογισµό του Υπουρ-

γείου Πολιτισµού και Αθλητισµού για την κάλυψη αποδοχών και
λειτουργικών δαπανών, καθώς επίσης και επιχορηγήσεις από το
εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων.

β. Επιχορηγήσεις από φορείς του δηµόσιου τοµέα.
γ. Πόροι από την Ευρωπαϊκή Ένωση ή άλλους διεθνείς οργανι-

σµούς. 
δ. Έσοδα από δηµόσιους ή µη φορείς και οργανισµούς. 
ε. Έσοδα προερχόµενα από δωρεές, κληρονοµιές, κληροδο-

σίες, καταπιστεύµατα. 
στ. Έσοδα από χορηγίες πάσης φύσεως, καθώς και από κάθε

είδους κοινωνικούς πόρους. 
ζ. Έσοδα από εισιτήρια και πωλήσεις. 
η. Έσοδα από την εκµετάλλευση και αξιοποίηση περιουσιακών

στοιχείων, κινητών και ακινήτων, όπως από τη µίσθωση και λει-
τουργία αναψυκτηρίου, εστιατορίου, πωλητήριου και λοιπών
χώρων. 

θ. Έσοδα από τη διοργάνωση πολιτιστικών εκδηλώσεων και την
ανάπτυξη δραστηριοτήτων, αυτοτελώς ή σε συνεργασία µε άλ-
λους φορείς του δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα. 

ι. Έσοδα από πωλήσεις παραγόµενων καλλιτεχνικών αγαθών,
από τη διαχείριση και προβολή των παραγωγών και από επιµέλεια
παραγωγών στο εξωτερικό. 

ια. Έσοδα από οποιαδήποτε άλλη νόµιµη πηγή, που συναρτάται
µε την εξυπηρέτηση των σκοπών του φορέα. 

Άρθρο 13
Εσωτερικός κανονισµός λειτουργίας

Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, κατό-
πιν πρότασης του Δ.Σ., εγκρίνεται ο εσωτερικός κανονισµός λει-
τουργίας του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ, ο οποίος δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με τον εσωτερικό κανονισµό λει-
τουργίας καθορίζονται η εσωτερική διάρθρωση και κατανοµή των
θέσεων του προσωπικού κατά κατηγορία και ειδικότητα, η διαδι-
κασία πρόσληψης και τα προσόντα κατά κλάδο και ειδικότητα, ο
τρόπος οργάνωσης και λειτουργίας του φορέα, η υπηρεσιακή κα-
τάσταση του προσωπικού, τα πειθαρχικά όργανα και οι σχετικές
εξουσίες, τα πειθαρχικά παραπτώµατα, οι ποινές και γενικά ρυθ-
µίζεται κάθε θέµα που αφορά στην οργάνωση και λειτουργία του
ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ. Έως την έκδοση του εσωτερικού κανονισµού,
τα παραπάνω θέµατα ρυθµίζονται µε αποφάσεις του Δ.Σ. του
ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ. 

Άρθρο 14
Μεταβατικές διατάξεις

1. Μέσα σε δύο (2) µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος, ο
Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού συγκροτεί µε απόφασή του
το Δ.Σ. του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ. 

2. Μέσα σε δύο (2) µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος, ο
Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού, κατά παρέκκλιση των ορι-
ζόµενων στην παρ. 1 του άρθρου 5, µε απόφασή του, που δηµο-
σιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, διορίζει τον
Διευθυντή του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ για θητεία δύο (2) ετών. 

3. Μέσα σε τρεις (3) µήνες από τη δηµοσίευση του παρόντος,
ο Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού συγκροτεί µε απόφασή
του τη Διεθνή Συµβουλευτική Επιτροπή.

4. Μέσα σε πέντε (5) µήνες από τον διορισµό του, το Δ.Σ. υπο-
βάλλει στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού προς έγκριση
τον εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ. 

5. Κατά το πρώτο έτος λειτουργίας του ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ, µε
κοινή απόφαση των αρµοδίων οργάνων των Υπουργείων Εσωτε-
ρικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού επιτρέπεται, κατόπιν αίτησης
των ενδιαφερόµενων, να αποσπώνται στο ΑΚΡΟΠΟΛ ΑΚΡΟΣ για
ένα (1) έτος, κατά παρέκκλιση των κείµενων διατάξεων, έως έξι
(6) υπάλληλοι του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, µόνιµοι
ή µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου. 

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΛΛΩΝ ΘΕΜΑΤΩΝ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

Άρθρο 15
Ρυθµίσεις θεµάτων προσωπικού του  Υπουργείου 
Πολιτισµού και Αθλητισµού, του Εθνικού Θεάτρου, 

του Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελλάδος 
και της Εθνικής Λυρικής Σκηνής 

Αποσπάσεις υπαλλήλων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού στο Εθνικό Θέατρο, στο Κρατικό Θέατρο Βορείου Ελλάδος
και στην Εθνική Λυρική Σκηνή, οι οποίες έληξαν στις 31.12.2019,
δύνανται να παρατείνονται έως και τις 31.12.2020, µε δυνατότητα
ισόχρονης ανανέωσης, µε απόφαση του αρµοδίου οργάνου του
Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού, ύστερα από αίτηση του
υπαλλήλου προς το Δ.Σ. του φορέα υποδοχής και σχετική εισή-
γηση του τελευταίου, εφόσον εξακολουθούν να υφίστανται υπη-
ρεσιακές ανάγκες. Τρεις (3) µήνες πριν από την παρέλευση του
διαστήµατος της απόσπασης, οι αποσπασµένοι υπάλληλοι δύναν-
ται να υποβάλουν αίτηση µετάταξης στον φορέα όπου έχουν απο-
σπαστεί, σε κενές οργανικές θέσεις  σε κλάδο ανάλογα µε τα
τυπικά τους προσόντα, η οποία διενεργείται µε απόφαση του αρ-
µοδίου οργάνου, ύστερα από εισήγηση του Δ.Σ. του φορέα υπο-
δοχής. Σε περίπτωση µη υποβολής αίτησης µετάταξης, η
απόσπαση καταργείται. Η παράταση της απόσπασης του πρώτου
εδαφίου ισχύει αναδροµικά και αναπτύσσει έννοµα αποτελέσµατα
από τον χρόνο λήξης της προηγούµενης απόσπασης. 

Άρθρο 16
Ρυθµίσεις για την ακύρωση και αναβολή εκδηλώσεων 

1. Στις περιπτώσεις συµβάσεων µεταξύ φυσικών και νοµικών
προσώπων που διοργανώνουν θεατρικές παραστάσεις, συναυλίες
και λοιπά ζωντανά θεάµατα και ακροάµατα και πελατών, οι οποίοι,
έναντι αντιτίµου (εισιτήριο), απέκτησαν δικαίωµα παρακολούθη-
σης των εκδηλώσεων αυτών, οι οποίες είχαν προγραµµατιστεί να
πραγµατοποιηθούν κατά το χρονικό διάστηµα από 25.2.2020 έως
και 30.9.2020 και ακυρώθηκαν ή αναβλήθηκαν ή ενδέχεται να ακυ-
ρωθούν ή να αναβληθούν λόγω της πανδηµίας του κορωνοϊού
COVID -19 ισχύουν τα εξής:

α. Εάν, κατόπιν της κατά την παρ. 1 ακύρωσης, ο διοργανωτής
υποχρεούται να επιστρέψει στον πελάτη οποιοδήποτε ποσό που
ο πελάτης έχει καταβάλει ως αντίτιµο εισιτηρίου, κατά παρέκκλιση
των εφαρµοστέων διατάξεων σύµβασης ή νόµου, ο διοργανωτής
δύναται να προσφέρει στον πελάτη, αντί της επιστροφής χρηµά-
των, ισόποσο πιστωτικό σηµείωµα ισχύος έως τις 30.9.2021 για
την παρακολούθηση εκδηλώσεων της παρ. 1. 

β. Εάν, για τις εκδηλώσεις που αναβλήθηκαν ή ενδέχεται να
αναβληθούν, ο διοργανωτής υποχρεούται να επιστρέψει στον πε-
λάτη οποιοδήποτε ποσό που ο πελάτης έχει καταβάλει ως αντίτιµο
του εισιτηρίου, κατά παρέκκλιση των εφαρµοστέων διατάξεων
σύµβασης ή νόµου και αντί της επιστροφής του αντιτίµου του ει-
σιτηρίου, ο διοργανωτής δύναται να προσφέρει στον πελάτη ισό-
ποσο πιστωτικό σηµείωµα που θα ισχύει για την παρακολούθηση,
κατ’ επιλογή του πελάτη, είτε της αναβληθείσας εκδήλωσης ή
άλλης εκδήλωσης, που θα πραγµατοποιηθεί µέχρι τις 30.9.2021.
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Ο διοργανωτής υποχρεούται να ενηµερώνει το κοινό για τη νέα
ηµεροµηνία της αναβληθείσας εκδήλωσης έγκαιρα µε ανάρτηση
στον επίσηµο ιστότοπό του, σε όλα τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης
τα οποία τυχόν διαθέτει, καθώς και µε κάθε πρόσφορο τρόπο και
µέσο δηµόσιας πρόσκλησης. 

γ. Εάν η συνολική αξία της υπηρεσίας που θα παρακολουθήσει
τελικά ο πελάτης υπερβαίνει την αξία του πιστωτικού σηµειώµα-
τος, η διαφορά καταβάλλεται από τον πελάτη στον διοργανωτή.
Εάν, για οποιονδήποτε λόγο κατά τη λήξη ισχύος του πιστωτικού
σηµειώµατος, δεν έχει χρησιµοποιηθεί αυτό από τον πελάτη, ο πε-
λάτης δικαιούται και ο διοργανωτής υποχρεούται να καταβάλει
στον πελάτη χρηµατικό ποσό ίσο µε την αξία του πιστωτικού ση-
µειώµατος έως τις 31.10.2021.

2. Αστική ευθύνη των διοργανωτών της παρ. 1 έναντι οιουδή-
ποτε προσώπου, η οποία σχετίζεται άµεσα ή έµµεσα µε την παν-
δηµία του κορωνοϊού COVID-19, δεν προκύπτει, σε περίπτωση
κατά την οποία οι ως άνω διοργανωτές εφαρµόζουν τους όρους
των ειδικών πρωτοκόλλων υγειονοµικού περιεχοµένου. Ο ζηµιω-
θείς φέρει το βάρος απόδειξης της ζηµίας που υπέστη, της µη
προσήκουσας εφαρµογής των όρων των ως άνω ειδικών πρωτο-
κόλλων και της αιτιώδους συνάφειας µεταξύ αυτών.

Άρθρο 17
Ρυθµίσεις για το Εθνικό Μουσείο Σύγχρονης Τέχνης  

Με απόφαση της Γενικής Συνέλευσης της Ανώνυµης Εταιρείας
µε την επωνυµία «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ ΑΕ», δύναται
να παραχωρείται, χωρίς αντάλλαγµα, στο Εθνικό Μουσείο Σύγ-
χρονης Τέχνης (ΕΜΣΤ), για εξυπηρέτηση των καταστατικών του
σκοπών, η χρήση του κτιρίου του πρώην εργοστασίου ΦΙΞ που βρί-
σκεται στην Αθήνα, στο πεντηκοστό πρώτο Οικοδοµικό Τετρά-
γωνο της περιοχής πενήντα τέσσερα (54), περιβαλλόµενο από τη
Λεωφόρο Συγγρού και τις οδούς Φραντζή, Καλλιρρόης και Ηρα-
κλέους, που ανήκει κατά κυριότητα στην «ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ ΜΟΝΟ-
ΠΡΟΣΩΠΗ ΑΕ» και έχει χαρακτηριστεί ως διατηρητέο, δυνάµει
της υπ’ αρ. 34236/2005 υπουργικής απόφασης «Xαρακτηρισµός
ως διατηρητέων, των δύο όψεων (Λεωφ. Συγγρού, οδός Αµβ.
Φραντζή) του παλαιού εργοστασίου ΦΙΞ που περικλείεται από τις
Λεωφ. Συγγρού, Λεωφ. Καλλιρρόης και οδό Αµβ. Φραντζή του
Δήµου Αθηναίων (Ν. Αττικής) και καθορισµός ειδικών όρων και πε-
ριορισµών δόµησης» (Δ’ 1030). Από και δια της αποδοχής της πα-
ραχώρησης δυνάµει απόφασης του Διοικητικού Συµβουλίου του
ΕΜΣΤ λύεται αζηµίως και για τα δύο µέρη η συναφθείσα σύµβαση
µίσθωσης του ακινήτου του προηγούµενου εδαφίου µεταξύ της
«ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ ΑΕ» και του ΕΜΣΤ.

Άρθρο 18
Ρυθµίσεις σχετικά µε τον κανονισµό λειτουργίας 

του Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου, 
της Εθνικής Λυρικής Σκηνής και του Οργανισµού 

Μεγάρου Μουσικής Αθηνών 

Το άρθρο 11 του ν. 4598/2019 (Α’ 36) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 11

Κανονισµοί λειτουργίας Ελληνικού Κέντρου Κινηµατογράφου,
Εθνικής Λυρικής Σκηνής και Μεγάρου Μουσικής

Οι κανονισµοί λειτουργίας: α) της παρ. 6 του άρθρου 9 του ν.
3905/2010 (Α’ 219), β) της περ. γ’ της παρ. 4 του άρθρου 12 του
ν. 2273/1994 (Α’ 233) και γ) της υποπερ. Δδ’ της περ. στ’ του άρ-
θρου 5 της σύµβασης που κυρώθηκε µε το άρθρο 10 του ν.
1198/1981 (Α’ 238), εκδίδονται έως τις 31.12.2020.»

Άρθρο 19
Παράταση µισθώσεων κινηµατογράφων και θεάτρων

Η παρ. 1 του άρθρου 53 του ν. 4447/2016 (Α’241) τροποποιεί-
ται ως εξής:

«1. Οι µισθώσεις των χειµερινών και θερινών κινηµατογράφων

και θεάτρων, διατηρητέων και µη, παρατείνονται αυτοδικαίως
έως την 31η Δεκεµβρίου 2021. Σε όλες τις παραπάνω περιπτώ-
σεις δεν επιτρέπεται αύξηση του καταβαλλόµενου, κατά τον
χρόνο έναρξης ισχύος του παρόντος, µισθώµατος έως την 31η
Δεκεµβρίου 2021.»

Άρθρο 20
Ρυθµίσεις σχετικά µε την απεικόνιση µνηµείων και τη Γενική

Διεύθυνση Αναστήλωσης, Μουσείων 
και Τεχνικών Έργων του Υπουργείου Πολιτισµού 

και Αθλητισµού

1. Οι παρ. 4 και 5 του άρθρου 46 του ν. 3028/2002 (Α’153) τρο-
ποποιούνται, προστίθενται παρ. 4Α, 4Β,  4Γ και 4Δ και το άρθρο
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 46
Πρόσβαση και χρήση µνηµείων και χώρων

1. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, η
οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του αρµόδιου κατά περί-
πτωση Συµβουλίου, καθορίζονται, για το σύνολο ή κατηγορία ορ-
γανωµένων αρχαιολογικών χώρων, ιστορικών τόπων, ακινήτων
µνηµείων, µουσείων ή µεµονωµένα για σηµαντικούς χώρους, ακί-
νητα µνηµεία ή µουσεία: α) οι όροι και οι προϋποθέσεις επίσκε-
ψης του κοινού σε αυτούς, β) οι πολιτιστικές ή άλλες εκδηλώσεις
που µπορεί να πραγµατοποιούνται σε αυτούς, συµβατές µε τον
χαρακτήρα τους ως µνηµείων, προστατευόµενων χώρων ή µου-
σείων και γ) οι όροι, οι προϋποθέσεις, η διαδικασία και το όργανο
χορήγησης άδειας για την πραγµατοποίηση εκδήλωσης ή για την
παραχώρηση της χρήσης ενός ή περισσότερων αρχαιολογικών
χώρων, ιστορικών τόπων, ακινήτων µνηµείων ή µουσείων για την
πραγµατοποίηση πολιτιστικών ή άλλων εκδηλώσεων. Ως οργα-
νωµένος αρχαιολογικός χώρος, ο οποίος µπορεί να είναι και ανα-
σκαφικός χώρος, ορίζεται αυτός που ανήκει στην κυριότητα του
Δηµοσίου και αποτελεί αντικείµενο ιδιαίτερης µέριµνας για την
ανάδειξη και προβολή του. Ένας αρχαιολογικός χώρος χαρακτη-
ρίζεται ως οργανωµένος µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού
και Αθλητισµού, η οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του αρµό-
διου κατά περίπτωση Συµβουλίου.

2. α. Η άδεια για την πραγµατοποίηση πολιτιστικών ή άλλων
εκδηλώσεων ή για την παραχώρηση της χρήσης µουσείων που
ανήκουν στο Δηµόσιο, ακινήτων µνηµείων, οργανωµένων αρχαι-
ολογικών χώρων και ιστορικών τόπων προκειµένου να πραγµα-
τοποιηθούν πολιτιστικές ή άλλες εκδηλώσεις χορηγείται έναντι
τέλους που καταβάλλεται στο Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων και
Απαλλοτριώσεων (Τ.Α.Π.). Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οι-
κονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού καθορίζεται το ύψος
του τέλους, καθώς και οι όροι και η διαδικασία απαλλαγής από
την υποχρέωση καταβολής του για εκδηλώσεις µη κερδοσκοπι-
κού χαρακτήρα.

2. β. Με άδεια της αρµόδιας κατά περίπτωση Υπηρεσίας επι-
τρέπεται η πρόσβαση ειδικών επιστηµόνων σε κινητά µνηµεία
που βρίσκονται σε δηµόσια µουσεία και αποθηκευτικούς χώρους
υπό την εποπτεία της, µε σκοπό τη φωτογράφιση ή την κινηµα-
τογράφηση, τη µελέτη ή τη δηµοσίευσή τους, εφόσον δεν υπάρ-
χει κίνδυνος να υποστούν φθορά τα µνηµεία και µε την
επιφύλαξη του άρθρου 39 ως προς τα δικαιώµατα δηµοσίευσης.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού καθορίζεται το ύψος του αντιτίµου που κα-
ταβάλλεται από το κοινό για την επίσκεψη ιστορικών τόπων,
οργανωµένων αρχαιολογικών χώρων, µνηµείων και µουσείων
που ανήκουν στο Δηµόσιο. Με όµοια απόφαση ορίζονται οι γενι-
κοί όροι και η διαδικασία απαλλαγής από την υποχρέωση κατα-
βολής του ως άνω αντιτίµου.

4. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, η
οποία εκδίδεται ύστερα από γνώµη του αρµόδιου, κατά περί-
πτωση, Συµβουλίου, καθορίζονται για φορείς ή πρόσωπα, πλην
των υπηρεσιών του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και
του Τ.Α.Π., οι όροι, οι προϋποθέσεις, τα όργανα και η διαδικασία
χορήγησης της άδειας για την παραγωγή, αναπαραγωγή και διά-
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δοση στο κοινό απεικονίσεων και αντιγράφων µνηµείων, έναντι
τέλους υπέρ του Τ.Α.Π., κατά τα οριζόµενα στις παρ. 4Α έως 4Δ.

4Α. Η παραγωγή απεικονίσεων και αντιγράφων µνηµείων απαι-
τεί προηγούµενη άδεια στις εξής περιπτώσεις:

(α) όταν αφορά σε µνηµείο, του οποίου η φύση ή η κατάσταση
διατήρησης, έκθεσης, φύλαξης, συντήρησης ή αναστήλωσης
επιβάλλουν πρόσβαση υπό ειδικούς όρους, προϋποθέσεις ή συν-
θήκες που θα ορίζει η αρµόδια υπηρεσία και

(β) όταν θα διενεργηθεί: (βα) µε χρήση εξοπλισµoύ σύνθετου
ή ογκώδους ή απαιτούντος ειδικές συνθήκες εγκατάστασης και
λειτουργίας, (ββ) µέσω σάρωσης µε χρήση laser, µε φωτογραµ-
µετρικές µεθόδους ή συναφείς τεχνολογίες για τη δηµιουργία
τρισδιάστατου µοντέλου ή (βγ) στο πλαίσιο διαδικασίας, η οποία
απαιτεί ειδικές συνθήκες παραγωγής που επηρεάζουν την ασφά-
λεια, τη φύλαξη, το ωράριο λειτουργίας, την προσβασιµότητα
του κοινού ή άλλες εξαιρετικές συνθήκες. 

4Β. Σε κάθε περίπτωση απαιτείται λήψη προηγούµενης άδειας
για την παραγωγή ή αναπαραγωγή προς διάδοση στο κοινό απει-
κονίσεων µνηµείων, µε σκοπό το κέρδος.

4Γ. Με την επιφύλαξη ειδικότερων ρυθµίσεων, το δικαίωµα πα-
ραγωγής ακριβών αντιγράφων των µνηµείων ανήκει αποκλει-
στικά στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού και στο Ταµείο
Αρχαιολογικών Πόρων. Τα ακριβή αντίγραφα φέρουν ειδική σχε-
τική σήµανση από τον φορέα παραγωγής τους. Η παραγωγή
ακριβούς αντιγράφου µνηµείου, καθώς και η εµπορική διάθεση
αυτού από άλλο πρόσωπο τιµωρούνται µε την ποινή της παρ. 1
του άρθρου 66 και το αντικείµενο κατάσχεται. 

4Δ. Για τις ανάγκες των παρ. 4Α έως και 4Γ:
α) ως µνηµεία νοούνται τα ακίνητα µνηµεία που ανήκουν στο

Ελληνικό Δηµόσιο και βρίσκονται σε αρχαιολογικούς χώρους ή
σε ιστορικούς τόπους ή είναι µεµονωµένα, καθώς και τα κινητά
µνηµεία που ανήκουν στο Ελληνικό Δηµόσιο και βρίσκονται σε
µουσεία ή συλλογές του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού
ή σε νόµιµη κατοχή φυσικών ή νοµικών προσώπων, κατά το
άρθρο 23.

β) ως απεικόνιση µνηµείου νοείται η πιστή αποτύπωση της υφι-
στάµενης εικόνας του µνηµείου συνολικά ή τµηµατικά, µε οποι-
ονδήποτε τρόπο και µέσο επί υλικού φορέα (ενδεικτικά επί
εντύπων ή αντικειµένων) ή επί άυλου φορέα (ενδεικτικά οπτικοα-
κουστικό υλικό, ηλεκτρονικές εκδόσεις, διαδίκτυο, ψηφιακές
εφαρµογές). Η αποτύπωση που έχει µεν ως αφετηρία την υφι-
στάµενη εικόνα του µνηµείου αλλά την υπερβαίνει δηµιουργικά,
προσθετικά, αφαιρετικά ή µε οποιονδήποτε άλλο τρόπο, όπως
µε επιστηµονική ερµηνεία, καλλιτεχνική δηµιουργία ή φανταστική
έµπνευση του δηµιουργού, υπόκειται σε προηγούµενη αδειοδό-
τηση µόνο στις περιπτώσεις της παρ. 4Α.

γ. ως ακριβές αντίγραφο µνηµείου νοείται το οµοίωµα που έχει
τις ίδιες διαστάσεις, το ίδιο χρώµα και την ίδια πατίνα, αποδίδον-
τας αυστηρά και µε ακρίβεια τις λεπτοµέρειες και τις φθορές,
χωρίς να φέρει συµπληρώσεις.»

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού καθορίζονται, σχετικά µε το τέλος της παρ.
4, ο τρόπος υπολογισµού, το ύψος, οι περιπτώσεις απαλλαγής
και έκπτωσης, καθώς και κάθε άλλο σχετικό ζήτηµα. Το τέλος
προσδιορίζεται στην απόφαση χορήγησης της άδειας και προ-
καταβάλλεται υπέρ του Τ.Α.Π., κατά τις ισχύουσες διαδικασίες
αυτού.»

2. Η περ. Β του άρθρου 80 του π.δ.  4/2018 (Α’ 7) αντικαθίστα-
ται ως εξής: 

«Β. Γενική Διεύθυνση Αναστήλωσης, Μουσείων και Τεχνικών
Έργων (Γ.Δ.Α.Μ.Τ.Ε.). Προΐσταται υπάλληλος του Κλάδου/ειδι-
κότητος ΠΕ Μηχανικών (ειδικότητας: Αρχιτέκτονα ή Πολιτικού ή
Μηχανολόγου ή Ηλεκτρολόγου Μηχανικού.»

Άρθρο 21
Αυτοτελές Τµήµα Δηµοσίων Σχέσεων και Εθιµοτυπίας του

Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού 

Μετά το άρθρο 10 του π.δ. 4/2018 (Α’ 7) προστίθεται άρθρο
10 Α ως εξής:

«1. Στο Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλητισµού συστήνεται Αυ-

τοτελές Τµήµα Δηµοσίων Σχέσεων και Εθιµοτυπίας, το οποίο
υπάγεται απευθείας στον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

2. Το Αυτοτελές Τµήµα Δηµοσίων Σχέσεων και Εθιµοτυπίας
είναι αρµόδιο για: 

α. Τη διοργάνωση πολιτιστικών εκδηλώσεων µε διεθνή και πα-
νελλήνια εµβέλεια µε σκοπό την προβολή  και ανάδειξη της πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς και του σύγχρονου πολιτισµού της
χώρας, σε συνεργασία µε τις αρµόδιες υπηρεσίες άλλων Υπουρ-
γείων, καθώς και κάθε είδους εκδηλώσεων για την προβολή του
έργου και των στόχων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού.

β. Την προετοιµασία και οργάνωση των επίσηµων µετακινή-
σεων της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου εντός και εκτός επι-
κρατείας και την κατάρτιση του προγράµµατος επίσκεψης και
των επίσηµων επαφών σε συνεργασία µε τη Διεύθυνση Διεθνών
και Ευρωπαϊκών Σχέσεων.

γ. Την οργάνωση του προγράµµατος των επισκέψεων επίση-
µων προσώπων και αποστολών από το εξωτερικό.

δ. Τη µέριµνα για την κάλυψη των δαπανών µετακινήσεων του
Υπουργού και του προσωπικού που στελεχώνει το ιδιαίτερο γρα-
φείο του, καθώς και των δαπανών που σχετίζονται µε την  εκπλή-
ρωση των εθιµοτυπικών υποχρεώσεων του Υπουργού, εντός και
εκτός επικρατείας.

ε. Τη διοργάνωση συνεδρίων, ηµερίδων, και λοιπών εκδηλώ-
σεων, σε συνεργασία µε τις καθ’ ύλην αρµόδιες Διευθύνσεις.

3. Ως Προϊστάµενος του Αυτοτελούς Τµήµατος Δηµοσίων Σχέ-
σεων και Εθιµοτυπίας επιλέγεται υπάλληλος όλων των κλάδων
και των ειδικοτήτων βαθµίδας πανεπιστηµιακής ή τεχνολογικής
εκπαίδευσης σύµφωνα µε τις διατάξεις του Υπαλληλικού Κώ-
δικα.»

Άρθρο 22
Ρυθµίσεις σχετικά µε το Φεστιβάλ 
Κινηµατογράφου Θεσσαλονίκης

1. Στο άρθρο 25 του ν. 3905/2010 (Α’ 219) προστίθεται περ. (γ)
και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 25
Όργανα διοίκησης

Όργανα διοίκησης του Φεστιβάλ είναι:
(α) το Διοικητικό Συµβούλιο, 
(β) ο Γενικός Διευθυντής και 
(γ) Ο Διευθυντής του Φεστιβάλ».
2. Στο άρθρο 29 του ν. 3905/2010 (Α’ 219) προστίθεται παρ. 3

και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής :

«Άρθρο 29
Διεύθυνση του Φεστιβάλ

1. Αντικείµενο της Διεύθυνσης του Φεστιβάλ είναι:
(α) Η διοργάνωση Διεθνούς Φεστιβάλ Κινηµατογράφου στη

Θεσσαλονίκη µε κινηµατογραφικά έργα Ελλήνων και ξένων δη-
µιουργών.

(β) Η διοργάνωση του Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ στη Θεσσαλο-
νίκη µε κινηµατογραφικά έργα τεκµηρίωσης (ντοκιµαντέρ) Ελλή-
νων και ξένων δηµιουργών.

(γ) Η διοργάνωση Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηµατογράφου, µη
διαγωνιστικού χαρακτήρα, στη Θεσσαλονίκη µε ελληνικά κινηµα-
τογραφικά έργα µικρού ή µεγάλου µήκους.

(δ) Η οργάνωση παράλληλων δραστηριοτήτων και εκδηλώ-
σεων.

2. Ο Διευθυντής του Φεστιβάλ έχει τις εξής αρµοδιότητες:
(α) Προΐσταται της Διεύθυνσής του, εποπτεύει και συντονίζει

την οργάνωση και λειτουργία της.
(β) Σχεδιάζει, σε συνεργασία µε τον Διευθυντή Οικονοµικής

και Διοικητικής Υποστήριξης, τον οικονοµικό προγραµµατισµό
της Διεύθυνσης, τον οποίο υποβάλλει στον Γενικό Διευθυντή του
Φεστιβάλ.

(γ) Επιλέγει τα κινηµατογραφικά έργα που συµµετέχουν στο
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Διεθνές Φεστιβάλ Κινηµατογράφου, το Φεστιβάλ Ντοκιµαντέρ
και το Φεστιβάλ Ελληνικού Κινηµατογράφου και καθορίζει την
ηµέρα και τη σειρά προβολής τους.

(δ) Καταρτίζει τους κανονισµούς διεξαγωγής των τριών Φεστι-
βάλ, τους οποίους στη συνέχεια υποβάλλει προς έγκριση στον
Γενικό Διευθυντή.

(ε) Είναι υπεύθυνος για την προετοιµασία, οργάνωση και εκτέ-
λεση όλων των εκδηλώσεων των Φεστιβάλ.

(στ) Προσκαλεί σκηνοθέτες, καλλιτέχνες, δηµοσιογράφους,
συντελεστές κινηµατογραφικών έργων και γενικότερα πρόσωπα
που έχουν σχέση µε τον κινηµατογράφο και τον πολιτισµό από
την Ελλάδα και το εξωτερικό.

(ζ) Έχει κάθε άλλη αρµοδιότητα που του µεταβιβάζει ο Γενικός
Διευθυντής.»

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού καθορίζονται οι αποδοχές του Διευθυντή
του Φεστιβάλ.»

Άρθρο 23
Ρυθµίσεις σχετικά µε το Ελληνικό Κέντρο 

Κινηµατογράφου και την Ελληνικό Φεστιβάλ Α.Ε.

1. Στην παρ. 7 του άρθρου 13 του ν. 3905/2010          (Α’ 219)
προστίθεται περ. (ι) και το άρθρο διαµορφώνεται ως εξής: 

«Άρθρο 13
Διοικητικό Συµβούλιο

1. Το Ε.Κ.Κ. διοικείται από επταµελές Διοικητικό Συµβούλιο µε
τριετή θητεία, το οποίο ορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Πο-
λιτισµού και Αθλητισµού. Τουλάχιστον τέσσερα από τα µέλη του
Διοικητικού Συµβουλίου είναι πρόσωπα αναγνωρισµένου κύρους
από τον χώρο του ελληνικού ή παγκόσµιου κινηµατογράφου, ενώ
τα υπόλοιπα µπορούν να προέρχονται από τον ευρύτερο χώρο
των Τεχνών, των Γραµµάτων και των Επιστηµών ή να διαθέτουν
αξιόλογη πείρα στη διοίκηση οργανισµών ή επιχειρήσεων. Η θη-
τεία του Διοικητικού Συµβουλίου παρατείνεται µέχρι τον ορισµό
νέου, πάντως όχι πέραν των έξι µηνών. Με την απόφαση διορι-
σµού των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου ορίζονται ο Πρό-
εδρος και ο Αντιπρόεδρος.

2. Η θητεία των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου µπορεί να
ανανεώνεται. Μέλος που διορίζεται σε αντικατάσταση άλλου δια-
νύει το υπόλοιπο της θητείας του προκατόχου του.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού καθορίζεται η αποζηµίωση των µελών του
Διοικητικού Συµβουλίου για κάθε συνεδρίαση.

4. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού
συµπληρώνεται η σύνθεση του Διοικητικού Συµβουλίου, όταν
µέλος εκπέσει ή παραιτηθεί ή µε οποιονδήποτε τρόπο χάσει την
ιδιότητά του πριν από τη λήξη της θητείας του.

5. Το Διοικητικό Συµβούλιο συγκαλείται ύστερα από πρό-
σκληση του Προέδρου του, ο οποίος και προεδρεύει των συνε-
δριάσεών του. Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου
καταρτίζει την ηµερήσια διάταξη και εισηγείται τα θέµατά της
µόνος ή µε τη σύµπραξη µέλους ή µελών του Διοικητικού Συµ-
βουλίου ή ορίζει εισηγητή µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου.
Στις συνεδριάσεις του Διοικητικού Συµβουλίου µετέχει, χωρίς δι-
καίωµα ψήφου, ο Γενικός Διευθυντής του Ε.Κ.Κ, ο οποίος εκτελεί
χρέη εισηγητή στο Διοικητικό Συµβούλιο για θέµατα των αρµο-
διοτήτων του. Χρέη γραµµατέα ασκεί υπάλληλος του Ε.Κ.Κ., ο
οποίος ορίζεται µε απόφαση του Προέδρου του Διοικητικού Συµ-
βουλίου.

6. Αν ο Πρόεδρος ελλείπει, είναι απών ή κωλύεται, αναπλη-
ρώνεται από τον Αντιπρόεδρο. Σε περίπτωση που ο Πρόεδρος
ελλείπει, η αναπλήρωση του από τον Αντιπρόεδρο δεν µπορεί να
εκτείνεται πέραν των τριών µηνών.

7. Το Διοικητικό Συµβούλιο είναι αρµόδιο για όλα γενικώς τα
ζητήµατα που αφορούν τη διοίκηση και διαχείριση του Ε.Κ.Κ., µε
εξαίρεση τα θέµατα για τα οποία αποκλειστικά αρµόδιος είναι ο
Γενικός Διευθυντής. Ιδίως έχει τις εξής αρµοδιότητες:

(α) Χαράσσει, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, την

πολιτιστική πολιτική και στρατηγική του Ε.Κ.Κ. µέσα στο πλαίσιο
της κείµενης νοµοθεσίας, του εσωτερικού κανονισµού και των
οικονοµικών δυνατοτήτων του.

(β) Εγκρίνει, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, τον
εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας του Ε.Κ.Κ. και τον υποβάλλει
προς οριστική έγκριση στους Υπουργούς Οικονοµικών και Πολι-
τισµού και Αθλητισµού.

(γ) Αποδέχεται δωρεές, εισφορές, χορηγίες, συνάπτει δάνεια
και προβαίνει σε κάθε νόµιµη εκµετάλλευση εσόδων.

(δ) Ασκεί πειθαρχική εξουσία δευτέρου βαθµού για όλο το
προσωπικό του Ε.Κ.Κ..

(ε) Εγκρίνει, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, τον
ετήσιο προϋπολογισµό, την ετήσια έκθεση πεπραγµένων και τον
οικονοµικό απολογισµό, τα οποία στη συνέχεια υποβάλλει στον
Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού.

(στ) Χορηγεί, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, Πι-
στοποιητικό Ελληνικής Ιθαγένειας Κινηµατογραφικού Έργου.

(ζ) Χορηγεί, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, βεβαί-
ωση για τον συντελεστή ενίσχυσης Κινηµατογραφικού Έργου.

(η) Εγκρίνει, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή και
δηµοσιεύει τα προγράµµατα επιδοτήσεων και χρηµατοδοτή-
σεων, καθώς και τους σχετικούς ειδικούς κανονισµούς.

(θ) Διενεργεί έλεγχο νοµιµότητας των πράξεων του Γενικού
Διευθυντή.

(ι) Εγκρίνει, µετά από εισήγηση του Γενικού Διευθυντή, την
ανάθεση, σε συµβούλους – αναγνώστες και σε επιτροπές αξιο-
λόγησης των αιτήσεων χρηµατοδότησης προς το Ε.Κ.Κ., σύµ-
φωνα µε όσα προβλέπονται στον Κανονισµό Χρηµατοδοτικών
Προγραµµάτων για τα όργανα αξιολόγησης.

8. Το Διοικητικό Συµβούλιο συνεδριάζει τουλάχιστον µία φορά
το µήνα στην έδρα του Ε.Κ.Κ. και είναι σε απαρτία αν είναι πα-
ρόντα τουλάχιστον τέσσερα µέλη, µεταξύ των οποίων ο Πρό-
εδρος ή ο Αντιπρόεδρος. Η αντιπροσώπευση µέλους του
Διοικητικού Συµβουλίου στις συνεδριάσεις του από άλλο µέλος
ή τρίτο πρόσωπο δεν επιτρέπεται. Οι αποφάσεις λαµβάνονται µε
απόλυτη πλειοψηφία των παρόντων. Σε περίπτωση ισοψηφίας
υπερισχύει η ψήφος του Προέδρου. Τρεις τουλάχιστον ηµέρες
πριν από κάθε συνεδρίαση ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβου-
λίου απευθύνει στα µέλη πρόσκληση στην οποία αναγράφεται η
ηµέρα και η ώρα της συνεδρίασης, καθώς και τα θέµατα της ηµε-
ρήσιας διάταξης. Για τις συζητήσεις και τις αποφάσεις τηρούνται
πρακτικά σε ειδικό βιβλίο, τα οποία υπογράφονται από τους πα-
ρόντες στη συνεδρίαση.

9. Αν µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου απουσιάζει από τις
συνεδριάσεις ή κωλύεται για οποιονδήποτε λόγο για διάστηµα
πέραν των τριών µηνών, εκπίπτει αυτοδικαίως και αντικαθίσταται
µε απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού.»

2. Στον ν. 3905/2010 (Α’219) προστίθεται άρθρο 14α ως εξής:

«Άρθρο 14α
Στελέχωση - Ζητήµατα προσωπικού

1. Η κάλυψη των θέσεων του Ε.Κ.Κ., που συνιστώνται µε τον
εσωτερικό κανονισµό λειτουργίας του,  διενεργείται µε απόφαση
του Δ.Σ., κατόπιν εισήγησης του Γενικού Διευθυντή και µετά από
εγκριτική απόφαση της Επιτροπής  της υπ’ αρ. 33/2006 Πράξης
Υπουργικού Συµβουλίου (Α’ 280), ύστερα από αιτιολογηµένη ει-
σήγηση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του  ν. 2190/1994 (Α’ 28). Για την κάλυψη επειγου-
σών, εποχικών ή απρόβλεπτων αναγκών δύναται να προσλαµβά-
νεται προσωπικό µε σύµβαση εργασίας ορισµένου χρόνου
σύµφωνα µε τις διατάξεις του                       ν. 2190/1994.

2. Για την υλοποίηση προγραµµάτων που χρηµατοδοτούνται
ή συγχρηµατοδοτούνται από ενωσιακούς πόρους, το Ε.Κ.Κ. µπο-
ρεί να απασχολεί προσωπικό µε σύµβαση µίσθωσης έργου, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 30 του   ν. 4314/2014 (Α’ 265) και την παρ. 3
του άρθρου 8 του ν. 4325/2015 (Α’ 47).

3. Για την κάλυψη αναγκών εξειδικευµένου ή τεχνικού χαρα-
κτήρα ή αξιολόγησης, το σχετικό έργο ή υπηρεσία µπορεί, µε
απόφαση του Δ.Σ., ύστερα από εισήγηση του  Γενικού Διευθυντή
να ανατίθεται σε ανάδοχο ή πάροχο υπηρεσιών,  σύµφωνα µε τις
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διατάξεις του  ν. 4412/2016 (Α’ 147). Η σχετική δαπάνη βαρύνει
το συγχρηµατοδοτούµενο σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού. 

4. Τα προσόντα για την πρόσληψη του προσωπικού µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου καθορίζονται στο
π.δ. 50/2001 (Α’ 39). Όπου προβλέπεται ως προσόν διορισµού η
γνώση ξένης γλώσσας, αυτή αποδεικνύεται σύµφωνα µε τα ορι-
ζόµενα στο άρθρο 28 του π.δ. 50/2001.

5. Για την κάλυψη των αναγκών του Ε.Κ.Κ. επιτρέπεται η από-
σπαση σε αυτό προσωπικού από το Δηµόσιο, από φορείς του άρ-
θρου 14 παρ. 1 του ν. 2190/1994 ή του ευρύτερου δηµόσιου
τοµέα, από ανεξάρτητες διοικητικές αρχές, καθώς και από νο-
µικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου και φορείς, που εποπτεύονται
από το Δηµόσιο, σύµφωνα µε τις εφαρµοστέες, κατά περίπτωση,
διατάξεις.»

3. Η ισχύς της διάταξης της παρ. 4 του άρθρου 3 του       ν.
2636/1998 (Α’ 98) παρατείνεται µέχρι την ολοκλήρωση της δια-
δικασίας πρόσληψης τακτικού προσωπικού και όχι πέραν της
31ης Δεκεµβρίου 2021.

Άρθρο 24
Σύσταση θέσης Διοικητικού-Οικονοµικού Διευθυντή 

στα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου 
του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού 

1. Στα εποπτευόµενα από το Υπουργείο Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου µε κύριο σκοπό καλλι-
τεχνικής ή πολιτιστικής φύσης συστήνεται θέση Διοικητικού -
Οικονοµικού Διευθυντή, ο οποίος τελεί σε καθεστώς πλήρους και
αποκλειστικής απασχόλησης, εκτός από τα Ν.Π.Ι.Δ. στα οποία
έχει ήδη συσταθεί η σχετική θέση ως θέση Διευθυντή ή Γενικού
Διευθυντή.  Ο Διευθυντής Διοικητικού-Οικονοµικού, είναι όργανο
διοίκησης. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού καθορίζονται οι αρµοδιότητες του Διοικητικού-Οικονοµικού
Διευθυντή σε κάθε φορέα και η θέση του στην εσωτερική διάρ-
θρωση του  φορέα. 

2. Ο Διοικητικός - Οικονοµικός Διευθυντής ορίζεται µε από-
φαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού, που δηµοσιεύε-
ται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, για τριετή θητεία, που
µπορεί να ανανεώνεται άπαξ. 

3. Η επιλογή του Διοικητικού - Οικονοµικού Διευθυντή γίνεται
κατόπιν δηµόσιας πρόσκλησης ενδιαφέροντος µετά από γνώµη
Επιτροπής Επιλογής. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και
Αθλητισµού, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως, καθορίζονται ανά φορέα η διαδικασία προκήρυξης, τα ει-
δικότερα κριτήρια επιλογής, τα µέλη της Επιτροπής Επιλογής,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα για την εφαρµογή της διαδι-
κασίας επιλογής Διοικητικού - Οικονοµικού Διευθυντή.

4. Ο  Διοικητικός - Οικονοµικός Διευθυντής πρέπει να διαθέτει
κατ’ ελάχιστο: 

α. Πτυχίο Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή ισότιµο τίτλο της αλλοδαπής,
αναγνωρισµένο από τον Διεπιστηµονικό Οργανισµό Αναγνώρι-
σης Τίτλων Ακαδηµαϊκών και Πληροφόρησης (ΔΟΑΤΑΠ) ή το
Συµβούλιο Αναγνώρισης Επαγγελµατικής Ισοτιµίας Τίτλων Τρι-
τοβάθµιας Εκπαίδευσης (ΣΑΕΙΤΤΕ) ή το Συµβούλιο Αναγνώρισης
Επαγγελµατικών Προσόντων (ΣΑΕΠ) ή το Συµβούλιο Επαγγελ-
µατικής Αναγνώρισης Τίτλων Εκπαίδευσης και Κατάρτισης (ΣΕ-
ΑΤΕΚ), σύµφωνα µε τα οριζόµενα στην παρ. 11 του άρθρου 26
του π.δ. 50/2001 (Α’ 39).

β. Μεταπτυχιακό ή διδακτορικό τίτλο Α.Ε.Ι. σε γνωστικά αντι-
κείµενα συναφή προς τους σκοπούς του φορέα ή στο γνωστικό
αντικείµενο της διοίκησης οργανισµών, αναγνωρισµένο από τον
ΔΟΑΤΑΠ.

γ. Πενταετή, τουλάχιστον, επαγγελµατική εµπειρία σε θέµατα
διοίκησης ή διεύθυνσης οργανισµών.

δ. Γνώση δύο (2) ξένων γλωσσών, η µία από τις οποίες να είναι
η αγγλική σε άριστο επίπεδο. 

5. Στη θέση του Διοικητικού - Οικονοµικού Διευθυντή µπορεί
να αναλαµβάνει καθήκοντα και µόνιµος υπάλληλος του Δηµο-
σίου, των Ν.Π.Δ.Δ. ή υπάλληλος του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα,
εφόσον έχει τα προβλεπόµενα προσόντα. Στην περίπτωση αυτή,

ο χρόνος υπηρεσίας που διανύεται στη θέση αυτή λογίζεται για
όλες τις συνέπειες, ως πραγµατική υπηρεσία στην οργανική του
θέση. Ο διοριζόµενος, µετά από τη λήξη της θητείας του, επα-
νέρχεται αυτοδικαίως στην οργανική θέση που κατείχε πριν από
τον διορισµό του, η οποία παραµένει κενή.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού καθορίζονται οι αποδοχές του Διοικητικού-
Οικονοµικού Διευθυντή.

Άρθρο  25
Αντικατάσταση του άρθρου 66Ε 

του ν. 2121/1993 (Α’ 25) περί ενίσχυσης 
της προστασίας των δικαιωµάτων στο διαδίκτυο

Το άρθρο 66Ε του ν. 2121/1993 (Α’ 25) αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 66Ε
Ενίσχυση της προστασίας των δικαιωµάτων 

στο διαδίκτυο

1. Αν προσβάλλεται στο διαδίκτυο δικαίωµα πνευµατικής ιδιο-
κτησίας ή συγγενικό δικαίωµα, ο δικαιούχος µπορεί να ακολου-
θήσει την περιγραφόµενη στις επόµενες παραγράφους
διαδικασία. Την ίδια διαδικασία δύναται να ακολουθήσει οµοίως,
ο δικαιούχος του δικαιώµατος πνευµατικής ιδιοκτησίας ή του
συγγενικού δικαιώµατος, το οποίο προσβάλλεται δια της προ-
σφοράς προϊόντων ή υπηρεσιών στο διαδίκτυο, είτε µέσω δια-
φήµισης είτε µέσω προώθησης. Ως δικαιούχος για τις ανάγκες
του παρόντος άρθρου νοείται ο δικαιούχος του οποίου το δι-
καίωµα προσβάλλεται στο διαδίκτυο, καθώς και οποιοσδήποτε
οργανισµός συλλογικής διαχείρισης ή προστασίας, στον οποίο
έχει ανατεθεί η διαχείριση ή η προστασία δικαιωµάτων πνευµα-
τικής ιδιοκτησίας ή συγγενικών δικαιωµάτων. Η παρούσα διαδι-
κασία δεν εφαρµόζεται στις περιπτώσεις προσβολών που
τελούνται από τελικούς χρήστες. Η παρούσα διαδικασία δεν θίγει
τη διαδικασία που προβλέπεται από τον Κανονισµό Διαχείρισης
και Εκχώρησης Ονοµάτων Χώρου (domain names) µε κατάληξη
.gr της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων
(ΕΕΤΤ), ο οποίος καταρτίζεται µε απόφαση της ΕΕΤΤ.

2. Για την εφαρµογή της διαδικασίας που προβλέπεται στο
παρόν άρθρο συστήνεται, µε απόφαση του Υπουργού Πολιτι-
σµού και Αθλητισµού, Επιτροπή για τη γνωστοποίηση διαδικτυα-
κής προσβολής δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας και
συγγενικών δικαιωµάτων, η οποία συνεπικουρείται από το προ-
σωπικό του ΟΠΙ και χρησιµοποιεί τις εγκαταστάσεις του. Η Επι-
τροπή είναι τριµελής και αποτελείται από τον πρόεδρο του Δ.Σ.
του ΟΠΙ µε αναπληρωτή του τον αντιπρόεδρο του Δ.Σ. του ΟΠΙ,
έναν εκπρόσωπο της ΕΕΤΤ και τον αναπληρωτή του, που τους
ορίζει ο πρόεδρος της ΕΕΤΤ, έναν εκπρόσωπο της Αρχής Προ-
στασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα και τον αναπλη-
ρωτή του, που ορίζονται από τον Πρόεδρο της Αρχής
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα. Πρόεδρος της
Επιτροπής είναι ο πρόεδρος του ΟΠΙ και γραµµατέας είναι ο εκ-
πρόσωπος της ΕΕΤΤ. Η Επιτροπή έχει τριετή θητεία.

3. Με απόφαση του Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού κα-
θορίζεται κάθε θέµα σχετικό µε τη συγκρότηση, τη λειτουργία
κα τις αρµοδιότητες της Επιτροπής. Για τον καθορισµό της αµοι-
βής των συµµετεχόντων στην Επιτροπή ισχύει το άρθρο 21 του
ν. 4354/2015 (Α’ 176). Στην απόφαση του πρώτου εδαφίου καθο-
ρίζεται και το τέλος που καταβάλλει ο ενδιαφερόµενος υπέρ του
ΟΠΙ µαζί µε την αίτησή του στην Επιτροπή ως τέλος εξέτασης
της υπόθεσής του. Το τέλος αυτό προκαταβάλλεται και αποτελεί
απαραίτητη προϋπόθεση έναρξης της διαδικασίας.

4. Ο δικαιούχος υποβάλλει στην Επιτροπή αίτηση είτε αυτο-
προσώπως είτε ηλεκτρονικά για άρση της προσβολής. Συµπλη-
ρώνει την ειδικά προδιατυπωµένη και αναρτηµένη στον ιστότοπο
του ΟΠΙ αίτηση προς την Επιτροπή, στην οποία επισυνάπτει κάθε
έγγραφο που αναφέρεται σε αυτήν ως υποχρεωτικό, καθώς και
κάθε άλλο στοιχείο προς υποστήριξη των ισχυρισµών του. Προ-
ϋπόθεση του παραδεκτού υποβολής της αίτησης είναι ο δικαιού-
χος να έχει κάνει χρήση της αντίστοιχης διαδικασίας που
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προβλέπεται από τον πάροχο και η διαδικασία αυτή, ενώ έχει
ολοκληρωθεί εντός εύλογου χρόνου, να µην έχει τελεσφορήσει.

5. Η Επιτροπή εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από τη λήψη
της αίτησης αποφασίζει είτε να θέσει την υπόθεση στο αρχείο,
είτε να συνεχίσει τη διαδικασία.

α) Η υπόθεση τίθεται στο αρχείο µε πράξη της Επιτροπής,
στην οποία αναφέρονται τουλάχιστον ένας από τους ακόλου-
θους λόγους: 

αα) µη χρήση της προδιατυπωµένης αίτησης, 
αβ) έλλειψη επαρκούς πληροφόρησης,
αγ) ύπαρξη εκκρεµοδικίας µεταξύ των ίδιων µερών ή έκδοση

οριστικής απόφασης επί της εξεταζόµενης διαφοράς, 
αδ) έλλειψη αρµοδιότητας,
αε) έλλειψη λόγων και επαρκών αποδεικτικών στοιχείων (προ-

δήλως αβάσιµη), 
αστ) απόσυρση της αίτησης πριν από την εξέτασή της,
αζ) µη καταβολή του τέλους εξέτασης της υπόθεσης σύµφωνα

µε την παρ. 3 και, 
αη)λήψη άδειας χρήσης δικαιωµάτων.
β) Αν συνεχιστεί η διαδικασία, η Επιτροπή ενηµερώνει ταυτό-

χρονα εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από τη λήψη της αί-
τησης τους παρόχους πρόσβασης στο διαδίκτυο και, όπου είναι
εφικτό, τον πάροχο υπηρεσίας φιλοξενίας, τους διαχειριστές και
τους ιδιοκτήτες των αναφερόµενων στην αίτηση ιστοτόπων ή/και
ονοµάτων χώρου.

Η γνωστοποίηση αυτή περιλαµβάνει τουλάχιστον τον ακριβή
προσδιορισµό των δικαιωµάτων που υποστηρίζεται ότι προσβάλ-
λονται, τις διατάξεις του νόµου που κατά τη δήλωση του δικαιού-
χου παραβιάζονται, περίληψη των γεγονότων και των
αποτελεσµάτων της αξιολόγησης των αποδεικτικών στοιχείων,
τους όρους τερµατισµού της διαδικασίας και αναφορά της δυ-
νατότητας εκούσιας συµµόρφωσης των εµπλεκοµένων.

6. Ο διαχειριστής ή ο ιδιοκτήτης των αναφερόµενων στην αί-
τηση ιστοτόπων ή/και ονοµάτων χώρου µπορεί να λάβει από τον
δικαιούχο τη σχετική άδεια εντός δέκα (10) εργάσιµων ηµερών
από την ηµεροµηνία της λήψης της γνωστοποίησης. Ο αποδέ-
κτης της ως άνω γνωστοποίησης εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµε-
ρών από τη λήψη της µπορεί να συµµορφωθεί εκουσίως στο
αίτηµα του αιτούντος ενηµερώνοντας σχετικά την Επιτροπή
µέσω µηνύµατος ηλεκτρονικού ταχυδροµείου ή να υποβάλει σε
αυτήν αντιρρήσεις αποστέλλοντας ταυτόχρονα όλα τα αποδει-
κτικά στοιχεία, από τα οποία προκύπτει, ιδίως, ότι δεν υφίσταται
προσβολή.

Οι προθεσµίες αυτές µπορούν να παραταθούν ως το διπλάσιο
µε απόφαση της Επιτροπής. 

Στην περίπτωση της εκούσιας συµµόρφωσης του αποδέκτη
της γνωστοποίησης εκδίδεται απόφαση της Επιτροπής, στην
οποία αναφέρεται ρητά η οικειοθελής συµµόρφωσή του. Στην
περίπτωση της λήψης άδειας χρήσης δικαιωµάτων η υπόθεση τί-
θεται στο αρχείο.

Μετά από τη λήξη της προθεσµίας για υποβολή αντιρρήσεων
και όπου κρίνεται απαραίτητο, η Επιτροπή αιτείται από οποιοδή-
ποτε µέρος την προσκόµιση επιπλέον στοιχείων εντός πέντε (5)
εργάσιµων ηµερών.

7. Η Επιτροπή εντός πέντε (5) εργάσιµων ηµερών από τη λήξη
των ανωτέρω προθεσµιών εξετάζει την υπόθεση και το αργότερο
εντός σαράντα (40) εργάσιµων ηµερών από την υποβολή της αί-
τησης κοινοποιεί στους αποδέκτες της γνωστοποίησης και στον
αιτούντα απόφαση µε την οποία:

α) είτε θέτει την υπόθεση στο αρχείο µε αιτιολογηµένη πράξη
της, αν δεν διαπιστωθεί προσβολή δικαιώµατος πνευµατικής ιδιο-
κτησίας ή/και συγγενικών δικαιωµάτων, β) είτε, αν διαπιστωθεί
προσβολή, εκδίδει αιτιολογηµένη απόφασή της, µε την οποία
καλεί τους αποδέκτες αυτής να συµµορφωθούν µε αυτήν εντός
προθεσµίας όχι µεγαλύτερης των τριών (3) εργάσιµων ηµερών
από τη γνωστοποίησή της προς αυτούς. Σε περίπτωση που οι
προθεσµίες της παρ. 5 παραταθούν µε απόφαση της Επιτροπής
βάσει της ίδιας παραγράφου, η προθεσµία των σαράντα (40) ερ-
γάσιµων ηµερών του πρώτου εδαφίου της παρούσας επεκτείνε-
ται σε εξήντα (60) εργάσιµες ηµέρες.

8. Εάν η Επιτροπή διαπιστώσει, ότι το δικαίωµα πνευµατικής

ιδιοκτησίας ή το συγγενικό δικαίωµα προσβάλλεται, καλεί τους
αποδέκτες της γνωστοποίησης να αποµακρύνουν το περιεχό-
µενο που προσβάλλει το δικαίωµα ή να διακόψουν την πρόσβαση
σε αυτό και να λάβουν οποιοδήποτε άλλο µέτρο κρίνει η Επι-
τροπή πρόσφορο και το οποίο στοχεύει στην παύση, στην απο-
τροπή επανάληψης ή και στην πρόληψη της προσβολής. Εάν ο
ιστότοπος στον οποίο βρίσκεται το περιεχόµενο φιλοξενείται σε
διακοµιστή (server) που βρίσκεται εντός της ελληνικής επικρά-
τειας, η Επιτροπή καλεί τους αποδέκτες της γνωστοποίησης να
αποµακρύνουν το συγκεκριµένο περιεχόµενο και να λάβουν
οποιοδήποτε άλλο µέτρο κρίνει η Επιτροπή πρόσφορο και το
οποίο στοχεύει στην παύση, στην αποτροπή επανάληψης ή και
στην πρόληψη της προσβολής. Σε περίπτωση προσβολών µεγά-
λης κλίµακας, η Επιτροπή µπορεί να αποφασίσει, αντί για την
αποµάκρυνση του περιεχοµένου, διακοπή της πρόσβασης σε
αυτό και λήψη οποιουδήποτε άλλου µέτρου κρίνει πρόσφορο και
το οποίο στοχεύει στην παύση, στην αποτροπή επανάληψης ή
και στην πρόληψη της προσβολής. Αν ο ιστότοπος φιλοξενείται
σε διακοµιστή εκτός της ελληνικής επικράτειας, η Επιτροπή
καλεί τον πάροχο πρόσβασης στο διαδίκτυο να διακόψει την
πρόσβαση στο περιεχόµενο και να λάβει οποιοδήποτε άλλο
µέτρο κρίνει η Επιτροπή πρόσφορο και το οποίο στοχεύει στην
παύση, στην αποτροπή επανάληψης ή και στην πρόληψη της
προσβολής.

9. Εάν µετά την έκδοση της ως άνω απόφασης της Επιτροπής
και την εκτέλεσή της, υφίσταται παραβίαση ή απειλείται µε οποι-
ονδήποτε τεχνικό τρόπο επανάληψη της προσβολής του περιε-
χοµένου, στο οποίο αφορά η εν λόγω απόφαση, µπορεί ο αιτών
να υποβάλει αίτηση στην Επιτροπή ζητώντας την έκδοση νέας
απόφασης χωρίς την καταβολή νέου τέλους υπόθεσης εξέτασης
της παρ. 3, προσκοµίζοντας στοιχεία που αποδεικνύουν ότι πρό-
κειται για παραβίαση της απόφασης ή απειλή επανάληψης της
προσβολής κατά τα ως άνω.

10. Η Επιτροπή ενηµερώνει τον ιδιοκτήτη ή διαχειριστή των
αναφερόµενων στην αίτηση ιστοτόπων ή και ονοµάτων χώρου
σχετικά µε την υποβληθείσα αίτηση, κοινοποιώντας του το σώµα
αυτής µε κάθε µέσο, και του παρέχει προθεσµία πέντε (5) ηµε-
ρών, προκειµένου ο ως άνω ιδιοκτήτης ή διαχειριστής να εκθέσει
τις απόψεις του. Η Επιτροπή εκδίδει απόφαση εντός δέκα (10)
ηµερών από την παρέλευση της ως άνω προθεσµίας των πέντε
(5) ηµερών. Η Επιτροπή συντάσσει και επικαιροποιεί κατάλογο
µε τα ονόµατα χώρου (domain names) και υποτοµέων (subdo-
mains) ή/και τις διευθύνσεις διαδικτυακού πρωτοκόλλου (ip ad-
dresses), για τα οποία διαπιστώθηκε µε απόφασή της ότι
συντρέχει προσβολή δικαιωµάτων πνευµατικής ιδιοκτησίας ή/και
συγγενικών δικαιωµάτων και για το χρονικό διάστηµα που προ-
βλέπεται στην ως άνω απόφαση η διάρκεια διακοπής πρόσβα-
σης.

Η Επιτροπή αναρτά στον ιστότοπο του ΟΠΙ τις αποφάσεις που
εκδίδονται βάσει του παρόντος.

11. Σε περίπτωση µη συµµόρφωσης προς το διατακτικό της
απόφασης, η Επιτροπή επιβάλλει πρόστιµο ποσού πεντακοσίων
(500) έως χιλίων (1.000) ευρώ για κάθε ηµέρα µη συµµόρφωσης.
Μεταξύ των κριτηρίων που λαµβάνονται υπόψη για τον προσδιο-
ρισµό του ύψους του προστίµου, είναι η βαρύτητα της προσβο-
λής και η επανάληψή της. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Πολιτισµού και Αθλητισµού, καθορίζονται η δια-
δικασία επιβολής και είσπραξης του προστίµου, οι αρµόδιες υπη-
ρεσίες είσπραξης, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

12. Η έναρξη της διαδικασίας ενώπιον της Επιτροπής δεν ανα-
στέλλει ούτε επηρεάζει την άσκηση αξιώσεων για την ίδια δια-
φορά ενώπιον των δικαστηρίων. Αν όµως έχει ασκηθεί προσφυγή
από τον ίδιο αιτούντα µε το ίδιο αίτηµα ενώπιον των δικαστηρίων,
η υπόθεση τίθεται στο αρχείο από την Επιτροπή.

13. Οι αποφάσεις της Επιτροπής υπόκεινται σε προσφυγή ενώ-
πιον του Διοικητικού Εφετείου Αθηνών εντός προθεσµίας εξήντα
(60) ηµερών από τη γνωστοποίησή τους. Τόσο η προθεσµία για
την άσκηση της προσφυγής όσο και η άσκησή της δεν αναστέλ-
λουν την εκτέλεση της απόφασης. Το Διοικητικό Εφετείο Αθηνών
µε απόφασή του µπορεί κατόπιν αίτησης του προσφεύγοντος να
αναστείλει την εκτέλεση της απόφασης εφαρµοζόµενων αναλό-
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γως των σχετικών διατάξεων του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας.
Αναβολή της συζητήσεως, κατόπιν αίτησης διαδίκου είναι δυνατή
µόνο µια φορά και για σπουδαίο λόγο στην κατά το δυνατόν πλη-
σιέστερη δικάσιµο, εκτός αν υφίσταται περίπτωση συνεκδίκασης
περισσότερων προσφυγών. Κατά της απόφασης του Διοικητικού
Εφετείου, χωρεί αίτηση αναίρεσης ενώπιον του ΣτΕ κατά τις
ισχύουσες διατάξεις.»

Άρθρο 26
Παράταση συµβάσεων ΕΟΔΥ

Οι συµβάσεις εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου,
που έχουν συναφθεί στο πλαίσιο της παρ. 2 του άρθρου δεύτε-
ρου της από 25.2.2020 Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου (Α’
42), όπως αυτή κυρώθηκε µε το άρθρο 1 του ν. 4682/2020 (Α’
76), και των οποίων η διάρκεια λήγει από 1.7.2020 και εφεξής,
παρατείνονται για τέσσερις (4) επιπλέον µήνες από την ηµερο-
µηνία λήξης τους και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της
30ης.11.2020. Η παράταση των συµβάσεων σύµφωνα µε το
πρώτο εδάφιο δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα της σχέσης εργα-
σίας, βάσει της οποίας προσλήφθηκαν οι απασχολούµενοι στις
θέσεις αυτές. Τυχόν δαπάνες που διενεργήθηκαν στο πλαίσιο
των ανωτέρω συµβάσεων από 1.7.2020 και µέχρι τη δηµοσίευση
του παρόντος, λογίζονται ως νόµιµες.

Άρθρο 27
Παράταση συµβάσεων υπηρεσιών αρχειοθέτησης 

και διαχείρισης αρχείου του ΕΟΠΥΥ

Με απόφαση του διοικητικού συµβουλίου του Εθνικού Οργα-
νισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (ΕΟΠΠΥ) παρατείνεται η
ισχύς των συµβάσεων παροχής υπηρεσιών αρχειοθέτησης και
διαχείρισης αρχείου του ΕΟΠΥΥ, που λήγουν εντός του µηνός
Ιουλίου 2020 για χρονικό διάστηµα τριών (3) µηνών. Το Διοικητικό
Συµβούλιο του ΕΟΠΥΥ δύναται µε απόφασή του να παρατείνει
εκ νέου την ισχύ των ανωτέρω συµβάσεων έως και την ολοκλή-
ρωση της εν εξελίξει διαγωνιστικής διαδικασίας για τη σύναψη
νέων συµβάσεων και σε κάθε περίπτωση όχι πέραν της
31ης.12.2020. Τυχόν δαπάνες που διενεργήθηκαν στο πλαίσιο
των ανωτέρω συµβάσεων από 1ης.7.2020 και µέχρι τη δηµοσί-
ευση του παρόντος, λογίζονται ως νόµιµες, εκκαθαρίζονται και
πληρώνονται στον δικαιούχο µε ένταλµα που εκδίδεται από τη
Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών του ΕΟΠΥΥ.

Άρθρο 28
Μετακίνηση νοσηλευτικού προσωπικού 

σε σηµεία εισόδου της Χώρας

1. Με απόφαση του Γενικού Γραµµατέα Υπηρεσιών Υγείας µε-
τακινείται, κατόπιν αιτιολογηµένου αιτήµατος της Γενικής Γραµ-
µατείας Πολιτικής Προστασίας, για χρονικό διάστηµα που
εισηγείται ο αρµόδιος Διοικητής ΥΠΕ και δεν ξεπερνά τον ένα (1)
µήνα, νοσηλευτικό προσωπικό από νοσοκοµεία, κέντρα υγείας ή
πολυδύναµα περιφερειακά ιατρεία σε όλα τα σηµεία εισόδου της
Χώρας µέσω αεροπορικών, θαλασσίων, σιδηροδροµικών και οδι-
κών συνδέσεων, µε σκοπό τη συνδροµή των κλιµακίων του ΕΟΔΥ
και της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας στη συλλογή
δειγµάτων βιολογικού υλικού από άτοµα που εισέρχονται στη
Χώρα για την αποφυγή διάδοσης του κορωνοϊού covid-19 και την
προστασία της δηµόσιας υγείας. Το ανωτέρω προσωπικό αµεί-

βεται από τον φορέα προέλευσής του. Για το ως άνω προσωπικό
έχουν ανάλογη εφαρµογή οι διατάξεις της περ. 3 της παρ. Γ του
άρθρου 20 του ν. 4354/2015 (Α’176).

Οι αποφάσεις µετακίνησης της παρ. 1 του παρόντος µπορούν
να εκδίδονται έως τις 31.10.2020.

Άρθρο 29
Καταργούµενες διατάξεις

Στο άρθρο 2 του ν. 3028/2002 (Α’ 153) καταργούνται οι περ.
η), θ), ι), ια), ιβ) και ιγ).

Άρθρο  30
Έναρξη ισχύος

Οι διατάξεις του παρόντος ισχύουν από τη δηµοσίευσή τους
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως εκτός αν αλλιώς ορίζεται στις
επιµέρους διατάξεις του.

Αθήνα,...........................2020

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη

συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 17.47’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 17 Ιουλίου 2020 και ώρα 9:00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, α) συζήτηση επίκαι-
ρων ερωτήσεων και β) συζήτηση της υπ’ αριθµόν 24/13/26-6-2020
επίκαιρης επερώτησης, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που
έχει διανεµηθεί.  

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

5. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

7. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

9. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

11. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

13. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

2. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
ΚΑΙ ΕΠΕΝΔΥΣΕΩΝ

4. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

6. ΥΓΕΙΑΣ

8. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

10. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

12. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

14. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


